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Πρακτικά της Βουλής των Αντιπροσώπων 

IΑ΄ ΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗ ΠΕΡΙΟΔΟΣ - ΣΥΝΟΔΟΣ Δ΄ 

Συνεδρίαση 1ης Νοεμβρίου 2019*    

Ώρα έναρξης:  11.05 π.μ. 

Αρ. 6 

 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(ΔΗΜΗΤΡΗΣ ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ) 

 Καλημέρα σας!   

 Κηρύσσω την έναρξη της σημερινής συνεδρίας της Βουλής.   

 Παρακαλώ, πάρτε τις θέσεις σας.   

 Παρακαλώ τους έντιμους βουλευτές να δηλώσουν την παρουσία τους.   

 Παρακαλώ τον γραμματέα να διαπιστώσει εάν υπάρχει απαρτία. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

(ΚΩΣΤΑΣ ΚΩΣΤΑ) 

 Υπάρχει απαρτία, έντιμε κύριε Πρόεδρε.   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ πολύ. 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το πρώτο θέμα της ημερησίας διάταξης είναι η διαβεβαίωση του κ. Γεώργιου 
Παπαδόπουλου, βουλευτή της Αλληλεγγύης. 

 Αγαπητέ συνάδελφε, παρακαλώ να εγερθείτε, για να δώσετε τη νενομισμένη διαβεβαίωση.  Θα διαβάζω 
τη διαβεβαίωση και θα σας παρακαλέσω να την επαναλαμβάνετε.  

 Διαβεβαιώ επισήμως…  

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ:  

 Διαβεβαιώ επισήμως…  

ΠΡΟΕΔΡΟΣ:  

 …πίστιν και σεβασμόν εις το Σύνταγμα…  

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ:  

 …πίστιν και σεβασμόν εις το Σύνταγμα…  

ΠΡΟΕΔΡΟΣ:  

 …και τους συνάδοντας αυτώ νόμους…  

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ:  

                                            
* Τα αναλυτικά αποτελέσματα όλων των ηλεκτρονικών ψηφοφοριών της συνεδρίασης ευρίσκονται στο Αρχείο της 

Βουλής. 
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 …και τους συνάδοντας αυτώ νόμους…  

ΠΡΟΕΔΡΟΣ:  

 …και εις την διατήρησιν της ανεξαρτησίας…  

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ:  

 …και εις την διατήρησιν της ανεξαρτησίας…  

ΠΡΟΕΔΡΟΣ:  

 …και της εδαφικής ακεραιότητος της Δημοκρατίας της Κύπρου. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ:  

 …και της εδαφικής ακεραιότητος της Δημοκρατίας της Κύπρου.  

ΠΡΟΕΔΡΟΣ:  

 Κύριε συνάδελφε, σας καλωσορίζω στη Βουλή και σας εύχομαι κάθε επιτυχία στο έργο σας! 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ:  

 Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε, όπως ευχαριστώ όλο το σώμα της Βουλής.  Να είστε καλά! 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Παρακαλώ. 

 Επίσης, να σας ενημερώσω ότι η βουλευτής κ. Άννα Θεολόγου με επιστολή που μου έχει αποστείλει με 
ενημερώνει ότι από τις 30 Οκτωβρίου 2019 ανήκει στο κίνημα Ανεξάρτητοι, το οποίο και εκπροσωπεί στη Βουλή. 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,  

 Την περασμένη Δευτέρα γιορτάσαμε την εθνική επέτειο της 28ης Οκτωβρίου. Με το ηρωικό «Όχι» η 
Ελλάδα πήρε αποφασιστικά θέση στον πόλεμο στο πλευρό των συμμαχικών δυνάμεων και όρθωσε το ανάστημά 
της απέναντι στις φασιστικές και ναζιστικές δυνάμεις του Άξονα.  Το έπος του ’40 αποτελεί μια από τις 
λαμπρότερες σελίδες στη νεότερη ιστορία της Ελλάδας.  

 Ο κυπριακός λαός, αν και υπό τον αγγλικό αποικιοκρατικό ζυγό, δεν έμεινε αμέτοχος στην τιτάνια αυτή 
αναμέτρηση και χιλιάδες Κύπριοι κατετάγησαν και πολέμησαν στο πλευρό της Ελλάδας και των συμμάχων, 
υπερασπιζόμενοι τα ιδανικά της δικαιοσύνης, της ισότητας και της ελευθερίας. Τιμούμε την ημέρα αυτή όλους 
αυτούς τους ήρωες και υποσχόμαστε ότι θα κάνουμε ό,τι είναι δυνατό, για να μην αναβιώσει ξανά ο εφιάλτης του 
φασισμού.  

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Η 29η Οκτωβρίου έχει οριστεί από τη Βουλή των Αντιπροσώπων ως Ημέρα Αγνοουμένων, αφού την 
προηγούμενη ακριβώς ημέρα το 1974 αφέθηκαν ελεύθεροι για τελευταία φορά αιχμάλωτοι από τον τουρκικό 
στρατό.  Η Βουλή των Αντιπροσώπων εκφράζει για μια ακόμα φορά την αμέριστη υποστήριξή της στις οικογένειες 
των αγνοουμένων μας και δηλώνει την επιμονή της στη διακρίβωση της τύχης τους.  Ταυτόχρονα, καλούμε την 
Τουρκία να σεβαστεί το δράμα των συγγενών των αγνοουμένων και να διευκολύνει τη διεξαγωγή ερευνών για 
ανεύρεση οστών σε περιοχές που η ίδια έχει ορίσει ως «στρατιωτικές ζώνες», θέτοντας υπόψη της Διερευνητικής 
Επιτροπής Αγνοουμένων όλες τις πληροφορίες που κατέχει αναφορικά με αγνοούμενα πρόσωπα.  

 Κύριοι συνάδελφοι, 

 Επίσης, να σας ενημερώσω ότι η Παράλληλη Βουλή ορίστηκε να συνέλθει στα ιδρυτικά της συνέδρια την 
21η και στις 22 Νοεμβρίου 2019 το απόγευμα.  Συγκεκριμένα, την 21η Νοεμβρίου 2019 ορίστηκαν οι σύνοδοι της 
Παράλληλης Βουλής για την Έρευνα, την Καινοτομία και την Ψηφιακή Διακυβέρνηση, καθώς και για το 
Περιβάλλον, την Οικολογία-Αειφορία και την Υγεία, ενώ στις 22 Νοεμβρίου 2019 ορίσθηκαν οι σύνοδοι της  
Παράλληλης Βουλής για τον Πολιτισμό, καθώς και για την Κοινωνία των Πολιτών.  Τέσσερις δηλαδή συνολικά.  

 Μέχρι στιγμής οι συμμετοχές είναι αρκετά ικανοποιητικές και το ενδιαφέρον εντονότατο.  Ευελπιστούμε 
ότι εντός της επόμενης βδομάδας θα συμπληρωθούν και έτσι θα λειτουργήσει η Βουλή όπως την έχουμε 
οραματιστεί.  

 Παρακαλώ τώρα τη γραμματέα να διαβάσει τις… 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, νομίζω εκ παραδρομής…  Θα ήταν καλά να αποτίνουμε ενός λεπτού σιγή στους πεσόντες, 
στους ήρωες… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 
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 Ναι, μονόλεπτη σιγή. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 …και της αντίστασης και για το αλβανικό έπος και της εθνικής αντίστασης, αλλά και για τους Κυπρίους 
που αγωνίστηκαν ενάντια στον φασισμό.   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Θα ήταν παράλειψη να μην το κάναμε.  Συμφωνώ. 

(Τήρηση μονόλεπτης σιγής) 

 Αιωνία η μνήμη! 

 Παρακαλώ τώρα τη γραμματέα όπως διαβάσει τις αναφορές που έχουμε στη σημερινή συνεδρία. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

(ΑΝΝΙΤΑ ΔΗΜΗΤΡΙΟΥ) 

 Ο Πρόεδρος της Βουλής εκφώνησε στην Αθήνα, στις 23 Οκτωβρίου, κατόπιν  πρόσκλησης των 
πρυτανικών αρχών του Πανεπιστημίου Δυτικής Αττικής, πανηγυρικό λόγο για την 79η επέτειο του «Όχι».  Στην 
εκδήλωση παρέστησαν μέλη της Βουλής των Ελλήνων και της ακαδημαϊκής κοινότητας, καθώς και πλήθος 
κόσμου.  

 Στη συνέχεια ο Πρόεδρος της Βουλής συμμετείχε στην Ευρωπαϊκή Διάσκεψη Προέδρων Κοινοβουλίων 
των χωρών μελών του Συμβουλίου της Ευρώπης στο Στρασβούργο, στις 24 και 25 Οκτωβρίου, συνοδευόμενος 
από την επικεφαλής της κυπριακής αντιπροσωπίας στην Κοινοβουλευτική Συνέλευση του οργανισμού κ. Στέλλα 
Κυριακίδου.  Με σχετικές ομιλίες του ο Πρόεδρος της Βουλής αναφέρθηκε στο σημαντικότατο έργο που επιτελεί 
το Συμβούλιο της Ευρώπης στους κύριους τομείς δράσης του, στις προκλήσεις που αντιμετωπίζει, αλλά και στον 
ρόλο των εθνικών κοινοβουλίων όσον αφορά στην υλοποίηση της Ατζέντας 2030 και των στόχων βιώσιμης 
ανάπτυξης του Οργανισμού Ηνωμένων Εθνών.  Εξάλλου, με την ευκαιρία της διάσκεψης ο κ. Συλλούρης είχε 
συνάντηση με την Πρόεδρο της Κοινοβουλευτικής Συνέλευσης του Συμβουλίου της Ευρώπης, καθώς και κοινή 
συνάντηση με ομόλογούς του από τα μικρά κράτη της Ευρώπης, ενόψει του σχετικού συνεδρίου που θα 
φιλοξενήσει η Βουλή στις 26 και 27 Νοεμβρίου.  

 Αντιπροσωπία της Βουλής με επικεφαλής τον  Πρόεδρο του σώματος συμμετείχε στις εργασίες της 141ης 
Διάσκεψης της Διακοινοβουλευτικής Ένωσης από τις 13 ως τις 17 Οκτωβρίου στο Βελιγράδι.  Την αντιπροσωπία 
αποτελούσαν οι κ. Αβέρωφ Νεοφύτου, κ. Σκεύη Κούτρα Κουκουμά, κ. Μαρίνος Μουσιούττας και κ. Άννα 
Θεολόγου.  Με παρεμβάσεις τους σε συνεδρίες της Γεωπολιτικής Ομάδας «12+» και των Μονίμων Επιτροπών 
της Ένωσης οι Κύπριοι βουλευτές καταδίκασαν την εισβολή της Τουρκίας στη Συρία.  Συμμετείχαν επίσης σε 
συζητήσεις για τις κοινοβουλευτικές στρατηγικές για ενίσχυση της ειρήνης και της ασφάλειας προς αντιμετώπιση 
των απειλών και συγκρούσεων ένεκα κλιματικών καταστροφών, καθώς και για τον ρόλο των κοινοβουλίων στη 
διασφάλιση του δικαιώματος στην υγεία και στον σεβασμό του διεθνούς δικαίου. 

 Η κ. Ειρήνη Χαραλαμπίδου συμμετείχε, κατόπιν ειδικής πρόσκλησης υπό την ιδιότητά της ως Ειδικής 
Αντιπροσώπου της Κοινοβουλευτικής Συνέλευσης του ΟΑΣΕ για την Καταπολέμηση της Διαφθοράς, σε 
σεμινάριο που διοργάνωσε η σλοβακική προεδρία του οργανισμού στις 24 Οκτωβρίου στην Μπρατισλάβα με 
θέμα τη νομοθεσία για την καταπολέμηση των εικονικών εταιρειών.  Συνοψίζοντας τα καταληκτικά συμπεράσματα 
του σεμιναρίου, η κ. Χαραλαμπίδου υπογράμμισε ότι η διαφθορά υπονομεύει τη δημοκρατία και τη χρηστή 
διακυβέρνηση, ενώ τόνισε τη σημασία της διεθνούς συνεργασίας σε αυτό τον τομέα και επισήμανε ότι η 
καταπολέμηση της διαφθοράς απαιτεί ισχυρή πολιτική βούληση.  Στο περιθώριο του σεμιναρίου η κ. 
Χαραλαμπίδου συναντήθηκε με την κ. Paola Severino, Ειδική Αντιπρόσωπο του Προεδρεύοντος του ΟΑΣΕ για 
την Καταπολέμηση της Διαφθοράς. 

 Οι κ. Νίκος Κέττηρος και Χρίστος Ορφανίδης, μέλη της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Γεωργίας και 
Φυσικών Πόρων, συμμετείχαν στις 27 και 28 Οκτωβρίου σε διακοινοβουλευτική συνάντηση των επιτροπών 
αρμόδιων για θέματα γεωργίας των κοινοβουλίων των κρατών μελών της ΕΕ στο Ελσίνκι, στα πλαίσια της 
Φινλανδικής Προεδρίας του Συμβουλίου της ΕΕ. Συζητήθηκαν οι νομοθετικές προτάσεις της Ευρωπαϊκής 
Επιτροπής για τη μεταρρύθμιση της Κοινής Γεωργικής Πολιτικής μετά το 2020 και ο ρόλος της κλιματικής αλλαγής 
στη γεωργική πολιτική.  Οι Κύπριοι βουλευτές αναφέρθηκαν μεταξύ άλλων στις κυριότερες προκλήσεις που 
αντιμετωπίζει ο γεωργικός τομέας στην Κύπρο και εξέφρασαν την έντονη αντίθεση της χώρας μας στην 
προτεινόμενη μείωση του προϋπολογισμού της νέας Κοινής Γεωργικής Πολιτικής για την περίοδο 2021-2027. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ πολύ. 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, προχωρούμε στο Κεφάλαιο Πρώτο της ημερησίας διάταξης, που είναι η 
νομοθετική εργασία.  Όλες οι εκθέσεις θεωρούνται αναγνωσθείσες.   
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 Το πρώτο θέμα είναι εξ αναβολής και τιτλοφορείται «Οι περί Προστασίας και Ευημερίας των Ζώων 
(Προστασία Σκύλων και Γατών σε Εκτροφεία, Ξενοδοχεία, Καταφύγια και Υποστατικά Φύλαξης) Κανονισμοί του 
2019». 

 Για το θέμα αυτό έχει κυκλοφορήσει και συμπληρωματική έκθεση.  

 Παρακαλώ τη γραμματέα να διαβάσει τον σκοπό. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Θέσπιση νέων κανονισμών για τον έλεγχο των εγκαταστάσεων που φιλοξενούν ζώα, ειδικότερα σε σχέση 
με τις προδιαγραφές των υποστατικών τους με απώτερο στόχο την προστασία και ευημερία των ζώων. 

(Οι σχετικές εκθέσεις) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Περιβάλλοντος για τους κανονισμούς «Οι περί Προστασίας 
και Ευημερίας των Ζώων (Προστασία Σκύλων και Γατών σε Εκτροφεία, Ξενοδοχεία, Καταφύγια και 

Υποστατικά Φύλαξης)  Κανονισμοί του 2019»  

Παρόντες:   

 Αδάμος Αδάμου, πρόεδρος Χρίστος Ορφανίδης 

 Χαράλαμπος Θεοπέμπτου Μιχάλης Γιωργάλλας 

 Νίκος Κέττηρος  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Περιβάλλοντος εξέτασε τους πιο πάνω κανονισμούς σε αριθμό 
συνεδριάσεών της, που πραγματοποιήθηκαν στο διάστημα μεταξύ 13 Μαρτίου και 26 Ιουνίου 2019.  Στο πλαίσιο 
των συνεδριάσεων αυτών κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής η Επίτροπος Περιβάλλοντος, ο 
Επίτροπος Εθελοντισμού και Μη Κυβερνητικών Οργανώσεων, εκπρόσωποι του Υπουργείου Γεωργίας, 
Αγροτικής Ανάπτυξης και Περιβάλλοντος, των Κτηνιατρικών Υπηρεσιών του ίδιου υπουργείου, του Υπουργείου 
Εσωτερικών, του Τμήματος Πολεοδομίας και Οικήσεως του ίδιου υπουργείου, της Νομικής Υπηρεσίας της 
Δημοκρατίας, της Ένωσης Δήμων Κύπρου, της Ένωσης Κοινοτήτων Κύπρου, της Κυπριακής Εταιρείας 
Προστασίας Ζώων (CSPCA), του συνδέσμου «Φωνή για τα Ζώα της Κύπρου», του Παγκύπριου Κτηνιατρικού 
Συλλόγου, του Παγκύπριου Σωματείου Καταστηματαρχών Κατοικιδίων Ζώων, του σωματείου «D.O.G. Rescue 
Cyprus» (Dali Organised Group) και του Κόμματος για τα Ζώα Κύπρου.  Η οργάνωση ΚΙΒΩΤΟΣ και ο 
Κυνολογικός Όμιλος Κύπρου, παρ’ όλο που κλήθηκαν, δεν εκπροσωπήθηκαν στις συνεδρίες της επιτροπής. 

 Σκοπός των κανονισμών, οι οποίοι εκδίδονται με βάση τα άρθρα 6, 9, 10 και 32 του περί Προστασίας και 
Ευημερίας των Ζώων Νόμου, είναι η θέσπιση νέων κανονισμών για τον έλεγχο των εγκαταστάσεων που 
φιλοξενούν ζώα ειδικότερα σε σχέση με τις προδιαγραφές των υποστατικών τους με απώτερο στόχο την 
προστασία και ευημερία των ζώων. 

 Ειδικότερα, οι κανονισμοί περιλαμβάνουν μεταξύ άλλων τα ακόλουθα: 

1. Τις προϋποθέσεις/προδιαγραφές των εγκαταστάσεων. 

2. Τη διαδικασία έκδοσης, αναστολής και ακύρωσης πιστοποιητικού διασφάλισης όρων ευημερίας των 
σκύλων και/ή γάτων. 

3. Την επιθεώρηση των υποστατικών. 

4. Τη διαδικασία τερματισμού λειτουργίας υποστατικού και τη διάθεση των ζώων στην περίπτωση αυτή. 

5. Τα τέλη αίτησης και έκδοσης πιστοποιητικού. 

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν ενώπιον της επιτροπής, απώτερος σκοπός των κανονισμών 
είναι η νομική κατοχύρωση της προστασίας και ευημερίας των σκύλων και των γάτων που κρατούνται σε 
εκτροφεία, ξενοδοχεία και καταφύγια. Επίσης, επιδιώκεται η ρύθμιση των ζητημάτων που προκύπτουν, όταν 
αδέσποτοι σκύλοι συλλαμβάνονται από τις τοπικές αρχές.  Σύμφωνα με τα ίδια στοιχεία, δεν αναμένεται 
σημαντικός οικονομικός αντίκτυπος στον δημόσιο τομέα, καθώς δεν απαιτείται σημαντική διαφοροποίηση των 
υφιστάμενων μηχανισμών ελέγχου. Επιπρόσθετα, με την εφαρμογή των κανονισμών αναμένεται αύξηση στα 
δημόσια έσοδα από τα τέλη για εξέταση της αίτησης για έκδοση πιστοποιητικού διασφάλισης όρων ευημερίας 
των σκύλων και/ή γάτων, καθώς και από τα τέλη έκδοσης του πιστοποιητικού αυτού. 

 Στο στάδιο της εξέτασης του νομοσχεδίου την επιτροπή απασχόλησαν μεταξύ άλλων τα ακόλουθα 
ζητήματα, τα οποία προβλέπονται στις πρόνοιές του: 

1. Η εξουσία της αρμόδιας αρχής, προκειμένου να εκδώσει το σχετικό πιστοποιητικό, να δύναται να ζητά 
εκτός από συγκεκριμένα στοιχεία και οποιαδήποτε άλλα στοιχεία θεωρήσει εύλογα.  

2. Η απαίτηση της αρμόδιας αρχής στην περίπτωση αλλαγής κατόχου του πιστοποιητικού ο υποψήφιος νέος 
κάτοχος να υποβάλει εκ νέου στην αρμόδια αρχή αίτηση για έκδοση νέου πιστοποιητικού συνοδευόμενη 
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με όλα τα έγγραφα τα οποία ήδη έχουν υποβληθεί για την έκδοση του πιστοποιητικού την πρώτη φορά.  

3. Η παροχή δυνατότητας στην αρμόδια αρχή να διενεργεί τακτικές επιθεωρήσεις, δυνατότητα η οποία 
παρέχεται ήδη στον περί Προστασίας και Ευημερίας των Ζώων Νόμο, στον οποίο στηρίζεται η έκδοση 
των υπό συζήτηση κανονισμών. 

4. Η παροχή εξουσίας στην αρμόδια αρχή, ήτοι στις Κτηνιατρικές Υπηρεσίες, να αποφασίζει για τον 
περαιτέρω χειρισμό των ζώων σε περίπτωση τερματισμού της λειτουργίας υποστατικού, στο εύρος της 
οποίας δύναται να περιλαμβάνεται και η δυνατότητα θανάτωσης ενός ζώου χωρίς συγκεκριμένες 
προϋποθέσεις. 

5. Η μη συμπερίληψή στους κανονισμούς πρόνοιας η οποία να απαγορεύει ρητά την αναπαραγωγή ζώων 
για κερδοσκοπικό σκοπό που γίνεται εκτός εκτροφείων ή τη διαφήμιση της δραστηριότητας αυτής.  

 Επιπρόσθετα με τις εισηγήσεις/παρατηρήσεις της επιτροπής, οι εμπλεκόμενοι φορείς κατέθεσαν τις 
απόψεις τους τόσο προφορικά όσο και με γραπτά υπομνήματα, εκφράζοντας επιμέρους απόψεις/εισηγήσεις επί 
των προνοιών των κανονισμών. 

 Στη βάση των πιο πάνω η επιτροπή κάλεσε τους κυβερνητικούς αρμοδίους όπως σε συνεργασία με τη 
Νομική Υπηρεσία επανεξετάσουν το κείμενο των κανονισμών στο βαθμό που συμφωνούν με τις 
παρατηρήσεις/εισηγήσεις που διατυπώθηκαν στην επιτροπή και να ετοιμάσουν αναθεωρημένο κείμενο, το οποίο 
να καταθέσουν στην επιτροπή για συνέχιση και ολοκλήρωση της συζήτησής του. 

 Συναφώς, οι κυβερνητικοί αρμόδιοι επανεξέτασαν το κείμενο των κανονισμών και με τη σύμφωνη γνώμη 
της εκπροσώπου της Νομικής Υπηρεσίας της Δημοκρατίας ετοίμασαν αναθεωρημένο κείμενο, το οποίο στάλθηκε 
στην επιτροπή για περαιτέρω εξέταση και λήψη τελικής απόφασης.  

 Το αναθεωρημένο κείμενο περιλαμβάνει μεταξύ άλλων τα ακόλουθα: 

1. Την τροποποίηση των προνοιών του, έτσι ώστε να αντικατοπτρίζεται στο όλο κείμενο η προσωρινότητα 
της φύλαξης των ζώων. 

2. Την προσθήκη πρόνοιας, ώστε να είναι δυνατή η αναπαραγωγή ζώων και η διαφήμιση της 
δραστηριότητας αυτής, μόνο εάν διενεργείται σε εκτροφείο. 

3. Διευκρίνιση αναφορικά με τα στοιχεία τα οποία η αρμόδια αρχή δύναται να ζητά επιπρόσθετα, 
προκειμένου να εκδώσει το σχετικό πιστοποιητικό. 

4. Δημιουργία μητρώου στο οποίο καταχωρίζονται τα πιστοποιητικά. 

5. Διαγραφή της δυνατότητας της αρμόδιας αρχής να διενεργεί επιθεωρήσεις λόγω πρόβλεψης της εν λόγω 
δυνατότητας στον υφιστάμενο νόμο στον οποίο στηρίζεται η έκδοση των υπό συζήτηση κανονισμών.  

6. Παροχή δυνατότητας ακρόασης στον κάτοχο του πιστοποιητικού στην περίπτωση αναστολής ή ακύρωσης 
του πιστοποιητικού του. 

7. Τροποποίηση των προνοιών τους, ώστε η τελική διάθεση των ζώων σε συγκεκριμένες περιπτώσεις να 
αποφασίζεται από την Παγκύπρια Συντονιστική Επιτροπή Ευημερίας των Ζώων, στην οποία θα 
συμμετέχουν και φιλοζωικές οργανώσεις.  

 Το Κόμμα για τα Ζώα Κύπρου διαφώνησε ως θέμα αρχής με τους σκοπούς και τις επιδιώξεις των 
κανονισμών, επεξηγώντας ότι θεωρεί λάθος το γεγονός ότι σε αυτούς περιλαμβάνονται πρόνοιες τόσο για τα 
καταφύγια ζώων, τα οποία στηρίζονται ως επί το πλείστον στην εθελοντική πρωτοβουλία, όσο και για τα 
εκτροφεία και/ή ξενοδοχεία ζώων, των οποίων οι δραστηριότητες έχουν χαρακτήρα κερδοσκοπικό.  Συναφώς, 
πρότεινε όπως για τα καταφύγια ζώων κατατεθεί ξεχωριστό σχέδιο νόμου. 

 Όλοι οι υπόλοιποι παρευρισκόμενοι συμφώνησαν με τους σκοπούς και τις επιδιώξεις των εν λόγω 
κανονισμών, προκειμένου να ρυθμιστούν νομοθετικά όλα όσα αφορούν τη λειτουργία των εγκαταστάσεων στις 
οποίες κρατούνται ζώα. Ωστόσο, ανέφεραν πως στόχος πρέπει να είναι η εξεύρεση τρόπων για την εφαρμογή 
όχι μόνο των υπό έγκριση κανονισμών, αλλά γενικότερα του συνόλου του νομοθετικού πλαισίου το οποίο 
προβλέπει για την ευημερία των ζώων.  Επίσης, αναφέρθηκαν στις οικονομικές δυσκολίες τις οποίες αναμένεται 
να αντιμετωπίσουν οι εμπλεκόμενοι, προκειμένου να συμμορφωθούν με τις πρόνοιες των κανονισμών, 
προσθέτοντας ότι το κράτος πρέπει να σταθεί αρωγός στην όλη προσπάθεια.  Εν κατακλείδι, οι εν λόγω 
εκπρόσωποι αναφέρθηκαν στο μεγάλο πρόβλημα που αντιμετωπίζει η Κύπρος με τα αδέσποτα και 
εγκαταλελειμμένα ζώα, το οποίο η πολιτεία πρέπει να αντιμετωπίσει, εφαρμόζοντας τις υφιστάμενες νομοθεσίες 
ή/και θεσπίζοντας νέες. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Περιβάλλοντος επιφυλάχθηκε να τοποθετηθεί 
επί των προνοιών των κανονισμών, όπως αυτοί έχουν αναθεωρηθεί σύμφωνα με τα πιο πάνω, κατά τη συζήτησή 
τους ενώπιον της ολομέλειας του σώματος. 
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Συμπληρωματική έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Περιβάλλοντος για τους κανονισμούς «Οι 
περί Προστασίας και Ευημερίας των Ζώων (Προστασία Σκύλων και Γατών σε Εκτροφεία, Ξενοδοχεία, 

Καταφύγια και Υποστατικά Φύλαξης) Κανονισμοί του 2019» 

Παρόντες: 

 Αδάμος Αδάμου, πρόεδρος Νίκος Κέττηρος 

 Χαράλαμπος Θεοπέμπτου  Ευανθία Σάββα 

 Αννίτα Δημητρίου  Χαράλαμπος Πιττοκοπίτης  

 Όπως είναι γνωστό, για τους υπό αναφορά κανονισμούς κυκλοφόρησε στις 10 Ιουλίου 2019 έκθεση της 
Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Περιβάλλοντος, ωστόσο η συζήτησή τους αναβλήθηκε με απόφαση της ολομέλειας 
του σώματος στις 12 Ιουλίου 2019 και ως εκ τούτου η επιτροπή επανεξέτασε αυτούς σε τρεις συνεδρίες της, που 
πραγματοποιήθηκαν στις 4, 18, και 25 Σεπτεμβρίου 2019.  Στο πλαίσιο των συνεδριάσεων αυτών κλήθηκαν και 
παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής η Επίτροπος Περιβάλλοντος, εκπρόσωποι του Γραφείου του Επιτρόπου 
Εθελοντισμού και Μη Κυβερνητικών Οργανώσεων, των Κτηνιατρικών Υπηρεσιών του Υπουργείου Γεωργίας, 
Αγροτικής Ανάπτυξης και Περιβάλλοντος, του Τμήματος Πολεοδομίας και Οικήσεως του Υπουργείου 
Εσωτερικών, της Νομικής Υπηρεσίας της Δημοκρατίας, της Ένωσης Δήμων Κύπρου και της Ένωσης Κοινοτήτων 
Κύπρου.  

 Σημειώνεται ότι ο σκοπός των κανονισμών, οι απόψεις των εμπλεκομένων, καθώς και τα ζητήματα που 
απασχόλησαν την επιτροπή στο πρώτο στάδιο της εξέτασής τους περιλαμβάνονται στην αρχική έκθεση της 
επιτροπής. 

 Στο πλαίσιο της επανεξέτασης των κανονισμών την επιτροπή απασχόλησε αριθμός τροπολογιών οι 
οποίες κατατέθηκαν στη συνεδρία της ολομέλειας του σώματος ημερομηνίας 12 Ιουλίου 2019 από τον κ. 
Χαράλαμπο Θεοπέμπτου, βουλευτή του Κινήματος Οικολόγων-Συνεργασία Πολιτών.  Οι εν λόγω τροπολογίες 
αφορούν τα ακόλουθα θέματα: 

1. Tην απαγόρευση ευθανασίας σε υγιές ζώο στην περίπτωση κατά την οποία ο κάτοχος του πιστοποιητικού 
δεν είναι σε θέση να συμμορφωθεί με τις οδηγίες ή να συνεργαστεί με την αρμόδια αρχή για την τελική 
διάθεση των ζώων. 

2. Tον καθορισμό του ελάχιστου χώρου φιλοξενίας στα υποστατικά προσωρινής φύλαξης ανάλογα με τον 
αριθμό των κατοίκων που αριθμεί η κοινότητα ή ο δήμος στον οποίο βρίσκονται τα υποστατικά. 

3. Tη διασφάλιση της στείρωσης του σκύλου, προτού αυτός απομακρυνθεί από το υποστατικό προσωρινής 
φύλαξης. 

4. Tην υποχρεωτική εγκατάσταση σαρωτών σε όλα τα υποστατικά. 

 Η επιτροπή, αφού μελέτησε τις πιο πάνω τροπολογίες, αποφάσισε, κατά πλειοψηφία, να υιοθετήσει μόνο 
την τροπολογία που αφορά την απαγόρευση ευθανασίας υγιούς ζώου, καθώς και την τροπολογία που αφορά 
την εγκατάσταση σαρωτών στα υποστατικά και συναφώς προχώρησε σε ανάλογη τροποποίηση του κειμένου 
των κανονισμών. 

  Όλοι οι παρευρισκόμενοι συμφώνησαν με τα πιο πάνω με την επιφύλαξη των εκπροσώπων της Ένωσης 
Δήμων Κύπρου και της Ένωσης Κοινοτήτων Κύπρου, οι οποίοι ανέφεραν ότι η σύμφωνη γνώμη τους για την 
πρώτη τροπολογία τελεί υπό την αίρεση ότι οι τοπικές αρχές δε θα επιβαρυνθούν με οποιοδήποτε επιπρόσθετο 
κόστος. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Περιβάλλοντος, κατά πλειοψηφία του προέδρου 
και των μελών της βουλευτών της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις και του μέλους της 
βουλευτή του Κινήματος Οικολόγων-Συνεργασία Πολιτών, τάσσεται υπέρ της έγκρισης των κανονισμών όπως 
αυτοί έχουν αναθεωρηθεί στη βάση των πιο πάνω. 

 Τα μέλη της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας του Δημοκρατικού Συναγερμού και της 
κοινοβουλευτικής ομάδας του Δημοκρατικού Κόμματος επιφυλάχθηκαν να τοποθετηθούν επί των προνοιών των 
κανονισμών κατά τη συζήτησή τους ενώπιον της ολομέλειας του σώματος. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής;  

 Ο κ. Κωστής Ευσταθίου μέχρι τρία λεπτά.  

ΚΩΣΤΗΣ ΕΥΣΤΑΘΙΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε και κύριοι συνάδελφοι,  
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 Θα καταψηφίσουμε τις τροπολογίες, για τον λόγο ότι -την πρώτη τροπολογία του ΕΛΑΜ- για τον λόγο ότι 
υπάρχει άμεσος κίνδυνος, ενώ κατανοούμε και τα κίνητρα ότι είναι προφανώς για απλοποίηση των διαδικασιών, 
υπάρχει κίνδυνος κατάχρησης της εξαίρεσης από τα καταφύγια.  Στην Κύπρο είμαστε, γνωρίζουμε με πόση 
ευκολία ζητήματα και ρυθμίσεις νομοθετικές παρακάμπτονται με την πρόφαση της απλοποίησης των 
διαδικασιών.   

 Και την τροπολογία των Οικολόγων θα την καταψηφίσουμε, για τον λόγο ότι είναι τόσο μικρές οι 
αποστάσεις στην Κύπρο μεταξύ των δήμων και των κοινοτήτων, που η ρύθμιση αυτή καταντά περιττή.  
Φανταστείτε πώς είναι, σε ένα διάστημα, σε μια απόσταση 3-4 χιλιομέτρων μπορεί να υπάρχουν τέσσερις, πέντε, 
έξι δήμοι και εφτά κοινότητες.  Επομένως, είναι αχρείαστη η ρύθμιση.   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο κ. Παπαγιάννης μέχρι τρία λεπτά. 

ΛΙΝΟΣ ΠΑΠΑΓΙΑΝΝΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Θα ξεκινήσω με το να εξηγήσω με απλά λόγια τι θέλουμε να πετύχουμε με την τροπολογία που έχουμε 
εισηγηθεί.  Σε ό,τι αφορά τους εθελοντές που ασχολούνται γενικά με τα αδέσποτα, υπάρχει μια κοινή παραδοχή 
ότι οι οικονομικές, αλλά και άλλες δυσκολίες που αντιμετωπίζουν είναι πάρα πολλές.  Με το να αναγκάσουμε 
μέσω των κανονισμών να υπάρχουν συγκεκριμένες προδιαγραφές ως προς τη φύλαξη είτε των σκύλων είτε των 
γάτων είτε οποιουδήποτε άλλου ζώου, τότε το μόνο που θα καταφέρουμε είναι να προσθέσουμε ένα επιπλέον 
βάρος, που θα είναι ασήκωτο για αυτούς τους ανθρώπους, και στην ουσία θα καταφέρουμε ακριβώς το αντίθετο 
από αυτό που επιδιώκει ο εν λόγω κανονισμός.   

 Όσον αφορά τη γενικότερη φιλοσοφία των κανονισμών, υπάρχουν πολλές σωστές αναφορές και η πιο 
σωστή από όλες θεωρώ ότι είναι η πρόνοια για τις δεκαπέντε ημέρες, έτσι ώστε να μη θανατώνονται αυτά τα 
αδέσποτα.  Έχοντας λοιπόν υπόψη το τι συμβαίνει πραγματικά με την τεράστια δουλειά που επιτελούν οι 
εθελοντές, θεωρώ ότι η τροπολογία μας θα βοηθήσει προς το καλύτερο την όλη διαδικασία.   

 Ευχαριστώ.   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ.   

 Ο κ. Θεοπέμπτου.  

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΘΕΟΠΕΜΠΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Ξέρουμε όλοι πάρα πολλά καλά ότι θα ψηφίσουμε έναν νόμο ο οποίος θα δημιουργήσει ορισμένα 
προβλήματα σε όλες τις φιλοζωικές οργανώσεις που λειτουργούν καταφύγια, αλλά και στις τοπικές αρχές, όμως 
εμείς ως επιτροπή Περιβάλλοντος πρέπει να πω ότι, όλα τα μέλη, στείλαμε μια επιστολή στην κυβέρνηση.  
Είπαμε ότι θα υποστηρίξουμε το νομοσχέδιο, με την προϋπόθεση ότι η κυβέρνηση θα αναλάβει να υποστηρίξει 
οικονομικά όλα τα καταφύγια ζώων τα οποία διαχειρίζονται οι μη κυβερνητικές οργανώσεις, ούτως ώστε να μην 
ψηφίσουμε έναν νόμο με τον οποίο να δημιουργήσουμε προβλήματα.  Έχουμε μια απάντηση από το υπουργείο, 
ότι θα υποστηρίξουν οικονομικά.  Δε νομίζω να έμεινε κανένας ευχαριστημένος από το ποσό το οποίο θα διαθέσει 
η κυβέρνηση, αλλά ο σωστός ο τρόπος να προχωρήσουμε μπροστά τούτος είναι, γι’ αυτό και θα ψηφίσουμε και 
το νομοσχέδιο, επαναλαμβάνω, αναμένοντας ότι η κυβέρνηση θα διαθέσει κονδύλια, για να βοηθήσει όλα τα 
καταφύγια τα οποία λειτουργούν από μη κυβερνητικές οργανώσεις.   

 Μπορώ να πω και δύο λόγια για τις τροπολογίες μας, Πρόεδρε; 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ναι.  

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΘΕΟΠΕΜΠΤΟΥ: 

 Όσον αφορά τις τροπολογίες μας, επειδή έχουμε κακή εμπειρία και επειδή έχουμε κοινοτικά συμβούλια 
και δήμους οι οποίοι δεν ασχοληθήκαν όσο σοβαρά έπρεπε με το θέμα των ζώων, των αδέσποτων, έχουμε βάλει 
μια τροπολογία, η οποία υποχρεώνει να έχουν έναν ελάχιστο αριθμό κλουβιών, ανάλογα με το μέγεθος το οποίο 
έχουμε στον κάθε δήμο και κοινότητα.   

 Επίσης, να τονίσω ότι έχουμε ακόμα μια τροπολογία, η οποία είναι εξαιρετικά σημαντική και θέλω να 
σκεφτείτε πάρα πολλά καλά αν θα ψηφίσετε εναντίον της, ο οποιοσδήποτε, η οποία λέει ότι όποιος σκύλος φεύγει 
από καταφύγιο πρέπει να είναι στειρωμένος.  Με τη στείρωση θα μειώσουμε τους αριθμούς των αδέσποτων.  Δε 
γίνεται να κυκλοφορούν σκύλοι οι οποίοι να διανέμονται ακόμα και από καταφύγια και να μην είναι στειρωμένοι 
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με τα μπόλια τους κ.λπ., γι’ αυτό είναι ένα από τα πιο σοβαρά μέτρα, για να μειώσουμε τους αριθμούς των 
αδέσποτων.   

 Ευχαριστώ, Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Η κ. Ελένη Σταύρου. 

ΕΛΕΝΗ ΣΤΑΥΡΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, εμείς είμαστε εναντίον στις τροπολογίες των Οικολόγων και του ΕΛΑΜ.  Δεν μπορούμε 
να τις ψηφίσουμε, εάν δεν έχουμε εκμαιεύσει πρώτα την δέσμευση από την κυβέρνηση ότι θα δώσει περισσότερα 
λεφτά.   

 Και επίσης, για το θέμα τώρα που αναφέρθηκε ο συνάδελφος ο κ. Θεοπέμπτου, δεν μπορούμε να 
απαιτήσουμε να γίνονται στειρώσεις σε όλα τα ζώα, διότι είναι τρομερά πολυέξοδο για τις φιλοζωικές, διότι ήδη 
είναι τόσο βεβαρημένες.  Εγώ που ασχολούμαι τόσο πολύ με το θέμα προσωπικά μπορώ να σας πω ότι είναι 
πλέον στα τελευταία τους όρια με τα ζώα.  Νομίζω ότι θα πρέπει να το ξαναδούμε μελλοντικά για τα θέματα αυτά.   

 Άρα, εμείς είμαστε εναντίον των τροπολογιών. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο κ. Ορφανίδης. 

ΧΡΙΣΤΟΣ ΟΡΦΑΝΙΔΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, το θέμα έχει συζητηθεί για αρκετό διάστημα, έχουν ληφθεί οι θέσεις και οι απόψεις όλων 
των εμπλεκομένων.  Όσον αφορά αν θα ψηφίσουμε τον νόμο, όσον αφορά τις τροπολογίες των Οικολόγων, τη 
δεύτερη θα τη στηρίξουμε.  Όσον αφορά την τροπολογία του ΕΛΑΜ, θα την καταψηφίσουμε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο κ. Γιωργάλλας. 

ΜΙΧΑΛΗΣ ΓΙΩΡΓΑΛΛΑΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Για να καταλάβουμε τι πάμε να ψηφίσουμε.  Σήμερα υπάρχει ήδη μια δραστηριότητα από φιλοζωικές μη 
κυβερνητικές οργανώσεις, οι οποίες δημιουργούν και λειτουργούν καταφύγια.  Η νομοθεσία πάει να βάλει 
προδιαγραφές και σωστά, είναι στη σωστή κατεύθυνση, όμως το μεγάλο πρόβλημα είναι αυτό που είπε 
προηγουμένως ο συνάδελφος ο κ. Θεοπέμπτου, ότι θα πρέπει να στηριχθεί αυτή η προσπάθεια οικονομικά από 
το κράτος.  Εμείς θα ψηφίσουμε την τροπολογία σε ό,τι αφορά τις στειρώσεις, θα ψηφίσουμε τη νομοθεσία, με 
την παράκληση και την υπόδειξη προς την κυβερνητική πλευρά ότι δε θα λειτουργήσει ο νόμος, εάν δεν ενισχυθεί 
οικονομικά η εφαρμογή του. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο κ. Νίκος Κέττηρος. 

ΝΙΚΟΣ ΚΕΤΤΗΡΟΣ:  

 Οι φιλοζωικές οργανώσεις θα αντιμετωπίσουν πρόβλημα, αν δεν στηριχθούν, είτε ψηφιστεί είτε δεν 
ψηφιστεί η νομοθεσία.  Ήδη πολλές φιλοζωικές οργανώσεις που διατηρούν καταφύγια αντιμετωπίζουν σοβαρά 
προβλήματα επιβίωσης.  Επομένως, είναι εκ των ων ουκ άνευ η στήριξη αυτών των φιλοζωικών οργανώσεων 
και με την εφαρμογή, με την ψήφιση της νομοθεσίας θα πρέπει να γίνει ακόμα πιο επιτακτική η ανάγκη.   

 Σε ό,τι αφορά τις τροπολογίες, θα υπερψηφίσουμε τις τροπολογίες των Οικολόγων, γιατί, ναι μεν 
γνωρίζουμε και αναγνωρίζουμε ότι θα επωμιστούν κάποια έξοδα οι δήμοι, την ίδια ώρα όμως πρέπει να έχουμε 
υπόψη μας ότι ήδη οι δήμοι εισπράττουν τέλη για τους σκύλους, για την κατοχή των σκύλων και επομένως έχουν 
υποχρέωση να σισταρίσουν τα του οίκου τους και να βάλουν μια τάξη σε αυτή την αναρχία, η οποία υπάρχει και 
όλοι τη ζούμε καθημερινά.   

 Σε ό,τι αφορά την τροπολογία του ΕΛΑΜ, δε θα την ψηφίσουμε, γιατί μιλούμε για ευημερία των ζώων από 
οποιονδήποτε και αν φυλάγεται το ζώο.   

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Η κ. Θεολόγου. 

ΑΝΝΑ ΘΕΟΛΟΓΟΥ: 
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 Απλώς, να προσθέσω στα προηγούμενα που λέχθησαν ότι όσοι αποκτούν σκύλους από τα καταφύγια 
πληρώνουν οι ίδιοι τα λεφτά που χρειάζονται, για να γίνει η στείρωση αυτών των ζώων, και κατ’ επέκταση 
ευκολύνουν και τις φιλοζωικές όσον αφορά το κόστος, άρα αυτό πρέπει να το γνωρίζουμε.  Δεν είναι θέμα το 
οποίο αναλαμβάνει αποκλειστικά η φιλοζωική, πληρώνεται από το άτομο το οποίο ενδιαφέρεται να πάρει ένα 
ζώο από το καταφύγιο.   

 Θα στηρίξουμε την τροπολογία των Οικολόγων, δε θα στηρίξουμε την τροπολογία του ΕΛΑΜ και θα 
στηρίξουμε και το νομοσχέδιο. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο κ. Ανδρέας Κυπριανού. 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Υπάρχει η περί Σκύλων νομοθεσία, μέσα στην οποία αναγράφεται ξεκάθαρα ότι είναι υπόχρεοι οι δήμοι 
και οι κοινότητες να δημιουργήσουν καταφύγια αδέσποτων ζώων.  Άρα, αν υπάρχει αδυναμία και δεν έχουν 
δημιουργηθεί μέχρι σήμερα, εκτός από εξαιρετικές περιπτώσεις, αν όντως υπάρχει δυσκολία οικονομική από 
τους δήμους και τις κοινότητες να εφαρμόσουν τον περί Σκύλων Νόμο, τότε το κράτος πρέπει να έρθει αρωγός 
για το συγκεκριμένο θέμα, πρώτα προς τους δήμους και τις κοινότητες και μετά προς τις μη κυβερνητικές 
οργανώσεις, διότι οι πρώτοι παραβιάζουν τη νομοθεσία.  Επαναλαμβάνω, υπάρχει νομοθεσία και είναι ξεκάθαρη.   

 Όσον αφορά, κύριε Θεοπέμπτου, το θέμα της υποχρεωτικής στείρωσης ενός ζώου, ενός σκύλου, πριν 
φύγει από το καταφύγιο, έχω την εντύπωση ότι οι φιλοζωικές οργανώσεις δίνουν τα σκυλιά για υιοθεσία σε 
υπεύθυνους ανθρώπους, άρα, αν κάποιος, αν ένας υπεύθυνος πολίτης πάρει ένα σκυλί, γιατί πρέπει να 
στερήσεις από αυτό τον σκύλο το δικαίωμα της γεννοβολίας;  Εκτός και αν οι φιλοζωικές οργανώσεις, που δεν 
το υιοθετώ, δίδουν τα σκυλιά σε ανθρώπους οι οποίοι δεν είναι υπεύθυνοι, με αποτέλεσμα να τα αφήνουν 
ελεύθερα και να υπάρχουν περισσότερα αδέσποτα.  Άρα, δε στέκει το επιχείρημα ότι πρέπει να στειρώνουμε τα 
ζώα, πριν τα υιοθετήσει κάποιος από τα εκτροφεία, που είναι τα καταφύγια ζώων.  

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο κ. Λουκαΐδης.  

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Σε συνέχεια αυτών που είπε ο συνάδελφος ο Νίκος ο Κέττηρος, αλλά και ο κ. Θεοπέμπτου, θέλω να 
προσθέσω τα εξής:  Σε ό,τι αφορά τις τροπολογίες του Κινήματος Οικολόγων, αναφερόμαστε στα υποστατικά 
προσωρινής φύλαξης που παραπέμπουν αποκλειστικά και μόνο στις ευθύνες που πρέπει να αναλάβουν οι 
τοπικές αρχές, δήμοι και κοινότητες.  Δεν αναφερόμαστε σε καταφύγια.  Μόνο σε αυτό αναφερόμαστε, για να 
μην παρεξηγήσουμε τι πάμε να ψηφίσουμε.  Και είναι αλήθεια ότι δημιουργούμε μια υποχρέωση στις τοπικές 
αρχές, αλλά σκεφτόμαστε την ευημερία των ζώων, την ασφάλεια όλων.  Πρέπει να δημιουργήσουμε τις 
απαραίτητες υποδομές επιτέλους σε αυτή τη χώρα και θα πρέπει να αναληφθεί το όποιο κόστος προκύπτει και 
για τη στείρωση, που είναι η δεύτερη τροπολογία των Οικολόγων, αλλά και για τη φύλαξη την ίδια.   

 Και επειδή λέχθηκε και νομίζω ότι και εδώ υπάρχει παρανόηση, δεν υποχρεώνεται μια κοινότητα των 50 
των 500 κατοίκων να δημιουργήσει καταφύγιο για ένα σκύλο.  Μπορούν να συνεργαστούν και επιβάλλεται, αν 
με ρωτάτε, να συνεργαστούν γειτονικές κοινότητες και δήμοι και μπορεί ακριβώς αυτοί οι προσωρινοί χώροι 
φύλαξης να μη βρίσκονται καν στα όρια ενός δήμου.  Λοιπόν, οπόταν, μπορούν να υπάρξουν και θα υπάρξουν 
συνέργειες, φτάνει να καλυφτεί το κόστος.  Είναι αλήθεια ότι προκύπτει κόστος, αλλά συνολικά από τη νομοθεσία, 
σωστά λέχθηκε από τον κ. Θεοπέμπτου, προκύπτει κόστος.  Αυτό είναι που ψηφίζουμε όμως.  Εμείς καλούμε 
σε υπερψήφιση και των δύο τροπολογιών που έχουν καταθέσει οι συνάδελφοι των Οικολόγων, γιατί κινούνται 
ακριβώς προς τη σωστή κατεύθυνση.   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο κ. Λίνος Παπαγιάννης.  

ΛΙΝΟΣ ΠΑΠΑΓΙΑΝΝΗΣ: 

 Πολύ σύντομα, κύριε Πρόεδρε. 

 Είμαι υπόχρεος, θεωρώ, να επαναλάβω κάτι πολύ σημαντικό.  Η τροπολογία μας, για όσους δεν το έχετε 
αντιληφθεί, αφορά τους μη κερδοσκοπικούς οργανισμούς, όχι όλα τα υπόλοιπα.  Ερχόμαστε σήμερα δηλαδή να 
υποχρεώσουμε αυτούς που δεν έχουν κέρδος από αυτό που κάνουν να επωμιστούν ένα κόστος που στην 
καλύτερη των περιπτώσεων θα έρθει η κυβέρνηση να τους δώσει ένα μικρό ποσό και μετά θα λέμε ότι έχει 
αυξηθεί ο αριθμός των αδέσποτων.  Είναι παρανοϊκό αυτό το πράγμα, πραγματικά. 
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ. 

 Παρακαλώ τη γραμματέα να διαβάσει την πρώτη τροπολογία. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προτεινόμενες τροπολογίες του κ. Χαράλαμπου Θεοπέμπτου εκ μέρους του Κινήματος 
Οικολόγων-Συνεργασία Πολιτών για τους κανονισμούς «Οι περί Προστασίας και Ευημερίας των Ζώων 

(Προστασία Σκύλων και Γατών σε Εκτροφεία, Ξενοδοχεία, Καταφύγια και Υποστατικά Φύλαξης) 
Κανονισμοί του 2019» 

 Γίνεται εισήγηση για τροποποίηση του Μέρους Α του Παραρτήματος ΙΙ των πιο πάνω κανονισμών ως 
ακολούθως: 

1. Με την προσθήκη αμέσως μετά την υποπαράγραφο 2.15 της παραγράφου 2 αυτού της ακόλουθης νέας 
υποπαραγράφου: 

 «2.16 Τα υποστατικά προσωρινής φύλαξης σκύλων διαθέτουν χώρο για φιλοξενία τουλάχιστον δύο 
σκύλων και για κάθε χίλιους (1 000) κατοίκους που αριθμεί η κοινότητα ή ο δήμος στον οποίο βρίσκονται 
τα εν λόγω υποστατικά έναν επιπλέον χώρο για τη φιλοξενία σκύλου.». 

Σημείωση: 

α. Με την προτεινόμενη τροπολογία καθορίζεται ο ελάχιστος χώρος φύλαξης σκύλων στα υποστατικά 
προσωρινής φύλαξης σε δήμους και κοινότητες. 

β. Με την προτεινόμενη τροπολογία σκοπείται όπως βελτιωθεί η διαχείριση των αδέσποτων ζώων στην 
Κύπρο με τη δημιουργία ευνοϊκών συνθηκών διαβίωσής τους σε καταφύγια προσωρινής φύλαξης σκύλων 
σε δήμους και κοινότητες, ώστε να ανταποκρίνονται καλύτερα στα σύγχρονα δεδομένα, και με τον πιο 
αποτελεσματικό έλεγχο του πληθυσμού των αδέσποτων. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ψηφίστε, παρακαλώ. 

ΧΡΙΣΤΟΣ ΟΡΦΑΝΙΔΗΣ: 

 Πρόεδρε, για τις τροπολογίες έχουμε πει ως Δημοκρατικό Κόμμα ότι διαχωρίζουμε το πρώτο από το 
δεύτερο μέρος.  Γι’ αυτό το πρώτο μέρος το Δημοκρατικό Κόμμα θα το… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Τούτο είναι το πρώτο μέρος. 

ΧΡΙΣΤΟΣ ΟΡΦΑΝΙΔΗΣ: 

 Μάλιστα. 

 Το δεύτερο μέρος θα το… 

(Θόρυβος στην αίθουσα) 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ανακοινώστε τα αποτελέσματα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Πενήντα δύο παρόντες, κύριε Πρόεδρε, είκοσι έξι ψήφοι υπέρ και είκοσι έξι ψήφοι εναντίον. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Με είκοσι έξι ψήφους υπέρ και είκοσι έξι ψήφους εναντίον, η τροπολογία απορρίπτεται. 

 Προχωρούμε στην επόμενη. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

2. Με την προσθήκη αμέσως μετά την υποπαράγραφο 12.3 της παραγράφου 12 αυτού της ακόλουθης 
επιφύλαξης, αφού προηγουμένως αντικατασταθεί στο τέλος της η τελεία με άνω και κάτω τελεία: 

  «Νοείται ότι, πριν από την απομάκρυνση ζώου από υποστατικό προσωρινής φύλαξης σκύλων, 
διασφαλίζεται ότι ο σκύλος είναι στειρωμένος και ότι πληρούνται τα κριτήρια, όπως αυτά αναφέρονται 
στην παράγραφο 12.». 

Σημείωση: 
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α. Με την προτεινόμενη τροπολογία προβλέπεται ότι πριν την απομάκρυνση του ζώου από το υποστατικό 
προσωρινής φύλαξης ο σκύλος πρέπει να είναι στειρωμένος και να πληρούνται τα κριτήρια όπως αυτά 
αναφέρονται στην παράγραφο 12. 

β. Με την προτεινόμενη τροπολογία σκοπείται όπως βελτιωθεί η διαχείριση των αδέσποτων ζώων στην 
Κύπρο με τη δημιουργία ευνοϊκών συνθηκών διαβίωσής τους σε καταφύγια προσωρινής φύλαξης σκύλων 
σε δήμους και κοινότητες, ώστε να ανταποκρίνονται καλύτερα στα σύγχρονα δεδομένα, και με τον πιο 
αποτελεσματικό έλεγχο του πληθυσμού των αδέσποτων. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ψηφίστε, παρακαλώ. 

 Ανακοινώστε τα αποτελέσματα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Πενήντα ένας παρόντες, κύριε Πρόεδρε, τριάντα δύο ψήφοι υπέρ και δεκαεννέα ψήφοι εναντίον. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Με τριάντα δύο ψήφους υπέρ και δεκαεννέα ψήφους εναντίον, η τροπολογία εγκρίνεται. 

 Η επόμενη. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Προτεινόμενη τροπολογία του Εθνικού Λαϊκού Μετώπου για τους κανονισμούς «Οι περί Προστασίας 
και Ευημερίας των Ζώων (Προστασία Σκύλων και Γατών σε Εκτροφεία, Ξενοδοχεία, Καταφύγια και 

Υποστατικά Φύλαξης) Κανονισμοί του 2019» 

 Γίνεται εισήγηση για τη διαγραφή της υποπαραγράφου (γ) της παραγράφου (1) του Κανονισμού 2. 

Σημείωση: 

 Με την προτεινόμενη τροπολογία προτείνεται τα καταφύγια στα οποία κρατούνται ζώα με σκοπό την 
παραμονή τους για μη κερδοσκοπικό σκοπό να μην εντάσσονται στον ορισμό του όρου «υποστατικό» για τους 
σκοπούς των προτεινόμενων κανονισμών.   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ψηφίστε, παρακαλώ. 

 Ανακοινώστε τα αποτελέσματα.   

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Πενήντα ένας παρόντες, κύριε Πρόεδρε, δύο ψήφοι υπέρ και σαράντα εννέα ψήφοι εναντίον. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Με δύο ψήφους υπέρ και σαράντα εννέα εναντίον, η τροπολογία απορρίπτεται. 

 Τώρα ψηφίζουμε για το σύνολο των κανονισμών, όπως έχουν τροποποιηθεί.    

 Ψηφίστε, παρακαλώ. 

 Ανακοινώστε τα αποτελέσματα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Πενήντα ένας παρόντες, κύριε Πρόεδρε, σαράντα εννέα ψήφοι υπέρ και δύο εναντίον. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με σαράντα εννέα ψήφους υπέρ και δύο εναντίον, οι κανονισμοί εγκρίνονται. 

                                            
 Υπέρ: ΔΗΣΥ, ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις, ΔΗΚΟ, ΚΣ ΕΔΕΚ, Συμμαχία Πολιτών, Αλληλεγγύη, Κίνημα 

Οικολόγων-Συνεργασία Πολιτών. 
 Εναντίον: ΕΛΑΜ.  
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 Το υπ’ αριθμόν 2 θέμα, που είναι «Ο περί Προστασίας του Απορρήτου της Ιδιωτικής Επικοινωνίας 
(Παρακολούθηση Συνδιαλέξεων και Πρόσβαση σε Καταγεγραμμένο Περιεχόμενο Ιδιωτικής Επικοινωνίας) 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2017», αναβάλλεται.  Θέλει η επιτροπή Νομικών να το εξετάσει ξανά. 

 Το υπ’ αριθμόν 3 θέμα είναι «Ο περί του Εφημεριακού Κλήρου της Ελληνικής Ορθόδοξης Εκκλησίας της 
Κύπρου Νόμος του 2019».   

 Να διαβαστεί ο σκοπός. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Θέσπιση νομοθεσίας, ώστε να ρυθμιστεί το θέμα της επιχορήγησης της μισθοδοσίας του εφημεριακού 
κλήρου της Ελληνικής Ορθόδοξης Εκκλησίας της Κύπρου από το κράτος. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού για το νομοσχέδιο «Ο 
περί του Εφημεριακού Κλήρου της Ελληνικής Ορθόδοξης Εκκλησίας της Κύπρου Νόμος του 2019» 

Παρόντες: 

 Άγγελος Βότσης, πρόεδρος Αντρέας Καυκαλιάς 

 Μαρίνος Μουσιούττας Μαρίνος Σιζόπουλος 

 Μάριος Μαυρίδης Μιχάλης Γιωργάλλας  

 Ονούφριος Κουλλά  Γιώργος Περδίκης 

 Στέφανος Στεφάνου Άννα Θεολόγου 

 Άριστος Δαμιανού 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε το πιο πάνω νομοσχέδιο σε έξι 
συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στο διάστημα μεταξύ της 3ης Ιουνίου και της 7ης Οκτωβρίου 2019. Στο 
πλαίσιο της συζήτησης κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ο Υπουργός Οικονομικών, η Γενική Λογίστρια, ο Έφορος 
Ελέγχου Κρατικών Ενισχύσεων, εκπρόσωποι του Υπουργείου Εσωτερικών και του Τμήματος Κτηματολογίου και 
Χωρομετρίας του ιδίου υπουργείου, της Νομικής Υπηρεσίας της Δημοκρατίας, καθώς και ο διευθυντής του 
Κεντρικού Εκκλησιαστικού Ταμείου. 

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η θέσπιση νομοθεσίας, ώστε να ρυθμιστεί το θέμα της 
επιχορήγησης της μισθοδοσίας του εφημεριακού κλήρου της Ελληνικής Ορθόδοξης Εκκλησίας της Κύπρου από 
το κράτος. 

 Ειδικότερα, με το νομοσχέδιο προτείνεται η επικαιροποίηση της συμφωνίας που έγινε τον Φεβρουάριο 
του 1971 μεταξύ της Κυπριακής Δημοκρατίας και της Εκκλησίας της Κύπρου με βάση την Απόφαση του 
Υπουργικού Συμβουλίου με αριθμό 10.270, ημερομηνίας 11 Φεβρουαρίου 1971, η οποία προνοεί για την 
επιχορήγηση από τη Δημοκρατία μέρους της μισθοδοσίας του εφημεριακού κλήρου της Ελληνικής Ορθόδοξης 
Εκκλησίας της Κύπρου έναντι της παραχώρησης προς τη Δημοκρατία αγροτικής κτημοσύνης της Ιεράς 
Αρχιεπισκοπής Κύπρου, η οποία ανέρχεται στα 15 000 περίπου στρέμματα.  

 Σύμφωνα με τα κατατεθέντα στοιχεία, κατόπιν διαβούλευσης μεταξύ της εκτελεστικής εξουσίας και της 
Εκκλησίας της Κύπρου συμφωνήθηκε από κοινού η επικαιροποίηση της βάσης παραχώρησης της κρατικής 
αρωγής, ώστε να καθοριστεί ο αριθμός των κληρικών που επιδοτούνται με μηνιαίο ποσό ύψους €681,86 ως 
ακολούθως: 

1. Επτακόσιοι εξήντα (760) ιερείς από την έναρξη της ισχύος του προτεινόμενου νόμου μέχρι την 31η 
Δεκεμβρίου 2020. 

2. Οκτακόσιοι (800) ιερείς από την 1η Ιανουαρίου 2021 μέχρι την 31η Δεκεμβρίου 2023. 

3. Οκτακόσιοι πενήντα (850) ιερείς από την 1η Ιανουαρίου 2024 μέχρι την 31η Δεκεμβρίου 2025. 

4. Από την 1η Ιανουαρίου 2026 και εντεύθεν ο αριθμός των οκτακοσίων πενήντα δικαιούχων κρατικής 
αρωγής θα αυξάνεται κατά ποσοστό ύψους 0,5% κάθε έτος.     

 Περαιτέρω, με τις προτεινόμενες ρυθμίσεις τροποποιείται η διαδικασία καταβολής της κρατικής αρωγής, 
ώστε, αντί το ποσό να εμβάζεται στον προσωπικό λογαριασμό κάθε ιερέα, να διενεργείται μία πληρωμή στον 
Φορέα Μισθοδοσίας του Εφημεριακού Κλήρου του Κεντρικού Εκκλησιαστικού Ταμείου της Ιεράς Συνόδου της 
Αγιωτάτης Εκκλησίας της Κύπρου για το σύνολο των επιδοτούμενων ιερέων και η Εκκλησία της Κύπρου να 
αναλαμβάνει εξ ολοκλήρου τη μισθοδοσία στη βάση δικών της εσωτερικών διαδικασιών. 

 Στο πλαίσιο της συζήτησης του θέματος ο Υπουργός Οικονομικών ανέφερε ότι με το νομοσχέδιο 
επικαιροποιείται η συμφωνία που υπογράφηκε το 1971 μεταξύ της εκτελεστικής εξουσίας και της Εκκλησίας της 
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Κύπρου και υλοποιείται μια πολιτική κρατικής επιδότησης μέρους του μισθού των ιερέων με αντάλλαγμα την 
παραχώρηση εκκλησιαστικής γης στη Δημοκρατία.  Σύμφωνα με τον ίδιο, η εκτελεστική εξουσία θεωρεί ότι η 
συγκεκριμένη πολιτική επιδότησης πρέπει να συνεχιστεί, σημειώνοντας παράλληλα ότι η κρατική αρωγή 
παραχωρείται προς τους ιερείς από το έτος 1971 και εντεύθεν, ενώ για τον σκοπό αυτό περιλαμβάνεται κάθε 
χρόνο σχετικό κονδύλι στον κρατικό προϋπολογισμό. 

 Περαιτέρω, όπως ο ίδιος αξιωματούχος ανέφερε, η παραχώρηση κρατικής αρωγής προς την Εκκλησία 
της Κύπρου κρίνεται απαραίτητο να θεσμοθετηθεί, καθότι πρόκειται για επιδότηση που παραχωρείται για μεγάλο 
χρονικό διάστημα.  Επιπροσθέτως, με τις προτεινόμενες ρυθμίσεις επιτυγχάνεται η άρση κάποιων 
αναχρονιστικών προνοιών της συμφωνίας, καθορίζεται όριο στον αριθμό των επιδοτούμενων κληρικών και 
διαφοροποιείται ο τρόπος καταβολής της επιδότησης, ώστε να μη δημιουργείται η εντύπωση της σχέσης 
εργοδότη-εργοδοτουμένου μεταξύ κράτους και Εκκλησίας της Κύπρου.  

 Τέλος, όπως ο ίδιος δήλωσε, έχει αρχίσει με απόφαση του Υπουργικού Συμβουλίου η διαδικασία 
μεταβίβασης προς τη Δημοκρατία της εκκλησιαστικής γης που βρίσκεται στις ελεύθερες περιοχές και αυτή 
αναμένεται να ολοκληρωθεί σε σύντομο χρονικό διάστημα.  

 Η Γενική Λογίστρια ανέφερε ότι με το νομοσχέδιο διευθετείται οριστικά και αμετάκλητα ένα χρονίζον από 
το 1971 ζήτημα, που αφορά στη μεταβίβαση στο κράτος 15 000 περίπου στρεμμάτων εκκλησιαστικής γης, με 
αντάλλαγμα την επιχορήγηση μέρους του μισθού των κληρικών.  

 Όπως η ίδια αξιωματούχος σημείωσε, με βάση το ισχύον καθεστώς, ποσό ύψους €681,86 καταβάλλεται 
μηνιαίως στους ιερείς ως επιδότηση και αντιστοιχεί στο ήμισυ των απολαβών της αρχικής βαθμίδας της 
μισθοδοτικής κλίμακας Α5, η δε Εκκλησία της Κύπρου συμπληρώνει τον μισθό κάθε ιερέα βάσει δικών της 
κριτηρίων και διαδικασιών, ενώ με το νομοσχέδιο συγκεκριμενοποιείται ο αριθμός των επιδοτούμενων ιερέων και 
καθορίζεται ο τρόπος καταβολής της μισθοδοσίας τους. Οι επιδοτούμενοι ιερείς κατά τον Ιανουάριο του 2019 
έφταναν τους 722, ενώ το κόστος επιδότησης για ολόκληρο το 2018 ανήλθε σε €6,3 εκατομ., περιλαμβανομένης 
της 13ης επιδότησης. 

 Σε σχέση με την παραχωρούμενη από την Ιερά Αρχιεπισκοπή Κύπρου γη προς τη Δημοκρατία, η ίδια 
αρμόδιος δήλωσε ότι ποσοστό περίπου 73% αυτής βρίσκεται στις κατεχόμενες περιοχές και είναι αξίας περίπου 
€125 εκατομ. στη βάση της αγοραίας αξίας σε τιμές 2009 για σκοπούς του Φορέα Ισότιμης Κατανομής Βαρών, 
ενώ η αξία της γης στις ελεύθερες περιοχές σε τιμές 2010 ανέρχεται στα €81 εκατομ. περίπου. 

 Ο εκπρόσωπος του Τμήματος Κτηματολογίου και Χωρομετρίας του Υπουργείου Εσωτερικών δήλωσε ότι 
τα τεμάχια τα οποία θα μεταβιβαστούν στο κράτος καθορίζονται σαφώς στη συμφωνία του 1971 και σημείωσε 
ότι έχει προχωρήσει η διαδικασία μεταβίβασης της εκκλησιαστικής γης προς τη Δημοκρατία και ότι στην 
πλειοψηφία τους τα τεμάχια που βρίσκονται στις ελεύθερες περιοχές έχουν ήδη μεταβιβαστεί. Σημειώνεται ότι το 
Τμήμα Κτηματολογίου και Χωρομετρίας κατέθεσε σχετική επιστολή ημερομηνίας 13 Σεπτεμβρίου 2019, με την 
οποία ενημερώνει την επιτροπή για την αξία των τεμαχίων που έχουν μεταβιβαστεί στη Δημοκρατία ανά επαρχία. 

 Ο Έφορος Ελέγχου Κρατικών Ενισχύσεων ανέφερε ότι με τις προτεινόμενες ρυθμίσεις δεν τίθεται θέμα 
κρατικής ενίσχυσης, καθότι πρόκειται για επιδότηση του θρησκευτικού έργου της Εκκλησίας της Κύπρου. 

 Η εκπρόσωπος της Νομικής Υπηρεσίας της Δημοκρατίας ανέφερε ότι το νομοσχέδιο έτυχε του 
απαραίτητου νομοτεχνικού ελέγχου, χωρίς να διαπιστωθεί οποιοδήποτε πρόβλημα ως προς τη 
συνταγματικότητά του.  Για τον σκοπό αυτό η Νομική Υπηρεσία απέστειλε σχετική επιστολή, ημερομηνίας 11 
Σεπτεμβρίου 2019.    

 Ο εκπρόσωπος της Ιεράς Αρχιεπισκοπής Κύπρου εξέφρασε τη συμφωνία του ως προς τους σκοπούς και 
τις επιδιώξεις του νομοσχεδίου και δήλωσε ότι με την επικαιροποίηση της συμφωνίας και τις πρόνοιες του 
νομοσχεδίου πληρώνονται τα κενά που υπήρχαν στην αρχική συμφωνία που έγινε μεταξύ του κράτους και της 
Εκκλησίας της Κύπρου κατά το 1971 και ταυτόχρονα διαμφισβητούμενα θέματα διευθετούνται οριστικά.  

 Στο στάδιο της εξέτασης του νομοσχεδίου μέλη της επιτροπής υπέβαλαν σωρεία ερωτημάτων και ζήτησαν 
την κατάθεση αναλυτικών στοιχείων για επιμέρους ζητήματα, τα οποία αφορούν μεταξύ άλλων στην ανάγκη 
νομοθετικής ρύθμισης του ζητήματος, στην κατ’ έτος πραγματοποιηθείσα δαπάνη και στον αριθμό των κληρικών 
που εργοδοτούνται από την Εκκλησία της Κύπρου από την υπογραφή της συμφωνίας και εντεύθεν, στην 
πρακτική που ακολουθούν άλλα κράτη μέλη σε σχέση με τη μισθοδοσία του κλήρου, στο κατά πόσο η συμφωνία 
που υπογράφηκε το 1971 είναι οικονομικά συμφέρουσα για το κράτος, στην ανάγκη συνέχισης της κρατικής 
αρωγής προς τον εκκλησιαστικό κλήρο, στη νομική βάση μεταφοράς της εκκλησιαστικής γης προς το κράτος, 
καθώς και στα κριτήρια και τη διαδικασία επιδότησης άλλων θρησκευτικών ομάδων. 

 Σημειώνεται ότι στη βάση των πιο πάνω ερωτημάτων και στο αίτημα για κατάθεση πρόσθετων στοιχείων 
κατατέθηκε σειρά υπομνημάτων και επιστολών από το Υπουργείο Οικονομικών, το Γενικό Λογιστήριο, το Τμήμα 
Κτηματολογίου και Χωρομετρίας, την αντιπροσωπία της Βουλής των Αντιπροσώπων στο Ευρωκοινοβούλιο, 
καθώς και το ελεγκτικό τμήμα της Εκκλησίας της Κύπρου. 
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 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν 
ενώπιόν της, επιφυλάχθηκε να τοποθετηθεί κατά τη συζήτηση του θέματος στην ολομέλεια του σώματος. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Παρακαλώ, ποιοι θέλετε να μιλήσετε; 

 Αντιλαμβάνομαι κανένας, εκτός από τον κ. Στεφάνου και τον κ. Περδίκη. 

 Ναι, κύριε Στεφάνου, έχετε τον λόγο μέχρι τρία λεπτά. 

ΣΤΕΦΑΝΟΣ ΣΤΕΦΑΝΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Το ΑΚΕΛ θα καταψηφίσει το νομοσχέδιο, αλλά πρώτα θέλουμε να εκφράσουμε τον σεβασμό μας και την 
εκτίμησή μας για το έργο και τον ρόλο του εφημεριακού κλήρου.  Θα εξηγήσω στα στενά χρονικά πλαίσια γιατί 
εμείς θα καταψηφίσουμε το σχετικό νομοσχέδιο. 

 Πρώτον, πλέον δεν υφίσταται η ανάγκη και ο λόγος για τον οποίο η Εκκλησία έκαμε συμφωνία με το 
κράτος, για να επιδοτείται η μισθοδοσία του κλήρου από το κράτος, από τον κρατικό κορβανά.  Τότε η συμφωνία 
έγινε, γιατί υπήρχε έλλειψη ρευστότητας από μέρους της Εκκλησίας.  Σήμερα προφανώς αυτό το πρόβλημα για 
την Εκκλησία δεν υπάρχει, δόξα σοι ο Θεός ρευστότητα η Εκκλησία διαθέτει πολλήν, τόση που επιτρέπει και 
στον Αρχιεπίσκοπο να παρεμποδίζει ανασκαφές, για να αναδειχθεί ένα τεράστιας σημασίας ιστορικό μνημείο 
στη Γεροσκήπου, γιατί θέλει να κτίσει πύργους και πολυτελή ξενοδοχεία.   

 Το νομοσχέδιο καθιστά νόμο μια ετεροβαρή συμφωνία για το κράτος, του οποίου νόμου ασφαλώς ο 
ετεροβαρής χαρακτήρας καταλήγει εις βάρος της τσέπης των φορολογουμένων.  Εξηγούμαι:  Μέχρι σήμερα το 
κράτος έχει πληρώσει συνολικά €140 εκατομ. από το 1971 που είναι η συμφωνία και η εκτιμημένη αξία στις 
ελεύθερες περιοχές που παραχωρεί η Εκκλησία στο κράτος εκτιμάται ότι είναι €35 εκατομ. περίπου.   

 Ο τρίτος λόγος, το νομοσχέδιο δεν προνοεί τέλος σε αυτή τη συμφωνία, είναι ανοικτού τέλους, εσαεί θα 
πληρώνει το κράτος.  Η γη που θα πάρει είναι δεδομένη, αλλά θα πληρώνει εσαεί.  Και, για να έχουμε τζιαι μια 
αντίληψη για το τι σημαίνει τούτο, η εκτίμηση για την επόμενη δεκαετία είναι ότι το κράτος θα καταβάλει άλλα €80 
εκατομ.   

 Σε σχέση με τούτο, κύριε Πρόεδρε, να μου επιτρέψετε να πω κάτι που αφορά και εσάς ως Πρόεδρο τούτου 
του σώματος.  Η συζήτηση ανέδειξε ένα θέμα που διέπει τις σχέσεις εκτελεστικής και νομοθετικής εξουσίας και 
είναι μια παράκληση προς εσάς, κύριε Πρόεδρε, να το μεταφέρετε στην εκτελεστική εξουσία.  Τι εννοώ;  Στο θέμα 
τούτο δόθηκαν στη Βουλή παραπλανητικά και μη αληθή στοιχεία, για να δικαιολογηθεί το νομοσχέδιο.  Έπρεπε 
στην επιτροπή Οικονομικών βουλευτές κάποιων κομμάτων να είμαστε μέχρι παρεξηγήσεως επίμονοι, για να μας 
πουν την αλήθεια και να μας δώσουν τους πραγματικούς αριθμούς, για να έχουν όλοι μια πλήρη εικόνα για το τι 
πάμε να ψηφίσουμε.  Και εξηγούμαι, κύριε Πρόεδρε, για να μην είμαι αόριστος σε τούτα, για να καταλάβουμε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Όμως να σας παρακαλέσω να συντομεύετε. 

ΣΤΕΦΑΝΟΣ ΣΤΕΦΑΝΟΥ: 

 Μάλιστα. 

 Σε τέσσερις συνεδρίες συνεχείς ερχόταν η εκτελεστική εξουσία και υποστήριζε ότι η συμφωνία είναι 
επωφελής και εμείς τους λέγαμε το λογικό «Καλά, πώς είναι επωφελής η συμφωνία, όταν πλήρωσε το κράτος 
μέχρι σήμερα €140 εκατομ. και θα πάρει €35 εκατομ. σε εκτιμημένη αξία;».  Έπρεπε να γίνει η πέμπτη συνεδρία, 
για να έρθουν να μας πουν «Ξέρετε, μα, ποιος σας είπε ότι μιλούμε για επωφελή συμφωνία;  Απλώς, είναι θέση 
της κυβέρνησης…», δικαίωμά της, «…να επιδοτεί τους κληρικούς».  Ε, γιατί δε μας το έλεγαν από την πρώτη 
συνεδρία;   

 Δεύτερον, μας έδωσαν λανθασμένα στοιχεία σε σχέση με την εκτιμημένη αξία που θα πάρει το κράτος.  
Ήρθαν, μας έφεραν εκτιμημένες αξίες του 2010, που δεν είναι η τελευταία εκτίμηση, που ήταν €83 εκατομ. και 
προέκυψε τελικά να είναι €35 εκατομ.   

 Τρίτον, μας έλεγαν ότι είναι κλειστού τέλους η συμφωνία, ότι θα έχει τέλος και, όταν εμείς τους 
υποδεικνύαμε το προφανές -υπάρχει μέσα στον νόμο ότι δεν έχει τέλος- έπρεπε να περάσουν τέσσερις 
συνεδρίες, για να μας πουν ότι είναι ανοικτού τέλους. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ. 

ΣΤΕΦΑΝΟΣ ΣΤΕΦΑΝΟΥ: 
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 Είναι θέμα σεβασμού όμως… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αυτό θα το δούμε, να μου δώσετε τα στοιχεία και να το δω. 

ΣΤΕΦΑΝΟΣ ΣΤΕΦΑΝΟΥ: 

 Θα κλείσω με το εξής:  Το ΑΚΕΛ καταθέτει δύο τροπολογίες.  Η μία τροπολογία έχει να κάνει με τον τρόπο 
παραχώρησης της κρατικής αρωγής.  Εισηγούμαστε να αλλάξει η πρόνοια του νομοσχεδίου, έτσι ώστε να 
παραμείνει ο τρόπος παραχώρησης της κρατικής αρωγής απευθείας στους κληρικούς, όπως γίνεται μέχρι 
σήμερα, και να μην πηγαίνει στον φορέα μισθοδοσίας της Αρχιεπισκοπής.  Και, δεύτερον, εισηγούμαστε το 2025, 
που μέχρι τότε υπάρχει μια κλιμάκωση σε σχέση με τον αριθμό των κληρικών που θα περιλαμβάνονται σε αυτή 
τη διαδικασία, εκεί ακριβώς, επειδή είναι ανοικτού τέλους που λέει το νομοσχέδιο, να υπάρχει ρήτρα 
αναθεώρησης, για να ξανασυζητήσουμε το θέμα της συμφωνίας.   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ. 

 Κύριοι, να σας παρακαλέσω, αν υπάρχουν θέματα για τα οποία -είπαμε πολλές φορές- θέλετε να μιλάτε 
περισσότερο από περίπου τρία λεπτά, να το ζητάτε πριν από τη συνεδρία, για να είναι ενήμερα όλα τα κόμματα.   

 Να δώσω τώρα τον λόγο στον κ. Περδίκη. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΠΕΡΔΙΚΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Καταρχάς πρέπει να πω ότι εμείς διαφωνούμε με αυτό το νομοσχέδιο, γιατί δεν κατανοούμε γιατί έπρεπε 
να έρθει νομοσχέδιο στη Βουλή για μία συμφωνία μεταξύ του κράτους και ενός ιδιωτικού οργανισμού, η οποία 
μάλιστα με τον έναν ή τον άλλον τρόπο βρίσκεται σε ισχύ από το 1970.  Αλίμονο, αν κάθε συμφωνία μεταξύ 
κράτους -κυβέρνησης δηλαδή- και ιδιωτικού οργανισμού θα πρέπει να την κάμνουμε νόμο τζιαι να τη φέρνουμε 
στη Βουλή.  Προφανώς, εικάζω ότι ήταν απαίτηση της Εκκλησίας της Κύπρου να μετατραπεί σε νόμο, 
προκειμένου να προχωρήσει στη μεταβίβαση των κτημάτων, των αγροτεμαχίων ουσιαστικά, τα οποία επί μία 
σειρά ετών, πενήντα περίπου ετών, δε μεταβιβάζονταν, ενώ η κυβέρνηση πλήρωνε.  Η κυβέρνηση πλήρωνε 
μέρος της μισθοδοσίας των ιερέων και η Εκκλησία αρνείτο να κάνει τη μεταβίβαση, όπως προνοούσε η 
συμφωνία.   

 Με τη νομοθεσία που ψηφίζουμε σήμερα τις τελευταίες εβδομάδες προχώρησε η Εκκλησία και έκανε τη 
μεταβίβαση των αγροτεμαχίων.  Ουσιαστικά, νομιμοποιούμε έναν εκβιασμό και μία συμφωνία, η οποία είναι 
λεόντειος υπέρ της Εκκλησίας της Κύπρου.   

 Θεωρούμε ότι μπορεί να είναι σωστό να συμβάλλει και ο κρατικός προϋπολογισμός στη μισθοδοσία όλων 
των ιερέων, όχι μόνο της Ορθόδοξης Εκκλησίας, αλλά και των ιερέων των θρησκευτικών… 

ΠΑΥΛΟΣ ΜΥΛΩΝΑΣ: 

 Δε συμβάλλει δηλαδή; 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΠΕΡΔΙΚΗΣ: 

 Πρέπει να συμβάλλει, λέω, πρέπει να συμβάλλει, λέω, δε διαφωνούμε. 

ΠΑΥΛΟΣ ΜΥΛΩΝΑΣ: 

 Δε συμβάλλει τίποτε; 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΠΕΡΔΙΚΗΣ: 

  Συμβάλλει και πρέπει να συμβάλλει και συνέβαλλε, αλλά υπάρχουν σοβαρές αυθαιρεσίες σε αυτή τη 
διαδικασία.   

(Θόρυβος στην αίθουσα) 

 Κύριε Πρόεδρε, μπορώ να συνεχίσω ή θα συνεχιστεί αυτός ο θόρυβος; 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Βεβαίως, μπορείτε να συνεχίσετε. 

 Να παρακαλέσω να μη διακόπτει κανένας τον ομιλητή, εκτός εάν σας δώσει άδεια ο ίδιος. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΠΕΡΔΙΚΗΣ: 
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 Η διαδικασία αυτή η οποία γίνεται, η εφαρμογή της συμφωνίας, είναι πραγματικά προκλητική και 
προσβάλλει τη νοημοσύνη και το αίσθημα του κοινού πολίτη για το τι είναι δίκαιο.  Πρώτ’ απ’ όλα γίνεται μία 
συμφωνία η οποία, όπως ειπώθηκε και πριν, έχει μία διάρκεια στο διηνεκές, επ’ αόριστον, θα πληρώνει ο 
Κύπριος πολίτης και έχει πάρει ως αντάλλαγμα μια περιουσία, η οποία έχει μια συγκεκριμένη αξία, γι’ αυτό και 
έχουμε τροπολογία, ώστε να έχει μια συγκεκριμένη διάρκεια και να ανανεώνεται κάθε πέντε χρόνια αυτή η 
συμφωνία.  Όπως επίσης έχουμε προνοήσει σε αυτό τον κατάλογο των κτημάτων τα οποία έχουν ήδη 
μεταβιβαστεί στην Κυπριακή Δημοκρατία και έχουμε προσθέσει δύο πολύ σοβαρά τεμάχια, τα οποία νομίζω ότι, 
εάν εφαρμοστεί η νομοθεσία θα συμπληρώσουν το κενό των €100 περίπου εκατομ.  Πρόκειται για το τεμάχιο 
στη Γεροσκήπου για το οποίο γίνεται πάρα πολύς λόγος.  Συζητήθηκαν και πρόσφατα στην επιτροπή Ελέγχου 
οι διαδικασίες με τις οποίες η Αρχιεπισκοπή έχει αποχαρακτηρίσει ένα αρχαίο μνημείο μέσα από τις αποφάσεις 
του Υπουργικού Συμβουλίου και κινδυνεύει να καταστραφεί ένα σημαντικό αρχαίο μνημείο, γιατί η Αρχιεπισκοπή 
επιμένει να κτίσει πολυτελή ξενοδοχεία και διαμερίσματα μέσα στο… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αυτό έχει σχέση με το θέμα που συζητούμε, κύριε Περδίκη;   

ΓΙΩΡΓΟΣ ΠΕΡΔΙΚΗΣ: 

 Λέω ποιο είναι το τεμάχιο που είναι μέσα στον κατάλογο που σας ζητούμε να ψηφίσετε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΠΕΡΔΙΚΗΣ: 

 Και το δεύτερο, αφορά τον δημόσιο κήπο της Πάφου, που επίσης η κοινωνία της Πάφου ή ένα μεγάλο 
μέρος της κοινωνίας της Πάφου ζητά να περάσει στην κρατική ιδιοκτησία και να μην αναπτυχθεί, όπως θέλει να 
αναπτύξει τον δημόσιο κήπο της Πάφου ο Μητροπολίτης Πάφου. 

 Αυτές είναι οι δύο μας τροπολογίες οι οποίες, εάν ψηφιστούν, αλλάζουν την εικόνα σε σχέση με το 
συγκεκριμένο νομοσχέδιο, το κάνουν υπέρ της κυβέρνησης, υπέρ του δημοσίου, υπέρ του κράτους, υπέρ της 
πολιτείας και λιγότερο υπέρ της Αρχιεπισκοπής. 

 Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ. 

 Να ξέρετε ότι μετά από αυτό το θέμα, για να προετοιμαστείτε, θα πάμε στο θέμα αριθμός 14. Απλώς, σας 
το λέω έτσι, για να προετοιμαστείτε. 

 Ο κ. Χρίστος Χρίστου. 

ΧΡΙΣΤΟΣ ΧΡΙΣΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, παρακολουθούμε εδώ και λίγη ώρα να γίνεται μια επίθεση προς την Εκκλησία της Κύπρου 
από το ΑΚΕΛ και απ’ όσους έχουν επιλέξει να είναι σήμερα συνοδοιπόροι του και τουλάχιστον εμάς δε μας 
πείθουν ότι οι λόγοι είναι μόνο οικονομικοί.  Υπάρχουν δύο λέξεις οι οποίες ενοχλούν πολύ την Αριστερά:  
«Ελληνική Ορθόδοξη Εκκλησία της Κύπρου».  Αυτός είναι ο πραγματικός λόγος της αντίθεσης του ΑΚΕΛ.  Εμείς 
θα στηρίξουμε το νομοσχέδιο και να θυμίσουμε σε όσους σήμερα επικαλούνται τους πολίτες ότι, όταν ψηφίζονται 
κονδύλια που αφορούν τους παράνομους μετανάστες, και είναι δεκάδες εκατομμύρια, δεν ενοχλεί κανέναν.  Όταν 
ψηφίζονται κονδύλια για τεμένη, μόνο το ΕΛΑΜ είναι εναντίον.  Σήμερα ξαφνικά θυμηθήκαμε τους 
φορολογούμενους.  Υπάρχουν πολλοί τρόποι να τους προστατεύσουμε, εάν πραγματικά το επιθυμούμε. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο κ. Βότσης. 

ΑΓΓΕΛΟΣ ΒΟΤΣΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, να πούμε καταρχάς ότι μιλούμε για μια συμφωνία που έγινε πριν σαράντα οκτώ, σχεδόν 
πενήντα, χρόνια.  Η ενημέρωση που έχουμε -όσοι θυμούνται τους λόγους για τους οποίους έγινε αυτή η 
συμφωνία- είναι ότι υπήρχε όφελος και για τις δύο πλευρές, και για το κράτος που ήθελε να αποκτήσει γεωργική 
γη την τότε εποχή και δεν είχε και για την Εκκλησία η οποία θα είχε μια βοήθεια στα οικονομικά της, δεδομένου 
ότι θα επιχορηγούντο οι ιερείς της υπαίθρου.  Αυτή η συμφωνία τόσα χρόνια λειτουργούσε χωρίς να ολοκληρωθεί 
με τη μεταβίβαση των κτημάτων στην Κυπριακή Δημοκρατία. 

 Σήμερα, με όλη αυτή την εξέλιξη των πραγμάτων και το νομοσχέδιο που έχουμε ενώπιόν μας, 
ολοκληρώνεται επιτέλους η συμφωνία και θα πάρει το κράτος αυτό που δικαιούται.  Εμείς αντιπαρερχόμαστε 
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οποιεσδήποτε αριθμητικές συγκρίσεις, ιδιαίτερα που αφαιρούν τα κατεχόμενα από την εξίσωση.  Δε σημαίνει ότι, 
επειδή έτυχε το 73% αυτής της περιουσίας σήμερα να είναι κατεχόμενη, δεν πρέπει να τη λαμβάνουμε υπόψη 
τζιαι να λέμε «εν κανούν τα λεφτά που πιάνουμε».  Εν πάση περιπτώσει, αυτά τα χωράφια θα μπορούσαν να 
αξιοποιούνται από το κράτος όλα αυτά τα χρόνια, είτε με το να δοθούν σε κάποιους δήμους είτε σε σχολεία.  Και 
κάποια από αυτά ήδη αξιοποιούνται, όπως τουλάχιστον έχουμε ενημερωθεί. 

 Άρα, τούτων λεχθέντων και λαμβάνοντας υπόψη ότι από μία συμφωνία διμερή στην οποία θα έπρεπε να 
δεχθούν και τα δύο μέρη να γίνουν αλλαγές σήμερα θα έχουμε νομοθεσία, την οποία νομοθεσία εν τη σοφία της 
η κυβέρνηση ή η όποια Βουλή θα μπορούν να την ξαναδούν, αν θέλουν...  Δεν είναι τελικό κείμενο τζιαι δεν 
μπορεί να αλλάξει!  Άρα, λάβετε υπόψη και αυτό το στοιχείο!  Γι’ αυτό θα καταψηφίσουμε τις τροπολογίες που 
είχαν ως στόχο να επικαιροποιήσουν την όποια εξέλιξη των πραγμάτων και, ναι, θα πούμε ότι εμείς είμαστε υπέρ 
της ψήφισης του νομοθετήματος αυτού και εναντίον όλων των άλλων τροπολογιών.  

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο κ. Γιωργάλλας. 

ΜΙΧΑΛΗΣ ΓΙΩΡΓΑΛΛΑΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, θα ξεκινήσω και εγώ εκφράζοντας τον σεβασμό μου και νομίζω και τον σεβασμό όλων 
προς τον εφημεριακό κλήρο του τόπου.  Και να πω ότι όλα αυτά τα ποσά που ακούστηκαν προηγουμένως είναι 
σε αυτούς τους λειτουργούς της Εκκλησίας που πήγαν.  Έντζιε επήαν πουθενά αλλού.  Και τα λεφτά τα οποία 
προνοούνται από τη νομοθεσία πάλι στους λειτουργούς της Εκκλησίας θα παν.  Άρα, εάν πράγματι σεβόμαστε 
το έργο που ατομικά ή συλλογικά αυτή η ομάδα παράγει για την κοινωνία μας, τότε αφήνουμε στην άκρη όλες 
τις άλλες λεπτομέρειες μιας συμφωνίας η οποία έγινε μια εποχή όπου η κεφαλή της Εκκλησίας και του κράτους 
ήταν η ίδια, σε άλλες συνθήκες και με άλλο σκεπτικό.   

 Σήμερα αυτή η συμφωνία έχει κλείσει τον κύκλο της και το πιο λογικό είναι να γίνει η ρύθμιση σε νομοθετικό 
επίπεδο στα ίδια πρότυπα των οποιωνδήποτε άλλων ομάδων που παίρνουν από το κράτος βοήθεια, καθώς και 
αυτή η ομάδα χρειάζεται την αρωγή της πολιτείας, γιατί παράγει κοινωνικό έργο.  Με αυτό το σκεπτικό, εμείς θα 
ψηφίσουμε το νομοσχέδιο και θα καταψηφίσουμε τις τροπολογίες που έχουν κατατεθεί.   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ πολύ.   

 Ο κ. Λιλλήκας. 

 Παρακαλώ, κύριε Λιλλήκα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Να ανάψουμε το μικρόφωνο του κ. Λιλλήκα. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΠΡΟΚΟΠΙΟΥ: 

 Μίλα τζιαι μπορεί να ακούεσαι καλά. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Μίλα και βλέπουμε.  Εντάξει, εντάξει… 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΙΛΛΗΚΑΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, έχουν λεχθεί πολλά από τους συναδέλφους, δε θα τα επαναλάβω… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Αστειευόμενος) 

 Εννά καταλάβω ’πού τούτα που θα πεις ποιος σε σαμπόταρε τωρά!   

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτές) 

 Συνεχίζει.  Μήπως θέλει να ακούσει τη φωνή σας;   

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΙΛΛΗΚΑΣ: 

 Νομίζω.  

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Συνεχίστε. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΙΛΛΗΚΑΣ: 
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 Λοιπόν.  Δε θα επαναλάβω τα όσα έχουν πει οι συνάδελφοι, κύριε Πρόεδρε.  Θα πω μόνο ότι σίγουρα ο 
κλήρος, οι ιερείς, στην τεράστιά τους πλειοψηφία επιτελούν, πέρα από το θρησκευτικό, και ένα μεγάλο κοινωνικό 
έργο.  Και αυτό είναι αλήθεια.  Και ήταν σωστό η πολιτεία, όπως συμβαίνει και σε πολλές άλλες ευρωπαϊκές 
χώρες, να στηρίξει αυτό το έργο με μια οικονομική βοήθεια.  Είναι αλήθεια από την άλλη ότι η Εκκλησία της 
Κύπρου διαθέτει τεράστιο πλούτο και θα μπορούσε να αντιμετωπίσει από μόνη της αυτές τις οικονομικές 
ανάγκες, εάν δε σπαταλούσε πολύ συχνά χρήματα σε πολυτέλειες που δε συνάδουν, θα έλεγα, με την ίδια τη 
θρησκεία μας.  Όμως αυτή είναι μια άλλη ιστορία. δεν είναι του παρόντος.   

 Θέλω να πω ότι γι’ αυτό το λόγο θα στηρίξουμε, θα ψηφίσουμε το συγκεκριμένο νομοσχέδιο της 
κυβέρνησης, παρότι πρέπει να επισημάνω ότι είναι παράδοξο το ότι η κυβέρνηση μετατρέπει σε νομοθεσία μία 
συμφωνία.  Θα μπορούσε να ζητήσει από τη Βουλή την επικύρωση της συμφωνίας, όχι να τη μετατρέψει σε 
νόμο.  Είναι πολύ παράδοξο.  Πέραν τούτου, θα στηρίξω τις τροπολογίες των συναδέλφων, γιατί εξορθολογίζουν 
τη συμφωνία αυτή, την κάνουν και πιο δίκαιη.  Και θα έλεγα ακριβώς και το λόγο που είπε προηγουμένως ο κ. 
Βότσης, ότι αυτή η βοήθεια από το κράτος, από το 1971 μέχρι σήμερα, κατέληγε στους ιερείς.  Με τον νόμο αυτό 
δε θα καταλήγει στους ιερείς ή, εν πάση περιπτώσει, δε θα γνωρίζει η πολιτεία αν κατέληξε στους ιερείς.  Θα 
κατατίθεται πλέον στην Αρχιεπισκοπή.  Και αν αύριο δεν υπάρχουν οι συγκεκριμένοι αριθμοί που εκτιμά η 
συμφωνία, ότι δηλαδή θα αυξηθούν οι ιερείς στην Κύπρο, το κράτος θα εξακολουθεί να έχει την υποχρέωση να 
καταθέτει αυτά τα λεφτά στον λογαριασμό της Αρχιεπισκοπής.  Άρα, είναι σωστή η τροπολογία, να συνεχιστεί η 
υφιστάμενη, η παρούσα κατάσταση, να καταθέτει δηλαδή η ίδια η κυβέρνηση απευθείας στους ιερείς αυτή την 
αντιμισθία.  Ευχαριστώ.  

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο κ. Ονούφριος Κουλλά. 

ΟΝΟΥΦΡΙΟΣ ΚΟΥΛΛΑ: 

 Κύριε Πρόεδρε, έχουμε μία συμφωνία η οποία εφαρμόζεται εδώ και σαράντα οκτώ χρόνια.  Είναι μια 
πολιτική επιδότησης ουσιαστικά του κράτους προς την Εκκλησία της Κύπρου.  Όπως πολιτική επιδότηση 
υπάρχει και για τις υπόλοιπες Εκκλησίες, όπως υπάρχει και για χίλια δύο άλλα ιδρύματα σε αυτό τον τόπο, όπως 
είναι ο Ερυθρός Σταυρός, το Καραϊσκάκειο Ίδρυμα και ούτω καθεξής.  Από όλους αυτούς, και από τις άλλες 
Εκκλησίες ιδιαίτερα, εζητήσαμε κανένα αντάλλαγμα;  Να μας δώσουν κανένα χωράφι τζιαι εδώσαν μάς το;  Άρα, 
ουδεμία σχέση έχει το ένα με το άλλο!  Απλώς, θεωρώ ότι τότε σκέφτηκε ο Αρχιεπίσκοπος Μακάριος ότι θα 
φαινόταν πιο αντικειμενικός, εάν το έκαμνε με αυτό τον τρόπο.  Και σίγουρα ατυχήσαμε που τα δύο τρίτα εκείνων 
των τεμαχίων είναι σήμερα στις κατεχόμενες  περιοχές.   

 Για πολλά άλλα πράγματα πολύ πιο ήσσονος σημασίας, όταν αποφασίζονται από την εκτελεστική 
εξουσία, διαμαρτυρόμαστε.  Βάζουμε μες τα νομοσχέδια ότι θέλουμε να έρτουν κανονισμοί στη Βουλή, για να 
έχει η Βουλή τον τελικό λόγο.  Τώρα που η εκτελεστική εξουσία μας έδωσε τούτην την εξουσία, εμείς να 
αποφασίσουμε, να το κάμουμεν νομοθεσία, αντιδρούμε, δε μας άρεσε.  Η νομοθεσία, πράγματι, δεν έχει τέλος.  
Αλλά και ποια νομοθεσία έχει τέλος;  Δεν επαφίεται στη Βουλή να την αναθεωρήσει, εάν, για παράδειγμα, 
διαπιστώσουμε μελλοντικά ότι δεν καταλήγει στη μισθοδοσία;  Θα μπορεί να τροποποιηθεί, γιατί είναι νομοθεσία!  
Αν έμενε η εξουσία όμως στον εκάστοτε Υπουργό Οικονομικών, ουσιαστικά θα μπορούσε και να τη συνεχίζει.   

 Άρα, καμία σύγκριση δεν πρέπει να υπάρχει μεταξύ των δύο και να λέμε ότι είναι ετεροβαρής.  Και κανένα 
τεμάχιο να μην εδίδετο, αυτή η επιδότηση κατά την άποψή μας είναι λογική και πρέπει να υπάρχει και πρέπει να 
συνεχιστεί.  Αν κάτι ρυθμίζει το νομοσχέδιο όμως… Που έτσι ήταν οι διατυπώσεις, αλλά ο καθένας όπως θέλει 
τα καταλαβαίνει!  Είναι επωφελής, με την έννοια ότι έχουμε μια συμφωνία η οποία δε βάζει όρια, δε βάζει καθόλου 
όρια.  Και αυτοί που επιδοτούνται σήμερα είναι πολύ λιγότεροι από τον υφιστάμενο εφημεριακό κλήρο, πολύ 
λιγότεροι!  Δε βάζει όρια και αυτή η νομοθεσία ακριβώς έρχεται και βάζει κάποια πλαφόν, έτσι ώστε αυτό το ποσό 
να μην ξεφύγει μελλοντικά.  Αυτή είναι η έννοια της ρύθμισης που γίνεται με αυτό το νομοσχέδιο.   

 Δε θεωρώ ότι η εκκλησία αρνείτο, όπως έχει λεχθεί, τη μεταβίβαση.  Απλώς, καμία κυβέρνηση μέχρι 
σήμερα -που ήταν όλοι δηλαδή. όλοι εκυβέρνησαν αυτόν τον τόπο- δεν εδέησε να πάει να τα πιάσει εκείνα τα 
τεμάχια και να τα εγγράψει στο όνομα της Δημοκρατίας.  Άρα, καταλήγω, ούτε παραπλανητικά στοιχεία υπήρχαν 
ούτε έχει σχέση με τη ρευστότητα.  Γιατί με αυτό το σκεπτικό να πάμε να κόψουμε τη χορηγία του Ερυθρού 
Σταυρού, για παράδειγμα, αν διαπιστώσουμε ότι έχει €1 εκατομ. καταθέσεις.  Να ελέγχουμε τη ρευστότητα όλων 
των οργανισμών.  Και με το σκεπτικό του κ. Στεφάνου δηλαδή, αν αυξηθεί η ρευστότητα ξαφνικά για κάποιους 
λόγους του ΑΚΕΛ, πρέπει από την κρατική χορηγία για τα πολιτικά κόμματα το ΑΚΕΛ να μην παίρνει.  Να πάμε 
να ελέγχουμε τη ρευστότητα του κάθε οργανισμού.   

 Άρα, καταλήγω λέγοντας ότι αυτό το οποίο διαπιστώνουμε, κύριε Πρόεδρε, είναι μια συστηματική επίθεση, 
τουλάχιστον από το κόμμα της Αριστεράς, εναντίον της Εκκλησίας της Κύπρου.  Είναι συστηματική προσπάθεια 
και η όλη παρακώλυση και η όλη συζήτηση στην επιτροπή Οικονομικών της Βουλής ήταν απλώς για να 
επιτευχθεί αυτός ο στόχος.  Που δεν ξέρω αν βολεύει κάποιον δηλαδή να κάμει αυτή τη συγκεκριμένη πολεμική. 

 Σας ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 
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 Ευχαριστώ. 

 Ο κ. Παύλος Μυλωνάς. 

ΠΑΥΛΟΣ ΜΥΛΩΝΑΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, επειδή οι προσεγγίσεις μέχρι σήμερα, εκτός του κ. Λιλλήκα και του κ. Κουλλά στο τέλος, 
έγιναν περισσότερο με τεχνοκρατικούς όρους, λογιστικούς, οικονομικούς, ήθελα να βάλω στη σκέψη των 
συναδέλφων μας και μια άλλη πτυχή.  Πέραν του γεγονότος ότι είναι μέσα στο DNA του Έλληνα Κύπριου 
χριστιανού ορθόδοξου -που είναι μια σημαντική μερίδα του λαού μας- ως πολιτιστικό γίγνεσθαι, ιστορικό γεγονός, 
και γι’ αυτό θα πρέπει να επιδεικνύουμε τον απαραίτητο σεβασμό, υπάρχουν και εκατοντάδες εργαζόμενοι ιερείς 
με τις οικογένειές τους οι οποίοι -άσχετο με το εάν περνά καλά ή όχι ο Αρχιεπίσκοπος, κατά την άποψη κάποιων, 
ή οι Μητροπολίτες, ίσως και πολλές φορές και προκλητικά απέναντι στην κοινωνία- θα πρέπει να επιβιώσουν.  
Και η αντιμετώπιση καμιά φορά των δικών μας ιδεολογικών προσεγγίσεων σε διάφορα θέματα πρέπει να 
λαμβάνει υπόψη και τον χαρακτήρα των ανθρώπων οι οποίοι προσπαθούν να επιβιώσουν.  Καλή ώρα οι εργάτες 
και οι οικοδόμοι οι οποίοι βρίσκονται στο έλεος των εργοδοτών τους πολλές φορές και υπάρχει ιδιαίτερη 
ευαισθησία και καλά κάνει το ΑΚΕΛ.  Με την ίδια αντιμετώπιση, άσχετα αν ο εργοδότης τους είναι ο μεγάλος 
developer ο οποίος τους εκμεταλλεύεται ή δεν τους εκμεταλλεύεται, θα πρέπει να δουν και αυτές τις οικογένειες. 

 Επιπρόσθετα, υπάρχει σπουδαίο έργο, κοινωνικό, πολιτικό, πνευματικό και πολιτιστικό, στις ενορίες.  Ας 
βγάλουμε από το μυαλό μας τη λογική της διοικούσας Εκκλησίας και ας πάμε στις ενορίες και την αρχέγονη 
σχέση του ανθρώπου με το κοινωνικό γίγνεσθαι.   

 Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο κ. Άντρος Κυπριανού. 

ΑΝΤΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Δεν πρόκειται να τοποθετηθώ στην ουσία του θέματος, γιατί τα είπε πάρα πολύ καλά ο Στέφανος.  Εγώ 
θα απαντήσω όμως στην κατηγορία του ΕΛΑΜ ότι το ΑΚΕΛ δεν αγαπά την Ελλάδα και θα τους πω ότι αγαπούμε 
πάρα πολύ την Ελλάδα.  Η διαφορά μας είναι ότι αγαπούμε διαφορετικές Ελλάδες. Εμείς αγαπούμε την Ελλάδα 
η οποία προωθεί πανανθρώπινες αρχές, αξίες και ιδανικά, όχι την Ελλάδα που προωθεί μισάνθρωπα 
ιδεολογήματα, που προωθεί το μίσος.  Εμείς αγαπούμε την Ελλάδα της Δημοκρατίας, όχι την Ελλάδα της 
δικτατορίας, την Ελλάδα που πολέμησε ενάντια στον ναζισμό, όχι την Ελλάδα που αγκάλιασε τον ναζισμό.  Εμείς 
αγαπούμε την Ελλάδα του πολιτισμού και όχι την Ελλάδα του σκοταδισμού.  Αυτή είναι η διαφορά μεταξύ μας. 

 Τώρα άκουσα και κάποια άλλα επιχειρήματα, τα οποία μπαίνω στον πειρασμό να τα σχολιάσω.  Μας 
ενδιαφέρει η Εκκλησία.  Μας ενδιαφέρουν οι ιερείς και θέλουμε αυτοί οι άνθρωποι να έχουν ένα καλό επίπεδο 
διαβίωσης.  Και σίγουρα μια συμφωνία η οποία θα ήταν ισορροπημένη θα είχε και τη δική μας τη στήριξη.  Αυτή 
η συμφωνία είναι πολύ ετεροβαρής.  Ξέρετε ποιο είναι το αστείο όμως έτσι που ακούω από διάφορες πλευρές;  
Εκείνοι οι οποίοι παρουσιάζονται ως ευρωπαϊστές και μας κατηγορούν εμάς ως ευρωσκεπτικιστές ποια 
επιχειρήματα υιοθετούν, σας παρακαλώ;  Μας κατηγορούν εμάς, γιατί θέλουμε να είναι διακριτός ο ρόλος του 
κράτους από τον ρόλο της Εκκλησίας, και την ίδια στιγμή επιμένουν να παρουσιάζονται ως υπερευρωπαϊστές.  
Ε, ας μας πουν, σε ποια άλλη ευρωπαϊκή χώρα υπάρχει αυτή η σχέση κράτους και Εκκλησίας; 

 Και το τελευταίο που θέλω να πω:  Όπως είπα, εμείς αγαπούμε και την Εκκλησία αγαπούμε και τους 
ιερείς, κυρίως τους ιερείς.  Έχουμε πρόβλημα όμως με εκείνους τους ιεράρχες οι οποίοι ασχολούνται με 
οτιδήποτε άλλο εκτός από το έργο με το οποίο θα έπρεπε να ασχολείται η Εκκλησία. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο κ. Κωστής Ευσταθίου. 

ΚΩΣΤΗΣ ΕΥΣΤΑΘΙΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Καταρχάς, πρέπει να αναφέρω ότι ο πεθερός μου είναι ιερέας και το αναφέρω βεβαίως με τιμή μου και 
καμάρι μου, αλλά και για να αποτρέψω τυχόν ίσως αύριο, μεθαύριο δημοσιεύματα «ψήφισε υπέρ του πεθερού 
του». 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Είναι ειδικά για τον πεθερό σου που γίνεται τούτο! 

ΚΩΣΤΗΣ ΕΥΣΤΑΘΙΟΥ: 
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 Αυτό είναι το πρώτο. 

 Δεύτερον, χαιρετίζουμε τη συμφωνία και θα είμαστε ιδιαίτερα ευτυχείς, αν αυτή η συμφωνία -εφόσον το 
θελήσουν βεβαίως- επεκταθεί και στους συμπατριώτες μας τους Μαρωνίτες, στους συμπατριώτες μας τους 
Αρμενίους και τους Λατίνους και -γιατί όχι;- σε μια Κύπρο ελεύθερη -όχι επανενωμένη, ελεύθερη- και με το 
ΕΦΚΑΦ. 

 Το ότι το κράτος συμβάλλεται με εκκλησίες αυτό είναι κέρδος.  Αυτό λέει και το Ευρωπαϊκό Δικαστήριο 
Ανθρωπίνων Δικαιωμάτων και επιτέλους η ανεξιθρησκία θα πρέπει να αποτελεί πράξη ζωής.  Σεβόμαστε τη 
θρησκεία μας, το δόγμα μας, όπως σεβόμαστε τους συμπατριώτες μας όλους, χριστιανούς και μη. 

 Και τελευταίο για την Ελλάδα.  Μία είναι η Ελλάδα.  Η Ελλάδα του φωτός, της δημοκρατίας, η μήτρα που 
μας γέννησε.  Όλα τα άλλα… Δεν έχει καμία σχέση η Ελλάδα και δεν είχε ποτέ ούτε με ναζισμό, με φασισμό και 
σκοταδισμό.  Αν αυτά καταπίεσαν και εξόντωσαν την Ελλάδα, μακριά από εμάς. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο κ. Ζαχαρίας Κουλίας. 

 Εθθυμήθηκά σε τωρά. 

ΖΑΧΑΡΙΑΣ ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Κάλιο αργά παρά ποτέ, Πρόεδρε! 

 Είναι ευχάριστο που διαπιστώνεται η αντικειμενικότητα του εθνάρχη Μακαρίου μετά από τόσα χρόνια.  
Τούτο έν’ πολύ ωραίο.  Και φυσικά να πω ότι ο εθνάρχης Μακάριος δεν ήταν μόνο αντικειμενικός, ήταν 
χαρισματικός και προικισμένος με πολλά χαρίσματα, προπάντων τη φιλοπατρία και την αγάπη του προς τον 
ελληνισμό, εξού και είχε και το προσωνύμιο «εθνάρχης Μακάριος». 

 Τώρα για το θέμα της Εκκλησίας.  Νομίζω Εκκλησία είμαστε όλοι.  Στο πλήρωμα της Εκκλησίας είμαστε 
άπαντες.  Και πρέπει να το ξέρουμε όλοι και το ξέρουμε όλοι, φαντάζομαι.  Είναι σεβαστές οι απόψεις όλων, και 
των συναδέλφων του ΑΚΕΛ σεβαστότατες.  Εξάλλου, πάρα πολλοί φίλοι μας του ΑΚΕΛ είναι επίτροποι σε 
εκκλησίες και είναι πρωτοπόροι, θα έλεγα, στα θέματα της Εκκλησίας.  Αλλά δεν πρέπει να διαφεύγει της 
προσοχής μας ότι ο ελληνισμός γενικότερα, όχι μόνο στην Κύπρο αλλά ευρύτερα, αν αντέξαμε τα πολλά χρόνια 
της σκλαβιάς, εν πολλοίς το οφείλουμε στην Εκκλησία.  Ιδιαίτερα σε μας στην Κύπρο και στον έτσι πρωταρχικό 
ρόλο που διαδραμάτισε η Εκκλησία στο να αποκτήσουμε την Κυπριακή Δημοκρατία σήμερα.  Και δε θέλω να 
κάμω μάθημα στον οποιοδήποτε. 

 Εξάλλου, το ότι αυτή η πολιτεία για τόσα πολλά χρόνια δέχθηκε το σύστημα να καταβάλλονται τα χρήματα 
στον κλήρο σημαίνει ότι είχαμε μια αποδοχή όλοι, όλες οι πλευρές.  Τώρα αυτό που κάμνει σήμερα η κυβέρνηση, 
που φέρνει νομοθέτημα, εγώ λέω μια λανθάνουσα κατάσταση την οποία δεχόμαστε όλοι τη ρυθμίζει νομοθετικά.  
Νομίζω έν’ καλά που κάμνει.  Έν’ ’πού τα λλία καλά που κάμνει δηλαδή, αν θέλετε, έντζιε κάμνει τζιαι πολλά καλά 
τούτη η κυβέρνηση, αλλά κάπου κάπου κάμνει έτσι, έχει κάτι αναλαμπές καλές! 

 Ζητώ τον λόγο όμως για ακόμα ένα πράγμα, κύριε Πρόεδρε, επειδή λέχθηκε προηγουμένως ότι η 
Εκκλησία παρεμποδίζει το Τμήμα Αρχαιοτήτων και λέχθηκε για τη Γεροσκήπου.  Θέλω να δηλώσω ρητά και 
κατηγορηματικά ότι η Εκκλησία πάντοτε είχε αγαστή συνεργασία με το Τμήμα Αρχαιοτήτων.  Πλείστα όσα 
μνημεία είναι εκκλησιαστικοί χώροι.  Και πάντοτε, έστω και να βάλουν μια πρίζα, εκεί που είναι χαρακτηρισμένα 
του Α΄ ή Β΄ Πίνακα ή έχουν αρχαιολογική αξία, τότε παίρνουν την άδεια του Τμήματος Αρχαιοτήτων.  Και στο 
συγκεκριμένο τεμάχιο δηλώθηκε προχθές στην επιτροπή Ελέγχου, επειδή τυγχάνει να της προεδρεύω, τεμάχια 
15, 16, 17, 18 και 19, όταν ζήτησε το Τμήμα Αρχαιοτήτων να γίνουν ανασκαφές στις 77 000 τετραγωνικά μέτρα… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Εννά να το συζητήσουμε τζιαι τζιείνο τωρά; 

ΖΑΧΑΡΙΑΣ ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, να το πω, διότι είπαν ότι παρεμποδίζει.  Για λόγους τάξεως δηλαδή.  

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

ΖΑΧΑΡΙΑΣ ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Χωρίς να καταχρώμαι τον χρόνο σας. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Όχι, ακούω, ακούω. 

ΖΑΧΑΡΙΑΣ ΚΟΥΛΙΑΣ: 
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 Η εκκλησία συνεργάστηκε και είπε:  «Κύριοι, το κτίριο τούτο που εννά κτίσουμε εδώ να το μετατοπίσουμε 
να μην ενοχλεί».  Άρα, ήταν συνεργάσιμη, για να είμαστε σωστοί και δίκαιοι.   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

ΖΑΧΑΡΙΑΣ ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Εγώ μετά από την κ. Θεολόγου θα θέσω θέμα τερματισμού της συζήτησης, για να είμαστε κάπου κοντά 
σε τούτα που συμφωνούμε.  Διαφορετικά, πραγματικά δε θέλω να σας κουράζω, να σας στενοχωρώ και να 
κουράζομαι τζιαι εγώ ότι βάλλουμε χρόνους κτλ.  Να συζητούμε εσαεί.   

 Να τελειώσει η κ. Θεολόγου τζιαι μετά, κύριε Βότση, θα σας δώσω τον λόγο. 

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτή) 

 Έχει και μια ειδικότητα. 

 Παρακαλώ, κυρία Θεολόγου. 

ΑΝΝΑ ΘΕΟΛΟΓΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Θέλω να θέσω δύο διαπιστώσεις και μια ανησυχία. 

 Η πρώτη διαπίστωση, όπως αντιλαμβανόμαστε όλοι, είναι ότι με το να γίνει αυτός ο νόμος μπορεί κάλλιστα 
να αλλάξει, να τερματιστεί όποτε αποφασίσουμε ή αποφασίσει η κυβέρνηση ή αποφασίσει η Βουλή να τον 
αλλάξει.  Αυτή είναι η πρώτη διαπίστωση. 

 Η δεύτερη διαπίστωση είναι ότι, μπορεί να είναι σήμερα ετεροβαρής η συμφωνία στη βάση των 
εκτιμημένων αξιών των ακινήτων, αλλά μπορεί αύριο αυτές οι αξίες να αλλάξουν  και ξέρουμε πολύ καλά πώς 
αλλάζουν οι αξίες σε αυτό το κράτος.  Μπορούν να αλλάξουν οι ζώνες, μπορεί να αλλάξει ο πολεοδομικός 
σχεδιασμός αναφορικά με τα τοπικά σχέδια και από τη μια νύχτα στην άλλη, κύριε Πρόεδρε -έγινε πάρα πολλές 
φορές σε αυτό το κράτος- να αυξάνονται οι αξίες συγκεκριμένων τεμαχίων για συγκεκριμένους λόγους.  Άρα, 
μπορεί κάλλιστα αυτή η συμφωνία, που σήμερα φαίνεται ετεροβαρής ως προς την αξία, μετά από έναν χρόνο ή 
δύο χρόνια να έχει αυτή την αλλαγή και αυτές οι αξίες να καλύψουν και το θέμα του κενού που υπάρχει μεταξύ 
των ακινήτων και της μεταβίβασης αυτού του ποσού. 

 Η ανησυχία μου, κύριε Πρόεδρε -και γι’ αυτό θα στηρίξω την πρώτη τροπολογία του ΑΚΕΛ που έθεσε ο 
κ. Στεφάνου σχετικά με το ταμείο- είναι ότι μέχρι σήμερα αυτό το επίδομα που δινόταν από το κράτος ήταν 
απευθείας προς τους κληρικούς και όχι σε αυτό το ταμείο.  Αυτή τη στιγμή η ρύθμιση είναι όσα λεφτά θα δίνονται 
ως χορηγία και δίνονταν μέχρι σήμερα απευθείας στους κληρικούς να δίνονται σε αυτό το ταμείο.  Η ανησυχία 
μου είναι τι θα κάνουμε, αν έρθουν οι κληρικοί ή οι ιερείς και μας πουν ότι δεν παίρνουν πλέον το ποσό το οποίο 
ήταν ως ρύθμιση μέχρι πρότινος να παίρνουν απευθείας ως επίδομα.  Εκεί μας ενδιαφέρει αν αυτοί οι κληρικοί 
όντως παράγουν έργο, έχουν οικογένειες, βοηθούν την τοπική κοινωνία και την ενορία τους, αυτό μας απασχολεί;  
Οι ιερείς δεν μπορούν έτσι εύκολα να διεκδικήσουν τα δικαιώματά τους όπως οι υπόλοιποι πολίτες που μπορούν 
να απεργήσουν, μπορούν να έχουν διεκδικήσεις κτλ.  Εμείς θα γίνουμε δέκτες τέτοιων παραπόνων, αν ο μη 
γένοιτο δε ρυθμιστεί το θέμα της απευθείας επιδότησης των κληρικών.  Άρα, εγώ δεν αντιλαμβάνομαι γιατί 
πρέπει… Και ερωτήθηκαν μέσα στην επιτροπή Οικονομικών οι αρμόδιοι γιατί πρέπει να γίνει αυτή η ρύθμιση και 
γιατί να μη συνεχίσει να υφίσταται η επιδότηση απευθείας στον κληρικό.  Θεωρώ ότι είναι κάτι το οποίο πρέπει 
να μας απασχολήσει. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ. 

 Κύριοι, εγώ θεωρώ ότι η συζήτηση εξαντλήθηκε.  Αν επιμένετε να συνεχίσετε, να μου πείτε με ποια 
διαδικασία θέλετε.  Βάζω θέμα διαδικασίας δηλαδή, αλλά εσείς να αποφασίσετε, όχι εγώ. 

 Ο κ. Στεφάνου. 

ΣΤΕΦΑΝΟΣ ΣΤΕΦΑΝΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, εγώ δε θέλω να επαναλάβουμε τη συζήτηση και τα επιχειρήματα που είπαμε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Μόνο για διαδικασία, σας παρακαλώ. 
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ΣΤΕΦΑΝΟΣ ΣΤΕΦΑΝΟΥ: 

 Ναι. 

 Ο λόγος που ζήτησα τον λόγο είναι, γιατί λέχθηκαν πράγματα εδώ που έντζιε είχαν στόχο να 
επιχειρηματολογήσουν για το νομοσχέδιο.  Είχαν στόχο να πλήξουν… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ναι, κύριε Στεφάνου, μιλάτε… Σας παρακαλώ! 

ΣΤΕΦΑΝΟΣ ΣΤΕΦΑΝΟΥ: 

 Γι’ αυτό θέλω να επιχειρηματολογήσω. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

 Θέλω να μου πείτε επίσης -και θα σας δώσω τον λόγο, άμα αποφασίσετε- θέλετε να δώσω τον λόγο σε 
όσους ζητήσουν τον λόγο με ελεύθερο χρόνο ή θέλετε να περιορίσουμε και πώς;  Αυτό να μου απαντήσετε. 

ΣΤΕΦΑΝΟΣ ΣΤΕΦΑΝΟΥ: 

 Εγώ για το μόνο που θέλω τον λόγο… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Θέλετε πόσο χρόνο; 

ΣΤΕΦΑΝΟΣ ΣΤΕΦΑΝΟΥ: 

 Είναι ένα λεπτό, επαναλαμβάνω, γιατί δεν… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Καθίστε, παρακαλώ, τώρα. 

 Κύριε Βότση, έχετε άποψη για τον χρόνο; 

ΑΓΓΕΛΟΣ ΒΟΤΣΗΣ: 

 Δεν έχουμε πρόβλημα να διακοπεί εδώ η συζήτηση. 

 Ο λόγος που ζήτησα να μιλήσω είναι, γιατί είναι σημαντικό να ακουστεί ότι οι Αρμένιοι, οι Μαρωνίτες και 
οι Λατίνοι πληρώνονται και αυτοί. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Σας παρακαλώ, σας παρακαλώ! 

 Μα, κύριοι, νομίζω συνεννοούμαστε.  Να ζητάτε τον λόγο, να μιλάτε για διαδικασία τζιαι να μου λέτε 
επιχείρημα, ξέρω τζιαι εγώ τούντη τέχνη πριν ’πού σας! 

 Το λοιπόν, άρα τότε προτείνω… Θα δώσω σε όσους είναι στον κατάλογο μόνο, δηλαδή λέω τα ονόματα 
και, αν ένας άλλος θέλει τον λόγο, να μου πει ’πού τα τωρά:  Χρίστου, Μαυρίδης, Κυπριανού Αντρέας, 
Κάρουλλας.   

 Θέλει άλλος;  Και Λουκαΐδης, Κουλλά, Τορναρίτης.   

 Πέστε μου. 

ΝΙΚΟΣ ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 Για διαδικασία, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Μόνο για διαδικασία, όι να απαντήσεις τωρά για τους… 

ΝΙΚΟΣ ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 Η συζήτηση είναι περατωθείσα τζιαι σας καλούμε να το θέσετε σε ψηφοφορία. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ωραία! 

 Διά χειρός πόσοι ψηφίζουν υπέρ του τερματισμού της συζήτησης; 
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 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Έντζιε μετρήσαμε, εν επρολάβαμε! 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Α, εν επρολάβετε; 

 Εντάξει, έν’ καθαρό όμως.  Έννεν ανάγκη να πούμε αριθμό. 

 Άρα, τερματίζεται η συζήτηση. 

 Παρακαλώ τώρα να διαβαστούν οι τροπολογίες. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Προτεινόμενη τροπολογία της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις και του 
Κινήματος Οικολόγων-Συνεργασία Πολιτών για το νομοσχέδιο «Ο περί Εφημεριακού Κλήρου της 

Ελληνικής Ορθόδοξης Εκκλησίας της Κύπρου Νόμος του 2019» 

 Γίνεται εισήγηση για τροποποίηση του άρθρου 3 του πιο πάνω νομοσχεδίου με την αντικατάσταση του 
εδαφίου (2) αυτού με το ακόλουθο νέο εδάφιο: 

«(2) Το ποσό το οποίο αντιστοιχεί στη συμφώνως των διατάξεων του παρόντος Νόμου κρατική αρωγή 
καταβάλλεται από τον Γενικό Λογιστή απευθείας στους δικαιούχους ιερείς σύμφωνα με τις ισχύουσες διαδικασίες 
του Γενικού Λογιστηρίου.». 

Σημείωση: 

 Γίνεται εισήγηση όπως για σκοπούς αποτελεσματικότερου ελέγχου το ποσό της κρατικής αρωγής 
καταβάλλεται από το Γενικό Λογιστήριο απευθείας στους δικαιούχους ιερείς και όχι μέσω του Φορέα 
Μισθοδοσίας του Εφημεριακού Κλήρου του Κεντρικού Εκκλησιαστικού Ταμείου της Ιεράς Συνόδου της Αγιωτάτης 
Εκκλησίας της Κύπρου. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ψηφίστε, παρακαλώ. 

 Ανακοινώστε τα αποτελέσματα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Πενήντα παρόντες, κύριε Πρόεδρε.  Είκοσι ψήφοι υπέρ, είκοσι εννέα εναντίον και ένα άτομο δεν έχει 
ψηφίσει. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Με είκοσι ψήφους υπέρ και είκοσι εννέα ψήφους εναντίον, η τροπολογία απορρίπτεται. 

 Πάμε στην επόμενη. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Προτεινόμενη τροπολογία της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις για το 
νομοσχέδιο «Ο περί Εφημεριακού Κλήρου της Ελληνικής Ορθόδοξης Εκκλησίας της Κύπρου Νόμος 

του 2019» 

 Γίνεται εισήγηση για τροποποίηση του πιο πάνω νομοσχεδίου με την προσθήκη αμέσως μετά το άρθρο 3 
αυτού του ακόλουθου νέου άρθρου:  

«Λήξη της 
ισχύος του 
παρόντος 
Νόμου. 

4. Ο παρών Νόμος ισχύει μέχρι την 31η Δεκεμβρίου 2025, ημερομηνία πριν από την 
οποία η Συμφωνία θα τύχει επαναδιαπραγμάτευσης για σκοπούς επικαιροποίησής της ή μη, 
στη βάση των ισχυουσών στο δεδομένο χρονικό σημείο οικονομικών δεδομένων των 
μερών.». 

Σημείωση: 

 Γίνεται εισήγηση όπως ο προτεινόμενος Νόμος ισχύσει μέχρι την 31η Δεκεμβρίου 2025 και πριν την 
εν λόγω ημερομηνία η εκτελεστική εξουσία να προβεί σε επαναδιαπραγμάτευση της συμφωνίας για σκοπούς 
επικαιροποίησης ή μη στη βάση των ισχυουσών στο δεδομένο χρονικό σημείο οικονομικών δεδομένων των 
μερών. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ψηφίστε, παρακαλώ. 
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 Ανακοινώστε τα αποτελέσματα, όταν είναι έτοιμα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Πενήντα ένας παρόντες, κύριε Πρόεδρε.  Δεκαεφτά ψήφοι υπέρ, τριάντα τρεις εναντίον και ένα άτομο δεν 
έχει ψηφίσει. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Με δεκαεφτά ψήφους υπέρ και τριάντα τρεις ψήφους εναντίον, η τροπολογία απορρίπτεται. 

 Πάμε στις επόμενες. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Προτεινόμενες τροπολογίες του Κινήματος Οικολόγων-Συνεργασία Πολιτών για το νομοσχέδιο «Ο 
περί του Εφημεριακού Κλήρου της Ελληνικής Ορθόδοξης Εκκλησίας της Κύπρου Νόμος του 2019» 

 Γίνεται εισήγηση για τροποποίηση του  πιο πάνω νομοσχεδίου ως ακολούθως: 

1. Με την προσθήκη στο εδάφιο (3) του άρθρου 3 αυτού, αμέσως μετά τη λέξη «γη» (τέταρτη γραμμή), της 
φράσης «που αναφέρεται στο Παράρτημα». 

Σημειώσεις: 

α. Γίνεται εισήγηση όπως περιληφθεί σε Παράρτημα του προτεινόμενου Νόμου η γη που η Αρχιεπισκοπή 
μεταβιβάζει στη Δημοκρατία ως αντιπαροχή για τη μισθοδοσία των ιερέων. 

β. Να γίνουν οι συνακόλουθες νομοτεχνικές διορθώσεις. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ψηφίστε, παρακαλώ, για την πρώτη τροπολογία. 

 Αποτελέσματα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα εννέα παρόντες, κύριε Πρόεδρε.  Δεκαοκτώ ψήφοι υπέρ, τριάντα εναντίον και ένα άτομο δεν έχει 
ψηφίσει. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Με δεκαοκτώ ψήφους υπέρ και τριάντα ψήφους εναντίον, απορρίπτεται και αυτή η τροπολογία. 

 Δεύτερη τροπολογία. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

2. Με την προσθήκη αμέσως μετά το άρθρο 3 αυτού του ακόλουθου νέου άρθρου: 

 «Επικαιροποίηση    
Συμφωνίας. 

4.  Η Συμφωνία επικαιροποιείται κάθε πέντε (5) χρόνια από την ημερομηνία 
έναρξης της ισχύος του παρόντος Νόμου.». 

Σημειώσεις: 

α. Γίνεται εισήγηση όπως η συμφωνία τυγχάνει επικαιροποίησης κάθε πέντε χρόνια. 

β. Να γίνουν οι συνακόλουθες νομοτεχνικές διορθώσεις. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ψηφίστε, παρακαλώ. 

 Αποτελέσματα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Πενήντα παρόντες, κύριε Πρόεδρε.  Δεκαοκτώ ψήφοι υπέρ, τριάντα μία ψήφοι εναντίον και ένα άτομο δεν 
έχει ψηφίσει. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Με δεκαοκτώ ψήφους υπέρ και τριάντα μία ψήφους εναντίον, η τροπολογία απορρίπτεται. 

 Δεύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 
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 Ερμηνεία.  Άρθρο 2. 

 Όροι καταβολής της κρατικής αρωγής.  Άρθρο 3. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ψηφίστε, παρακαλώ. 

 Ανακοινώστε τα αποτελέσματα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα οκτώ παρόντες, κύριε Πρόεδρε.  Τριάντα μία ψήφοι υπέρ, δεκαέξι εναντίον και ένα άτομο δεν 
έχει ψηφίσει. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Με τριάντα μία ψήφους υπέρ και δεκαέξι εναντίον, τα άρθρα εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί της Κρατικής Αρωγής προς τον Εφημεριακό Κλήρο της 
Ελληνικής Ορθόδοξης Εκκλησίας της Κύπρου Νόμος του 2019. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ψηφίστε για το σύνολο του νομοσχεδίου. 

 Ανακοινώστε τα αποτελέσματα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα εννέα παρόντες, κύριε Πρόεδρε.  Τριάντα δύο ψήφοι υπέρ και δεκαεφτά εναντίον. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με τριάντα δύο ψήφους υπέρ και δεκαεφτά ψήφους εναντίον, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Και πάμε τώρα στο υπ’ αριθμόν… 

ΣΤΕΦΑΝΟΣ ΣΤΕΦΑΝΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Παρακαλώ. 

ΣΤΕΦΑΝΟΣ ΣΤΕΦΑΝΟΥ: 

 Με βάση τον κανονισμό, έχουμε τη δυνατότητα να αιτιολογήσουμε την… 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Βεβαίως. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Κάνε το. 

ΣΤΕΦΑΝΟΣ ΣΤΕΦΑΝΟΥ:  

 Σεβόμενος και τον χρόνο της Βουλής και των συναδέλφων και όλων ημών, δεν πρόκειται να μακρηγορήσω 
ούτε να επαναλάβω τη συζήτηση που έχουμε κάνει.  Απλώς θέλω να πω το εξής: κάποιοι επιχείρησαν να δώσουν 
ιδεολογική διάσταση στο όλο θέμα, να δώσουν προεκτάσεις που σαφώς δεν υπάρχουν στο θέμα.  Το ΑΚΕΛ έχει 
ξεκαθαρίσει και τα θέματα των σχέσεων του κράτους με την εκκλησία και τον σεβασμό που ασφαλώς τρέφουμε 
εμείς στον εφημεριακό κλήρο.  Το θέμα πρωτίστως εδώ έχει να κάνει με διαχείριση δημοσίου χρήματος.  Τα 
ζητήματα που βάλαμε κάτω ακριβώς αυτό τον χαρακτήρα είχαν.  Οτιδήποτε άλλο επιχειρήθηκε από κάποιους, 
να δώσουν άλλες προεκτάσεις, για εκκλησιαστικά ζητήματα, πολιτισμικά ζητήματα κ.λπ., δεν έχει καμία σχέση 

                                            
 Υπέρ: ΔΗΣΥ, ΔΗΚΟ, ΚΣ ΕΔΕΚ, Συμμαχία Πολιτών, Αλληλεγγύη, ΕΛΑΜ. 
 Εναντίον: ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις, Κίνημα Οικολόγων-Συνεργασία Πολιτών, Ανεξάρτητοι. 
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με εμάς.  Εμείς βάλαμε ζητήματα ορθολογικής διαχείρισης δημοσίου χρήματος, όπως πρέπει όλοι μας να είμαστε 
προσεκτικοί. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ. 

 Δε θα σας δώσω τον λόγο, κύριε Χρίστου. 

 Το υπ’ αριθμόν 14 θέμα είναι εξ αναβολής και τιτλοφορείται «Ο περί Ιδιωτικών Σχολείων Νόμος του 2017». 

 Για το θέμα αυτό έχουν κυκλοφορήσει και δύο συμπληρωματικές εκθέσεις. 

ΧΡΙΣΤΟΣ ΧΡΙΣΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ναι, κύριε Χρίστου. 

ΧΡΙΣΤΟΣ ΧΡΙΣΤΟΥ: 

 Πρόεδρε, για τα διαδικαστικά ζητήματα.  Για το θέμα το οποίο προέκυψε προηγουμένως και επειδή 
υπάρχει μετά σχετική συζήτηση για τους κανονισμούς της Βουλής.  Εμείς θεωρούμε ότι η συζήτηση πρέπει να 
έχει και πολιτικό περιεχόμενο.  Δεν είμαστε μια τεχνική επιτροπή. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Εντάξει. 

ΧΡΙΣΤΟΣ ΧΡΙΣΤΟΥ: 

 Να καταγραφεί.  Απλά γι’ αυτό το είπα. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ναι, ναι, δικαίωμά σας. 

 Πάμε τώρα στο υπ’ αριθμόν 14 θέμα. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο κ. Λουκαΐδης έχει τον λόγο. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 Δεν έχουμε αποφασίσει αλλαγή της ατζέντας… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πέστε. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 Δεν έχουμε αποφασίσει αλλαγή της ημερήσιας διάταξης. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Α, έχω πληροφορηθεί τότε λανθασμένα από αρχηγό κόμματος. 

 Κύριε Νεοφύτου, είχα την εντύπωση ότι το διευθετήσατε. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 Όχι.  Θέλουμε να μείνει η ατζέντα ως έχει. 

ΑΒΕΡΩΦ ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Ένα λεπτό, ένα λεπτό. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Συγγνώμη, απολογούμαι. 
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ΑΒΕΡΩΦ ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, απολογούμαι προς εσάς, αλλά μίλησα με όλους τους πολιτικούς αρχηγούς με μια 
παράκληση, αν μπορούσε το υπ’ αριθμόν 14 να μπει τώρα.  Αν κατάλαβα καλά, δεν είχε κανένας ένσταση.  
Απολογούμαι που δεν το συζήτησα και με τον κ. Λουκαΐδη… 

ΑΝΤΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε… 

ΑΒΕΡΩΦ ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 …που ήταν ο κοινοβουλευτικός εκπρόσωπος. 

ΑΝΤΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Να μου επιτρέψει ο κ. Νεοφύτου να πω ότι, όταν αποτάθηκε σε εμένα, του είπα, «Δεν ξέρω, εγώ 
προσωπικά δεν έχω ένσταση, αλλά πρέπει να ρωτήσουμε τον κοινοβουλευτικό εκπρόσωπο». 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ωραία.  Για να μη μακρύνουμε τη συζήτηση.  Κύριε Κυπριανού, αν μου επιτρέπετε.  Κύριε Λουκαΐδη, 
εξακολουθείτε να έχετε ένσταση;   

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 Βεβαίως. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Θέλετε να μην έρθει τώρα το θέμα. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 Στην ώρα του. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Να πάει στην ώρα του.  Μάλιστα. 

ΑΒΕΡΩΦ ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Δεν μπορούμε να βάλουμε… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Μπορείτε. 

ΑΒΕΡΩΦ ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Θα ζητήσω να γίνει ψηφοφορία για το αν μπορεί να έρθει πιο μπροστά. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Να σας το δώσω και αυτό το δικαίωμα.  Δε θα λύσω εγώ το πρόβλημα τούτο.  Θα σας δώσω τον δρόμο 
να πάτε σε ψηφοφορία, βέβαια. 

Πόσοι ψηφίζουν υπέρ της αλλαγής της σειράς;  Nα πάει το υπ’ αριθμόν 14 τώρα; 

Μετρήστε. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Είκοσι οκτώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πόσοι εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Δεκατέσσερις, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Εφτά, κύριε Πρόεδρε. 
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Να το συζητήσουμε τώρα τότε, κύριοι.   

 Το υπ’ αριθμόν 14 θέμα είναι εξ αναβολής και τιτλοφορείται «Ο περί Ιδιωτικών Σχολείων Νόμος του 2017».  
Ναι, αποδέχτηκα αυτή τη διαδικασία, γιατί, εντάξει, έκανα και εγώ το λάθος και για να μην πάρω θέση εγώ.  
Εντάξει. 

 Να διαβαστεί ο σκοπός. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Θέσπιση νέας νομοθεσίας, η οποία να ρυθμίζει την ίδρυση και λειτουργία των ιδιωτικών και θερινών 
σχολείων. 

(Οι σχετικές εκθέσεις) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Παιδείας και Πολιτισμού για το νομοσχέδιο «Ο περί 
Ιδιωτικών Σχολείων Νόμος του 2017» 

Παρόντες: 

 Κυριάκος Χατζηγιάννης, πρόεδρος Χρίστος Ορφανίδης 

 Γιώργος Κάρουλλας Μιχάλης Γιωργάλλας 

 Αννίτα Δημητρίου Χαράλαμπος Θεοπέμπτου 

 Γιώργος Κ. Γεωργίου Παύλος Μυλωνάς 

 Αντρέας Καυκαλιάς Αντιπρόσωποι θρησκευτικών ομάδων:  

 Γιώργος Τ. Γεωργίου Αντωνέλλα Μαντοβάνη 

 Πανίκος Λεωνίδου 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Παιδείας και Πολιτισμού εξέτασε το πιο πάνω νομοσχέδιο σε αρκετές 
συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στο χρονικό διάστημα μεταξύ 10 Μαΐου 2017 και 2 Μαΐου 2018.   

 Στο στάδιο της μελέτης του νομοσχεδίου κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής η 
Επίτροπος Προστασίας των Δικαιωμάτων του Παιδιού, εκπρόσωποι του Υπουργείου Παιδείας και Πολιτισμού, 
της Νομικής Υπηρεσίας της Δημοκρατίας, του Συνδέσμου Εφτατάξεων Ιδιωτικών Σχολείων, του Συνδέσμου 
Ιδιωτικών Σχολείων Κύπρου, της Παγκύπριας Ομοσπονδίας Συνδέσμων Γονέων και Κηδεμόνων Ιδιωτικών 
Σχολείων, του Συνδέσμου Ιδιωτικής Προσχολικής Εκπαίδευσης και των συνδικαλιστικών οργανώσεων ΠΕΟ και 
ΣΕΚ.  Η συνδικαλιστική οργάνωση ΔΕΟΚ και η Παγκύπρια Ομοσπονδία Συνδέσμων Γονέων Παιδιών με Ειδικές 
Ανάγκες (ΠΟΣΥΓΟΠΕΑ), παρ’ όλο που κλήθηκαν, δεν εκπροσωπήθηκαν στις συνεδρίες της επιτροπής.   

 Σκοπός του νομοσχεδίου είναι η θέσπιση νέας νομοθεσίας, η οποία να ρυθμίζει την ίδρυση και λειτουργία 
των ιδιωτικών και θερινών σχολείων, και παράλληλα η κατάργηση των διατάξεων που περιλαμβάνονται στον 
υφιστάμενο περί Ιδιωτικών Σχολείων και Φροντιστηρίων Νόμο, στην έκταση που αυτές αφορούν την ίδρυση και 
λειτουργία ιδιωτικών και θερινών σχολείων. 

 Σημειώνεται ότι η θέσπιση νέας νομοθεσίας κρίθηκε απαραίτητη, αφού οι διατάξεις του υφιστάμενου νόμου 
έχρηζαν εκσυγχρονισμού και αναθεώρησης, ώστε να ανταποκρίνονται στις εκπαιδευτικές ανάγκες της 
σύγχρονης εποχής.  Ειδικότερα, στο νομοσχέδιο μεταξύ άλλων προβλέπονται τα ακόλουθα: 

1. Διευκολύνονται τόσο οι αιτητές/ενδιαφερόμενοι όσον αφορά τη διαδικασία ίδρυσης και λειτουργίας 
ιδιωτικού σχολείου όσο και η αρμόδια αρχή όσον αφορά την παρακολούθηση της εφαρμογής των 
διατάξεων της νέας νομοθεσίας και γίνεται αποτελεσματικότερη η εποπτεία των ιδιωτικών σχολείων. 

2. Αναβαθμίζονται οι παρεχόμενες από την αρμόδια αρχή υπηρεσίες, καθώς επίσης οι καθορισμένες 
διαδικασίες ίδρυσης και λειτουργίας ιδιωτικών σχολείων.   

3. Προβλέπεται η δημιουργία Συμβουλευτικής Επιτροπής Ιδιωτικών Σχολείων, που θα ασχολείται 
αποκλειστικά με τα θέματα των ιδιωτικών σχολείων.  Συγκεκριμένα, προτείνεται η μετεξέλιξη της 
υφιστάμενης Συμβουλευτικής Επιτροπής Ιδιωτικής Εκπαίδευσης, που ασχολείται τόσο με τα ιδιωτικά 
σχολεία όσο και με τα ιδιωτικά φροντιστήρια. 

4. Διασφαλίζεται η συνεχής ενημέρωση κάθε ενδιαφερομένου και η δημοσιοποίηση στοιχείων που αφορούν 
τη λειτουργία των ιδιωτικών σχολείων και των υπηρεσιών αυτά παρέχουν. 

5. Διασφαλίζεται με διαφάνεια η αντικειμενική διαχείριση των αιτήσεων με τη δημιουργία και μηχανογράφηση 
των σχετικών μητρώων. 
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6. Ρυθμίζεται ο τρόπος λειτουργίας των σχολείων και των προσφερόμενων από αυτά προγραμμάτων, ενώ 
παράλληλα διασφαλίζεται η διαφάνεια, η έγκαιρη ενημέρωση, η διαβούλευση και ο σεβασμός προς τα 
δικαιώματα των μαθητών των ιδιωτικών σχολείων. 

7. Οι ιδιοκτήτες ιδιωτικών σχολείων οι οποίοι ήδη έχουν πιστοποιητικά ίδρυσης και λειτουργίας, τα οποία 
είναι σε ισχύ και έχουν εκδοθεί με βάση τον υφιστάμενο νόμο, οφείλουν σε είκοσι τέσσερις μήνες από την 
έναρξη της ισχύος της νέας νομοθεσίας να υποβάλουν τη σχετική αίτηση στην αρμόδια αρχή για λειτουργία 
ιδιωτικού σχολείου, αφού συμπεριλάβουν σε αυτή συγκεκριμένα στοιχεία που απαιτούνται με βάση τις 
διατάξεις της εν λόγω νέας νομοθεσίας. 

 Στο στάδιο της μελέτης των προνοιών του νομοσχεδίου από την επιτροπή ακούστηκαν οι απόψεις όλων 
των εμπλεκόμενων μερών και έγινε ανταλλαγή απόψεων.  Επίσης, στάλθηκαν αρκετές επιστολές, στις οποίες 
καταγράφονται αναλυτικά οι θέσεις τους.  Ειδικότερα, τα εμπλεκόμενα μέρη που παρευρέθηκαν στις 
συνεδριάσεις της επιτροπής συμφώνησαν με την ανάγκη εκσυγχρονισμού και αναθεώρησης της υφιστάμενης 
νομοθεσίας, αλλά παράλληλα κατέθεσαν και επιμέρους απόψεις και εισηγήσεις για σκοπούς βελτίωσης των 
προνοιών του νομοσχεδίου.   

 Επισημαίνεται ότι όλες οι επιστολές και τα γραπτά υπομνήματα των εμπλεκόμενων μερών διανεμήθηκαν 
στα μέλη της επιτροπής και είναι αρχειοθετημένα στον οικείο φάκελο που βρίσκεται στο Αρχείο της Βουλής και 
είναι στη διάθεση όλων των μελών του σώματος. 

 Συγκεκριμένα, κατατέθηκαν υπομνήματα από την Επίτροπο Προστασίας των Δικαιωμάτων του Παιδιού, 
η οποία μεταξύ άλλων υποστηρίζει την ανάγκη καθιέρωσης μιας ευρύτερης παιδοκεντρικής προσέγγισης των 
θεμάτων που αφορούν τη λειτουργία των ιδιωτικών σχολείων, αλλά και την εν γένει λειτουργία του σχολείου 
όπως αυτή απορρέει από τη Σύμβαση των Ηνωμένων Εθνών για τα Δικαιώματα του Παιδιού, τα διεθνή και 
ευρωπαϊκά πρότυπα και τη σχετική νομολογία.  Επίσης, κατατέθηκαν υπομνήματα από το Σύνδεσμο Ιδιωτικών 
Σχολείων Κύπρου, την Παγκύπρια Ομοσπονδία Συνδέσμων Γονέων και Κηδεμόνων Ιδιωτικών Σχολείων, το 
Σύνδεσμο Εφτατάξεων Ιδιωτικών Σχολείων και το Σύνδεσμο Ιδιωτικής Προσχολικής Εκπαίδευσης.  

 Επίσης, κατατέθηκε υπόμνημα από την αντιπρόσωπο της θρησκευτικής ομάδας των Λατίνων στη Βουλή 
όσον αφορά το δικαίωμα των αντιπροσώπων των θρησκευτικών ομάδων να παραμείνουν ισότιμα μέλη με 
δικαίωμα ψήφου στη Συμβουλευτική Επιτροπή Ιδιωτικών Σχολείων, όπως ίσχυε μέχρι σήμερα.  Επισημαίνεται 
ότι το αίτημα αυτό υιοθετήθηκε από την επιτροπή. 

 Στα πλαίσια της εξέτασης του νομοσχεδίου επήλθαν σε αυτό αρκετές βελτιωτικές αλλαγές και 
ετοιμάστηκαν από το αρμόδιο υπουργείο διαμορφωμένα κείμενα.  Ειδικότερα, οι βελτιώσεις που επήλθαν σε 
συνεργασία με το αρμόδιο υπουργείο και τη Νομική Υπηρεσία στο κείμενο του νομοσχεδίου αφορούν μεταξύ 
άλλων τα ακόλουθα: 

1. Εάν δεν υπάρξει οποιαδήποτε γραπτή απάντηση της αρμόδιας αρχής εντός τριών μηνών όσον αφορά την 
αίτηση έκδοσης πιστοποιητικού ίδρυσης του ιδιωτικού σχολείου, τότε το εν λόγω πιστοποιητικό θα 
θεωρείται ότι έχει χορηγηθεί.  

2. Την υποχρέωση του ιδιωτικού σχολείου, στην περίπτωση παιδιών με ειδικές ανάγκες, να είναι 
εφοδιασμένο με τον ανάλογο εξοπλισμό, για να καλύπτει τις ανάγκες του παιδιού σύμφωνα με την 
αξιολόγηση της αρμόδιας Επαρχιακής Επιτροπής.  Επισημαίνεται ότι η εισήγηση αυτή, η οποία 
υιοθετήθηκε, τέθηκε από την Επίτροπο Προστασίας των Δικαιωμάτων του Παιδιού.  Η εισήγηση όμως της 
επιτρόπου για παροχή δωρεάν του εξοπλισμού αυτού δεν υιοθετήθηκε λόγω διαφωνίας του αρμόδιου 
υπουργείου, το οποίο επικαλέστηκε σχετική γνωμάτευση της Νομικής Υπηρεσίας.  Σύμφωνα με την 
γνωμάτευση αυτή, δεν υπάρχει υποχρέωση από πλευράς του Υπουργείου Παιδείας και Πολιτισμού για 
παροχή δωρεάν βοήθειας για τις ανάγκες των παιδιών με ειδικές ανάγκες τα οποία φοιτούν σε ιδιωτικά 
σχολεία. 

3. Τον καθορισμό των διδάκτρων, ώστε να εισαχθεί σχετική πρόνοια σύμφωνα με την οποία, πριν από την 
πρώτη εγγραφή μαθητή, οι γονείς να πρέπει να ενημερώνονται γραπτώς για το συνολικό κόστος για όλα 
τα χρόνια φοίτησης των παιδιών τους στο ιδιωτικό σχολείο.  Οι γονείς δηλαδή πρέπει να γνωρίζουν το 
συνολικό ύψος των εγκεκριμένων διδάκτρων, τελών ή και άλλων δικαιωμάτων που πρέπει να 
καταβληθούν στο ιδιωτικό σχολείο μέχρι και την ολοκλήρωση της φοίτησης του μαθητή με ολοκληρωμένη 
και λεπτομερή οικονομική κατάσταση.  Επίσης, όσον αφορά τον καθορισμό διδάκτρων, που 
περιλαμβάνεται στο άρθρο 16 του νομοσχεδίου, μεταξύ άλλων προβλέπονται τα εξής: 

α. Ο Υπουργός Παιδείας και Πολιτισμού θα καθορίζει με διάταγμα εντός του μηνός Οκτωβρίου κάθε 
έτους την ενδεικνυόμενη ανώτατη επί τοις εκατόν αύξηση που θα μπορεί να εγκριθεί στο ύψος των 
διδάκτρων, τελών και άλλων δικαιωμάτων της επόμενης σχολικής χρονιάς για κάθε τάξη για τους 
μαθητές που εγγράφονται για πρώτη φορά.  Η πιο πάνω ανώτατη αύξηση όμως δε θα μπορεί να 
υπερβαίνει το εκατό πενήντα τοις εκατόν (150%) του ύψους του πληθωρισμού των πρώτων εννέα 
μηνών του τρέχοντος έτους όπως αυτός θα έχει καθοριστεί από τη Στατιστική Υπηρεσία της 
Δημοκρατίας.  
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 Επισημαίνεται ότι οι εκπρόσωποι των ιδιωτικών σχολείων ενίστανται στον καθορισμό της ανώτατης 
επί τοις εκατόν επιτρεπόμενης αύξησης και προτείνουν αλλαγή του μοντέλου καθορισμού 
διδάκτρων.  Το αρμόδιο υπουργείο όμως θεωρεί την ύπαρξη του μοντέλου αυτού ως μια αναγκαία 
ασφαλιστική δικλίδα στον καθορισμό της ανώτατης αύξησης. 

β. Επίσης, ο ιδιοκτήτης κάθε σχολείου πριν από το τέλος του μηνός Νοεμβρίου κάθε έτους θα 
υποβάλλει προς τον αρμόδιο υπουργό αίτηση για έγκριση του ύψους των διδάκτρων, τελών και 
των άλλων δικαιωμάτων με τα οποία θα επιβαρύνεται κάθε μαθητής ο οποίος εγγράφεται για πρώτη 
φορά στο ιδιωτικό σχολείο σε οποιαδήποτε τάξη όλων των βαθμίδων της εκπαίδευσης. 

γ. Επιπρόσθετα, ο αρμόδιος υπουργός θα δύναται να εγκρίνει περαιτέρω αύξηση στα δίδακτρα, τέλη 
και άλλα δικαιώματα για μαθητές που εγγράφονται για πρώτη φορά, εάν η αίτηση του ιδιοκτήτη για 
έγκριση πιο αυξημένων διδάκτρων, τελών και δικαιωμάτων υποστηρίζεται και αιτιολογείται από 
επαρκή και τεκμηριωμένα στοιχεία και επίσημα αποδεικτικά έγγραφα κ.λπ.  Επισημαίνεται ότι στο 
εν λόγω άρθρο προβλέπεται μεταξύ άλλων και η διαδικασία εξέτασης της αιτιολογικής έκθεσης του 
ιδιωτικού σχολείου σε σχέση με το αίτημα έγκρισης περαιτέρω αυξήσεων από Ειδική Επιτροπή 
Ελέγχου, η οποία συστήνεται από τη Συμβουλευτική Επιτροπή Ιδιωτικών Σχολείων κ.λπ.  Επίσης, 
προβλέπεται η δυνατότητα υποβολής ένστασης στον υπουργό στην περίπτωση μη έγκρισης του 
σχετικού αιτήματος, ο οποίος παραπέμπει άμεσα την εξέταση της ένστασης στη Συμβουλευτική 
Επιτροπή για απόψεις.  Με την εισήγηση αυτή συμφώνησε και το Υπουργείο Παιδείας και 
Πολιτισμού.  

4. Την υποχρέωση των ιδιωτικών σχολείων να διασφαλίζουν τα δικαιώματα των μαθητών σύμφωνα με τη 
Σύμβαση των Ηνωμένων Εθνών για τα Δικαιώματα του Παιδιού και να χορηγούν τα πιστοποιητικά 
φοίτησης, τα δελτία προόδου, τα ενδεικτικά και τα απολυτήρια, ανάλογα με την περίπτωση.  

5. Τη βελτίωση της πρόνοιας σύμφωνα με την οποία κανένας εκπαιδευτικός δε θα προσλαμβάνεται ως 
διευθυντής ή ως μέλος διδακτικού προσωπικού σε ιδιωτικό σχολείο, εάν δεν έχει προηγουμένως 
προσκομίσει πρωτότυπο πιστοποιητικό λευκού ποινικού μητρώου, σύμφωνα με τον περί Αστυνομίας 
Νόμο, και πρωτότυπο πιστοποιητικό στο οποίο να αναγράφεται ότι το άτομο αυτό δεν περιλαμβάνεται στο 
αρχείο που τηρείται δυνάμει των διατάξεων του περί της Πρόληψης και της Καταπολέμησης της 
Σεξουαλικής Κακοποίησης, της Σεξουαλικής Εκμετάλλευσης Παιδιών και της Παιδικής Πορνογραφίας 
Νόμου.  

6. Την προσθήκη μεταβατικής διάταξης, σύμφωνα με την οποία εντός πέντε ετών  από την έναρξη της ισχύος 
του προτεινόμενου νόμου οι εκπαιδευτικοί που ήδη εργοδοτούνται στα ιδιωτικά σχολεία όλων των 
βαθμίδων πρέπει να προσκομίσουν τα απαιτούμενα πιστοποιητικά ακαδημαϊκών προσόντων, 
προκειμένου να εξασφαλίσουν από την αρμόδια αρχή έγκριση, για να δικαιούνται διδασκαλίας στο 
γνωστικό αντικείμενο που διδάσκουν.  

7. Στη Συμβουλευτική Επιτροπή Ιδιωτικών Σχολείων θα συμμετέχουν ως ισότιμα μέλη και όχι ως 
παρατηρητές οι εκάστοτε αντιπρόσωποι των θρησκευτικών ομάδων που εκπροσωπούνται στη Βουλή των 
Αντιπροσώπων, των οποίων η συμμετοχή ειδικότερα θα είναι ισότιμη με τα υπόλοιπα μέλη όσον αφορά 
την άσκηση των αρμοδιοτήτων της εν λόγω επιτροπής.   

 Επισημαίνεται ότι, όσον αφορά τη συμμετοχή στην πιο πάνω επιτροπή, τέθηκε αίτημα από πλευράς των 
συνδέσμων ιδιωτικών σχολείων για τη συμμετοχή τους ως ισότιμων μελών.  Το αίτημα όμως αυτό δεν 
έγινε αποδεκτό, διότι, σύμφωνα με την εκπρόσωπο της Νομικής Υπηρεσίας, η οποία έκανε αναφορά και 
στο ισχύον ευρωπαϊκό κεκτημένο, δεν επιτρέπεται στη Συμβουλευτική Επιτροπή Ιδιωτικών Σχολείων να 
συμμετέχουν ανταγωνιστικοί φορείς, αφού μεταξύ των αρμοδιοτήτων της είναι και η έγκριση ή η απόρριψη 
αίτησης ίδρυσης και λειτουργίας ιδιωτικού σχολείου. 

8. Τη βελτίωση της πρόνοιας για το Σύλλογο Διδακτικού Προσωπικού Ιδιωτικού Σχολείου, ώστε η σύνθεση, 
η λειτουργία, τα καθήκοντα και οι αρμοδιότητές του να είναι κατ’ αναλογίαν ίδια με εκείνα των δημόσιων 
σχολείων και όχι τα θέματα αυτά να ρυθμίζονται με βάση τους εσωτερικούς κανονισμούς λειτουργίας του 
ιδιωτικού σχολείου. 

 Στη βάση των πιο πάνω, αφού ολοκληρώθηκε η μελέτη του νομοσχεδίου, το αρμόδιο υπουργείο απέστειλε 
το τελικό διαμορφωμένο κείμενο στην επιτροπή για υιοθέτηση.  Στη συνέχεια το κείμενο αυτό υπέστη περαιτέρω 
νομοτεχνική επεξεργασία από τις υπηρεσίες της Βουλής σε συνεργασία με το αρμόδιο υπουργείο και τη Νομική 
Υπηρεσία. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, ο πρόεδρος και τα μέλη της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Παιδείας και 
Πολιτισμού επιφυλάσσονται να τοποθετηθούν επί του τελικού διαμορφωμένου νομοσχεδίου στην ολομέλεια της 
Βουλής στα πλαίσια της συζήτησης που θα διεξαχθεί. 

Συμπληρωματική έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Παιδείας και Πολιτισμού για το νομοσχέδιο 
«Ο περί Ιδιωτικών Σχολείων Νόμος του 2017» 
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Παρόντες: 

 Κυριάκος Χατζηγιάννης, πρόεδρος Πανίκος Λεωνίδου 

 Γιώργος Κάρουλλας Χρίστος Ορφανίδης 

 Αννίτα Δημητρίου Παύλος Μυλωνάς 

 Γιώργος Κ. Γεωργίου Μιχάλης Γιωργάλλας 

 Αντρέας Καυκαλιάς  Χαράλαμπος Θεοπέμπτου 

 Γιώργος Τ. Γεωργίου  

 Όπως είναι γνωστό, η συζήτηση του πιο πάνω νομοσχεδίου αναβλήθηκε με απόφαση της ολομέλειας της 
Βουλής την 1η Ιουνίου 2018.  Ως εκ τούτου, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Παιδείας και Πολιτισμού επανεξέτασε 
το εν λόγω νομοσχέδιο σε δύο συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 13 και 20 Ιουνίου 2018. 

 Σκοπός του νομοσχεδίου είναι η θέσπιση νέας νομοθεσίας, η οποία θα ρυθμίζει ολοκληρωμένα την ίδρυση 
και λειτουργία ιδιωτικών και θερινών σχολείων.  Επισημαίνεται ότι όλα τα στοιχεία που αφορούν το νομοσχέδιο 
περιλαμβάνονται αναλυτικά στη σχετική έκθεση της επιτροπής, που ήδη κυκλοφόρησε στις 30 Μαΐου 2018. 

 Στα πλαίσια της επανεξέτασης του νομοσχεδίου υποβλήθηκε εισήγηση από μέλη της επιτροπής για 
αναδιαμόρφωση του άρθρου 16 του νομοσχεδίου, που αφορά τον καθορισμό διδάκτρων.  Ειδικότερα, η 
προτεινόμενη αναδιαμόρφωση του άρθρου αυτού προβλέπει ότι ο καθορισμός των διδάκτρων πρέπει να γίνεται 
στα πλαίσια της ελεύθερης αγοράς και του υγιούς ανταγωνισμού μεταξύ των ιδιωτικών σχολείων. 

 Συγκεκριμένα, με την πιο πάνω αναδιαμόρφωση προβλέπονται μεταξύ άλλων τα ακόλουθα: 

1. Πριν από την πρώτη εγγραφή κάθε μαθητή σε ιδιωτικό σχολείο ο ιδιοκτήτης ή εξουσιοδοτημένο απ’ αυτόν 
πρόσωπο συμφωνεί γραπτώς με τους γονείς/κηδεμόνες για το συνολικό ύψος των εγκεκριμένων 
διδάκτρων, τελών ή και άλλων δικαιωμάτων που πρέπει να καταβληθούν στο σχολείο μέχρι και την 
ολοκλήρωση της φοίτησης του μαθητή με ολοκληρωμένη και λεπτομερή οικονομική κατάσταση.   

2. Στις περιπτώσεις που ιδιοκτήτης ιδιωτικού σχολείου επιθυμεί να επιφέρει οποιαδήποτε αύξηση επί των 
διδάκτρων, τελών ή και άλλων δικαιωμάτων σε σχέση με μαθητές που εγγράφονται για πρώτη φορά στο 
ιδιωτικό σχολείο σε οποιαδήποτε τάξη όλων των βαθμίδων της εκπαίδευσης, είναι υποχρεωμένος να 
ενημερώσει την αρμόδια αρχή και να αιτιολογήσει την εν λόγω αύξηση με επαρκή και τεκμηριωμένα 
στοιχεία.  Ο ιδιοκτήτης του ιδιωτικού σχολείου είναι υποχρεωμένος επίσης να δημοσιοποιεί το ύψος της 
αύξησης των διδάκτρων.  

3. Στην περίπτωση νέας εγγραφής μαθητή σε ενδιάμεση τάξη πέραν της πρώτης τάξης τα συμφωνηθέντα 
δίδακτρα, τέλη ή και άλλα δικαιώματα δε θα υπερβαίνουν το μέσο όρο των διδάκτρων, τελών ή και άλλων 
δικαιωμάτων των μαθητών που φοιτούν στην ίδια τάξη. 

 Με βάση τα πιο πάνω, η επιτροπή αποφάσισε κατά πλειοψηφία όπως η εν λόγω προτεινόμενη 
αναδιαμόρφωση του άρθρου 16 ενσωματωθεί στο κείμενο του νομοσχεδίου. 

 Ειδικότερα και υπό το φως των πιο πάνω, η επιτροπή σχημάτισε τις ακόλουθες θέσεις: 

1. Ο πρόεδρος της επιτροπής και τα μέλη της βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας του Δημοκρατικού 
Συναγερμού, τα μέλη της βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας του Δημοκρατικού Κόμματος και το 
μέλος της βουλευτής της Αλληλεγγύης συμφώνησαν με την πιο πάνω αναδιαμόρφωση του νομοσχεδίου 
όσον αφορά τον καθορισμό διδάκτρων και εισηγούνται την ψήφιση του νομοσχεδίου σε νόμο όπως αυτό 
έχει διαμορφωθεί. 

2. Τα μέλη της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις δήλωσαν 
ότι δεν υιοθετούν τη αναδιαμόρφωση του άρθρου 16 του νομοσχεδίου και εμμένουν στην αρχική 
διατύπωση των διατάξεων του εν λόγω άρθρου, όπως αυτές προτάθηκαν από το αρμόδιο υπουργείο.  
Ειδικότερα, σύμφωνα με τα πιο πάνω μέλη, στην αρχική διατύπωση προβλέπεται η ύπαρξη ασφαλιστικής 
δικλίδας όσον αφορά την ανώτατη επιτρεπόμενη αύξηση, καθώς και η δυνατότητα άσκησης ελέγχου και 
παρέμβασης από πλευράς του αρμόδιου υπουργείου όσον αφορά τον καθορισμό και τις αυξήσεις των 
διδάκτρων. 

3. Το μέλος της επιτροπής βουλευτής του Κινήματος Οικολόγων-Συνεργασία Πολιτών επιφυλάχθηκε να 
τοποθετηθεί επί του αναδιαμορφωμένου νομοσχεδίου στην ολομέλεια της Βουλής στα πλαίσια της 
συζήτησης που θα διεξαχθεί. 

Δεύτερη συμπληρωματική έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Παιδείας και Πολιτισμού για το 
νομοσχέδιο «Ο περί Ιδιωτικών Σχολείων Νόμος του 2017» 

Παρόντες: 
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 Κυριάκος Χατζηγιάννης, πρόεδρος  Νίκος Κέττηρος 

 Αννίτα Δημητρίου Πανίκος Λεωνίδου 

 Γιώργος Κάρουλλας Παύλος Μυλωνάς 

 Αντρέας Καυκαλιάς Μιχάλης Γιωργάλλας 

 Γιώργος Τ. Γεωργίου Χαράλαμπος Θεοπέμπτου 

 Όπως είναι γνωστό, η συζήτηση του πιο πάνω νομοσχεδίου αναβλήθηκε με αποφάσεις της ολομέλειας 
της Βουλής τον Ιούνιο και τον Ιούλιο του 2018.   

 Με βάση τα πιο πάνω και λόγω του χρονικού διαστήματος που παρήλθε, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Παιδείας και Πολιτισμού έκρινε σκόπιμο να επανεξετάσει το εν λόγω νομοσχέδιο σε νέα συνεδρία της, που 
πραγματοποιήθηκε στις 18 Σεπτεμβρίου 2019, στην παρουσία εκπροσώπων του Υπουργείου Παιδείας, 
Πολιτισμού, Αθλητισμού και Νεολαίας. 

 Υπενθυμίζεται ότι σκοπός του νομοσχεδίου είναι η θέσπιση νέας νομοθεσίας η οποία να ρυθμίζει 
ολοκληρωμένα την ίδρυση και λειτουργία ιδιωτικών και θερινών σχολείων.  Επισημαίνεται επίσης ότι το 
νομοσχέδιο στα πλαίσια της μελέτης του ενώπιον της επιτροπής έτυχε διαμόρφωσης τόσο από πλευράς του 
αρμόδιου υπουργείου όσο και από πλευράς της επιτροπής.  Περαιτέρω, επισημαίνεται ότι όλα τα στοιχεία που 
αφορούν το νομοσχέδιο περιλαμβάνονται αναλυτικά στη σχετική έκθεση της επιτροπής, καθώς και στη 
συμπληρωματική έκθεσή της, που έχουν κυκλοφορήσει τον Μάιο και τον Ιούλιο του 2018, αντίστοιχα. 

 Στο πλαίσιο της επανεξέτασης του νομοσχεδίου ζητήθηκαν οι απόψεις του αρμόδιου υπουργείου όσον 
αφορά συγκεκριμένες πρόνοιές του, κυρίως σε σχέση με το άρθρο 16, το οποίο αναφέρεται στον καθορισμό των 
διδάκτρων και το οποίο έχει υποστεί αλλαγές.  Ειδικότερα, μέλη της επιτροπής επισήμαναν την ανάγκη ύπαρξης 
ασφαλιστικής δικλίδας όσον αφορά τον καθορισμό των διδάκτρων και τις ενδεχόμενες αυξήσεις αυτών.  
Επισημαίνεται ότι η πιο πάνω ασφαλιστική δικλίδα προβλεπόταν στο αρχικό κείμενο του νομοσχεδίου. 

 Οι εκπρόσωποι του αρμόδιου υπουργείου ανέφεραν ότι συμφωνούν με τη διαμόρφωση του άρθρου 16, η 
οποία έγινε στη βάση σχετικής υπόδειξης της Νομικής Υπηρεσίας και η οποία προβλέπει μεταξύ άλλων ότι οι 
γονείς του μαθητή θα πρέπει να γνωρίζουν από την αρχή το συνολικό ύψος των διδάκτρων, τελών ή και άλλων 
δικαιωμάτων που θα καταβληθούν στο ιδιωτικό σχολείο μέχρι και την ολοκλήρωση της φοίτησής του.  
Επιπρόσθετα, η ενημέρωση αυτή των γονέων γίνεται στο πλαίσιο γραπτής ιδιωτικής συμφωνίας τους με το 
ιδιωτικό σχολείο στη βάση λεπτομερούς οικονομικής κατάστασης. 

 Περαιτέρω, οι ίδιοι εκπρόσωποι επισήμαναν όμως ότι το αρμόδιο υπουργείο δε συμφωνεί με τη 
συγκεκριμένη πρόνοια του εδαφίου (3) του άρθρου 16 του νομοσχεδίου, σύμφωνα με την οποία η αρμόδια αρχή 
υποχρεούται δύο μήνες πριν από την έναρξη της σχολικής χρονιάς να δημοσιοποιεί τα υποβληθέντα δίδακτρα, 
τέλη και άλλα δικαιώματα της επόμενης σχολικής χρονιάς για κάθε τάξη.  Ειδικότερα, όπως επεξήγησαν οι ίδιοι, 
το υπουργείο δε δύναται με βάση τις αλλαγές που επήλθαν στο επίμαχο άρθρο να δημοσιοποιεί τα δίδακτρα. 
Συγκεκριμένα, το κάθε ιδιωτικό σχολείο μεριμνά, ώστε να αναρτώνται στην ιστοσελίδα του όλα τα στοιχεία που 
αφορούν τα δίδακτρα, τέλη κ.λπ. της επόμενης σχολικής χρονιάς.  

 Επιπρόσθετα, οι πιο πάνω εκπρόσωποι του αρμόδιου υπουργείου υπέδειξαν την ανάγκη όπως επέλθει 
διόρθωση στην ερμηνεία του όρου «αντιστοιχία απολυτηρίου» στο άρθρο 2 του διαμορφωμένου κειμένου του 
νομοσχεδίου. Ειδικότερα, το απολυτήριο του ιδιωτικού σχολείου, για να θεωρείται και αντίστοιχο με αυτό του 
δημόσιου σχολείου, εκτός από ισότιμο, θα πρέπει παράλληλα και τα εγκεκριμένα προγράμματα σπουδών του 
«να συνάδουν πλήρως» με αυτά που διδάσκονται στα δημόσια σχολεία και όχι «να περιλαμβάνουν τουλάχιστον 
τα δύο τρίτα» αυτών, όπως προβλέπεται τώρα στον όρο «αντιστοιχία απολυτήριου» στο διαμορφωμένο κείμενο 
του νομοσχεδίου. 

 Με βάση τα πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Παιδείας και Πολιτισμού, αφού έλαβε υπόψιν όλα 
όσα τέθηκαν ενώπιόν της, δήλωσε ότι όλα τα μέλη της θα τοποθετηθούν επί του διαμορφωμένου κειμένου του 
νομοσχεδίου στην ολομέλεια της Βουλής στο πλαίσιο της συζήτησης που θα διεξαχθεί.  

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ποιοι θέλουν να μιλήσουν επί θέματος αρχής; 

 Να καταλάβω ότι αυτή η λίστα είναι και η τελική;  Διότι και τούτο το είχαμε πει πολλές φορές, να δηλώνετε 
εξαρχής, όχι όποτε θυμηθείτε. 

 Θα δώσω τον λόγο μόνο σε αυτούς τους δύο συναδέλφους, στον κ. Ευσταθίου και στον κ. Καυκαλιά, και 
κανένας άλλος; 

ΠΑΥΛΟΣ ΜΥΛΩΝΑΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε… 
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο κ. Μυλωνάς να μου εξηγήσει. 

ΠΑΥΛΟΣ ΜΥΛΩΝΑΣ: 

 Με αυτή τη διαδικασία που τώρα ξαναπροτείνετε και φαντάζομαι μπορεί να συμφώνησαν και οι αρχηγοί, 
δεν ξέρω, αυτοπεριοριζόμαστε να σας πούμε «ναι».  Μιλώ για τους βουλευτές τώρα.  Μπορεί να προκύψει από 
την τοποθέτηση του κ. Αβέρωφ κάτι και να θέλω να σχολιάσω. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

ΒΟΥΛΕΥΤΗΣ: 

 Εξυπακούεται. 

ΠΑΥΛΟΣ ΜΥΛΩΝΑΣ: 

 Όχι, δεν εξυπακούεται. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Εξυπακούεται ότι δίνω συμπληρωματικά, αλλά ξέρεις τη βάση που δίδεις στον πρωτολογούντα, ώστε σε 
αυτόν που έχει αυτή τη στάση, κύριε Μυλωνά, να δώσεις ένα-δύο λεπτά και να μην έχει το δικαίωμα να ζητήσει 
να μιλά χωρίς να τελειώνει.  Αλλά, εν πάση περιπτώσει, κάποια ώρα μπορεί να βρούμε ακόμα καλύτερες 
μεθόδους, κάνουμε και λίγα τεστ εδώ. 

 Ο κ. Καυκαλιάς. 

ΑΝTΡΕΑΣ ΚΑΥΚΑΛΙΑΣ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

 Το πρώτο που θέλω να πω για άλλη μια φορά είναι ότι η εκπαίδευση δεν είναι εμπόρευμα… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Κύριε Λεωνίδου, απολογούμαι.  Ήδη ήσουν πρώτος. 

 Κύριε Καυκαλιά… 

ΠΑΝΙΚΟΣ ΛΕΩΝΙΔΟΥ: 

 Δεν έχει πρόβλημα. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Δεν έχει πρόβλημα. 

 Ναι, κύριε Καυκαλιά. 

ΑΝTΡΕΑΣ ΚΑΥΚΑΛΙΑΣ: 

 Να επαναλάβω, κύριε Πρόεδρε, ότι το πρώτο που θέλω να πω είναι το εξής: ότι η εκπαίδευση δεν είναι 
εμπόρευμα, είναι δημόσιο αγαθό και ως τέτοιο πρέπει να το προστατεύουμε και να το παρέχουμε στην κοινωνία.  
Το δεύτερο που θέλω να σημειώσω είναι ότι τα συμφέροντα των ιδιοκτητών, των ιδιωτών δεν πρέπει να μπαίνουν 
πάνω από τα συμφέροντα των παιδιών μας και της κοινωνίας.  Το τρίτο που θέλω να πω, κύριε Πρόεδρε, είναι 
ότι η ευαισθησία τελικά των συναδέλφων που βρίσκονται στα απέναντι έδρανα για την ιδιωτική εκπαίδευση 
εξαντλείται στα συμφέροντα των ιδιωτών, των ιδιοκτητών και όχι στα συμφέροντα των παιδιών που φοιτούν σε 
αυτά τα ιδιωτικά σχολεία.  Διότι δεν εξηγείται διαφορετικά το γεγονός ότι μια ευκαιριακή πλειοψηφία στην 
επιτροπή Παιδείας της Βουλής -δυστυχώς δίπλα στον Συναγερμό είναι και το Δημοκρατικό Κόμμα- έχει αλλάξει 
την αρχική νομοθεσία όπως είχε κατατεθεί από την κυβέρνηση ενώπιόν μας.  Η οποία αρχική νομοθεσία 
περιλάμβανε το δικαίωμα του Υπουργού Παιδείας με διάταγμά του να καθορίζει την ανώτατη επί τοις εκατόν 
αύξηση που θα μπορούσε να εγκριθεί στο ύψος των διδάκτρων για μαθητές που εγγράφονται για πρώτη φορά 
σε ιδιωτικά σχολεία. 

   Οπόταν, κύριε Πρόεδρε, με τις δικές μας τροπολογίες επιχειρούμε -είναι δύο οι τροπολογίες μας- με την 
πρώτη τροπολογία επιχειρούμε να επαναφέρουμε αυτό το δικαίωμα του Υπουργού Παιδείας, ένα δικαίωμα που 
έχει ο υπουργός όταν πρόκειται και για τον καθορισμό των τελών για τα ιδιωτικά πανεπιστήμια, και μια δεύτερη 
τροπολογία που έχουμε καταθέσει αφορά στην αντιστοιχία του απολυτηρίου.  Εκεί προτείνουμε όπως η 
αντιστοιχία του απολυτηρίου για τους μαθητές των ιδιωτικών σχολείων ισχύει όταν τα προγράμματα σπουδών 
που παρέχουν τα ιδιωτικά σχολεία συνάδουν πλήρως με αυτά των δημοσίων σχολείων και όχι κατά τα δύο τρίτα, 
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όπως περιλαμβάνεται στον προτεινόμενο νόμο.  Μια ρύθμιση με την οποία συμφώνησε και το ίδιο το υπουργείο, 
κύριε Πρόεδρε. 

 Ευχαριστώ πάρα πολύ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο κ. Λεωνίδου. 

ΠΑΝΙΚΟΣ ΛΕΩΝΙΔΟΥ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

 Πρέπει να δεχτούμε πραγματικά ότι σε αυτό το κράτος αυτή η πολιτεία αποφάσισε να λειτουργούν δύο 
μορφές εκπαίδευσης.  Μια η οποία θα προέρχεται από τον ιδιωτικό τομέα και μια από τον δημόσιο.  Εμείς 
πιστεύουμε ότι και οι δύο είναι απαραίτητες για τη λειτουργία της εκπαίδευσης.  Επομένως, η καθεμιά ασφαλώς 
θα πρέπει να έχει και κοινά σημεία δράσης, αλλά και σε κάποιες περιπτώσεις ασφαλώς πρέπει να υπάρχει η 
διαφορά. 

 Εμείς, επειδή δε θέλουμε να εξισώνουμε τα πάντα, πιστεύουμε ότι πρέπει να αναπτύσσεται και η ιδιωτική 
πρωτοβουλία, αλλά να ασκείται στο πλαίσιο μιας σωστής στρατηγικής και μιας πολιτικής.  Στη δεδομένη 
περίπτωση η προηγούμενη νομοθεσία κατά την άποψή μας ήταν πάρα πολύ αυστηρή, γιατί παρέμβαινε καθ’ 
όλα στην ιδιωτική σφαίρα των ατομικών δικαιωμάτων εκείνου ο οποίος είχε το δικαίωμα να έχει σχολή ή να ιδρύει 
μια σχολή.  Συνεπώς, θα έπρεπε να υπάρξει ακριβώς μια εξισορρόπηση και η παρέμβαση, αν θέλετε, της 
πλειοψηφίας της επιτροπής δεν ήταν με σκοπό να εξυπηρετήσει οποιοδήποτε συμφέρον, αλλά για να 
αποκαταστήσει ουσιαστικά τη νομιμότητα και την ισονομία σε αυτή την περίπτωση.  Το να παρεμβαίνει στον 
ιδιωτικό τομέα με έναν αυστηρό και απόλυτο τρόπο ο κάθε υπουργός για εμάς αποτελεί άσκηση υπέρμετρης 
διακριτικής ευχέρειας.  Ως εκ τούτου, ήταν η θέση μας ότι θα πρέπει το καθετί να λειτουργεί με σοβαρότητα, με 
υπευθυνότητα και στο πλαίσιο άσκησης νόμιμης και χρηστής διοίκησης. 

 Γι’ αυτό δε θα ψηφίσουμε την τροπολογία του ΑΚΕΛ, αλλά ούτε και την άλλη που αναφέρεται ουσιαστικά 
στην ισοπέδωση των δύο συστημάτων.  Από τη στιγμή που το ίδιο το υπουργείο έρχεται και αποδέχεται ότι στο 
πλαίσιο της άσκησης του ελέγχου του θα καθορίσει ισότητα και ίση αντιμετώπιση τόσο από πλευράς δικαιωμάτων 
όσο και υποχρεώσεων των σχολών σχετικά με το εκπαιδευτικό πρόγραμμα, όταν διασφαλίζεται το εκπαιδευτικό 
πρόγραμμα και από τον ιδιωτικό τομέα σε σχέση με τον δημόσιο, εμείς δεν έχουμε λόγους να παρέμβουμε, αν 
θέλει μια ιδιωτική σχολή, η οποία συναλλάσσεται ιδιωτικά και με συμφωνία με έναν ιδιώτη, εάν θα προσφέρει και 
περισσότερα απ’ ό,τι προσφέρει το δημόσιο.  Στο κάτω κάτω της γραφής, κύριε Πρόεδρε και κύριοι συνάδελφοι, 
ο στόχος μας είναι να αναβαθμίσουμε εκεί που έχουν ελλείψεις στο δημόσιο σχολείο με αυτό που προσφέρεται 
στον ιδιωτικό τομέα και ας μη μηδενίζουμε την προσφορά του ιδιωτικού τομέα.  Άρα, εκείνο που συστήνουμε 
είναι και το δημόσιο σχολείο να προσπαθήσει να αναβαθμίσει τις υπηρεσίες του, για να φτάσει σε καλύτερα 
επίπεδα και όχι να ζητούμε να μειώσει τις απαιτήσεις από τα παιδιά και τις ανάγκες τις σημερινές.  Στο κάτω 
κάτω της γραφής είναι ιδιωτική συμφωνία, που δεν είναι υποχρεωτική.  Όποιος θέλει, επιλέγει το ιδιωτικό σχολείο.  
Δεν είναι αναγκαστικό.  Γι’ αυτό θα το ψηφίσουμε ως έχει το νομοσχέδιο. 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 O κ. Κωστής Ευσταθίου. 

ΚΩΣΤΗΣ ΕΥΣΤΑΘΙΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Κύριοι συνάδελφοι, 

 Το όνειρο ζωής του γονιού είναι να αναγιώσει και να μορφώσει τα παιδιά του.  Θα υποστηρίξουμε και 
μάλιστα με ιδιαίτερη ζέση την τροπολογία του ΑΚΕΛ για το θέμα του ελέγχου της αύξησης των διδάκτρων, γιατί 
θεωρούμε ότι είναι απαράδεκτο το φαινόμενο που παρατηρείται ξαφνικά στα δύο ή τρία χρόνια να εκμεταλλεύεται 
κάποιος -δεν λέω όλοι- την απόφαση του γονιού να πάρει το παιδί του στο ιδιωτικό σχολείο και να του καθορίζει 
ή να του αυξάνει τα δίδακτρα κατά τρόπο απροειδοποίητο, καταχρηστικό πολλές φορές και ανήθικο.  Γι’ αυτό 
είμαστε υπέρ της τροπολογίας.  Ίσως να υπάρχει ένα μικρό λάθος φραστικό, το οποίο θα μπορούσε να 
διορθωθεί.  Στη δεύτερη γραμμή της τροπολογίας, εκεί που μιλά για «ενδεικνυόμενη» ανώτατη αύξηση, να 
αντικατασταθεί το «ενδεικνυόμενη» με το «επιτρεπόμενη», γιατί το «ενδεικνυόμενη» είναι μια προτροπή και όχι 
υποχρέωση να περιορίζεται η αύξηση. 

 Όσον αφορά τη δεύτερη τροπολογία, εμείς πάντοτε ήμασταν υπέρ του ότι τουλάχιστον ο βασικός κορμός 
πρέπει να είναι όμοιος.  Και αν δεν τα καταφέρουμε να είναι ο ίδιος, να είναι ανάλογος.  Δεν μπορούμε να 
επιτρέψουμε δύο εκπαιδευτικά συστήματα σε ένα στην Κύπρο.  Επομένως, στον βαθμό που ο βασικός κορμός 
θα πρέπει να είναι ο ίδιος ή όμοιος, εκεί θα πρέπει να υπάρχει και αντιστοιχία απολυτηρίου. 
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 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο κ. Μάριος Μαυρίδης. 

ΜΑΡΙΟΣ ΜΑΥΡΙΔΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Προσπαθώ να καταλάβω τη φράση του φίλου του Αντρέα, ότι «η παιδεία δεν είναι εμπόρευμα».  Δηλαδή 
η υγεία είναι εμπόρευμα;  Με το Γενικό Σύστημα Υγείας δε θα εμπορευόμαστε την υγεία;  Δεν αγοράζουμε 
υπηρεσίες από τον ιδιωτικό τομέα;  Δεν είναι ιδιώτες, νοσοκομεία και γιατροί, που θα πουλούν υπηρεσίες υγείας;  
Άρα, η παιδεία δεν μπορεί να είναι εμπόρευμα και η υγεία μπορεί;  Δεν είναι δημόσιο αγαθό η υγεία; 

 Εν πάση περιπτώσει, εκείνο που έχω καταλάβει από την παρέμβασή σας είναι ότι εσείς δεν μπορείτε να 
πιστεύετε στον ανταγωνισμό.  Εσείς θεωρείτε ότι ο ιδιώτης είναι δεδομένο ότι θα εκμεταλλεύεται τα παιδιά, τα 
συμφέροντα των οποίων προσπαθείτε να προστατεύσετε.  Αν πραγματικά θέλετε να προστατεύσετε τα 
συμφέροντα των παιδιών, τότε θα δίνατε πραγματικές επιλογές στα παιδιά, να μπορούν να φοιτούν όπου αυτά 
θέλουν, σε όποια σχολεία αυτά θέλουν, όπως θα είναι και το γενικό σχέδιο υγείας, όπου ο πολίτης θα πηγαίνει 
όπου θέλει, έτσι;  Δεν είναι έτσι το σχέδιο υγείας;  Να αγοράζει υπηρεσίες από όποιο νοσηλευτήριο θέλει και σε 
όποιο προσωπικό γιατρό θέλει.  Άρα, γιατί να μην κάνουμε -αν πραγματικά μας ενδιαφέρουν τα συμφέροντα των 
παιδιών δηλαδή- γιατί να μην κάνουμε και την παιδεία με αυτό τον τρόπο και να παίρνει ο κάθε γονιός το δελτίο, 
το voucher και να πηγαίνει...  Κύριε Κουλία, το είπα σωστά;  Α, δεν είναι εδώ ο κ. Κουλίας· έχει να κάνει με τη 
μετάφραση του όρου.  Και να πηγαίνει ο μαθητής εκεί όπου επιθυμεί να πάει να φοιτήσει, σε σχολεία τα οποία 
είναι εγκεκριμένα από το Υπουργείο Παιδείας, επειδή προσφέρουν τα ίδια προγράμματα.  Πάλι δημόσιο σχολείο 
θα είναι, πάλι θα πληρώνει το κράτος για την παιδεία των παιδιών.  Αν πραγματικά θέλουμε να προωθήσουμε 
την παιδεία και να έχουμε καλύτερα αποτελέσματα, τότε πρέπει να δώσουμε επιλογές στα παιδιά και πρέπει να 
προωθήσουμε έναν υγιή ανταγωνισμό ανάμεσα στα σχολεία. 

 Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο κ. Γιωργάλλας. 

ΜΙΧΑΛΗΣ ΓΙΩΡΓΑΛΛΑΣ: 

 Αγαπητέ μου Μάριε Μαυρίδη, ένας κόσμος υπέροχος, αρμονικά πλασμένος, μακριά από μας.  Αυτό που 
χρειάζεται να κάμει αυτός ο τόπος, αγαπητέ μου Μάριε, είναι να φτιάξει τη δημόσια παιδεία και μετά.   

 Κύριε Πρόεδρε, η απαίτηση η οποία νομίζω θα έπρεπε να υπάρχει, ανεξάρτητα αν θεωρείται παρέμβαση 
του υπουργού ή του υπουργείου στα δρώμενα ή τα επιχειρηματικά δεδομένα, τις επιχειρηματικές προθέσεις ενός 
ιδιωτικού σχολείου, η απαίτηση που θα έπρεπε να υπάρχει είναι ότι οι γονείς και οι μαθητές θα πρέπει να 
γνωρίζουν εξαρχής το τι θα κοστίσει αυτή η φοίτηση του μαθητή.  Και, νομίζω, στην αρχή ήταν καθολική αυτή η 
θέση και αποδεκτή και το υπουργείο αναγνώριζε και το ίδιο την αναγκαιότητα να ξέρει ένας μαθητής με τους 
γονείς του ότι, στα εφτά χρόνια ή στα έξι χρόνια που θα φοιτήσει σε ένα ιδιωτικό σχολείο, τα δίδακτρα θα ήταν 
συγκεκριμένα, θα αποτυπώνονταν σε μία συμφωνία και αυτό δε θα άλλαζε.  Απ’ εκεί και πέρα, νομίζω, η όποια 
ενημέρωση…  Δε θα χρησιμοποιήσω τη λέξη «παρέμβαση», δεν είναι παρέμβαση, για να ρυθμίσει ο υπουργός 
την αγορά· η αγορά αυτορυθμίζεται από μόνη της.  Είναι όμως χρήσιμο ο υπουργός στις περιπτώσεις που, ναι, 
παρατηρείται μία διάθεση από πλευράς ενός σχολείου ή ενός ιδιοκτήτη ενός σχολείου να αυξήσει τα δίδακτρα, 
έχει υποχρέωση ο υπουργός να το σταματήσει, κατ’ αναλογίαν με ό,τι ισχύει σήμερα στα ιδιωτικά πανεπιστήμια.  
Δεν είναι κάτι διαφορετικό το πανεπιστήμιο από το ιδιωτικό σχολείο.  Είναι διαφορετική βαθμίδα εκπαιδευτική, 
αλλά επιχειρηματικά υπάρχουν αναλογίες.   

 Γι’ αυτό τον λόγο εμείς θα ψηφίσουμε τις τροπολογίες του ΑΚΕΛ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ.   

 Ο κ. Λουκαΐδης. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.   

 Πρόκειται για ένα πολύ σοβαρό θέμα, που για μια ακόμη φορά αναδεικνύει φιλοσοφίες των πολιτικών 
δυνάμεων στο κοινοβούλιο.  Για να γινόμαστε κατανοητοί τι είναι που συζητούμε, έχουμε μια πραγματικότητα 
μέχρι αυτή την ώρα, που επιτρέπει στον υπουργό, τον εκάστοτε Υπουργό Παιδείας, κάτω από συγκεκριμένες 
προϋποθέσεις να προστατεύσει τα παιδιά, τους γονιούς των μαθητών στα ιδιωτικά σχολεία από αυθαίρετες 
αυξήσεις που δυνατόν να επιβάλουν με την έναρξη της φοίτησης κάποιου μαθητή ή μαθήτριας.  Όχι αυτόματη 
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ρύθμιση, αλλά υπό προϋποθέσεις να μπορεί να λαμβάνει σχετικές αποφάσεις ο εκάστοτε Υπουργός Παιδείας 
για την προστασία, επαναλαμβάνω, των μαθητών.  Κάποιοι επιλέγουν, όπως και σε πλείστα τόσα άλλα ζητήματα, 
πάντα όχι την προστασία των πολλών, αλλά των ελάχιστων, που ενδεχομένως επιχειρούν να κερδοσκοπήσουν 
ή κερδοσκοπούν, αν αναφερόμαστε στις τράπεζες, αν αναφερόμαστε σε πολλούς άλλους επιχειρηματίες, 
μεγαλοεπιχειρηματίες, σε αυτούς που εμείς ονομάζουμε «λίγους προνομιούχους».  Πάλι επιλέγουν κάποιοι να 
τοποθετούνται υπέρ των λίγων προνομιούχων σε βάρος των πολλών και της προστασίας τους.  Είναι πολύ απλά 
τα πράγματα, τόσο σαφή και ξεκάθαρα!  Θέλουν να αλλάξουν τη νομοθεσία και υποψιάζομαι, με αυτά που έχουν 
λεχθεί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ότι θα ακολουθήσει και η τριτοβάθμια η πανεπιστημιακή εκπαίδευση η 
ιδιωτική.  Και εκεί θα αφαιρέσουν, φαντάζομαι, τη δυνατότητα περιορισμού σε κατοπινότερο στάδιο.  Πρόκειται 
για επιλογές.  Δικαίωμά σας ασφαλώς, αλλά πρέπει να ξέρει και ο κόσμος τι είναι που ψηφίζετε.   

 Θέλω να πω, επειδή ακούστηκαν και συγκρίσεις, κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, με την 
υγεία, το ΓΕΣΥ.  Και εκεί κάποιοι επιλέγουν στρατόπεδο.  Με τους πολλούς ή με τους λίγους προνομιούχους;  
Επιτρέψετέ μου να πω ότι δυστυχώς, ναι, ένα τόσο μεγάλης σημασίας κοινωνικό αγαθό, όπως είναι η υγεία, έχει 
μετατραπεί στη χώρα μας δυστυχώς σε εμπόρευμα και τελικά οι πολλοί κατέληξαν να έχουν πρόσβαση μόνο σε 
έναν αδύναμο δημόσιο τομέα υγείας, που δεν μπορούσε να τους ικανοποιήσει, με αποτέλεσμα να χάνουν τη ζωή 
τους, να χάνουν την όρασή τους, να γίνονται ανάπηροι -να μην ξεκινήσω να τα λέω- γιατί ακριβώς είχε γίνει 
εμπόρευμα και μόνο όσοι είχαν λεφτά, οικονομική επιφάνεια, μπορούσαν να απευθύνονται σε υψηλής ποιότητας 
επαρκή τουλάχιστον ιατροφαρμακευτική περίθαλψη.  Και επειδή έτσι είχαν τα πράγματα, όπως τα εθέλετε 
δηλαδή, ήταν εμπόριο υγείας που εγίνετουν σε βάρος της υγείας του ασθενή, έχουμε επιφέρει μια σοσιαλιστικού 
χαρακτήρα αλλαγή στο σύστημα υγείας, ώστε να αποκτήσουν ισότιμη πρόσβαση και οι πολλοί.  

  Εδώ στην παιδεία ακόμα δεν τα καταφέρατε να διαλύσετε εντελώς το δημόσιο σχολείο, για να γίνει και η 
παιδεία…  Αυτό είναι το άλλο κοινωνικό αγαθό που έπρεπε να προσφέρεται δημόσια και δωρεάν σε όλους και 
να είναι υψηλής ποιότητας.  Και αν στέκει ακόμα το δημόσιο πανεπιστήμιο παράλληλα και συνυπάρχει με το 
ιδιωτικό -και μάλιστα είναι κατά κανόνα προτεραιότητα η φοίτηση στο δημόσιο πανεπιστήμιο- είναι επειδή 
στέκουν ακόμα τα δημόσια σχολεία, παρά τις σοβαρές προσπάθειές σας με τις εξετάσεις στα τετράμηνα και με 
όλα τα άλλα, τις αντιμεταρρυθμίσεις που κάμνετε να τα διαλύσετε   -είσαστε πολύ κοντά πάντως- στέκει ακόμα 
το δημόσιο σχολείο.  Όλες οι ενέργειές σας και σε αυτή την περίπτωση είναι να αυξήσετε τη ζήτηση για φοίτηση 
στα ιδιωτικά σχολεία, άμα μιλούμε για τη δευτεροβάθμια, και όχι μόνο να αυξήσετε τη ζήτηση, επειδή αυξάνεται 
η ζήτηση, να αφήσετε και τους εκάστοτε ιδιοκτήτες αυτών των ιδιωτικών σχολείων να αυθαιρετούν σε βάρος των 
μαθητών που θα επιλέξουν να πάνε στην ιδιωτική εκπαίδευση, γιατί για τους δικούς τους λόγους επιλέγουν να 
μην επιλέξουν το δημόσιο σχολείο.  Αυτά κάνετε!  Αυτές είναι οι επιλογές σας οι εκπαιδευτικές.  Δικαιούστε 
βεβαίως να τις κάνετε, αλλά δικαιούμαστε να επιμείνουμε να προστατεύουμε και το δημόσιο σχολείο, αλλά και 
τους μαθητές των ιδιωτικών σχολείων από αυθαιρεσίες, καταχρηστικές πρακτικές που ενδεχομένως γίνονται από 
πλευράς των ιδιωτών. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο κ. Λιλλήκας και μετά να μιλήσετε εσείς, κυρία Δημητρίου. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΙΛΛΗΚΑΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, νομίζω ότι όλοι αναγνωρίζουμε ότι, από τη στιγμή που ξεκινά ένας μαθητής να φοιτά σε 
ένα σχολείο δημοτικής ή μέσης εκπαίδευσης, δημιουργείται ένα είδος «εξάρτησης» σε εισαγωγικά, με την έννοια 
ότι είναι πολύ δύσκολο να μεταπηδήσει σε άλλο σχολείο, εάν έχει αυξηθεί τόσο το κόστος φοίτησής του, που να 
μην μπορούν οι γονείς του να ανταποκριθούν.  Είναι σωστό λοιπόν να παρέχεται η προστασία που παρεχόταν 
μέχρι σήμερα.  Και δε νομίζω ότι αυτό έχει δημιουργήσει πραγματικά σοβαρά οικονομικά προβλήματα στις 
ιδιωτικές σχολές.  Δεν ξέρω καμιά ιδιωτική σχολή που προσέφερε καλή ποιότητα που να έχει πτωχεύσει ή να 
έχει κλείσει μέχρι σήμερα.  Αντίθετα, αυξάνονται οι ιδιωτικές σχολές.  Γι’ αυτό και η αναφορά και στο ΓΕΣΥ -το 
οποίο βεβαίως δεν ξέρω πόσο σοσιαλιστικό είναι- αλλά για την αναφορά του κ. Μαυρίδη στο ΓΕΣΥ θα πω ότι 
και στο ΓΕΣΥ καθορίζεται από τον ΟΑΥ ένα ύψος, μια τιμή που πληρώνει ο κάθε πολίτης. Δεν αφήνει τον κάθε 
γιατρό που εντάσσεται στο ΓΕΣΥ αυθαίρετα να χρεώνει όσα θέλει.  Άρα, και εδώ θα υπάρχει ο ίδιος έλεγχος ή 
εν μέρει έλεγχος.  Γι’ αυτό θα ψηφίσουμε την πρώτη τροπολογία του ΑΚΕΛ.  Θα καταψηφίσουμε όμως τη δεύτερη, 
που αφορά την αντιστοιχία, διότι θεωρώ ότι με το 70% -που πρέπει να υπάρχει αντιστοιχία των εκπαιδευτικών 
προγραμμάτων- καλύπτεται ο βασικός κορμός και αφήνεται και μια ελευθερία από πλευράς δημιουργικότητας, 
αν θέλετε, και καινοτομίας στα σχολεία να δημιουργήσουν νέα καινοτόμα προγράμματα πέρα από αυτά που 
προσφέρονται στο δημόσιο.  Διαφορετικά, δε θα υπήρχε και αναγκαιότητα να υπάρξει ή να προσφέρει κάποιος 
να δημιουργήσει μια ιδιωτική σχολή.  Και για να μην υπάρχει και ένας μύθος, ότι είναι τα παιδιά των πολύ 
πλούσιων που πάνε στα ιδιωτικά σχολεία, η μεγάλη πλειοψηφία είναι από παιδιά από μεσαία στρώματα που 
πάνε στα ιδιωτικά σχολεία και κάποτε από τα χαμηλά, σε μια προσπάθεια των γονιών τους μέσα από στερήσεις 
τους να προσφέρουν, όπως οι ίδιοι πιστεύουν, μια καλύτερη ευκαιρία, κάποιες καλύτερες προϋποθέσεις στο 
παιδί τους, για να πετύχει αργότερα στις σπουδές του. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 
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 Η κ. Δημητρίου. 

ΑΝΝΙΤΑ ΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, η δική μας φιλοσοφία -και οφείλω να πω τη θέση του Δημοκρατικού Συναγερμού- είναι 
μία και αυτή δεν είναι άλλη υπέρ της εκπαίδευσης, η οποία εκπαίδευση λογίζεται ως ενιαία, είτε πρόκειται για τη 
δημόσια είτε πρόκειται για την ιδιωτική.  Δε σημαίνει ότι με το να πάμε να ρυθμίσουμε δηλαδή τους κανονισμούς, 
το νομοσχέδιο ίδρυσης και λειτουργίας των ιδιωτικών σχολείων, ότι υποβαθμίζουμε ή υποσκιάζουμε τη δημόσια 
εκπαίδευση σε καμία περίπτωση.  Ούτε και θα πρέπει να λογίζουμε την εκπαίδευση ως κάτι διαφορετικό. Άρα, 
δεν μπορούμε να κάνουμε λόγο για ευκαιριακές πλειοψηφίες, γιατί είχα υπόψη μου ότι αυτό το σώμα, αυτή η 
Βουλή ως τέτοια λειτουργεί,  δηλαδή πλειοψηφικά ενσωματώνει μέσα σε ένα νομοσχέδιο τις όποιες αλλαγές 
συζητούνται και αποφασίζονται στα πλαίσια μιας κοινοβουλευτικής επιτροπής εκεί και όπου υπάρχει πλειοψηφία.  
Λοιπόν, απ’ εκεί και έπειτα έγινε πολύ σημαντική δουλειά σε αυτό το νομοσχέδιο και άλλαξαν πάρα πολλά 
πράγματα ακριβώς με βασική παράμετρο και βασική αρχή το δικαίωμα επιλογής ενός μαθητή να πάει εκεί που 
θέλει, είτε πρόκειται για ένα σχολείο δημόσιο είτε για ένα σχολείο ιδιωτικό.  Ποιοι είμαστε εμείς να άρουμε αυτό 
το δικαίωμα επιλογής;  Και άλλο ο έλεγχος και άλλο η επιβολή.   

 Λοιπόν, αυτό που είπε ο αγαπητός μου κ. Ευσταθίου, δεν ισχύει, με όλο τον σεβασμό, γιατί εμείς αυτό 
που αλλάξαμε, αγαπητέ μου συνάδελφε, είναι ακριβώς ότι, από την πρώτη μέρα που θα μπει και θα εγγραφεί 
ένας μαθητής στο σχολείο, θα γνωρίζει μέχρι και την ημέρα αποφοίτησής του ακριβώς πόσα θα πληρώσει. Από 
την πρώτη μέχρι την έκτη τάξη, από την πρώτη μέχρι την εβδόμη αναλόγως του σχολείου.  Άρα, δεν υπάρχει 
περίπτωση να επιβληθεί όποια αύξηση στη συνέχεια, γιατί ακριβώς δεν ισχύει κάτι τέτοιο μέσα στο νομοσχέδιο.  
Ακόμα και στις περιπτώσεις -και θέλω να το διαβάσω αυτό από την έκθεση, κύριε Πρόεδρε, για να ξεκαθαριστεί- 
«που ιδιοκτήτης ιδιωτικού σχολείου επιθυμεί να επιφέρει οποιαδήποτε αύξηση, τότε υποχρεούται να ενημερώσει 
την αρμόδια αρχή και να αιτιολογήσει αυτή την αύξηση με επαρκή και τεκμηριωμένα στοιχεία».   

 Άρα, εμείς καταλήγοντας, σεβόμενοι τον χρόνο, θα υπερψηφίσουμε φυσικά το νομοσχέδιο και θα 
καταψηφίσουμε τις τροπολογίες.  Καλό θα ήταν όμως να γνωρίζουμε επακριβώς το τι είναι μέσα στην έκθεση. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο κ. Μυριάνθους. 

ΗΛΙΑΣ ΜΥΡΙΑΝΘΟΥΣ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

 Θα πω καταρχάς ότι το θέμα της επιλογής από κάποιον, του δημόσιου ή του ιδιωτικού σχολείου, δεν είναι 
θέμα ταξικό, αλλά καθαρά θέμα της εξέλιξης της κοινωνικής ζωής.  Και ακριβώς αν σήμερα συζητούμε για το 
θέμα «δημόσιο ή ιδιωτικό σχολείο», εγώ να ρωτήσω πόσα στοιχίζουν σε κάποιο γονιό που στέλνει το παιδί του 
στο δημόσιο σχολείο τα φροντιστήρια που κάνει το παιδί του, για να πετύχει σε προεισαγωγικές εξετάσεις.  
Πολλές φορές περισσότερα απ’ ό,τι μπορεί να πληρώνουν κάποια παιδιά που είναι σε ιδιωτικά σχολεία.   

 Σίγουρα, συμφωνούμε με την τροπολογία, ότι πρέπει να ρυθμιστεί το ζήτημα των διδάκτρων, για να ξέρει 
από την αρχή κάποιος τι δίδακτρα θα πρέπει να πληρώσει και θα στηρίξουμε ακριβώς την τροπολογία που έχει 
καταθέσει το ΑΚΕΛ. Τη δεύτερη όμως τροπολογία θεωρούμε ότι, επειδή ζούμε ακριβώς σε μια ελεύθερη αγορά 
που πρέπει από μόνη της να ρυθμίζει τα ζητήματα αυτά, το θέμα τι προσφερόμενο προϊόν προσφέρει το κάθε 
ιδιωτικό σχολείο είναι αυτό που πρέπει να ξέρει από την αρχή ο μαθητής και η οικογένειά του και απ’ εκεί και 
πέρα επιλέγει από μόνος του αν θα πάρει αυτό το προϊόν ή αν θα πάει σε κάποιο άλλο σχολείο.  Ως εκ τούτου, 
τη συγκεκριμένη τροπολογία θα την καταψηφίσουμε. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ.   

 Προχωρούμε τώρα με τις τροπολογίες.   

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

(Οι σχετικές τροπολογίες) 

Προτεινόμενες τροπολογίες των κ. Αντρέα Καυκαλιά, Γιώργου Τ. Γεωργίου και Νίκου Κέττηρου εκ 
μέρους της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις για το νομοσχέδιο «Ο περί 

Ιδιωτικών Σχολείων Νόμος του 2017» 

 Γίνεται εισήγηση για τροποποίηση του νομοσχεδίου ως ακολούθως: 

1. Το άρθρο 2 του νομοσχεδίου τροποποιείται με την αντικατάσταση στον ορισμό του όρου «αντιστοιχία 
απολυτηρίου» της φράσης «περιλαμβάνουν τουλάχιστον τα δύο τρίτα σ’ ό,τι αφορά» (έβδομη και όγδοη 
γραμμή) από τη φράση «συνάδουν πλήρως με». 
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Σημειώσεις: 

α. Σκοπός της πιο πάνω τροπολογίας είναι όπως τα προγράμματα σπουδών που παρέχουν τα ιδιωτικά 
σχολεία συνάδουν πλήρως προς αυτά των δημόσιων σχολείων, ώστε τα απολυτήρια που 
παραχωρούν, εκτός από ισότιμα, να είναι και αντίστοιχα με τα απολυτήρια των δημόσιων σχολείων. 

β. Να γίνουν οι συνακόλουθες νομοτεχνικές διορθώσεις. 

2. Το άρθρο 16 του νομοσχεδίου αντικαθίσταται από το ακόλουθο νέο άρθρο 16: 

 «Καθορισμός 
διδάκτρων. 

16.-(1)  Ο υπουργός καθορίζει εντός του μηνός Οκτωβρίου κάθε έτους με 
διάταγμά του την ενδεικνυόμενη ανώτατη επί τοις εκατόν αύξηση που μπορεί να 
εγκριθεί στο ύψος των διδάκτρων, τελών και άλλων δικαιωμάτων της επόμενης 
σχολικής χρονιάς για κάθε τάξη για τους μαθητές που εγγράφονται για πρώτη 
φορά στο ιδιωτικό σχολείο: 

    Νοείται ότι η πιο πάνω ανώτατη αύξηση δεν μπορεί να υπερβαίνει το 150 
τοις εκατόν (150%) του ύψους του πληθωρισμού των πρώτων εννέα μηνών του 
τρέχοντος έτους, όπως αυτός καθορίζεται από τη Στατιστική Υπηρεσία της 
Δημοκρατίας. 

   (2) Ο ιδιοκτήτης κάθε σχολείου, με βάση το εδάφιο (1), πριν από το τέλος του 
μηνός Νοεμβρίου κάθε έτους, υποβάλλει στον Υπουργό αίτηση για έγκριση του 
ύψους των διδάκτρων, τελών και των άλλων δικαιωμάτων με τα οποία θα 
επιβαρύνεται κάθε μαθητής ο οποίος εγγράφεται για πρώτη φορά στο ιδιωτικό 
σχολείο σε οποιαδήποτε τάξη όλων των βαθμίδων της εκπαίδευσης:   

    Νοείται ότι για το θερινό σχολείο η αίτηση υποβάλλεται τρεις μήνες πριν 
από την έναρξη της λειτουργίας του. 

   (3) Ανεξάρτητα από τις διατάξεις των εδαφίων (1) και (2), ο υπουργός δύναται 
να εγκρίνει περαιτέρω αύξηση στα δίδακτρα, τέλη  και άλλα δικαιώματα που 
αναφέρονται στα εδάφια (1) και (2) ανωτέρω, εάν η αίτηση του ιδιοκτήτη για 
έγκριση περαιτέρω διδάκτρων, τελών και δικαιωμάτων υποστηρίζεται και 
αιτιολογείται από επαρκή και τεκμηριωμένα στοιχεία και επίσημα αποδεικτικά 
έγγραφα, όπως σχέδιο βραχυπρόθεσμων και μακροπρόθεσμων 
προγραμματισμών, ετήσιες οικονομικές εκθέσεις, μισθοδοσίες προσωπικού, 
έξοδα για αγορά εξοπλισμού, έξοδα για αναβάθμιση κτιρίων και οποιαδήποτε άλλα 
στοιχεία ορίζει ο υπουργός. 

   (4) Η ως άνω αιτιολογική έκθεση εκ μέρους ιδιωτικού σχολείου για έγκριση 
περαιτέρω αυξήσεων προωθείται για μελέτη σε Ειδική Επιτροπή Ελέγχου, η οποία 
συστήνεται από τη Συμβουλευτική Επιτροπή σύμφωνα με το εδάφιο (5) του 
άρθρου 27 και το άρθρο 30· στην εν λόγω επιτροπή συμμετέχει και ο εκάστοτε 
Διευθυντής Δημοτικής ή Μέσης ή Μέσης Τεχνικής Εκπαίδευσης ή εκπρόσωπός 
του, ανάλογα με την περίπτωση.  Η συμμετοχή ενός εκ των ως άνω διευθυντών 
καθορίζεται ανάλογα με τη βαθμίδα στην οποία ανήκει το σχολείο που αιτείται την 
έγκριση περαιτέρω αυξήσεων.  Στην επιτροπή αυτή συμμετέχουν επίσης ο 
εκάστοτε προϊστάμενος του Λογιστηρίου του Υπουργείου, άλλοι αρμόδιοι 
λειτουργοί του εν λόγω υπουργείου ως επίσης και εκπρόσωπος του Υπουργείου 
Οικονομικών. 

   (5) Η Ειδική Επιτροπή Ελέγχου υποβάλλει εντός εξήντα (60) ημερών από την 
ημέρα λήξης της προθεσμίας υποβολής αιτήσεων για περαιτέρω αυξήσεις εκ 
μέρους του ιδιωτικού σχολείου, εισηγήσεις προς την αρμόδια αρχή για τυχόν 
έγκριση ή απόρριψη του ύψους των υποβληθέντων διδάκτρων. 

   (6) Η αρμόδια αρχή υποχρεούται εντός εβδομήντα πέντε (75) ημερών από 
την ημέρα λήξης της προθεσμίας υποβολής αιτήσεων να ενημερώσει τον ιδιοκτήτη 
για την απόφασή της: 

    Νοείται ότι, σε περίπτωση εκπρόθεσμης υποβολής της αίτησης αύξησης 
των διδάκτρων ή μη έγκαιρης κατάθεσης των επιπρόσθετων στοιχείων που θα 
συνοδεύουν το αίτημα έγκρισης περαιτέρω αυξήσεων εκ μέρους του ιδιοκτήτη του 
ιδιωτικού σχολείου, τα δίδακτρα θεωρούνται ως μη εγκεκριμένα. 

   (7) Ο ιδιοκτήτης ιδιωτικού σχολείου δύναται, σε περίπτωση μη έγκρισης του 
ύψους των υποβληθέντων διδάκτρων, τελών ή άλλων δικαιωμάτων, να υποβάλει 
ένσταση προς τον υπουργό εντός δεκαπέντε (15) ημερών από την έκδοση της 
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απόφασης αυτής.  Η ένσταση πρέπει να περιέχει στοιχεία τα οποία να 
τεκμηριώνουν τη διαφωνία του ιδιοκτήτη με την απόφαση του υπουργού.  Ο 
υπουργός παραπέμπει αμέσως την ένσταση στη Συμβουλευτική Επιτροπή για τις 
απόψεις της.  Η Συμβουλευτική Επιτροπή μέσα σε τριάντα (30) μέρες καταθέτει 
γραπτώς και αιτιολογημένα τις απόψεις της, με βάση τις οποίες ο υπουργός μέσα 
σε δεκαπέντε (15) μέρες εκδίδει την απόφασή του: 

    Νοείται ότι για διαφοροποίηση της απόφασης του υπουργού πρέπει 
αποδεδειγμένα να συντρέχουν τέτοιες προϋποθέσεις οι οποίες να είναι προς το 
συμφέρον της βελτίωσης της ποιότητας της παρεχόμενης από το ιδιωτικό σχολείο 
εκπαίδευσης: 

    Νοείται περαιτέρω ότι η μη συμμόρφωση του ιδιοκτήτη αποτελεί αδίκημα 
το οποίο τιμωρείται σύμφωνα με τα άρθρα 33 και 40. 

   (8) Πριν από την πρώτη εγγραφή εκάστου μαθητή, τόσο ο ιδιοκτήτης ή 
εξουσιοδοτημένο απ’ αυτόν πρόσωπο συμφωνεί γραπτώς με τους 
γονείς/κηδεμόνες για το συνολικό ύψος των εγκεκριμένων διδάκτρων, τελών ή και 
άλλων δικαιωμάτων που πρέπει να καταβληθούν στο σχολείο μέχρι και την 
ολοκλήρωση της φοίτησης του μαθητή, με ολοκληρωμένη και λεπτομερή 
οικονομική κατάσταση. Η συμφωνία αυτή περιλαμβάνει οποιαδήποτε οικονομική 
υποχρέωση των γονέων/κηδεμόνων, περιλαμβανομένων των εξόδων που 
αφορούν στην καθημερινή φοίτηση του μαθητή, όπως την αγορά βιβλίων, στολής, 
συμμετοχών σε εκδηλώσεις/δράσεις/διαγωνισμούς, εκδρομές κ.ά. 

   (9) Ο ιδιοκτήτης ή οποιοδήποτε εντεταλμένο από τον ίδιο πρόσωπο οφείλει 
να εκδίδει απόδειξη με αύξοντα αριθμό σχετικά με τις εισπράξεις διδάκτρων, 
δικαιωμάτων εγγραφής ή τυχόν άλλων δικαιωμάτων. 

   (10) Όποιος παραβαίνει ή παραλείπει να συμμορφωθεί με οποιαδήποτε 
διάταξη του παρόντος άρθρου είναι ένοχος αδικήματος και, σε περίπτωση 
καταδίκης του, υπόκειται σε φυλάκιση που δεν υπερβαίνει τους δώδεκα (12) μήνες 
ή σε χρηματική ποινή που δεν υπερβαίνει τις δεκαπέντε χιλιάδες (€15.000) ευρώ 
ή και στις δύο αυτές ποινές και το εκδικάζον την υπόθεση δικαστήριο μπορεί, 
ύστερα από δεύτερη καταδίκη, να διατάξει τον τερματισμό  της λειτουργίας του 
ιδιωτικού σχολείου.». 

Σημειώσεις: 

α. Με την πιο πάνω τροπολογία σκοπείται ο έλεγχος από το Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού των 
διδάκτρων που επιβάλλουν τα ιδιωτικά σχολεία, ώστε να διασφαλίζεται ότι δε θα επιβάλλονται 
αδικαιολόγητες αυξήσεις.  Παράλληλα, οι γονείς/κηδεμόνες των μαθητών θα πρέπει να γνωρίζουν εκ 
των προτέρων το συνολικό ύψος των διδάκτρων, τελών ή/και άλλων δικαιωμάτων και να είναι 
συμφωνημένες οι όποιες οικονομικές υποχρεώσεις τους προς το σχολείο για όλα τα χρόνια φοίτησης 
των παιδιών τους. 

β. Να γίνουν οι συνακόλουθες νομοτεχνικές διορθώσεις. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, βλέπω απουσίες.  

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΧΑΤΖΗΓΙΑΝΝΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Όχι, δεν μπορεί να γίνει τούτο.  Ψηφίστε, παρακαλώ. 

 Ανακοινώστε τα αποτελέσματα, όταν είναι έτοιμα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα οκτώ παρόντες.  Δεκαοκτώ ψήφοι υπέρ και τριάντα εναντίον, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Με δεκαοκτώ ψήφους υπέρ και τριάντα εναντίον, η πρώτη τροπολογία απορρίπτεται. 

 Ψηφίστε για τη δεύτερη τροπολογία, παρακαλώ. 

 Ανακοινώστε τα αποτελέσματα. 
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ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα πέντε παρόντες, κύριε Πρόεδρε.  Δεκαεννέα ψήφοι υπέρ και είκοσι έξι εναντίον. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Με δεκαεννέα ψήφους υπέρ και είκοσι έξι εναντίον, η δεύτερη τροπολογία απορρίπτεται. 

 Δεύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Ερμηνεία.  Άρθρο 2. 

 Ίδρυση και λειτουργία ιδιωτικών σχολείων.  Άρθρο 3. 

 Αίτηση ίδρυσης ιδιωτικού σχολείου.  Άρθρο 4. 

 Όροι ίδρυσης και λειτουργίας ιδιωτικών σχολείων.  Άρθρο 5. 

  Επωνυμία ιδιωτικών σχολείων.  Άρθρο 6. 

  Έκδοση πιστοποιητικού ίδρυσης και καταγραφή στο Μητρώο Ίδρυσης Ιδιωτικών Σχολείων.  Άρθρο 7. 

 Αίτηση για λειτουργία ιδιωτικού σχολείου, έκδοση  πιστοποιητικού λειτουργίας και καταγραφή στο Μητρώο 
Ίδρυσης και Λειτουργίας Ιδιωτικών Σχολείων.  Άρθρο 8. 

 Διαγραφή ιδιωτικού σχολείου από το Μητρώο Ίδρυσης και Λειτουργίας Ιδιωτικών Σχολείων και διαγραφή 
διδακτικού προσωπικού από το Μητρώο Διδακτικού Προσωπικού Ιδιωτικών Σχολείων.  Άρθρο 9. 

 Μεταβολή στοιχείων ιδιωτικού  σχολείου.  Άρθρο 10. 

 Τύποι ιδιωτικών σχολείων.  Άρθρο 11. 

 Κτιριακές εγκαταστάσεις.  Άρθρο 12. 

 Εξοπλισμός ιδιωτικού σχολείου.  Άρθρο 13. 

 Εσωτερικοί κανονισμοί λειτουργίας ιδιωτικού σχολείου.  Άρθρο 14. 

 Οδηγός σπουδών ιδιωτικού σχολείου.  Άρθρο 15. 

 Καθορισμός διδάκτρων.  Άρθρο 16. 

 Επιθεώρηση ιδιωτικών σχολείων.  Άρθρο 17. 

 Αρχείο.  Άρθρο 18. 

 Τίτλοι σπουδών, ενδεικτικά και απολυτήρια.  Άρθρο 19. 

 Μετεγγραφές.  Άρθρο 20. 

 Εγγραφές-κατώτατη και ανώτατη  ηλικία  για εγγραφή και φοίτηση.  Άρθρο 21. 

 Διδακτικό προσωπικό ιδιωτικού σχολείου.  Άρθρο 22. 

 Μητρώο Διδακτικού Προσωπικού Ιδιωτικών Σχολείων.  Άρθρο 23. 

 Αρμοδιότητες Διευθυντή.   Άρθρο 24. 

 Σύλλογοι Διδακτικού Προσωπικού.  Άρθρο 25. 

 Πειθαρχικό Συμβούλιο Μαθητών.  Άρθρο 26. 

 Συμβουλευτική Επιτροπή Ιδιωτικών Σχολείων.  Άρθρο 27. 

 Αποζημίωση του Προέδρου και των μελών.  Άρθρο 28. 

 Αρμοδιότητες Συμβουλευτικής Επιτροπής Ιδιωτικών Σχολείων.  Άρθρο 29. 

 Σύσταση Ειδικών επιτροπών ή υποεπιτροπών.  Άρθρο 30. 

 Γραμματέας, προσωπικό και γραφεία.  Άρθρο 31. 

 Διορισμός Ειδικής Επιτροπής Ελέγχου, για διερεύνηση παραβάσεων της νομοθεσίας.  Άρθρο 32. 

 Διερεύνηση πειθαρχικών αδικημάτων από την Ειδική Επιτροπή Ελέγχου και διοικητικές ποινές.  Άρθρο 
33. 
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 Πειθαρχική διαδικασία.  Άρθρο 34. 

 Διαφημίσεις ιδιωτικού σχολείου.  Άρθρο 35. 

 Ειδικές διατάξεις για ιδιωτικά σχολεία.  Άρθρο 36. 

 Εισαγωγικές εξετάσεις για εγγραφή σε ιδιωτικό σχολείο και ημερομηνία εγγραφών σε ιδιωτικό σχολείο.  
Άρθρο 37. 

 Ειδικές διατάξεις λειτουργίας θερινού σχολείου.  Άρθρο 38. 

 Αναστολή λειτουργίας ή τερματισμός της λειτουργίας ιδιωτικού σχολείου και φοίτηση εγγεγραμμένων 
μαθητών.  Άρθρο 39. 

 Αδικήματα και ποινές.  Άρθρο 40. 

 Κανονισμοί.  Άρθρο 41. 

 Κατάργηση Νόμου.  Άρθρο 42. 

 Έναρξη της ισχύος του παρόντος Νόμου.  Άρθρο 43. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ:  

 Ψηφίστε, παρακαλώ. 

 Ανακοινώστε τα αποτελέσματα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα επτά παρόντες, κύριε Πρόεδρε.  Τριάντα τρεις ψήφοι υπέρ και δεκατέσσερις εναντίον. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Με τριάντα τρεις ψήφους υπέρ και δεκατέσσερις εναντίον, τα άρθρα εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Ιδιωτικών Σχολείων Νόμος του 2019. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ:  

 Ψηφίστε, παρακαλώ.   

 Ανακοινώστε τα αποτελέσματα, όταν είναι έτοιμα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα οκτώ παρόντες, τριάντα τέσσερις ψήφοι υπέρ και δεκατέσσερις εναντίον.  

ΠΡΟΕΔΡΟΣ:  

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με τριάντα τέσσερις ψήφους υπέρ και δεκατέσσερις εναντίον, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο.   

 Και τώρα πάμε στο υπ’ αριθμόν 4 θέμα, το οποίο είναι «Ο Τροποποιητικός (Αρ. 1) του περί 
Προϋπολογισμού του Διαχειριστή Συστήματος Μεταφοράς Κύπρου του 2018 Νόμος του 2019». 

 Να διαβαστεί ο σκοπός. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Κάλυψη δαπάνης, ύψους €61.613, η οποία αφορά αυξημένο φόρο εισοδήματος επί του πλεονάσματος 
του Διαχειριστή Συστήματος Μεταφοράς Κύπρου για το έτος 2018.   

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού για το νομοσχέδιο «Ο 
Τροποποιητικός (Αρ. 1) του περί Προϋπολογισμού του Διαχειριστή Συστήματος Μεταφοράς Κύπρου 

του 2018 Νόμος του 2019» 

                                            
 Υπέρ: ΔΗΣΥ, ΔΗΚΟ, ΚΣ ΕΔΕΚ, Συμμαχία Πολιτών, Αλληλεγγύη, Κίνημα Οικολόγων-Συνεργασία Πολιτών,  

ΕΛΑΜ, Ανεξάρτητοι. 
 Εναντίον: ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις. 
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Παρόντες: 

 Άγγελος Βότσης, πρόεδρος  Αντρέας Καυκαλιάς 

 Μαρίνος Μουσιούττας Μαρίνος Σιζόπουλος  

 Μάριος Μαυρίδης  Μιχάλης Γιωργάλλας 

 Ονούφριος Κουλλά Γιώργος Περδίκης 

 Στέφανος Στεφάνου Άννα Θεολόγου 

 Άριστος Δαμιανού  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε το πιο πάνω νομοσχέδιο σε 
δύο συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 30 Σεπτεμβρίου και στις 7 Οκτωβρίου 2019.  Στην πρώτη 
συνεδρία της επιτροπής παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Υπουργείου Οικονομικών, του Υπουργείου Ενέργειας, 
Εμπορίου και Βιομηχανίας, της Αρχής Ηλεκτρισμού Κύπρου, του Διαχειριστή Συστήματος Μεταφοράς Κύπρου 
(ΔΣΜΚ) και της Ρυθμιστικής Αρχής Ενέργειας Κύπρου (ΡΑΕΚ). 

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η κάλυψη δαπάνης ύψους €61.613, η οποία αφορά σε αυξημένο 
φόρο εισοδήματος επί του πλεονάσματος του ΔΣΜΚ για το έτος 2018.   

 Σύμφωνα με την εισηγητική έκθεση που συνοδεύει το νομοσχέδιο, καθώς και τα όσα δήλωσαν οι αρμόδιοι 
εκπρόσωποι, ο προϋπολογισμός του ΔΣΜΚ για το έτος 2018, όπως εγκρίθηκε από τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων, ήταν ισοσκελισμένος.  Ωστόσο, λόγω της αύξησης της διατίμησης για την ανάκτηση των 
δαπανών του ΔΣΜΚ από 0,09 €/kWh σε 0,15 €/kWh τιμολογούμενης ενέργειας, καθώς και εξοικονομήσεων σε 
διάφορα κονδύλια του εν λόγω προϋπολογισμού, προέκυψε λογιστικό πλεόνασμα το οποίο υπόκειται σε φόρο.  
Ως εκ τούτου, στον προϋπολογισμό του ΔΣΜΚ για το 2018 δημιουργήθηκε έλλειμμα κάτω από το άρθρο 
«Εταιρικός Φόρος» του κεφαλαίου 3, συνολικού ύψους €207.384.   

 Συναφώς, σύμφωνα και με τα κατατεθέντα στοιχεία, για την κάλυψη της εν λόγω αυξημένης δαπάνης ο 
διευθυντής του ΔΣΜΚ με βάση τις διατάξεις της σχετικής νομοθεσίας ενέκρινε τη μεταφορά κονδυλίου ύψους 
€75.771 από άλλα άρθρα του ίδιου κεφαλαίου, καθώς και κονδυλίου ύψους €70.000 από το άρθρο «Μη 
προβλεπόμενες Δαπάνες και Αποθεματικό» του κεφαλαίου 5 για σκοπούς κάλυψης του εν λόγω ελλείμματος.  
Περαιτέρω, με τον υπό συζήτηση προϋπολογισμό προτείνεται να καλυφθεί το υπολειπόμενο ποσό, το οποίο 
ανέρχεται στις €61.613.  

 Στο πλαίσιο της συζήτησης του θέματος η εκπρόσωπος του Υπουργείου Ενέργειας, Εμπορίου και 
Βιομηχανίας δήλωσε ότι η δαπάνη που αφορά στην καταβολή φόρου εισοδήματος δεν ήταν δυνατόν να 
προβλεφθεί επακριβώς κατά την ετοιμασία του προϋπολογισμού του ΔΣΜΚ για το έτος 2018 και ως εκ τούτου 
κατέστη αναγκαία η προώθηση του υπό συζήτηση νομοσχεδίου. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν 
ενώπιόν της, αποφάσισε κατά πλειοψηφία του προέδρου και του μέλους της βουλευτών της κοινοβουλευτικής 
ομάδας του Δημοκρατικού Κόμματος, των μελών της βουλευτών της κοινοβουλευτικής ομάδας του Δημοκρατικού 
Συναγερμού, των μελών της βουλευτών της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις, του 
μέλους της βουλευτή της Αλληλεγγύης και του μέλους της βουλευτή του Κινήματος Οικολόγων-Συνεργασία 
Πολιτών να εισηγηθεί την ψήφιση του υπό αναφορά νομοσχεδίου σε νόμο, για την κατά νόμο έγκριση της 
τροποποίησης του προϋπολογισμού του ΔΣΜΚ για το έτος 2018. 

 Το μέλος της επιτροπής βουλευτής του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών ΕΔΕΚ, καθώς και το μέλος της 
ανεξάρτητη βουλευτής κ. Άννα Θεολόγου επιφυλάχθηκαν να τοποθετηθούν κατά τη συζήτηση του θέματος στην 
ολομέλεια του σώματος. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ:  

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Δεύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του Πρώτου Πίνακα του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ:  

 Ψηφίστε, παρακαλώ. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα τρεις παρόντες, κύριε Πρόεδρε, σαράντα τρεις ψήφοι υπέρ. 



327 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ομόφωνα εγκρίνονται τα άρθρα. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ:  

Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο Τροποποιητικός (Αρ. 1) του περί Προϋπολογισμού του Διαχειριστή 
Συστήματος Μεταφοράς Κύπρου του 2018 Νόμος του 2019. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ:  

 Παρακαλώ, ψηφίστε. 

 Ανακοινώστε τα αποτελέσματα, όταν είστε έτοιμοι. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα ένας παρόντες, κύριε Πρόεδρε.  Σαράντα ψήφοι υπέρ και ένα άτομο δεν έχει ψηφίσει. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με σαράντα ψήφους υπέρ, καμία ψήφο εναντίον και καμία αποχή, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Πάμε τώρα στα θέματα υπ’ αριθμόν 5 και 6, που έχουν κοινή έκθεση και τιτλοφορούνται «Ο περί της 
Σύστασης και Λειτουργίας Μονάδας Διαχείρισης της Συμμετοχής της Κυπριακής Δημοκρατίας στην Ιδιοκτησιακή 
Δομή Πιστωτικών Ιδρυμάτων (Καταργητικός) Νόμος του 2019» και «Ο περί της Σύστασης και Λειτουργίας 
Ανεξάρτητου Ταμείου Ανακεφαλαιοποίησης (Τροποποιητικός) Νόμος του 2019». 

 Να διαβαστούν οι σκοποί για τα δύο θέματα.   

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σκοπός του υπ’ αριθμόν 5 θέματος:  Κατάργηση του βασικού νόμου με τον οποίο έχει συσταθεί η Μονάδα 
Διαχείρισης της Συμμετοχής της Κυπριακής Δημοκρατίας στην Ιδιοκτησιακή Δομή Πιστωτικών Ιδρυμάτων. 

 Σκοπός του υπ’ αριθμόν 6 θέματος:  Ρύθμιση θεμάτων που προκύπτουν από την κατάργηση του νόμου 
με τον οποίο έχει συσταθεί η Μονάδα Διαχείρισης της Συμμετοχής της Κυπριακής Δημοκρατίας στην Ιδιοκτησιακή 
Δομή Πιστωτικών Ιδρυμάτων. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού για τα νομοσχέδια «Ο 
περί της Σύστασης και Λειτουργίας Μονάδας Διαχείρισης της Συμμετοχής της Κυπριακής Δημοκρατίας 

στην Ιδιοκτησιακή Δομή Πιστωτικών Ιδρυμάτων (Καταργητικός) Νόμος του 2019» και «Ο περί της 
Σύστασης και Λειτουργίας Ανεξάρτητου Ταμείου Ανακεφαλαιοποίησης (Τροποποιητικός) Νόμος του 

2019» 

Παρόντες: 

 Άγγελος Βότσης, πρόεδρος Αντρέας Καυκαλιάς 

 Μάριος Μαυρίδης Μαρίνος Σιζόπουλος 

 Ονούφριος Κουλλά Μιχάλης Γιωργάλλας 

 Άριστος Δαμιανού  Γιώργος Περδίκης 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε τα πιο πάνω νομοσχέδια σε 
τρεις συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 30 Σεπτεμβρίου και στις 7 και 14 Οκτωβρίου 2019.  Στις  
συνεδρίες κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής εκπρόσωποι του Υπουργείου Οικονομικών, της 
Νομικής Υπηρεσίας της Δημοκρατίας και της Διαχειριστικής Επιτροπής Ανεξάρτητου Ταμείου 
Ανακεφαλαιοποίησης. 

 Σκοπός των νόμων που προτείνονται είναι αφενός η κατάργηση του βασικού νόμου με τον οποίο έχει 
συσταθεί η Μονάδα Διαχείρισης της Συμμετοχής της Κυπριακής Δημοκρατίας στην Ιδιοκτησιακή Δομή 
Πιστωτικών Ιδρυμάτων και αφετέρου η ρύθμιση συνακόλουθων θεμάτων που προκύπτουν από την εν λόγω 
κατάργηση. 

 Σύμφωνα με την εισηγητική έκθεση που συνοδεύει τα υπό αναφορά νομοσχέδια, αλλά και τα όσα 
ανέφεραν οι αρμόδιοι εκπρόσωποι στο πλαίσιο των συνεδριάσεων που διεξήχθησαν κατά την πρώτη αξιολόγηση 
του Μνημονίου Συναντίληψης, που πραγματοποιήθηκε τον Ιούλιο του 2013, και στο πλαίσιο της στρατηγικής για 
την αναδιάρθρωση και ανακεφαλαιοποίηση των συνεργατικών πιστωτικών ιδρυμάτων (ΣΠΙ), τέθηκε από την 
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τρόικα μεταξύ άλλων ως προαπαιτούμενη ενέργεια για την παραχώρηση του ποσού του €1,5 δις για την 
ανακεφαλαιοποίηση της Συνεργατικής Κεντρικής Τράπεζας (ΣΚΤ) και των ΣΠΙ, η ετοιμασία και ψήφιση σχετικής 
νομοθεσίας, η οποία θα καθόριζε τη δομή που θα διαχειριζόταν τη συμμετοχή της Κυπριακής Δημοκρατίας στην 
ιδιοκτησιακή δομή των πιστωτικών ιδρυμάτων. 

 Συναφώς, το Υπουργείο Οικονομικών ετοίμασε σχετικό νομοσχέδιο, το οποίο έτυχε εκτενούς 
διαβούλευσης με την Κεντρική Τράπεζα της Κύπρου (ΚΤΚ), καθώς και με την τρόικα.  Το νομοσχέδιο, με τίτλο 
«Ο περί της Σύστασης και Λειτουργίας Μονάδας Διαχείρισης της Συμμετοχής της Κυπριακής Δημοκρατίας στην 
Ιδιοκτησιακή Δομή Πιστωτικών Ιδρυμάτων Νόμος του 2013», εγκρίθηκε από το Υπουργικό Συμβούλιο στη 
συνεδρία του ημερομηνίας 28 Αυγούστου 2013 και, αφού κατατέθηκε στη Βουλή των Αντιπροσώπων, ψηφίστηκε 
σε νόμο στις 5 Σεπτεμβρίου 2013.  Ο νόμος [Ν.106(Ι)/2013] δημοσιεύτηκε στην Επίσημη Εφημερίδα της 
Δημοκρατίας στις 9 Σεπτεμβρίου 2013 και  ακολούθως τροποποιήθηκε δύο φορές κατά το έτος 2015, ώστε η 
Μονάδα Διαχείρισης να αναλάβει τη διαχείριση του Οργανισμού Χρηματοδοτήσεως Στέγης (ΟΧΣ) 
[Ν.111(Ι)/2015].   

 Με την πώληση μέρους των εργασιών της πρώην ΣΚΤ στην Ελληνική Τράπεζα και τη σύσταση του 
κρατικού φορέα διαχείρισης περιουσιακών στοιχείων (ΣΕΔΙΠΕΣ/ΚΕΔΙΠΕΣ) έχει εκλείψει η ανάγκη συνέχισης της 
λειτουργίας της Μονάδας Διαχείρισης, με βάση τις υφιστάμενες πρόνοιες της σχετικής νομοθεσίας.  

 Με βάση τα πιο πάνω, σκοπός των προτεινόμενων ρυθμίσεων είναι: 

1.  η κατάργηση του βασικού νόμου που συστήνει τη Μονάδα Διαχείρισης της Συμμετοχής της Κυπριακής 
Δημοκρατίας στην Ιδιοκτησιακή Δομή Πιστωτικών Ιδρυμάτων και 

2. η τροποποίηση του περί της Σύστασης και Λειτουργίας Ανεξάρτητου Ταμείου Ανακεφαλαιοποίησης 
Νόμου, ώστε να ρυθμιστούν θέματα που προκύπτουν από την κατάργηση του νόμου που συστήνει τη 
Μονάδα Διαχείρισης.   

 Ειδικότερα, προτείνεται όπως:  

1.  η αναφορά στη «Μονάδα Διαχείρισης» (λειτουργική υποστήριξη του ταμείου) να αντικατασταθεί από 
αναφορά στο «Υπουργείο Οικονομικών» και  

2.  η αναφορά σε «Προϊστάμενο Μονάδας Διαχείρισης» (πρόεδρος της Διαχειριστικής Επιτροπής του 
ταμείου) να αντικατασταθεί από αναφορά στον «Γενικό Διευθυντή του Υπουργείου Οικονομικών ή 
εκπρόσωπό του». 

 Κατά τη συζήτηση του θέματος η εκπρόσωπος της Νομικής Υπηρεσίας της Δημοκρατίας, απαντώντας σε 
σχετικό ερώτημα μελών της επιτροπής, διαβεβαίωσε ότι με βάση τον περί Ερμηνείας Νόμο, οποιεσδήποτε 
ποινικές ευθύνες τυχόν έχουν προκύψει από τις διατάξεις της υπό κατάργηση νομοθεσίας συνεχίζουν να 
υφίστανται, ανεξαρτήτως της κατάργησής της. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν 
ενώπιόν της, επιφυλάχθηκε να τοποθετηθεί επί των νομοσχεδίων κατά τη συζήτησή τους στην ολομέλεια του 
σώματος.   

 Σημειώνεται ότι, σε περίπτωση ψήφισης του πρώτου νομοσχεδίου σε νόμο, ο τίτλος του πρέπει να 
τροποποιηθεί, ώστε να αναφέρεται ως «Ο περί της Σύστασης και Λειτουργίας Μονάδας Διαχείρισης της 
Συμμετοχής της Κυπριακής Δημοκρατίας στην Ιδιοκτησιακή Δομή Πιστωτικών Ιδρυμάτων και του Ταμείου 
Ανακεφαλαιοποίησης (Καταργητικός) Νόμος του 2019». 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αν δεν υπάρχουν ομιλητές, προχωρήστε στη δεύτερη ανάγνωση για το υπ’ αριθμόν 5 θέμα.  

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Κατάργηση.  Άρθρο 2. 

 Έναρξη της ισχύος του παρόντος Νόμου.  Άρθρο 3. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

  Ψηφίστε, παρακαλώ. 

 Ψηφίζουμε για το 5 τώρα. 

 Ανακοινώστε τα αποτελέσματα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα δύο παρόντες, κύριε Πρόεδρε.  Είκοσι οκτώ ψήφοι υπέρ και δεκατέσσερις εναντίον. 
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Με είκοσι οκτώ ψήφους υπέρ και δεκατέσσερις εναντίον, εγκρίνονται τα άρθρα 1 έως 3. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί της Σύστασης και Λειτουργίας Μονάδας Διαχείρισης της 
Συμμετοχής της Κυπριακής Δημοκρατίας στην Ιδιοκτησιακή Δομή Πιστωτικών Ιδρυμάτων και του Ταμείου 
Ανακεφαλαιοποίησης (Καταργητικός) Νόμος του 2019. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ:  

 Ψηφίστε, παρακαλώ. 

 Ανακοινώστε τα αποτελέσματα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα παρόντες, κύριε Πρόεδρε.  Είκοσι έξι ψήφοι υπέρ και δεκατέσσερις εναντίον. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με είκοσι έξι ψήφους υπέρ και δεκατέσσερις εναντίον, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. . 

 Δεύτερη ανάγνωση για το υπ’ αριθμόν 6 θέμα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 2 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Τροποποίηση του άρθρου 8 του βασικού νόμου.  Άρθρο 3. 

 Τροποποίηση του άρθρου 11 του βασικού νόμου.  Άρθρο 4. 

 Έναρξη της ισχύος του παρόντος Νόμου.  Άρθρο 5. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ:  

 Ψηφίστε, παρακαλώ. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα δύο παρόντες, κύριε Πρόεδρε.  Είκοσι πέντε ψήφοι υπέρ, δεκατέσσερις εναντίον, δύο αποχές 
και ένα άτομο δεν έχει ψηφίσει. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Με είκοσι πέντε ψήφους υπέρ, δεκατέσσερις ψήφους εναντίον και δύο αποχές, τα άρθρα εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί της Σύστασης και Λειτουργίας Ανεξάρτητου Ταμείου 
Ανακεφαλαιοποίησης (Τροποποιητικός) Νόμος του 2019. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ:  

 Ψηφίστε για το σύνολο του 6, παρακαλώ. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα τρεις παρόντες.  Είκοσι επτά ψήφοι υπέρ, δεκατέσσερις ψήφοι εναντίον και δύο αποχές. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

                                            
 Υπέρ: ΔΗΣΥ, ΔΗΚΟ, ΚΣ ΕΔΕΚ, Αλληλεγγύη, Κίνημα Οικολόγων-Συνεργασία Πολιτών, Ανεξάρτητοι. 
 Εναντίον: ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις, ΕΛΑΜ. 
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 Με είκοσι επτά ψήφους υπέρ, δεκατέσσερις ψήφους εναντίον και δύο αποχές, το νομοσχέδιο ψηφίζεται 

σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 7 θέμα είναι «Ο περί της Λογιστικής και Δημοσιονομικής Διαχείρισης και 
Χρηματοοικονομικού Ελέγχου (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2019». 

 Να διαβαστεί ο σκοπός. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Επέκταση των αρμοδιοτήτων της τεχνικής επιτροπής διαγραφής μη εισπράξιμων δημόσιων χρημάτων, 
αξιών και υλικών και τροποποίηση της σύνθεσης αυτής. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού για το νομοσχέδιο «Ο 
περί της Λογιστικής και Δημοσιονομικής Διαχείρισης και Χρηματοοικονομικού Ελέγχου 

(Τροποποιητικός (Αρ. 2) Νόμος του 2019» 

Παρόντες: 

 Άγγελος Βότσης, πρόεδρος  Αντρέας Καυκαλιάς 

 Μάριος Μαυρίδης Μαρίνος Σιζόπουλος 

 Ονούφριος Κουλλά Μιχάλης Γιωργάλλας  

 Άριστος Δαμιανού Γιώργος Περδίκης 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε το πιο πάνω νομοσχέδιο σε 
δύο συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 7 και 14 Οκτωβρίου 2019.  Στην πρώτη συνεδρία της 
επιτροπής κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Υπουργείου Οικονομικών, η Γενική Λογίστρια, καθώς 
και εκπρόσωποι της Νομικής Υπηρεσίας της Δημοκρατίας και της Ελεγκτικής Υπηρεσίας.   

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η τροποποίηση του περί της Λογιστικής και Δημοσιονομικής 
Διαχείρισης και Χρηματοοικονομικού Ελέγχου Νόμου, ώστε: 

1. οι αρμοδιότητες της Τεχνικής Επιτροπής Διαγραφής Μη Εισπράξιμων Δημοσίων Χρημάτων, Αξιών και 
Υλικών (εφεξής Τεχνική Επιτροπή) να επεκταθούν, προκειμένου:   

α. να προβαίνει σε μερική ή ολική διαγραφή οφειλόμενων ποσών προς οικονομικούς φορείς και ειδικά 
ταμεία και  

β. να διαγράφει υπόλοιπα δανείων που παραχωρήθηκαν δυνάμει νόμου ή από το διοικητικό 
συμβούλιο του Κεντρικού Φορέα Ισότιμης Κατανομής Βαρών ή/και δυνάμει σχεδίων δανειοδότησης 
που εγκρίνονται με αποφάσεις του Υπουργικού Συμβουλίου μέσω αδειοδοτημένου πιστωτικού 
ιδρύματος και τα οποία μετά τη λήψη όλων των αναγκαίων μέτρων εξακολουθούν να είναι 
οφειλόμενα, και 

2. ο Γενικός Ελεγκτής, ο οποίος με βάση την υφιστάμενη νομοθεσία αποτελεί μέλος της Τεχνικής Επιτροπής, 
να αντικατασταθεί από έναν γενικό διευθυντή, ο οποίος θα διορίζεται από το Υπουργικό Συμβούλιο, και ο 
Γενικός Ελεγκτής να καταστεί παρατηρητής των συνεδριάσεων της Τεχνικής Επιτροπής. 

 Αναλύοντας περαιτέρω τις πρόνοιες του νομοσχεδίου, η Γενική Λογίστρια δήλωσε μεταξύ άλλων τα 
ακόλουθα: 

1. Η Τεχνική Επιτροπή με βάση τις διατάξεις του υφιστάμενου νόμου δεν έχει ξεκάθαρα τη δυνατότητα να 
προβαίνει σε διαγραφές μη εισπράξιμων προς το κράτος ποσών τα οποία είναι οφειλόμενα για χρόνια και 
ενδεχομένως να μην καταστούν εισπράξιμα στα επόμενα έτη.  Ως εκ τούτου, κρίνεται αναγκαία η εισαγωγή 
στον βασικό νόμο πρόνοιας, προκειμένου η Τεχνική Επιτροπή να έχει ρητά τη δυνατότητα ολικής ή 
μερικής διαγραφής τέτοιων οφειλών προς το κράτος. 

2. Η εν λόγω επιτροπή θα εξετάζει και αποφασίζει για τη διαγραφή οφειλών προς το κράτος κατόπιν 
υποβολής τεκμηριωμένων εκθέσεων και εισηγήσεων από τους επηρεαζόμενους οικονομικούς φορείς του 
κράτους ή από τα ειδικά ταμεία, στις οποίες θα λαμβάνεται υπόψη η οικονομική κατάσταση του οφειλέτη.    

3. Οι οφειλές προς το κράτος αφορούν μεταξύ άλλων συσσωρευμένα φορολογικά έσοδα δεκαετιών, τα οποία 
κυμαίνονται στα €2,6 δις, εκ των οποίων €2 δις αφορούν το Τμήμα Φορολογίας.  Ωστόσο, με βάση τα 
στοιχεία του Τμήματος Φορολογίας, τα οφειλόμενα φορολογικά έσοδα περιορίζονται σε €800 εκατομ.  

                                            
 Υπέρ: ΔΗΣΥ, ΔΗΚΟ, ΚΣ ΕΔΕΚ, Αλληλεγγύη, Ανεξάρτητοι. 
 Εναντίον: ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις, ΕΛΑΜ. 
 Αποχή: Κίνημα Οικολόγων-Συνεργασία Πολιτών. 
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Συναφώς, με τις προτεινόμενες ρυθμίσεις παρέχεται η δυνατότητα επικαιροποίησης των στοιχείων που 
αφορούν εισπρακτέα ποσά του κράτους, ώστε οι αναγνωρισμένες οφειλές να ανταποκρίνονται στα 
πραγματικά δεδομένα.  Περαιτέρω, από το έτος 2022 το κράτος θα εφαρμόζει τη Λογιστική Βάση 
Δεδουλευμένων, η οποία προνοεί τη λογιστική αναγνώριση των εσόδων και δαπανών με την 
πραγματοποίηση του οικονομικού γεγονότος και ως εκ τούτου οι συσσωρευμένες οφειλές δε θα 
αναγνωρίζονται.   

4. Η δυνατότητα της Τεχνικής Επιτροπής για διαγραφή υπολοίπων δανείων θα αφορά δάνεια που 
εξασφαλίστηκαν μέσω κυβερνητικών κεφαλαίων ή κυβερνητικών εγγυήσεων τα οποία μετά τη λήψη όλων 
των αναγκαίων μέτρων που προβλέπονται στην οδηγία της Κεντρικής Τράπεζας της Κύπρου για τη 
διαχείριση των χορηγήσεων που βρίσκονται σε καθυστέρηση παραμένουν μη εξυπηρετούμενα.  Μεταξύ 
άλλων, τα εν λόγω δάνεια αφορούν δάνεια που παραχωρήθηκαν μέσω του Κεντρικού Φορέα Ισότιμης 
Κατανομής Βαρών, καθώς και μέσω κυβερνητικών στεγαστικών σχεδίων. Η επιτροπή θα προβαίνει σε 
μερική ή ολική διαγραφή ή και σε ρύθμιση των εν λόγω δανείων με στόχο την αποπληρωμή του 
μεγαλύτερου δυνατού οφειλόμενου ποσού στη βάση των δυνατοτήτων του δανειολήπτη.  

5. Η προτεινόμενη τροποποίηση στη σύνθεση της Τεχνικής Επιτροπής και η συμμετοχή του Γενικού Ελεγκτή 
σε αυτήν ως παρατηρητή αποτελεί εισήγηση του Γενικού Ελεγκτή, προκειμένου να διασαφηνιστούν στη 
νομοθεσία ζητήματα ασυμβιβάστου, λαμβανομένου υπόψη ότι η εν λόγω επιτροπή υπόκειται στον έλεγχο 
αυτού.  

 Επιπροσθέτως των πιο πάνω, η ίδια αξιωματούχος ενημέρωσε την επιτροπή ότι το κείμενο του 
νομοσχεδίου πρέπει να τροποποιηθεί, ώστε να διαγραφεί η πρόνοια που περιλήφθηκε σε αυτό σύμφωνα με την 
οποία ο Γενικός Λογιστής πρέπει να λαμβάνει την έγκριση του Υπουργικού Συμβουλίου για τις διαγραφές στις 
οποίες θα προβαίνει η Τεχνική Επιτροπή.  Όπως η ίδια δήλωσε, στην ισχύουσα νομοθεσία προβλέπεται η 
υποχρέωση του Γενικού Λογιστή να ενημερώνει το Υπουργικό Συμβούλιο για τις εν λόγω διαγραφές και ως εκ 
τούτου μετά την κατάθεση του νομοσχεδίου στη Βουλή των Αντιπροσώπων, κατόπιν συνεννόησης με τη Νομική 
Υπηρεσία της Δημοκρατίας, κρίθηκε ως μη αναγκαία η προτεινόμενη ρύθμιση.    

 Η κοινοβουλευτική επιτροπή, στη βάση των όσων διαμείφθηκαν ενώπιόν της, ζήτησε την κατάθεση 
στοιχείων αναφορικά με τα δάνεια που παραχωρήθηκαν με κυβερνητικά κεφάλαια και εμπίπτουν στις πρόνοιες 
του νομοσχεδίου, καθώς και τροποποιημένου κειμένου νομοσχεδίου, στη βάση των όσων δήλωσε η Γενική 
Λογίστρια, τα οποία κατατέθηκαν με σχετική επιστολή του Υπουργείου Οικονομικών ημερομηνίας 11 Οκτωβρίου 
2019.  Σημειώνεται ότι στην επιστολή του Υπουργείου Οικονομικών αναφέρεται ότι με το νέο κείμενο του 
νομοσχεδίου συμφωνεί και η Νομική Υπηρεσία της Δημοκρατίας.    

  Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν 
ενώπιόν της, επιφυλάχθηκε να τοποθετηθεί κατά τη συζήτηση του θέματος στην ολομέλεια του σώματος. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού με την 
παρούσα έκθεσή της υποβάλλει το υπό αναφορά νομοσχέδιο στην ολομέλεια του σώματος για τη λήψη τελικής 
απόφασης.  

ΠΡΟΕΔΡΟΣ:  

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Δεν υπάρχουν. 

 Δεύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 35 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ:  

 Ψηφίστε. 

 Ανακοινώστε τα αποτελέσματα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα δύο παρόντες, τριάντα εννέα ψήφοι υπέρ και τρεις αποχές. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ:   

 Με τριάντα εννέα ψήφους υπέρ και τρεις αποχές, τα άρθρα εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 
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 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί της Λογιστικής και Δημοσιονομικής Διαχείρισης και 
Χρηματοοικονομικού Ελέγχου (Τροποποιητικός) Νόμος του 2019. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ:  

 Ψηφίστε, παρακαλώ. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα ένας παρόντες, κύριε Πρόεδρε.  Τριάντα επτά ψήφοι υπέρ, τρεις αποχές και ένα άτομο δεν έχει 
ψηφίσει. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ:  

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με τριάντα επτά ψήφους υπέρ, καμία ψήφο εναντίον και τρεις αποχές, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 8 θέμα είναι «Ο περί της Σύμβασης για τον Έλεγχο και Σήμανση των Αντικειμένων από 
Πολύτιμα Μέταλλα (Τροποποιητικός) (Κυρωτικός) Νόμος του 2019». 

 Να διαβαστεί ο σκοπός. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου, ώστε να παρασχεθεί η εξουσία στον Υπουργό Ενέργειας, Εμπορίου 
και Βιομηχανίας να υιοθετεί ή/και εγκρίνει τις τροποποιήσεις των Παραρτημάτων της Σύμβασης που εκδίδονται 
από τον Θεματοφύλακα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εξωτερικών και Ευρωπαϊκών Υποθέσεων για το νομοσχέδιο 
«Ο περί της Σύμβασης για τον Έλεγχο και Σήμανση των Αντικειμένων από Πολύτιμα Μέταλλα 

(Τροποποιητικός) (Κυρωτικός) Νόμος του 2019» 

Παρόντες: 

 Γιώργος Λιλλήκας, πρόεδρος Άριστος Δαμιανού 

 Νίκος Τορναρίτης  Άγγελος Βότσης 

 Γιώργος Λουκαΐδης Κωστής Ευσταθίου 

 Αδάμος Αδάμου 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εξωτερικών και Ευρωπαϊκών Υποθέσεων εξέτασε το υπό αναφορά 
νομοσχέδιο σε δύο συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 10 Σεπτεμβρίου και 15 Οκτωβρίου 2019.  Στο 
πλαίσιο της πρώτης συνεδρίας κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Υπουργείου Εξωτερικών, του 
Υπουργείου Ενέργειας, Εμπορίου και Βιομηχανίας και του Κυπριακού Οργανισμού Σήμανσης Αντικειμένων από 
Πολύτιμα Μέταλλα. Οι εκπρόσωποι της Νομικής Υπηρεσίας της Δημοκρατίας, παρ’ όλο που κλήθηκαν, δεν 
παρευρέθηκαν στη συνεδρίαση αυτή. 

 Σκοπός του νομοσχεδίου είναι η τροποποίηση του βασικού νόμου, με σκοπό να δίδεται εξουσία στον 
Υπουργό Ενέργειας, Εμπορίου και Βιομηχανίας να υιοθετεί και/ή εγκρίνει και/ή υιοθετεί τις τροποποιήσεις των 
Παραρτημάτων της Σύμβασης που εκδίδονται από τον Θεματοφύλακα. 

 Η εκπρόσωπος του Υπουργείου Ενέργειας, Εμπορίου και Βιομηχανίας δήλωσε ότι το 1972 υπογράφτηκε 
η διεθνής σύμβαση από ορισμένες ευρωπαϊκές χώρες για τον έλεγχο και τη σήμανση αντικειμένων από πολύτιμα 
μέταλλα με στόχο την ελεύθερη διακίνηση των αντικειμένων από πολύτιμα μέταλλα. Η σύμβαση, δήλωσε η ίδια 
εκπρόσωπος, εξασφαλίζει ένα αποδεκτό σύστημα αμοιβαίας αναγνώρισης με τη χρησιμοποίηση κοινών 
σφραγίδων ποιότητας, το οποίο βοηθά στην ελεύθερη διακίνηση αντικειμένων από πολύτιμα μέταλλα μεταξύ των 
κρατών μελών που προσυπογράφουν τη σύμβαση. 

 Επιπροσθέτως των πιο πάνω, η ίδια εκπρόσωπος δήλωσε ότι το 2002 άρχισαν οι νομικές διαδικασίες για 
προσχώρηση της Κύπρου στη διεθνή αυτή σύμβαση και το 2006 ψηφίστηκε από τη Βουλή των Αντιπροσώπων 
ο κυρωτικός «Ο περί της  Σύμβασης για τον Έλεγχο και Σήμανση των Αντικειμένων από Πολύτιμα Μέταλλα 
Νόμος» [Ν. αρ. 21(III)/2006], που τροποποιήθηκε αργότερα με τον νόμο υπ՚ αριθμόν 19(III)/2008. 

 Επίσης, η ίδια δήλωσε ότι στην τελευταία συνεδρία της σύμβασης, που πραγματοποιήθηκε στις 20 
Απριλίου 2018 στη Στοκχόλμη, αποφασίστηκε η τροποποίηση των Παραρτημάτων I και II. Τα Παραρτήματα, 

                                            
 Υπέρ: ΔΗΣΥ, ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις, ΔΗΚΟ, Ηλίας Μυριάνθους (ΚΣ ΕΔΕΚ), Αλληλεγγύη, ΕΛΑΜ, 

Ανεξάρτητοι. 
 Αποχή: Κωστής Ευσταθίου (ΚΣ ΕΔΕΚ), Κίνημα Οικολόγων-Συνεργασία Πολιτών. 
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δήλωσε, αφορούν τεχνικά θέματα για διευκόλυνση των αρμόδιων αρχών στην εφαρμογή των προνοιών της 
σύμβασης και οι συγκεκριμένες τροποποιήσεις των Παραρτημάτων έχουν ως σκοπό τη διευκόλυνση της 
διάδοσης της κοινής σφραγίδας ελέγχου της σύμβασης μέσω της εναρμόνισης με τα διεθνή πρότυπα, ώστε να 
μπορεί να ανταποκριθεί στις νέες προκλήσεις. 

 Ειδικότερα, όπως δήλωσε η ίδια εκπρόσωπος, οι κύριες τροποποιήσεις αφορούν: 

1. Toν καθορισμό νέων τεχνικών ερμηνειών σχετικά με τον συνδυασμό μετάλλων (πολύτιμων και μη) και την 
ανάθεση στη Μόνιμη Επιτροπή του καθορισμού των πρότυπων βαθμών ποιότητας, 

2. την ικανότητα των εργαστηρίων μέσω της εφαρμογής διάφορων συστημάτων ποιότητας, τη διασφάλιση 
της ανεξαρτησίας τους και τη διεξαγωγή του ποιοτικού ελέγχου σε αντικείμενα από πολύτιμα μέταλλα, 

3. τη δυνατότητα ανάθεσης υποεργολαβίας σε άλλο εργαστήριο για τη διεκπεραίωση του ποιοτικού ελέγχου 
και την έκδοση από τη Μόνιμη Επιτροπή σχετικών τεχνικών οδηγιών, 

4. τη δυνατότητα χρησιμοποίησης της κοινής σφραγίδας ελέγχου (CCM- τύπος 1 και 2) και την ανάθεση στη 
Μόνιμη Επιτροπή να καθορίζει με οδηγίες τους επιτρεπόμενους συνδυασμούς των σφραγίδων αυτών. 

 Ο εκπρόσωπος του Υπουργείου Εξωτερικών δήλωσε πως το υπουργείο το οποίο εκπροσωπεί κατέθεσε 
στις 17 Οκτωβρίου 2006 στον Θεματοφύλακα της Σύμβασης, που είναι η Σουηδία, την πράξη προσχώρησης της 
Κυπριακής Δημοκρατίας, με αποτέλεσμα η Κύπρος να καταστεί στις 17 Ιανουαρίου 2007 το δέκατο έβδομο μέλος 
της σύμβασης.  Συνεπώς, δήλωσε ο ίδιος, συμφωνεί με τους σκοπούς και τις επιδιώξεις του υπό αναφορά 
νομοσχεδίου. 

 Ο εκπρόσωπος του Κυπριακού Οργανισμού Σήμανσης Αντικειμένων από Πολύτιμα Μέταλλα ανέφερε 
πως αρμόδια αρχή για την εφαρμογή της σύμβασης είναι ο οργανισμός τον οποίο εκπροσωπεί και αρμόδιο 
υπουργείο για την εποπτεία της εφαρμογής της είναι το Υπουργείο Ενέργειας, Εμπορίου και Βιομηχανίας.  Ως εκ 
τούτου, δήλωσε ότι συμφωνεί με τους σκοπούς και τις επιδιώξεις του νομοσχεδίου. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εξωτερικών και Ευρωπαϊκών Υποθέσεων, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα 
τέθηκαν ενώπιόν της, αποφάσισε όπως τα μέλη της τοποθετηθούν επί των προτεινόμενων ρυθμίσεων κατά τη 
συζήτηση του θέματος στην ολομέλεια του σώματος. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ:  

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Δεν υπάρχουν. 

 Δεύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 2 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Προσθήκη νέου άρθρου 6 στο βασικό νόμο.  Άρθρο 3. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ:  

 Ψηφίστε. 

 Ανακοινώστε τα αποτελέσματα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ομόφωνο, κύριε Πρόεδρε.  Σαράντα τρεις παρόντες, σαράντα τρεις ψήφοι υπέρ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Τα άρθρα εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί της Σύμβασης για τον Έλεγχο και Σήμανση των Αντικειμένων 
από Πολύτιμα Μέταλλα (Κυρωτικός) (Τροποποιητικός) Νόμος του 2019. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ:   

 Ψηφίστε, παρακαλώ. 

 Ανακοινώστε τα αποτελέσματα, όταν είναι έτοιμα. 
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ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ομόφωνο, κύριε Πρόεδρε.  Τριάντα έξι παρόντες, τριάντα έξι ψήφοι υπέρ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ:  

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Ομόφωνα το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 9 θέμα είναι «Ο περί της Διεθνούς Σύμβασης για την Καταπολέμηση της Χρηματοδότησης 
της Τρομοκρατίας (Κυρωτικός και Άλλες Διατάξεις) (Τροποποιητικός) Νόμος του 2018». 

 Να διαβαστεί ο σκοπός. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου, ώστε οι αρμοδιότητες και εξουσίες της Μονάδας Καταπολέμησης 
Αδικημάτων Συγκάλυψης σε σχέση με τη χρηματοδότηση της τρομοκρατίας να συνάδουν με τις αρμοδιότητες και 
εξουσίες της που προβλέπονται στο άρθρο 55 του περί της Παρεμπόδισης και Καταπολέμησης της 
Νομιμοποίησης Εσόδων από Παράνομες Δραστηριότητες Νόμου. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εξωτερικών και Ευρωπαϊκών Υποθέσεων για το νομοσχέδιο 
«Ο περί της Διεθνούς Σύμβασης για την Καταπολέμηση της Χρηματοδότησης της Τρομοκρατίας 

(Κυρωτικός και Άλλες Διατάξεις) (Τροποποιητικός) Νόμος του 2018» 

Παρόντες: 

 Γιώργος Λιλλήκας, πρόεδρος Άριστος Δαμιανού 

 Νίκος Τορναρίτης  Άγγελος Βότσης 

 Γιώργος Λουκαΐδης Κωστής Ευσταθίου 

 Αδάμος Αδάμου 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εξωτερικών και Ευρωπαϊκών Υποθέσεων εξέτασε το υπό αναφορά 
νομοσχέδιο σε δύο συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 10 Σεπτεμβρίου και 15 Οκτωβρίου 2019.  Στο 
πλαίσιο της πρώτης συνεδρίας κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Υπουργείου Εξωτερικών, του 
Υπουργείου Δικαιοσύνης και Δημοσίας Τάξεως και της Μονάδας Καταπολέμησης Αδικημάτων Συγκάλυψης 
(ΜΟΚΑΣ). Οι εκπρόσωποι της Νομικής Υπηρεσίας της Δημοκρατίας, παρ՚ όλο που κλήθηκαν, δεν παρευρέθηκαν 
στη συνεδρίαση αυτή. 

 Σκοπός του νομοσχεδίου είναι η τροποποίηση των περί της Διεθνούς Σύμβασης για την Καταπολέμηση 
της Χρηματοδότησης της Τρομοκρατίας (Κυρωτικός και Άλλες Διατάξεις) Νόμων του 2001 και 2005, με την 
αντικατάσταση του άρθρου 9 αυτών, ούτως ώστε οι αρμοδιότητες και εξουσίες της Μονάδας Καταπολέμησης 
Αδικημάτων Συγκάλυψης (ΜΟΚΑΣ) σε σχέση με τη χρηματοδότηση της τρομοκρατίας να συνάδουν με τις 
αρμοδιότητες και εξουσίες της που προβλέπονται στο άρθρο 55 των περί της Παρεμπόδισης και Καταπολέμησης 
της Νομιμοποίησης Εσόδων από Παράνομες Δραστηριότητες Νόμων του 2007 έως 2018. 

 Στο πλαίσιο της συζήτησης που διεξήχθη ενώπιον της επιτροπής η εκπρόσωπος της  Μονάδας 
Καταπολέμησης Αδικημάτων Συγκάλυψης (ΜΟΚΑΣ) δήλωσε ότι κρίθηκε αναγκαία η αντικατάσταση  του άρθρου 
9 του βασικού νόμου, επειδή δημιουργούσε σύγχυση αρμοδιοτήτων.  

 Οι εκπρόσωποι του Υπουργείου Εξωτερικών και του Υπουργείου Δικαιοσύνης και Δημοσίας Τάξεως 
δήλωσαν πως συμφωνούν με τους σκοπούς και τις επιδιώξεις του νομοσχεδίου. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εξωτερικών και Ευρωπαϊκών Υποθέσεων, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα 
τέθηκαν ενώπιόν της, αποφάσισε όπως τα μέλη της τοποθετηθούν επί των προτεινόμενων ρυθμίσεων κατά τη 
συζήτηση του θέματος στην ολομέλεια του σώματος. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ:  

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Δεν υπάρχουν. 

 Δεύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 9 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ:  

 Ψηφίστε, παρακαλώ. 

 Ανακοινώστε τα αποτελέσματα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα εννέα παρόντες, κύριε Πρόεδρε.  Τριάντα οκτώ ψήφοι υπέρ και μία αποχή. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ:  

 Με τριάντα οκτώ ψήφους υπέρ, καμία ψήφο εναντίον και μία αποχή, τα άρθρα εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί της Διεθνούς Σύμβασης για την Καταπολέμηση της 
Χρηματοδότησης της Τρομοκρατίας (Κυρωτικός και Άλλες Διατάξεις) (Τροποποιητικός) Νόμος του 2019. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ:  

 Ψηφίστε, παρακαλώ. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα ένας παρόντες, κύριε Πρόεδρε.  Σαράντα ψήφοι υπέρ και μία αποχή. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ:  

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με σαράντα ψήφους υπέρ, καμία ψήφο εναντίον και μία αποχή, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 10 θέμα είναι «Ο περί της Συμφωνίας Συνεργασίας στο Νομικό Τομέα μεταξύ της 
Κυβέρνησης της Κυπριακής Δημοκρατίας και της Κυβέρνησης του Κράτους του Κατάρ (Κυρωτικός) Νόμος του 
2019». 

 Διαβάστε τον σκοπό. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Κύρωση από την Κυπριακή Δημοκρατία της Συμφωνίας Συνεργασίας στο Νομικό Τομέα μεταξύ της 
Κυβέρνησης της Κυπριακής Δημοκρατίας και της Κυβέρνησης του Κράτους του Κατάρ. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εξωτερικών και Ευρωπαϊκών Υποθέσεων για το νομοσχέδιο 
«Ο περί της Συμφωνίας Συνεργασίας στο Νομικό Τομέα μεταξύ της Κυβέρνησης της Κυπριακής 

Δημοκρατίας και της Κυβέρνησης του Κράτους του Κατάρ (Κυρωτικός) Νόμος του 2019» 

Παρόντες: 

 Γιώργος Λιλλήκας, πρόεδρος Άριστος Δαμιανού 

 Νίκος Τορναρίτης  Άγγελος Βότσης 

 Γιώργος Λουκαΐδης Κωστής Ευσταθίου 

 Αδάμος Αδάμου 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εξωτερικών και Ευρωπαϊκών Υποθέσεων εξέτασε το υπό αναφορά 
νομοσχέδιο σε δύο συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 10 Σεπτεμβρίου και στις 15 Οκτωβρίου 2019.  
Στο πλαίσιο της πρώτης συνεδρίας της επιτροπής κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Υπουργείου 
Εξωτερικών, του Υπουργείου Δικαιοσύνης και Δημοσίας Τάξεως και της Νομικής Υπηρεσίας της Δημοκρατίας. 

 Σκοπός του νομοσχεδίου είναι η κύρωση από την Κυπριακή Δημοκρατία, σύμφωνα με το άρθρο 169 (2) 
του συντάγματος, της Συμφωνίας Συνεργασίας στο Νομικό Τομέα μεταξύ της Κυβέρνησης της Κυπριακής 
Δημοκρατίας και της Κυβέρνησης του Κράτους του Κατάρ, που υπεγράφη στις 27 Ιανουαρίου 2014 με την υπ’ 
αριθμόν 76.385 απόφαση του Υπουργικού Συμβουλίου, ημερομηνίας 23 Ιανουαρίου 2014.  

                                            
 Υπέρ: ΔΗΣΥ, ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις, ΔΗΚΟ, Ηλίας Μυριάνθους (ΚΣ ΕΔΕΚ), Αλληλεγγύη, Κίνημα 

Οικολόγων-Συνεργασία Πολιτών, ΕΛΑΜ, Ανεξάρτητοι. 
 Αποχή: Κωστής Ευσταθίου (ΚΣ ΕΔΕΚ). 
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 Στο πλαίσιο της συζήτησης που διεξήχθη ενώπιον της επιτροπής η εκπρόσωπος του Υπουργείου 
Δικαιοσύνης και Δημοσίας Τάξεως ανέφερε ότι η συνομολόγηση της εν λόγω διεθνούς σύμβασης προωθεί την 
ανταλλαγή εμπειριών, πληροφόρησης και εμπειρογνωμοσύνης και τη διοργάνωση επιστημονικών και 
εκπαιδευτικών συμποσίων σε σχέση με νομικά θέματα.  

 Ο εκπρόσωπος του Υπουργείου Εξωτερικών δήλωσε πως συμφωνεί με τους σκοπούς και τις επιδιώξεις 
του κυρωτικού νομοσχεδίου. 

 Η εκπρόσωπος της Νομικής Υπηρεσίας της Δημοκρατίας ανέφερε πως το υπό αναφορά νομοσχέδιο έτυχε 
νομοτεχνικού ελέγχου και ως εκ τούτου μπορεί να οδηγηθεί ενώπιον του σώματος προς κύρωση. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εξωτερικών και Ευρωπαϊκών Υποθέσεων, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα 
τέθηκαν ενώπιόν της, αποφάσισε όπως τα μέλη της τοποθετηθούν επί των προτεινόμενων ρυθμίσεων κατά τη 
συζήτηση του θέματος στην ολομέλεια του σώματος. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ:  

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Δεν υπάρχουν. 

 Δεύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Ερμηνεία.  Άρθρο 2. 

 Κύρωση της Συμφωνίας.  Άρθρο 3. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ:  

 Ψηφίστε, παρακαλώ. 

 Ανακοινώστε τα αποτελέσματα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα έξι παρόντες, τριάντα πέντε ψήφοι υπέρ και μία αποχή, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ:  

 Με τριάντα πέντε ψήφους υπέρ και μία αποχή, τα άρθρα εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί της Συμφωνίας Συνεργασίας στο Νομικό Τομέα μεταξύ της 
Κυβέρνησης της Κυπριακής Δημοκρατίας και της Κυβέρνησης του Κράτους του Κατάρ (Κυρωτικός) Νόμος του 
2019. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ:  

 Ψηφίστε, παρακαλώ. 

 Ανακοινώστε τα αποτελέσματα, όταν είσαστε έτοιμοι. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα επτά παρόντες, κύριε Πρόεδρε.  Τριάντα έξι ψήφοι υπέρ και μία αποχή. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με τριάντα έξι ψήφους υπέρ, καμία ψήφο εναντίον και μία αποχή, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 11 θέμα είναι «Ο περί Μηχανοκινήτων Οχημάτων και Τροχαίας Κινήσεως  
(Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος του 2019».  Είναι πρόταση νόμου των κ. Γεώργιου Προκοπίου εκ μέρους της 
κοινοβουλευτικής ομάδας του Δημοκρατικού Κόμματος, Δημήτρη Δημητρίου εκ μέρους της κοινοβουλευτικής 

                                            
 Υπέρ: ΔΗΣΥ, ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις, ΔΗΚΟ, Αλληλεγγύη, Κίνημα Οικολόγων-Συνεργασία Πολιτών, 

ΕΛΑΜ, Ανεξάρτητοι. 
 Αποχή: Κωστής Ευσταθίου (ΚΣ ΕΔΕΚ). 
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ομάδας του Δημοκρατικού Συναγερμού και Χριστάκη Τζιοβάνη εκ μέρους της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-
Αριστερά-Νέες Δυνάμεις. 

 Παρακαλώ να διαβαστεί ο σκοπός. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Άρση της απαγόρευσης κυκλοφορίας ηλεκτροκίνητων οχημάτων και οχημάτων κινούμενων με 
ηλεκτροκίνητη μηχανή σε αυτοκινητόδρομο. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Μεταφορών, Επικοινωνιών και Έργων για την πρόταση 
νόμου «Ο περί Μηχανοκινήτων Οχημάτων και Τροχαίας Κινήσεως (Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος του 

2019» 

Παρόντες: 

 Γεώργιος Προκοπίου, πρόεδρος  Χριστάκης Τζιοβάνης 

 Χαράλαμπος Πιττοκοπίτης  Κώστας Κώστα 

 Δημήτρης Δημητρίου  Χαράλαμπος Θεοπέμπτου  

 Ευθύμιος Δίπλαρος  Άννα Θεολόγου  

 Ζαχαρίας Ζαχαρίου 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Μεταφορών, Επικοινωνιών και Έργων μελέτησε την πιο πάνω πρόταση 
νόμου, η οποία κατατέθηκε στη Βουλή από τους κ. Γεώργιο Προκοπίου, εκ μέρους της κοινοβουλευτικής ομάδας 
του Δημοκρατικού Κόμματος, και Δημήτρη Δημητρίου, εκ μέρους της κοινοβουλευτικής ομάδας του 
Δημοκρατικού Συναγερμού, σε δύο συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 18 και 25 Οκτωβρίου 2019.  
Στα πλαίσια της πρώτης συνεδρίας της επιτροπής κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιόν της εκπρόσωποι του 
Υπουργείου Μεταφορών, Επικοινωνιών και Έργων.  Η Νομική Υπηρεσία της Δημοκρατίας, παρ’ όλο που 
κλήθηκε, δεν εκπροσωπήθηκε στην πρώτη συνεδρία της επιτροπής. 

 Σημειώνεται ότι κατά την πρώτη συνεδρία της επιτροπής, με τη σύμφωνο γνώμη των εισηγητών της 
πρότασης νόμου, προστέθηκε ως εισηγητής ο κ. Χριστάκης Τζιοβάνης εκ μέρους της κοινοβουλευτικής ομάδας 
ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις. 

 Σκοπός της πρότασης νόμου είναι η τροποποίηση του περί Μηχανοκινήτων Οχημάτων και Τροχαίας 
Κινήσεως Νόμου, έτσι ώστε να αρθεί η απαγόρευση κυκλοφορίας ηλεκτροκίνητου οχήματος ή οχήματος 
κινούμενου με ηλεκτροκίνητη μηχανή σε αυτοκινητόδρομο. 

 Σύμφωνα με τους εισηγητές της πρότασης νόμου, η ανάγκη για τροποποίηση της υφιστάμενης νομοθεσίας 
προέκυψε από το γεγονός ότι τα τελευταία χρόνια κυκλοφορούν στο οδικό δίκτυο της Δημοκρατίας ηλεκτροκίνητα 
οχήματα ή οχήματα κινούμενα με ηλεκτροκίνητη μηχανή τα οποία μπορούν να αναπτύξουν ταχύτητα μεγαλύτερη 
των εξήντα πέντε χιλιομέτρων την ώρα, που είναι το κατώτατο επιτρεπόμενο όριο ταχύτητας στους 
αυτοκινητόδρομους.  Με βάση την υφιστάμενη νομοθεσία, απαγορεύεται η οδήγηση ή διέλευση τέτοιων 
οχημάτων σε αυτοκινητόδρομο στον οποίο το κατώτατο επιτρεπόμενο όριο ταχύτητας είναι τα εξήντα πέντε 
χιλιόμετρα την ώρα.  Συναφώς, η εν λόγω απαγόρευση, η οποία τέθηκε όταν η τεχνολογία τέτοιων οχημάτων δεν 
τους επέτρεπε να αναπτύξουν μεγάλες ταχύτητες και κατά συνέπεια να κυκλοφορούν σε αυτοκινητόδρομους, 
είναι άνευ αντικειμένου και πρέπει να αρθεί. 

Οι εκπρόσωποι του Υπουργείου Μεταφορών, Επικοινωνιών και Έργων συμφώνησαν με τους σκοπούς 
και τις επιδιώξεις της πρότασης νόμου. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Μεταφορών, Επικοινωνιών και Έργων, αφού 
έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν της, ομόφωνα εισηγείται στην ολομέλεια του σώματος την ψήφιση της 
πρότασης νόμου σε νόμο. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ:  

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Δεν υπάρχουν. 

 Δεύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 2 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ:  

 Χωρίς να μιλάτε, ψηφίζετε, είπε ο κ. Προκοπίου. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΠΡΟΚΟΠΙΟΥ: 

 Όσοι κρατείτε ηλεκτροκίνητα, απαγορεύεται να μπαίνετε μέσα στους δρόμους. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ:   

 Μάλιστα! 

 Ανακοινώστε τα αποτελέσματα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα επτά παρόντες, κύριε Πρόεδρε.  Τριάντα επτά ψήφοι υπέρ.  

ΠΡΟΕΔΡΟΣ:  

 Ομόφωνα τα άρθρα εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Μηχανοκινήτων Οχημάτων και Τροχαίας Κινήσεως 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος του 2019. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ:  

 Ψηφίστε, παρακαλώ. 

 Ανακοινώστε τα αποτελέσματα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα τρεις παρόντες, σαράντα τρεις ψήφοι υπέρ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ:   

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Ομόφωνα η πρόταση νόμου ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 12 θέμα, το οποίο τιτλοφορείται «Ο περί Οδικής Ασφάλειας (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) 
Νόμος του 2019», δεν είναι έτοιμο και υπάρχει και ενδεχόμενο απόσυρσης από εισηγητές. 

 Το υπ’ αριθμόν 13 θέμα είναι «Οι περί των Βασικών Απαιτήσεων (Παιχνίδια) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί 
του 2019». 

 Να διαβαστεί ο σκοπός. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Εναρμόνιση με την Οδηγία (ΕΕ) 2018/725 για την τροποποίηση, με σκοπό την προσαρμογή στις τεχνικές 
και επιστημονικές εξελίξεις, του σημείου 13 του μέρους ΙΙΙ του παραρτήματος ΙΙ της Οδηγίας 2009/48/ΕΚ σχετικά 
με την ασφάλεια των παιχνιδιών όσον αφορά το χρώμιο VI. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Ενέργειας, Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού για τους 
κανονισμούς «Οι περί των Βασικών Απαιτήσεων (Παιχνίδια) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2019» 

Παρόντες: 

 Ανδρέας Κυπριανού, πρόεδρος Άγγελος Βότσης 

 Νίκος Νουρής Μαρίνος Μουσιούττας 

 Κώστας Κώστα Ηλίας Μυριάνθους 

 Χριστάκης Τζιοβάνης Άννα Θεολόγου 

 Ανδρέας Πασιουρτίδης 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Ενέργειας, Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού μελέτησε τους πιο πάνω 
κανονισμούς σε δύο συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 15 και 22 Οκτωβρίου 2019.  Στα πλαίσια της 
πρώτης συνεδρίασης της επιτροπής κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιόν της εκπρόσωποι του Υπουργείου 
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Ενέργειας, Εμπορίου και Βιομηχανίας και της Υπηρεσίας Προστασίας Καταναλωτή του ίδιου υπουργείου, της 
Νομικής Υπηρεσίας της Δημοκρατίας, του Κυπριακού Συνδέσμου Καταναλωτών, της Παγκύπριας Ένωσης 
Καταναλωτών και Ποιότητας Ζωής, της ΠΟΒΕΚ, των εργοδοτικών οργανώσεων ΟΕΒ και ΚΕΒΕ και των 
συνδικαλιστικών οργανώσεων ΠΕΟ και ΣΕΚ.  Ο Κυπριακός Οργανισμός Τυποποίησης και η συνδικαλιστική 
οργάνωση ΔΕΟΚ, παρ’ όλο που κλήθηκαν, δεν εκπροσωπήθηκαν στη συνεδρία της επιτροπής. 

 Σκοπός των κανονισμών, οι οποίοι εκδίδονται δυνάμει του άρθρου 59 του περί των Βασικών Απαιτήσεων 
που πρέπει να πληρούν Καθορισμένες Κατηγορίες Προϊόντων Νόμου, είναι η εναρμόνιση της εθνικής νομοθεσίας 
με την πράξη της Ευρωπαϊκής Ένωσης με τίτλο «Οδηγία (ΕΕ) 2018/725 της Επιτροπής της 16ης Μαΐου 2018 για 
την τροποποίηση με σκοπό την προσαρμογή στις τεχνικές και επιστημονικές εξελίξεις του σημείου 13 του μέρους 
ΙΙΙ του παραρτήματος ΙΙ της Οδηγίας 2009/48/ΕΚ του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συμβουλίου σχετικά με 
την ασφάλεια των παιχνιδιών όσον αφορά το χρώμιο VI».  Ειδικότερα, με τους κανονισμούς προτείνεται η μείωση 
των ορίων μετανάστευσης του χρωμίου VI με απώτερο στόχο το υψηλό επίπεδο προστασίας των παιδιών. 

 Σύμφωνα με τους εκπροσώπους του Υπουργείου Ενέργειας, Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού, με 
τους κανονισμούς και την αυστηρότερη ρύθμιση της εν λόγω ουσίας στις βασικές απαιτήσεις των παιχνιδιών θα 
ενισχυθεί περαιτέρω η προστασία της υγείας των παιδιών, αφού το χρώμιο VI σε υλικό παιχνιδιού που 
απομακρύνεται με ξύσιμο είναι ιδιαίτερα τοξικό και συνδέεται κυρίως με τον καρκίνο του στόματος. 

 Όλοι όσοι κλήθηκαν και εκπροσωπήθηκαν στη συνεδρία της επιτροπής συμφώνησαν με τους σκοπούς 
και τις επιδιώξεις των κανονισμών. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Ενέργειας, Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού, αφού έλαβε υπόψη όλα 
όσα τέθηκαν ενώπιόν της, ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την έγκριση των κανονισμών όπως αυτοί 
διαμορφώθηκαν, αφού έτυχαν των απαραίτητων νομοτεχνικών βελτιώσεων. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ:  

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Δεν υπάρχουν. 

 Ψηφίστε. 

 Ανακοινώστε τα αποτελέσματα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα δύο παρόντες, σαράντα μία ψήφοι υπέρ και ένα άτομο δεν έχει ψηφίσει. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με σαράντα μία ψήφους υπέρ, καμία ψήφο εναντίον και καμία αποχή, οι κανονισμοί εγκρίνονται.  

 Το υπ’ αριθμόν 15 θέμα είναι «Ο περί Ανοικτού Πανεπιστημίου Κύπρου (Τροποποιητικός) Νόμος του 
2019». 

 Διαβάστε τον σκοπό. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Διαφύλαξη των αποφάσεων και πράξεων τόσο του Συμβουλίου όσο και της Συγκλήτου του Ανοικτού 
Πανεπιστημίου Κύπρου. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Παιδείας και Πολιτισμού για το νομοσχέδιο «Ο περί 
Ανοικτού Πανεπιστημίου Κύπρου (Τροποποιητικός) Νόμος του 2019» 

Παρόντες: 

 Κυριάκος Χατζηγιάννης, πρόεδρος Γιώργος Τ. Γεωργίου 

 Αννίτα Δημητρίου  Παύλος Μυλωνάς 

 Γιώργος Κάρουλλας  Μιχάλης Γιωργάλλας 

 Αντρέας Καυκαλιάς Χαράλαμπος Θεοπέμπτου 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Παιδείας και Πολιτισμού εξέτασε το πιο πάνω νομοσχέδιο σε δύο συνεδρίες 
της, που πραγματοποιήθηκαν στις 9 και 16 Οκτωβρίου 2019. 

 Στην πρώτη συνεδρία κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Υπουργείου Παιδείας, Πολιτισμού, 
Αθλητισμού και Νεολαίας, της Νομικής Υπηρεσίας της Δημοκρατίας και του Ανοικτού Πανεπιστημίου Κύπρου. 
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 Σκοπός του νομοσχεδίου είναι η τροποποίηση του περί Ανοικτού Πανεπιστημίου Κύπρου Νόμου για τη 
διαφύλαξη των αποφάσεων και πράξεων τόσο του συμβουλίου όσο  και της συγκλήτου του Ανοικτού 
Πανεπιστημίου Κύπρου.   

 Ειδικότερα, η προτεινόμενη ρύθμιση κρίνεται αναγκαία, καθώς πρόσφατη νομολογία που αφορούσε στο 
διορισμό του πρώτου πρύτανη έθεσε υπό αμφισβήτηση τη λειτουργία και τις εξουσίες τόσο του συμβουλίου όσο 
και της συγκλήτου.  Ως εκ τούτου, η άμεση ρύθμιση του θέματος θα συμβάλει στη λειτουργικότητα του 
πανεπιστημίου και θα βοηθήσει στην επίλυση σοβαρών προβλημάτων, που παρουσιάστηκαν λόγω της σχετικής 
πρόσφατης νομολογίας. 

 Οι εκπρόσωποι του Ανοικτού Πανεπιστημίου Κύπρου ανέφεραν ότι η προώθηση της ψήφισης του 
νομοσχεδίου σε νόμο κρίνεται αναγκαία για την εύρυθμη λειτουργία του πανεπιστημίου. 

 Σύμφωνα με την εκπρόσωπο της Νομικής Υπηρεσίας, μετά από άσκηση σχετικής προσφυγής, ο 
διορισμός του πρώτου πρύτανη ακυρώθηκε, όμως για την εύρυθμη λειτουργία του πανεπιστημίου η εφαρμογή 
της σχετικής δικαστικής απόφασης αναστάλθηκε για τις 24 Δεκεμβρίου 2019, ώστε ο εν λόγω πρύτανης να 
διατηρήσει την ιδιότητά του για ακόμη μερικούς μήνες. 

 Περαιτέρω, η εκπρόσωπος της Νομικής Υπηρεσίας ενημέρωσε την επιτροπή για τις νέες πρόνοιες που 
προστίθενται στον υφιστάμενο νόμο.  Ειδικότερα, σημειώθηκαν τα ακόλουθα: 

1. Για σκοπούς διαφύλαξης των πράξεων του συμβουλίου και της συγκλήτου πράξη ή απόφασή τους δε θα 
είναι άκυρη ούτε και θα καθίσταται παράνομη λόγω ύπαρξης κενής θέσης ή λόγω μη διορισμού ή εκλογής 
οποιουδήποτε μέλους τους. 

Επίσης, όλες οι πράξεις και αποφάσεις τους θα είναι έγκυρες, ωσάν κάθε πρόσωπο να είχε δεόντως 
εκλεγεί ή διοριστεί και να ήταν ικανό να είναι μέλος τους, ανεξάρτητα του ότι πιθανόν μεταγενέστερα να 
αποκαλυφθεί η ύπαρξη παρατυπίας ως προς την εκλογή ή τον διορισμό τους ή από το γεγονός ότι τα 
μέλη ή οποιοδήποτε από τα μέλη του συμβουλίου ή της συγκλήτου δεν ήταν ικανά να είναι μέλη τους. 

2. Σε περίπτωση ακύρωσης από το δικαστήριο απόφασης της διοικούσας επιτροπής, η οποία λόγω της 
φύσης της δεν μπορεί να τύχει επανεξέτασης από άλλο όργανο του πανεπιστημίου, τότε το Υπουργικό 
Συμβούλιο δύναται να διορίσει διοικούσα επιτροπή με αποκλειστικό σκοπό την επανεξέταση της 
ακυρωθείσας απόφασης, με βάση το νομικό και πραγματικό καθεστώς που ίσχυε κατά τον χρόνο λήψης 
της ακυρωθείσας απόφασης.  Ειδικότερα, ο διορισμός διοικούσας επιτροπής γίνεται μόνο για σκοπούς 
επανεξέτασης της ακυρωθείσας απόφασης και δε θα αντικαθιστά τα όργανα του πανεπιστημίου σε 
οποιαδήποτε λειτουργία τους. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Παιδείας και Πολιτισμού, αφού έλαβε υπόψη 
όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν της, διαμόρφωσε τις ακόλουθες θέσεις: 

 Ο πρόεδρος της επιτροπής και τα μέλη της βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας του Δημοκρατικού 
Συναγερμού, το μέλος της επιτροπής βουλευτής της κοινοβουλευτικής ομάδας του Δημοκρατικού Κόμματος, το 
μέλος της βουλευτής της Αλληλεγγύης και το μέλος της βουλευτής του Κινήματος Οικολόγων-Συνεργασία 
Πολιτών δήλωσαν ότι θα τοποθετηθούν επί του νομοσχεδίου στα πλαίσια της συζήτησής του στην ολομέλεια του 
σώματος. 

 Τα μέλη της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις τάχθηκαν 
υπέρ της ψήφισης του νομοσχεδίου σε νόμο. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Δεν υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής. 

 Δεύτερη ανάγνωση.   

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου με την προσθήκη νέου άρθρου 15Α.  Άρθρο 2. 

 Τροποποίηση του άρθρου 32 του βασικού νόμου.  Άρθρο 3.  

 Έναρξη της ισχύος του παρόντος Νόμου.  Άρθρο 4. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ψηφίστε, παρακαλώ. 

 Ανακοίνωση των αποτελεσμάτων. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 
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 Σαράντα ένας παρόντες.  Σαράντα μία ψήφοι υπέρ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Με σαράντα μία ψήφους υπέρ, καμία ψήφο εναντίον και καμία αποχή, τα άρθρα εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Ανοικτού Πανεπιστημίου Κύπρου (Τροποποιητικός) Νόμος του 
2019. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ψηφίστε, παρακαλώ. 

 Ανακοινώστε τα αποτελέσματα, όταν είναι έτοιμα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα τρεις παρόντες.  Σαράντα τρεις ψήφοι υπέρ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με σαράντα τρεις ψήφους υπέρ, καμία ψήφο εναντίον και καμία αποχή, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 16 θέμα είναι «Οι περί Ανοικτού Πανεπιστημίου Κύπρου (Εκλογή, Αξιολόγηση και Ανέλιξη 
Διδακτικού Ερευνητικού Προσωπικού) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2019». 

 Να διαβαστεί ο σκοπός. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τροποποίηση των υφιστάμενων βασικών κανονισμών, ώστε να αντικατασταθεί στον Κανονισμό 8 η λέξη 
«προαγωγή», η οποία παρεισέφρησε κατά λάθος, με τη λέξη «ανέλιξη», που είναι ο σωστός όρος, σε σχέση με 
τα μέλη του διδακτικού ερευνητικού προσωπικού. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Παιδείας και Πολιτισμού για τους Κανονισμούς «Οι περί 
Ανοικτού Πανεπιστημίου Κύπρου (Εκλογή, Αξιολόγηση και Ανέλιξη Διδακτικού Ερευνητικού 

Προσωπικού) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2019» 

Παρόντες: 

 Κυριάκος Χατζηγιάννης, πρόεδρος Νίκος Κέττηρος 

 Αννίτα Δημητρίου Παύλος Μυλωνάς 

 Γιώργος Κάρουλλας Μιχάλης Γιωργάλλας 

 Αντρέας Καυκαλιάς Χαράλαμπος Θεοπέμπτου 

 Γιώργος Τ. Γεωργίου  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Παιδείας και Πολιτισμού εξέτασε τους πιο πάνω κανονισμούς σε δύο 
συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 9 και 16 Οκτωβρίου 2019.  Στην πρώτη συνεδρία κλήθηκαν και 
παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Υπουργείου Παιδείας, Πολιτισμού, Αθλητισμού και Νεολαίας, της Νομικής 
Υπηρεσίας της Δημοκρατίας και του Ανοικτού Πανεπιστημίου Κύπρου.  Το Γραφείο του Γενικού Ελεγκτή της 
Δημοκρατίας, παρ’ όλο που κλήθηκε, δεν εκπροσωπήθηκε.  

 Σκοπός των κανονισμών, οι οποίοι εκδίδονται με βάση τα άρθρα 18 και 30 του περί Ανοικτού 
Πανεπιστημίου Κύπρου Νόμου, είναι η τροποποίηση των υφιστάμενων περί Ανοικτού Πανεπιστημίου Κύπρου 
(Εκλογή, Αξιολόγηση και Ανέλιξη Διδακτικού Ερευνητικού Προσωπικού) βασικών Κανονισμών, ώστε να επέλθει 
μικρή λεκτική διόρθωση στον Κανονισμό 8.  Ειδικότερα, με την προτεινόμενη ρύθμιση αντικαθίσταται στον 
Κανονισμό 8 η λέξη «προαγωγή», η οποία παρεισέφρησε κατά λάθος στους υφιστάμενους κανονισμούς του 
2010, με τη λέξη «ανέλιξη», που είναι ο σωστός όρος σε σχέση με τα μέλη του διδακτικού ερευνητικού 
προσωπικού.   

 Σύμφωνα με τους εκπροσώπους του αρμόδιου υπουργείου και του Ανοικτού Πανεπιστημίου Κύπρου, η 
αναγκαιότητα της προτεινόμενης τροποποίησης επισημάνθηκε και από την Ελεγκτική Υπηρεσία της 
Δημοκρατίας, στο πλαίσιο του ετήσιου ελέγχου της.  
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 Υπό το φως των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Παιδείας και Πολιτισμού, αφού έλαβε υπόψη 
όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν της, διαμόρφωσε τις ακόλουθες θέσεις: 

1. Ο πρόεδρος της επιτροπής και τα μέλη της βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας του Δημοκρατικού 
Συναγερμού, το μέλος της βουλευτής της κοινοβουλευτικής ομάδας του Δημοκρατικού Κόμματος, το μέλος 
της βουλευτής της Αλληλεγγύης και το μέλος της βουλευτής του Κινήματος Οικολόγων-Συνεργασία 
Πολιτών δήλωσαν ότι θα τοποθετηθούν επί των κανονισμών στα πλαίσια της συζήτησής τους στην 
ολομέλεια του σώματος. 

2. Τα μέλη της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά Νέες Δυνάμεις τάχθηκαν 
υπέρ της έγκρισης των κανονισμών. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Δεν υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής. 

 Ψηφίστε, παρακαλώ. 

 Να ανακοινωθούν τα αποτελέσματα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα παρόντες, κύριε Πρόεδρε.  Σαράντα ψήφοι υπέρ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με σαράντα ψήφους υπέρ, καμία ψήφο εναντίον και καμία αποχή, οι κανονισμοί εγκρίνονται.   

 Το υπ’ αριθμόν 17 θέμα είναι «Ο περί Ακίνητης Ιδιοκτησίας (Διακατοχή, Εγγραφή και Εκτίμηση) 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 4) Νόμος του 2019».  

 Να διαβαστεί ο σκοπός. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου, ώστε να καταργηθεί η ισχύουσα ειδική διαδικασία αποξένωσης 
καθορισμένων στην ισχύουσα νομοθεσία κρατικών τεμαχίων ακίνητης ιδιοκτησίας. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εσωτερικών για την πρόταση νόμου «Ο περί Ακίνητης 
Ιδιοκτησίας (Διακατοχή, Εγγραφή και Εκτίμηση) (Τροποποιητικός) (Αρ. 4) Νόμος του 2019»  

Παρόντες: 

 Ελένη Μαύρου, πρόεδρος Παύλος Μυλωνάς 

 Γιώργος Τ. Γεωργίου  Κωστής Ευσταθίου 

 Ευανθία Σάββα Μη μέλη της επιτροπής: 

 Νίκος Νουρής Ειρήνη Χαραλαμπίδου 

 Πανίκος Λεωνίδου Γιώργος Περδίκης 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών μελέτησε την πιο πάνω πρόταση νόμου, η οποία κατατέθηκε 
στη Βουλή από τους βουλευτές κ. Ειρήνη Χαραλαμπίδου εκ μέρους της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-
Αριστερά-Νέες Δυνάμεις, Χριστιάνα Ερωτοκρίτου εκ μέρους της κοινοβουλευτικής ομάδας του Δημοκρατικού 
Κόμματος, Κωστή Ευσταθίου εκ μέρους του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών ΕΔΕΚ και Γιώργο Περδίκη εκ μέρους 
του Κινήματος Οικολόγων-Συνεργασία Πολιτών σε δύο συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 14 και την 
21η Οκτωβρίου 2019.  Στο πλαίσιο των συνεδριάσεων της επιτροπής κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ο διευθυντής 
του Τμήματος Κτηματολογίου και Χωρομετρίας του Υπουργείου Εσωτερικών συνοδευόμενος από υπηρεσιακούς 
παράγοντες και εκπρόσωπος του Υπουργείου Οικονομικών.  Η Νομική Υπηρεσία της Δημοκρατίας, παρ’ όλο 
που κλήθηκε, δεν εκπροσωπήθηκε στις συνεδρίες της επιτροπής. 

 Σκοπός της πρότασης νόμου είναι η τροποποίηση του περί Ακίνητης Ιδιοκτησίας (Διακατοχή, Εγγραφή 
και Εκτίμηση) Νόμου, ώστε να καταργηθεί η ισχύουσα ειδική διαδικασία αποξένωσης καθορισμένων στην 
ισχύουσα νομοθεσία κρατικών τεμαχίων ακίνητης ιδιοκτησίας.   

 Ειδικότερα, με τις πρόνοιες της πρότασης νόμου προβλέπεται η κατάργηση της  δυνατότητας του 
Υπουργικού Συμβουλίου να παραχωρεί, εκμισθώνει, ανταλλάσσει ή άλλως πως αποξενώνει οποιαδήποτε 
ακίνητη ιδιοκτησία της Δημοκρατίας, σε εξαιρετικές περιπτώσεις και για σκοπούς δημόσιας ωφέλειας, ανεξάρτητα 
από οποιουσδήποτε άλλους περιορισμούς τίθενται στους περί Ακινήτου Ιδιοκτησίας της Δημοκρατίας (Διάθεση) 
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Κανονισμούς, υπό όρους τους οποίους το ίδιο καθορίζει με απόφασή του, αφού προηγηθεί σχετική ενημέρωση 
της Βουλής των Αντιπροσώπων.   

 Σύμφωνα με την αιτιολογική έκθεση που συνοδεύει την πρόταση νόμου, με την  υιοθέτηση της 
προτεινόμενης ρύθμισης, τα αναφερόμενα στην υπό τροποποίηση βασική νομοθεσία τεμάχια κρατικής γης, τα 
οποία αφορούσαν τη διαπραγμάτευση στο παρελθόν για συνομολόγηση συμφωνίας όσον αφορά την επένδυση 
σημαντικών κεφαλαίων στη Δημοκρατία η οποία δεν υλοποιήθηκε, εντάσσονται πλέον στην υπόλοιπη ακίνητη 
ιδιοκτησία της Δημοκρατίας δυνάμενα να τύχουν αποξένωσης μόνο υπό όρους, περιορισμούς, προϋποθέσεις 
και κριτήρια που καθορίζονται σε κανονισμούς.   

 Οι εκπρόσωποι του Υπουργείου Εσωτερικών και του Υπουργείου Οικονομικών συμφώνησαν με τις 
πρόνοιες της πρότασης νόμου και επισήμαναν ότι με την κατάργηση της πιο πάνω αναφερόμενης εξουσίας του 
Υπουργικού Συμβουλίου καθίσταται μη επιτρεπτή η παραχώρηση σε οποιονδήποτε ακίνητης ιδιοκτησίας της 
Δημοκρατίας για σκοπούς επενδύσεων. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν της, υιοθετεί 
τους σκοπούς και τις επιδιώξεις της πρότασης νόμου, όπως αυτή τροποποιήθηκε από νομοτεχνική άποψη, και 
ομόφωνα εισηγείται την ψήφισή της σε νόμο, αφού τροποποιηθεί ο τίτλος της, ώστε να αναφέρεται ως «Ο περί 
Ακίνητης Ιδιοκτησίας (Διακατοχή, Εγγραφή και Εκτίμηση) (Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος του 2019».  

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Η κ. Χαραλαμπίδου. 

ΕΙΡΗΝΗ ΧΑΡΑΛΑΜΠΙΔΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, θέλω να πω ότι κρίθηκε αναγκαία αυτή η πρόταση νόμου, μετά που διαπιστώσαμε ότι, 
από την 1η Αυγούστου, που υποβάλαμε σχετικό ερώτημα, δεν απαντήθηκε από τον Υπουργό Εσωτερικών για 
τη χαμηλή εκτίμηση που είχε ένας μεγάλος αριθμός οικοπέδων στην είσοδο της Λευκωσίας απέναντι από το 
πρώην ξενοδοχείο «Χίλτον» και νυν «Landmark».  Θέλω να ευχαριστήσω την πρόεδρο της επιτροπής 
Εσωτερικών, αλλά και τους συναδέλφους στην επιτροπή Εσωτερικών για την ταχύτητα με την οποία είδαν την 
πρόταση νόμου, τη στήριξαν, τη συνυπόγραψαν και ψηφίζεται σήμερα.  Ελπίζω ότι και ο Δημοκρατικός 
Συναγερμός θα συμφωνήσει και θα ψηφίσει μαζί με τα υπόλοιπα κόμματα. 

 Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Κυρία Ερωτοκρίτου. 

ΧΡΙΣΤΙΑΝΑ ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Σύντομα, κύριε Πρόεδρε. 

 Εμείς συνυπογράφουμε αυτή την πρόταση νόμου, αλλά, για να ξέρουμε ακριβώς τι ψηφίζουμε, αφορά 
συγκεκριμένο ακίνητο, το οποίο είναι αντικείμενο περιγραφής στον Πίνακα Β΄ της σχετικής νομοθεσίας, σύμφωνα 
με τον οποίο πίνακα μπορεί η κυβέρνηση να αποξενώσει, να εκμισθώσει ή με άλλο τρόπο να πουλήσει.  
Προέκυψε μεγάλο ερώτημα, όπως πολύ σωστά η συνάδελφος έχει τονίσει, όταν τις τελευταίες βδομάδες είδαμε 
με μεγάλη μας έκπληξη την εκτίμηση από το Κτηματολόγιο αυτού του συγκεκριμένου ακινήτου να είναι σε τιμή 
εξευτελιστική.  Μάλιστα, οδήγησε και σε ορισμένα σχόλια, ότι μπορεί κάποιοι να ήθελαν και οι ίδιοι ιδιωτικά να το 
αγοράσουν, αφού ήταν τόσο ελκυστική η τιμή.   

 Με την πρόταση νόμου, κύριε Πρόεδρε, αυτή, ζητούμε διαγραφή από τον Πίνακα Β΄ του συγκεκριμένου 
ακινήτου, έτσι ώστε να μην παρέχεται δυνατότητα στο Υπουργικό Συμβούλιο να αποξενώσει αυτή την κρατική 
περιουσία στη βάση της τελευταίας εκτίμησης από την πλευρά του Κτηματολογίου. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ. 

 Ο κ. Περδίκης. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΠΕΡΔΙΚΗΣ: 

 Θέλω να πω δύο πράγματα· το ένα είναι κακία, το άλλο είναι επίσης κακία!  Το πρώτο που έχω να πω 
είναι ότι είμαι ευτυχής που μετά από εννιά χρόνια δικαιώνομαι, γιατί, όταν ψήφιζε αυτή η ολομέλεια αυτή τη 
συγκεκριμένη τροποποίηση πάνω στον νόμο, ο μόνος που το είχε καταψηφίσει ήμουν εγώ, εκπροσωπώντας το 
Κίνημα των Οικολόγων.  Διαφωνούσα με αυτή την εξαίρεση... 

ΕΙΡΗΝΗ ΧΑΡΑΛΑΜΠΙΔΟΥ: 
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 Όχι, ψηφίσαμε μαζί σου, κύριε Περδίκη. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΠΕΡΔΙΚΗΣ: 

 Όχι, ήσασταν κυβέρνηση, ξεχάννετε!  Ήσασταν κυβέρνηση -ξεχάννετε!- το 2010!   

 Η δεύτερη κακία που θέλω να πω είναι ότι, μετά τη δημόσια προβολή αυτής της αβυσσαλέας κατάρρευσης 
της αξίας -της εκτιμημένης από το Κτηματολόγιο αξίας- του τεμαχίου, το θέμα ήρθε ενώπιον της Βουλής.  Και θα 
σας το πω, κύριε Πρόεδρε, γιατί πρέπει ακριβώς να υπερασπίζεστε ως Πρόεδρος της Βουλής το κύρος και την 
αξία αυτού του σώματος.  Και εκεί μας είπε ο διευθυντής του Κτηματολογίου ότι θα κάμουν μία έρευνα, γιατί 
προφανώς αυτό είναι ένα λάθος.  Περιμένουμε!  Έχει περάσει ένας μήνας και αυτή η έρευνα δεν έχει καταλήξει 
και δε μας έχουν πει τελικά αυτό το λάθος πόσο είναι.  Τελικά πόσο έχει εκτιμήσει το Κτηματολόγιο αυτό το 
τεμάχιο;  €5 εκατομ., €55 εκατομ., €65 εκατομ., €125 εκατομ.;  Πόση τελικά είναι η αξία αυτού του τεμαχίου, 
σύμφωνα με τη γενική εκτίμηση του Κτηματολογίου;  Και πέρασε ήδη ένας μήνας από την ημέρα που μας είπε 
«πάω να κάμω έρευνα και να σας πω, προφανώς πρόκειται περί λάθους»! 

 Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο κ. Προκοπίου. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΠΡΟΚΟΠΙΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε και αγαπητοί συνάδελφοι, για τούτο το κομμάτι έχω καλές εμπειρίες, γιατί ήμουν τζιαι 
στρατοπεδάρχης τζιειαχαμαί πολλά χρόνια τζιαι επροορίζετο εκεί να γίνει το Υπουργείο Άμυνας και όλα αυτά.  
Βγήκαν και σχέδια κ.λπ.  Και όταν κάποτε αντέδρασαν, μας είπαν ότι εκτιμούσαν ότι ήταν γύρω στα €120 εκατομ. 
με €130 εκατομ.  Τώρα βγήκε νέα εκτίμηση €5 εκατομ.  Ε, νομίζω ότι €5 εκατομ. μπορεί να πάμε να το 
αγοράσουμε όλοι!  Τζιαι να δώκουμεν τζιαι €10 εκατομ. -όι €5 εκατομ.!- τζιαι να κάμουμε τη Βουλή τζιειαμαί!   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ε, έχεις δίκαιο!  Είναι μια ιδέα τζιαι τούτη! 

 Λοιπόν, δεύτερη ανάγνωση τώρα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός  τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 18 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Κατάργηση του Πίνακα Β΄ του βασικού νόμου.  Άρθρο 3. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ψηφίστε, παρακαλώ. 

 Ανακοινώστε τα αποτελέσματα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ομόφωνο, κύριε Πρόεδρε.  Παρόντες σαράντα ένας.  Σαράντα μία ψήφοι υπέρ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Με σαράντα μία ψήφους υπέρ, καμία ψήφο εναντίον και καμία αποχή, τα άρθρα εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Ακίνητης Ιδιοκτησίας (Διακατοχή, Εγγραφή και Εκτίμηση) 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος του 2019. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ψηφίστε, παρακαλώ. 

 Ανακοινώστε τα αποτελέσματα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα παρόντες, κύριε Πρόεδρε.  Σαράντα ψήφοι υπέρ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 
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 Με σαράντα ψήφους υπέρ, καμία ψήφο εναντίον και καμία αποχή, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Τα υπ’ αριθμόν θέματα 18 και 19 έχουν κοινή έκθεση και τιτλοφορούνται «Οι περί Σπόρων (Κατάλογοι 
Ποικιλιών των Καλλιεργουμένων Γεωργικών Ειδών) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2019» και «Οι περί 
Σπόρων (Λαχανικά) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2019». 

 Παρακαλώ να διαβαστεί ο σκοπός. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τροποποίηση των βασικών κανονισμών, ώστε οι πρόνοιές τους να εναρμονιστούν  

μερικώς με την Εκτελεστική Οδηγία 2019/114 για τη θέσπιση μέτρων για την εφαρμογή του άρθρου 7 της Οδηγίας 
2002/53/ΕΚ του Συμβουλίου και του άρθρου 7 της Οδηγίας 2002/55/ΕΚ του Συμβουλίου, αντίστοιχα, όσον αφορά 
τα ελάχιστα χαρακτηριστικά που πρέπει να καλύπτονται κατά την εξέταση και τις ελάχιστες προϋποθέσεις για 
την εξέταση ορισμένων ποικιλιών ειδών γεωργικών φυτών και κηπευτικών ειδών. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Γεωργίας και Φυσικών Πόρων για τους κανονισμούς «Οι 
περί Σπόρων (Κατάλογοι Ποικιλιών των Καλλιεργουμένων Γεωργικών Ειδών) (Τροποποιητικοί) 
Κανονισμοί του 2019» και «Οι περί Σπόρων (Λαχανικά) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2019»  

Παρόντες: 

 Αντρέας Καυκαλιάς, πρόεδρος Νίκος Κέττηρος 

 Μιχάλης Γιωργάλλας Ανδρέας Πασιουρτίδης  

 Ονούφριος Κουλλά Χαράλαμπος Πιττοκοπίτης 

 Ευθύμιος Δίπλαρος  Χαράλαμπος Θεοπέμπτου 

 Δημήτρης Δημητρίου   

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Γεωργίας και Φυσικών Πόρων μελέτησε τους πιο πάνω κανονισμούς σε δύο 
συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 15 και 22 Οκτωβρίου 2019.  Στο πλαίσιο των συνεδριάσεων αυτών 
κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής εκπρόσωποι του Τμήματος Γεωργίας και του Ινστιτούτου 
Γεωργικών Ερευνών του Υπουργείου Γεωργίας, Αγροτικής Ανάπτυξης και Περιβάλλοντος, της Νομικής 
Υπηρεσίας της Δημοκρατίας και των αγροτικών οργανώσεων. Ο Κυπριακός Σύνδεσμος Φυτοπροστασίας, ο 
Σύνδεσμος Καλλιεργητών Ανθέων και Φυτών, ο Οικοαγροτικός και οι αγροτικές οργανώσεις ΠΕΚ, ΕΚΑ, «Νέα 
Αγροτική Κίνηση», «Παναγροτικός» και «Ευρωαγροτικός», παρ’ όλο που κλήθηκαν, δεν εκπροσωπήθηκαν στις 
συνεδρίες της επιτροπής.  

 Σκοπός των πρώτων και δεύτερων προτεινόμενων κανονισμών, οι οποίοι εκδίδονται με βάση τις διατάξεις 
των άρθρων 6 και 14 του περί Σπόρων Νόμου, είναι η τροποποίηση των περί Σπόρων (Κατάλογοι Ποικιλιών των 
Καλλιεργουμένων Γεωργικών Ειδών) Κανονισμών και των περί Σπόρων (Λαχανικά) Κανονισμών, αντίστοιχα, 
έτσι ώστε οι πρόνοιές τους να εναρμονιστούν μερικώς με την πράξη της Ευρωπαϊκής Ένωσης με τίτλο 
«Εκτελεστική Οδηγία 2019/114 της Επιτροπής της 24ης Ιανουαρίου 2019 για την τροποποίηση των Οδηγιών 
2003/90/ΕΚ και 2003/91/ΕΚ για τη θέσπιση μέτρων για την εφαρμογή του άρθρου 7 της Οδηγίας 2002/53/ΕΚ 
του Συμβουλίου και του άρθρου 7 της Οδηγίας 2002/55/ΕΚ του Συμβουλίου, αντίστοιχα, όσον αφορά τα ελάχιστα 
χαρακτηριστικά που πρέπει να καλύπτονται κατά την εξέταση και τις ελάχιστες προϋποθέσεις για την εξέταση 
ορισμένων ποικιλιών ειδών γεωργικών φυτών και κηπευτικών ειδών». 

 Ειδικότερα, σκοπός όλων των προτεινόμενων κανονισμών είναι η επικαιροποίηση των τεχνικών 
πρωτοκόλλων δοκιμών και των κατευθυντήριων γραμμών δοκιμών  σύμφωνα με τις οποίες διενεργούνται οι 
δοκιμές διακριτικότητας-ομοιομορφίας-σταθερότητας για σκοπούς εγγραφής ποικιλιών των γεωργικών ειδών 
στον Εθνικό Κατάλογο Ποικιλιών.   

 Συγκεκριμένα, με τους πρώτους υπό συζήτηση κανονισμούς προτείνεται η αντικατάσταση των 
παραρτημάτων Ι και ΙΙ των περί Σπόρων (Κατάλογοι Ποικιλιών των Καλλιεργουμένων Γεωργικών Ειδών) 
Κανονισμών, τα οποία αφορούν τον κατάλογο των ειδών που πρέπει να πληρούν τους όρους των πρωτοκόλλων 
δοκιμών του Κοινοτικού Γραφείου Φυτικών Ποικιλιών (ΚΓΦΠ) και τον κατάλογο των ειδών που συμμορφώνονται 
με τις κατευθυντήριες γραμμές για δοκιμές της Διεθνούς Ένωσης για την Προστασία Νέων Φυτικών Ποικιλιών 
(ΔΕΠΝΦΠ), αντίστοιχα. 

 Με τους δεύτερους υπό συζήτηση κανονισμούς προτείνεται η αντικατάσταση των παραρτημάτων ΙΙΙΑ και 
ΙΙΙΒ των περί Σπόρων (Λαχανικά) Κανονισμών, τα οποία αφορούν τον κατάλογο ειδών που πρέπει να πληρούν 
τους όρους των πρωτοκόλλων δοκιμών του ΚΓΦΠ και τον κατάλογο ειδών που πρέπει να ανταποκρίνονται στις 
κατευθυντήριες γραμμές για τη διεξαγωγή δοκιμών της ΔΕΠΝΦΠ, αντίστοιχα. 
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 Σύμφωνα με τα κατατεθέντα ενώπιον της επιτροπής στοιχεία και τα όσα ανέφεραν στην επιτροπή οι 
αρμόδιοι εκπρόσωποι στο πλαίσιο της εξέτασης των κανονισμών, οι προτεινόμενες τροποποιήσεις αφορούν 
τεχνικής φύσεως ζητήματα και δεν αναμένεται να έχουν οποιαδήποτε αρνητική επίπτωση στις κυπριακές 
καλλιέργειες.  

 Όλοι όσοι παρευρέθηκαν στις συνεδρίες της επιτροπής συμφώνησαν με τους σκοπούς και τις επιδιώξεις 
των προτεινόμενων κανονισμών. 

 Σημειώνεται ότι, ενώ σύμφωνα με το άρθρο 4 της σχετικής Οδηγίας ως προθεσμία μεταφοράς της στο 
εθνικό δίκαιο καθορίζεται η 31η Αυγούστου 2019, οι κανονισμοί κατατέθηκαν στη Βουλή στις 27 Σεπτεμβρίου 
2019.  

 Σημειώνεται επίσης ότι η επιτροπή, κατόπιν συνεννόησης με το Τμήμα Γεωργίας, επέφερε στο κείμενο 
των κανονισμών επιμέρους τροποποιήσεις, με σκοπό τη διασαφήνιση των προνοιών τους. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Γεωργίας και Φυσικών Πόρων, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν 
ενώπιόν της, ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την έγκριση των κανονισμών, όπως αυτοί έχουν διαμορφωθεί με 
βάση τα πιο πάνω. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ναι, παρακαλώ. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

(Γελώντας) 

 Κύριε Πρόεδρε, ο κ. Καυκαλιάς είπεν μου να ζητήσω αναβολή λόγω της σοβαρότητας του θέματος! 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Εννά προλάβουμεν να φυτέψουμεν όμως πριν τις βροχές;   

 Είσαι σίουρος, κύριε Καυκαλιά, ότι εν θα καθυστερήσουμε τη γεωργία; 

ΑΝΤΡΕΑΣ ΚΑΥΚΑΛΙΑΣ: 

 Είμαστε εμπρόθεσμοι. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Είμαστε εμπρόθεσμοι;  Μάλιστα.   

 Να ζητήσουμε αναβολή.  Εν έχει ένσταση κανένας για τους σπόρους. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

(Γελώντας) 

 Κύριε Πρόεδρε, αστειεύομαι!  Αστειεύομαι! 

 Για να μην ταλαιπωρούμαστε, πρέπει να απευθύνω ακόμα μια φορά την παράκληση αυτά τα ζητήματα να 
ρυθμίζονται εσωτερικά με κανονισμούς, χωρίς να έρχονται!  Με εσωτερικές ρυθμίσεις της κυβέρνησης, να μην 
έρχονται συνεχώς... 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Δέχονται οι αγροτικές οργανώσεις τζι ο κ. Καυκαλιάς για να ρυθμίζονται εσωτερικά; 

ΑΝΤΡΕΑΣ ΚΑΥΚΑΛΙΑΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, είναι ένα ζήτημα το οποίο, μιλώντας έτσι πολύ συγκεκριμένα και με ακρίβεια, έχουμε θέσει 
όλοι στην επιτροπή Γεωργίας.  Αναμένουμε τη σχετική ρύθμιση, τη νομοθετική, από την εκτελεστική εξουσία... 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Εάν θέλετε τη συμμετοχή μου... 

ΑΝΤΡΕΑΣ ΚΑΥΚΑΛΙΑΣ: 

 ...για να ρυθμιστεί τούτο το ζήτημα, διότι είναι καθαρά τεχνικά ζητήματα.  Δεν έχει κανένα νόημα να είναι 
ενώπιόν μας. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ωραία!  Αν θέλετε, παρακαλώ, κύριε Καυκαλιά, να συνεννοηθούμε και με τη γραμματεία σου και να στείλω 
κι εγώ μια επιστολή στο αρμόδιο υπουργείο ή στα αρμόδια υπουργεία. 



347 

 Ψηφίστε, παρακαλώ, για τους υπ’ αριθμόν 18 κανονισμούς. 

 Ανακοινώστε τα αποτελέσματα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα οκτώ παρόντες.  Τριάντα οκτώ ψήφοι υπέρ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με τριάντα οκτώ ψήφους υπέρ, καμία ψήφο εναντίον και καμία αποχή, οι κανονισμοί εγκρίνονται. 

 Ψηφίστε για τους υπ’ αριθμόν 19 κανονισμούς. 

 Ανακοινώστε τα αποτελέσματα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα τρεις παρόντες, κύριε Πρόεδρε.  Τριάντα τρεις υπέρ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με τριάντα τρεις ψήφους υπέρ, καμία ψήφο εναντίον και καμία αποχή, οι κανονισμοί εγκρίνονται. 

 Προχωρούμε στο υπ’ αριθμόν 20 θέμα, που είναι «Οι περί Ορθολογικής Χρήσης Γεωργικών Φαρμάκων 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2019». 

 Παρακαλώ να διαβαστεί ο σκοπός. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Εναρμόνιση με την Οδηγία (ΕΕ) 2019/782 για την τροποποίηση της Οδηγίας 2009/128/ΕΚ όσον αφορά 
την καθιέρωση εναρμονισμένων δεικτών κινδύνου. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Γεωργίας και Φυσικών Πόρων για τους κανονισμούς «Οι 
περί Ορθολογικής Χρήσης Γεωργικών Φαρμάκων (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2019»  

Παρόντες: 

 Αντρέας Καυκαλιάς, πρόεδρος Δημήτρης Δημητρίου 

 Μιχάλης Γιωργάλλας Νίκος Κέττηρος 

 Ονούφριος Κουλλά  Ανδρέας Πασιουρτίδης 

 Ευθύμιος Δίπλαρος Χαράλαμπος Πιττοκοπίτης 

 Χαράλαμπος Θεοπέμπτου   

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Γεωργίας και Φυσικών Πόρων μελέτησε τους πιο πάνω κανονισμούς σε δύο 
συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 15 και 22 Οκτωβρίου 2019.  Στα πλαίσια των συνεδριάσεων αυτών 
κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής εκπρόσωποι του Υπουργείου Γεωργίας, Αγροτικής 
Ανάπτυξης και Περιβάλλοντος και του Τμήματος Γεωργίας του ίδιου υπουργείου, του Υπουργείου Υγείας, της 
Στατιστικής Υπηρεσίας του Υπουργείου Οικονομικών, της Νομικής Υπηρεσίας της Δημοκρατίας και του 
Κυπριακού Συνδέσμου Φυτοπροστασίας.  

 Το  Τμήμα Δασών, το Τμήμα Περιβάλλοντος και το Τμήμα Αναπτύξεως Υδάτων του Υπουργείου Γεωργίας, 
Αγροτικής Ανάπτυξης και Περιβάλλοντος, το Γραφείο της Επιτρόπου Περιβάλλοντος, το ΚΕΒΕ, η ΟΕΒ, η 
ΠΟΒΕΚ, ο Σύνδεσμος Καλλιεργητών Ανθέων και Φυτών, η Παγκύπρια Οργάνωση Θερμοκηπιούχων, ο 
Σύνδεσμος Φυτωριούχων, ο Σύνδεσμος Βιοκαλλιεργητών Κύπρου, η Παγκύπρια  Ένωση Γεωπόνων, το 
Συμβούλιο Γεωπόνων, η Ομοσπονδία Περιβαλλοντικών Οργανώσεων Κύπρου, το Κυπριακό Ίδρυμα 
Προστασίας του Περιβάλλοντος (Terra Cypria), ο Οικοαγροτικός και οι αγροτικές οργανώσεις ΠΕΚ, ΕΚΑ, «Νέα 
Αγροτική Κίνηση», «Παναγροτικός» και «Ευρωαγροτικός», παρ’ όλο που κλήθηκαν, δεν εκπροσωπήθηκαν στις 
συνεδρίες της επιτροπής. 

 Σκοπός των προτεινόμενων κανονισμών, οι οποίοι εκδίδονται με βάση τις διατάξεις του άρθρου 22 του 
περί Φυτοπροστατευτικών Προϊόντων Νόμου είναι η τροποποίηση των περί Ορθολογικής Χρήσης Γεωργικών 
Φαρμάκων Κανονισμών, ώστε οι πρόνοιές τους να εναρμονιστούν με την πράξη της Ευρωπαϊκής Ένωσης με 
τίτλο «Οδηγία 2019/782 της Ευρωπαϊκής Επιτροπής της 15ης Μάϊου 2019 για την τροποποίηση της Οδηγίας 
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2009/128/ΕΚ του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συμβούλιου όσον αφορά την καθιέρωση εναρμονισμένων 
δεικτών κινδύνου». 

 Ειδικότερα, σκοπός των προτεινόμενων κανονισμών είναι η εισαγωγή στο εθνικό δίκαιο των 
εναρμονισμένων δεικτών κινδύνου που θεσπίστηκαν με την Οδηγία 2019/782, ώστε να αξιολογείται με μετρήσιμα 
κριτήρια η πρόοδος που επιτυγχάνεται σε ενωσιακό επίπεδο ως προς τη μείωση των κινδύνων και των 
επιπτώσεων στην ανθρώπινη υγεία και στο περιβάλλον από τη χρήση γεωργικών φαρμάκων, με απώτερο στόχο 
οι υπό αναφορά δείκτες να αξιοποιηθούν από τις αρμόδιες αρχές των κρατών μελών σε σχέση με τη διαχείριση 
των εν λόγω κινδύνων και την υποβολή σχετικών εκθέσεων σε εθνικό επίπεδο.   

 Σύμφωνα με τα κατατεθέντα ενώπιον της επιτροπής στοιχεία, καθώς και τα όσα ανέφεραν οι αρμόδιοι 
εκπρόσωποι στο πλαίσιο της εξέτασης των κανονισμών, οι προτεινόμενες τροποποιήσεις αφορούν τεχνικής 
φύσεως ζητήματα και δεν αναμένεται να έχουν οποιαδήποτε αρνητική επίπτωση στις κυπριακές καλλιέργειες.  

 Όλοι όσοι παρευρέθηκαν στις συνεδρίες της επιτροπής συμφώνησαν με τους σκοπούς και τις επιδιώξεις 
των προτεινόμενων κανονισμών. 

 Σημειώνεται ότι, ενώ σύμφωνα με το άρθρο 2 της σχετικής Οδηγίας ως προθεσμία μεταφοράς της στο 
εθνικό δίκαιο καθορίζεται η 5η Σεπτεμβρίου 2019, οι κανονισμοί κατατέθηκαν στη Βουλή στις 27 Σεπτεμβρίου 
2019.  

 Σημειώνεται επίσης ότι η επιτροπή, κατόπιν συνεννόησης με το Τμήμα Γεωργίας, επέφερε στο κείμενο 
των κανονισμών επιμέρους τροποποιήσεις, με σκοπό τη διασαφήνιση των προνοιών τους. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Γεωργίας και Φυσικών Πόρων, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν 
ενώπιόν της, ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την έγκριση των κανονισμών, όπως αυτοί έχουν διαμορφωθεί με 
βάση τα πιο πάνω. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Δεν υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής. 

 Ψηφίστε, παρακαλώ. 

 Ανακοινώστε τα αποτελέσματα, παρακαλώ. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είναι ομόφωνο, κύριε Πρόεδρε.  Παρόντες τριάντα οκτώ.  Τριάντα οκτώ ψήφοι υπέρ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με τριάντα οκτώ ψήφους υπέρ, καμία ψήφο εναντίον και καμία αποχή, οι κανονισμοί εγκρίνονται. 

 Τα θέματα με τους αριθμούς 21 μέχρι 59 αποσύρονται από την εκτελεστική εξουσία.  Εάν αυτά τα θέματα 
είναι κανονισμοί, κύριοι, και αποσύρονται μέσα στη σωστή διαδικασία, μου φαίνεται μεγάλος αριθμός και θα 
παρακαλέσω τη διεύθυνση των επιτροπών και τις λειτουργούς, αλλά και τους προέδρους, να εγκύψουν, για να 
μην έχουμε έτσι αποσύρσεις, να τα εγκρίνουμε, να φεύγουν από την ημερήσια διάταξη.  Εδώ τελειώνει η 
νομοθετική εργασία. 

 Κεφάλαιο Δεύτερο:  Κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων.  Τα προτεινόμενα νομοθετήματα κατατίθενται 
και παραπέμπονται στις αρμόδιες κοινοβουλευτικές επιτροπές σύμφωνα με τον σχετικό κατάλογο που έχει ήδη 
διανεμηθεί.   

 (Η κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων) 

Νομοσχέδια, κανονισμοί, αποφάσεις, 
έγγραφα, εκθέσεις 

Κατάθεση από Παραπομπή/ 
κοινοποίηση σε 

1.  Ο περί Προϋπολογισμού της Αρχής 
Ψηφιακής Ασφάλειας του 2020 Νόμος 
του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.01.060.208-2019). 

Υπουργό Μεταφορών, 
Επικοινωνιών και Έργων  

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Οικονομικών 
και Προϋπολογισμού  

2.  Ο περί Προϋπολογισμού του Γραφείου 
του Επιτρόπου Ρυθμίσεως Ηλεκτρονικών 
Επικοινωνιών και Ταχυδρομείων του 
2020 Νόμος του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.01.060.209-2019). 

Υπουργό Μεταφορών, 
Επικοινωνιών και Έργων  

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Οικονομικών 
και Προϋπολογισμού  
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3.  Ο περί Πυροβόλων και Μη Πυροβόλων 
Όπλων (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος 
του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.01.060.210-2019). 

Υπουργό Δικαιοσύνης και 
Δημοσίας Τάξεως  

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Νομικών  

4.  Ο περί Ορισμένων Δημόσια 
Εκτεθειμένων Προσώπων και Ορισμένων 
Αξιωματούχων της Κυπριακής 
Δημοκρατίας (Δήλωση και Έλεγχος 
Περιουσίας) (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) 
Νόμος του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.01.060.211-2019). 

Υπουργό Δικαιοσύνης και 
Δημοσίας Τάξεως  

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Νομικών  

5.  Ο περί Προϋπολογισμού της Αρχής 
Ανάπτυξης Ανθρώπινου Δυναμικού 
Κύπρου του 2020 Νόμος του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.01.060.212-2019). 

Υπουργό Εργασίας, 
Πρόνοιας και Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων  

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Οικονομικών 
και Προϋπολογισμού 

6.  Ο περί των Μικρών Διαχειριστών 
Οργανισμών Εναλλακτικών Επενδύσεων 
Νόμος του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.01.060.213-2019). 

Υπουργό Οικονομικών  Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Οικονομικών 
και Προϋπολογισμού 

7.  Ο περί Επιβολής Τέλους Χαρτοσήμων 
Νόμος του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.01.060.214-2019). 

Υπουργό Οικονομικών  Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Οικονομικών 
και Προϋπολογισμού 

8.  Ο περί Προϋπολογισμού του 
Ανεξάρτητου Ταμείου 
Ανακεφαλαιοποίησης του 2020 Νόμος 
του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.01.060.215-2019). 

Υπουργό Οικονομικών  Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Οικονομικών 
και Προϋπολογισμού 

9.  Ο περί Προϋπολογισμού της Επιτροπής 
Κεφαλαιαγοράς του 2020 Νόμος του 
2019. 
(Αρ. Φακ. 23.01.060.216-2019). 

Υπουργό Οικονομικών  Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Οικονομικών 
και Προϋπολογισμού  

10.  Ο περί Προϋπολογισμού του Οργανισμού 
Χρηματοδοτήσεως Στέγης του 2020 
Νόμος του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.01.060.217-2019). 

Υπουργό Οικονομικών  Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Οικονομικών 
και Προϋπολογισμού  

11.  Ο περί Προϋπολογισμού της Εθνικής 
Αρχής Στοιχημάτων του 2020 Νόμος του 
2019. 
(Αρ. Φακ. 23.01.060.218-2019). 

Υπουργό Οικονομικών  Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Οικονομικών 
και Προϋπολογισμού  

12.  Ο περί Φορολογίας του Εισοδήματος 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 10) Νόμος του 
2019. 
(Αρ. Φακ. 23.01.060.219-2019). 

Υπουργό Οικονομικών  Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Οικονομικών 
και Προϋπολογισμού  

13.  Ο περί Βεβαιώσεως και Εισπράξεως 
Φόρων (Τροποποιητικός) Νόμος του 
2019. 
(Αρ. Φακ. 23.01.060.220-2019). 

Υπουργό Οικονομικών Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Οικονομικών 
και Προϋπολογισμού  

14.  Ο περί Συμπληρωματικού 
Προϋπολογισμού Νόμος (Αρ. 2) του 
2019. 
(Αρ. Φακ. 23.01.060.221-2019). 

Υπουργό Οικονομικών  Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Οικονομικών 
και Προϋπολογισμού  

15.  Ο περί Συμπληρωματικού 
Προϋπολογισμού της Αρχής Ψηφιακής 
Ασφάλειας Νόμος  
(Αρ. 1) του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.01.060.222-2019). 

Υπουργό Μεταφορών, 
Επικοινωνιών και Έργων  

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Οικονομικών 
και Προϋπολογισμού  
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16.  Ο περί Προϋπολογισμού του Ταμείου 
Θήρας και Διαχείρισης Άγριας Πανίδας 
του 2020 Νόμος του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.01.060.223-2019). 

Υπουργό Εσωτερικών  Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Οικονομικών 
και Προϋπολογισμού  

17.  Ο περί Συμπληρωματικού 
Προϋπολογισμού του Οργανισμού 
Κρατικών Υπηρεσιών Υγείας  Νόμος (Αρ. 
2) του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.01.060.224-2019). 

Υπουργό Υγείας  Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Υγείας  

18.  Ο περί Πολιτικής Αεροπορίας 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 
2019. 
(Αρ. Φακ. 23.01.060.225-2019). 

Υπουργό Μεταφορών, 
Επικοινωνιών και Έργων  

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Μεταφορών, 
Επικοινωνιών και Έργων  

19.  Οι περί Αξιών και Χρηματιστηρίου Αξιών 
Κύπρου - Θέση Προϊστάμενου Τομέα 
(Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.03.056.099-2019). 

Υπουργό Οικονομικών Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Νομικών  

20.  Οι περί Υπηρεσιακών Οχημάτων του 
Κρατικού Τομέα και του Ευρύτερου 
Δημόσιου Τομέα (Τροποποιητικοί) 
Κανονισμοί του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.03.056.100-2019). 

Υπουργό Οικονομικών Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Οικονομικών 
και Προϋπολογισμού  

21.  Οι περί Πολιτικής Αεροπορίας (Άδειες και 
πιστοποιητικά Ελεγκτών Εναέριας 
Κυκλοφορίας) Κανονισμοί του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.03.056.101-2019). 

Υπουργό Μεταφορών, 
Επικοινωνιών και Έργων  

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Μεταφορών, 
Επικοινωνιών και Έργων  

22.  Οι περί Πολιτικής Αεροπορίας (Άδειες και 
πιστοποιητικά Ελεγκτών Εναέριας 
Κυκλοφορίας) (Καταργητικοί) Κανονισμοί 
του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.03.056.102-2019). 

Υπουργό Μεταφορών, 
Επικοινωνιών και Έργων  

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Μεταφορών, 
Επικοινωνιών και Έργων  

23.  Οι περί Πυροβόλων και Μη Πυροβόλων 
Όπλων (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 
2019. 
(Αρ. Φακ. 23.03.050.069-2013). 

Υπουργό Δικαιοσύνης και 
Δημοσίας Τάξεως  

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Νομικών  

24.  Οι περί Κυπριακού Οργανισμού 
Αθλητισμού (Σχέδιο Συντάξεων και 
Χορηγημάτων σε Υπαλλήλους του 
Κυπριακού Οργανισμού Αθλητισμού και 
Εξαρτωμένους τους) (Όμοιο με το Σχέδιο 
Συντάξεων της Κυβέρνησης) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.03.051.067-2014). 

Υπουργό Παιδείας,   
Πολιτισμού, Αθλητισμού και 
Νεολαίας   

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Παιδείας και 
Πολιτισμού  

25.  Οι περί Προστασίας της Παραλίας (Άδειες 
και Δικαιώματα) (Τροποποιητικοί) 
Κανονισμοί του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.03.052.036-2015). 

Υπουργό Εσωτερικών                                                                                                                                                      Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Εσωτερικών  

26.  Οι περί Πανεπιστημίου Κύπρου (Εκλογή, 
Αξιολόγηση και Ανέλιξη Ακαδημαϊκού 
Προσωπικού) (Τροποποιητικοί) 
Κανονισμοί του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.03.053.028-2016). 

Υπουργό Παιδείας,   
Πολιτισμού, Αθλητισμού και 
Νεολαίας   

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Παιδείας και 
Πολιτισμού  

27.  Οι περί Ανοικτού Πανεπιστημίου Κύπρου 
(Εκλογή, Αξιολόγηση και Ανέλιξη 
Διδακτικού Ερευνητικού Προσωπικού) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.03.053.082-2016). 

Υπουργό Παιδείας,   
Πολιτισμού, Αθλητισμού και 
Νεολαίας   

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Παιδείας και 
Πολιτισμού  
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28.  Οι περί Μηχανοκινήτων Οχημάτων και 
Τροχαίας Κινήσεως (Τροποποιητικοί) 
Κανονισμοί του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.03.054.051-2017). 

Υπουργό Μεταφορών, 
Επικοινωνιών και Έργων  

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Μεταφορών, 
Επικοινωνιών και Έργων  

29.  Οι περί της Σύμβασης για την Προστασία 
της Μεσογείου Θάλασσας από τη 
Ρύπανση και περί Συναφών 
Πρωτοκόλλων (Τεχνητοί Ύφαλοι) 
Κανονισμοί του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.03.054.085-2017). 

Υπουργό Γεωργίας, 
Αγροτικής Ανάπτυξης και 
Περιβάλλοντος  

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Περιβάλλοντος 

30.  Οι περί Προσωπικού της Αρχής 
Τηλεπικοινωνιών Κύπρου 
(Τροποποιητικοί) Γενικοί Κανονισμοί του 
2019. 
(Αρ. Φακ. 23.03.054.086-2017). 

Υπουργό Οικονομικών  Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Οικονομικών 
και Προϋπολογισμού  

31.  Οι περί Συντάξεων Υπαλλήλων της 
Αρχής Τηλεπικοινωνιών Κύπρου 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.03.054.087-2017). 

Υπουργό Οικονομικών  Κοινοβουλευτική 
Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

32.  Οι περί Αλιείας (Τροποποιητικοί) 
Κανονισμοί του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.03.054.097-2017). 

Υπουργό Γεωργίας, 
Αγροτικής Ανάπτυξης και 
Περιβάλλοντος  

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Γεωργίας και 
Φυσικών Πόρων  

33.  Οι περί Επιτροπής Σιτηρών Κύπρου 
(Σχέδιο Πρόωρης Εθελοντικής 
Αφυπηρέτησης Υπαλλήλων) Κανονισμοί 
του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.03.054.100-2017). 

Υπουργό Οικονομικών  Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Γεωργίας και 
Φυσικών Πόρων 

34.  Οι περί Πανεπιστημίου Κύπρου 
(Ακαδημαϊκό Προσωπικό) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.03.055.047-2018). 

Υπουργό Παιδείας,   
Πολιτισμού, Αθλητισμού και 
Νεολαίας   

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Παιδείας και 
Πολιτισμού  

35.  Οι περί Πανεπιστημίου Κύπρου 
(Δίδακτρα) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί 
του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.03.055.057-2018). 

Υπουργό Παιδείας,   
Πολιτισμού, Αθλητισμού και 
Νεολαίας   

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Παιδείας και 
Πολιτισμού  

36.  Οι περί Πανεπιστημίου Κύπρου 
(Φοιτητικά Θέματα και Θέματα Σπουδών) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.03.055.058-2018). 

Υπουργό Παιδείας,   
Πολιτισμού, Αθλητισμού και 
Νεολαίας   

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Παιδείας και 
Πολιτισμού  

37.  Οι περί Πανεπιστημίου Κύπρου (Ίδρυση 
Ερευνητικών Μονάδων) (Τροποποιητικοί) 
Κανονισμοί του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.03.055.070-2018). 

Υπουργό Παιδείας,   
Πολιτισμού, Αθλητισμού και 
Νεολαίας   

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Παιδείας και 
Πολιτισμού  

38.  Οι περί Πανεπιστημίου Κύπρου 
(Ερευνητικές Μονάδες) (Γενικοί) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.03.055.071-2018). 

Υπουργό Παιδείας,   
Πολιτισμού, Αθλητισμού και 
Νεολαίας   

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Παιδείας και 
Πολιτισμού  

39.  Οι περί Δασών (Άδειες, Χρήση Δασικών 
Δρόμων και Εξαγωγή Δασικών 
Προϊόντων) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί 
του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.03.055.072-2018). 

Υπουργό Γεωργίας, 
Αγροτικής Ανάπτυξης και 
Περιβάλλοντος  

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Περιβάλλοντος 

40.  Οι περί Κοινωνικών Ασφαλίσεων 
(Εισφορές) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί 
του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.03.055.074-2018). 

Υπουργό Εργασίας, 
Πρόνοιας και Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων  

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Εργασίας, 
Πρόνοιας και Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων  
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41.  Οι περί του Συντονισμού των 
Διαδικασιών Σύναψης Δημοσίων 
Συμβάσεων στους Τομείς της Άμυνας και 
της Ασφάλειας (Τροποποιητικοί) 
Κανονισμοί του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.03.055.098-2018). 

Γενική Λογίστρια  
εκ μέρους του Υπουργού 
Οικονομικών  

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Νομικών  

42.  Οι περί Πυροσβεστικής Υπηρεσίας 
(Γενικοί) Κανονισμοί του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.03.056.009-2019). 

Υπουργό Δικαιοσύνης και 
Δημοσίας Τάξεως  

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Νομικών  

43.  Οι περί Πυροσβεστικής Υπηρεσίας 
(Πειθαρχικοί) Κανονισμοί του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.03.056.010-2019). 

Υπουργό Δικαιοσύνης και 
Δημοσίας Τάξεως  

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Νομικών  

44.  Οι περί Πυροσβεστικής Υπηρεσίας 
(Προαγωγές Μελών Πυροσβεστικής εκτός 
Ειδικών Πυροσβεστών) Κανονισμοί του 
2019. 
(Αρ. Φακ. 23.03.056.011-2019). 

Υπουργό Δικαιοσύνης και 
Δημοσίας Τάξεως  

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Νομικών  

45.  Οι περί Πυροσβεστικής Υπηρεσίας 
(Εφεδρικοί Πυροσβέστες) Κανονισμοί του 
2019. 
(Αρ. Φακ. 23.03.056.012-2019). 

Υπουργό Δικαιοσύνης και 
Δημοσίας Τάξεως  

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Νομικών  

46.  Οι περί Ελέγχου της Ρύπανσης των 
Νερών (Διαχείριση και Διάθεση/Χρήση 
Κοπριάς και άλλων Κτηνοτροφικών 
Αποβλήτων που προκύπτουν από 
Αγελαδοτροφικές Μονάδες) Κανονισμοί 
του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.03.056.013-2019). 

Υπουργό Γεωργίας, 
Αγροτικής Ανάπτυξης και 
Περιβάλλοντος   

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή 
Περιβάλλοντος  

47.  Οι περί Προστασίας και Ευημερίας των 
Ζώων (Προστασία Σκύλων και Γατών σε 
Εκτροφεία, Ξενοδοχεία, Καταφύγια και 
Υποστατικά Φύλαξης) Κανονισμοί του 
2019. 
(Αρ. Φακ. 23.03.056.021-2019). 

Υπουργό Γεωργίας, 
Αγροτικής Ανάπτυξης και 
Περιβάλλοντος 

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή 
Περιβάλλοντος 

48.  Οι περί της Ενιαίας Διαχείρισης Υδάτων 
(Χρήση Υδατικών Έργων για 
Ναυταθλητισμό με Πλωτά Μέσα) 
Κανονισμοί του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.03.056.027-2019). 

Υπουργό Γεωργίας, 
Αγροτικής Ανάπτυξης και 
Περιβάλλοντος  

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Γεωργίας 
και Φυσικών Πόρων 

49.  Οι περί Μηχανοκινήτων Οχημάτων και 
Τροχαίας Κινήσεως (Τροποποιητικοί) 
Κανονισμοί του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.03.056.037-2019).  

Υπουργό Δικαιοσύνης και 
Δημοσίας Τάξεως  

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή 
Μεταφορών, 
Επικοινωνιών και 
Έργων  

50.  Οι περί Διαχείρισης των Αποβλήτων της 
Εξορυκτικής Βιομηχανίας (Χρήση 
Βέλτιστων Διαθέσιμων Τεχνικών σε 
περιπτώσεις Παρουσίας Κυανίου σε 
Λίμνη τελμάτων και περί Διασπώμενου με 
Ασθενές Οξύ Κυανίου) Κανονισμοί του 
2019. 
(Αρ. Φακ. 23.03.056.038-2019). 

Υπουργό Γεωργίας, 
Αγροτικής Ανάπτυξης και 
Περιβάλλοντος 

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή 
Περιβάλλοντος 

51.  Οι περί Διαχείρισης των Αποβλήτων της 
Εξορυκτικής Βιομηχανίας (Επιθεωρήσεις) 
Κανονισμοί του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.03.056.039-2019). 

Υπουργό Γεωργίας, 
Αγροτικής Ανάπτυξης και 
Περιβάλλοντος 

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή 
Περιβάλλοντος 
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52.  Οι περί Διαχείρισης των Αποβλήτων της 
Εξορυκτικής Βιομηχανίας (Χρηματικές 
Εγγυήσεις) Κανονισμοί του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.03.056.040-2019). 

Υπουργό Γεωργίας, 
Αγροτικής Ανάπτυξης και 
Περιβάλλοντος 

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή 
Περιβάλλοντος 

53.  Οι περί Ιατρών και Οδοντιάτρων 
(Συντάξεις και Χορηγήματα) Κανονισμοί 
του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.03.056.041-2019). 

Υπουργό Υγείας  Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Υγείας 

54.  Οι περί Θεατρικού Οργανισμού Κύπρου 
(Αξιολόγηση Υπαλλήλων) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.03.056.053-2019). 

Υπουργό Παιδείας,   
Πολιτισμού, Αθλητισμού και 
Νεολαίας   

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Παιδείας και 
Πολιτισμού  

55.  Οι περί Θεατρικού Οργανισμού Κύπρου 
(Ταμείο Προνοίας) (Τροποποιητικοί) 
Κανονισμοί του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.03.056.054-2019). 

Υπουργό Παιδείας,   
Πολιτισμού, Αθλητισμού και 
Νεολαίας   

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Παιδείας και 
Πολιτισμού  

56.  Οι περί Θεατρικού Οργανισμού Κύπρου 
(Θέση Γενικού Διευθυντή) Κανονισμοί του 
2019. 
(Αρ. Φακ. 23.03.056.055-2019). 

Υπουργό Παιδείας,   
Πολιτισμού, Αθλητισμού και 
Νεολαίας   

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Νομικών  

57.  Οι περί της Αρχής Ψηφιακής Ασφάλειας 
(Όροι Πρόσληψης και Υπηρεσίας 
Υπαλλήλων) Κανονισμοί του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.03.056.064-2019). 

Υπουργό Μεταφορών, 
Επικοινωνιών και Έργων  

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Μεταφορών, 
Επικοινωνιών και 
Έργων  

58.  Οι περί Φυλακών (Γενικοί) Κανονισμοί 
του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.03.056.070-2019). 

Υπουργό Δικαιοσύνης και 
Δημοσίας Τάξεως  

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Νομικών  

59.  Οι περί Εισροών και Εκροών του Εθνικού 
Ταμείου Επενδύσεων και του Κυπριακού 
Οργανισμού Διαχείρισης Επενδύσεων και 
για Συναφή Θέματα Κανονισμοί του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.03.056.079-2019). 

Υπουργό Οικονομικών  Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Οικονομικών 
και Προϋπολογισμού  

60.  Οι περί Ασφάλειας Δικτύων και 
Συστημάτων Πληροφοριών (Τέλη) 
Κανονισμοί του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.03.056.080-2019). 

Υπουργό Μεταφορών, 
Επικοινωνιών και Έργων  

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή  
Μεταφορών, 
Επικοινωνιών και Έργων 

61.  Οι περί Επιστημονικού Τεχνικού 
Επιμελητηρίου Κύπρου (Αιτήσεις και 
Τέλη) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 
2019. 
(Αρ. Φακ. 23.03.056.081-2019). 

Υπουργό Μεταφορών, 
Επικοινωνιών και Έργων  

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή  
Μεταφορών, 
Επικοινωνιών και Έργων 

62.  Οι περί Δημιουργίας Μητρώου Αγροτών 
και Γεωργικών Εκμεταλλεύσεων 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.03.056.082-2019). 

Υπουργό Γεωργίας, 
Αγροτικής Ανάπτυξης και 
Περιβάλλοντος  

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Γεωργίας και 
Φυσικών Πόρων  

63.  Οι περί Κοινωνικών Ασφαλίσεων 
(Λογαριασμοί του Ταμείου) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.03.056.084-2019). 

Υπουργό Εργασίας, 
Πρόνοιας και Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων  

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Εργασίας, 
Πρόνοιας και Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων  

64.  Ειδικά εντάλματα πληρωμής  
(αρ. 33, 34, 36, 37, 39, 40, 42 και 43) του 
2019 με έγκριση του Υπουργού 
Οικονομικών, ημερομηνίας 22 Οκτωβρίου 
2019, σύμφωνα με τις πρόνοιες των 
Κανονισμών 14 και 15 των περί της 
Δημοσιονομικής Ευθύνης και του 
Δημοσιονομικού Πλαισίου Κανονισμών 

Υπουργό Οικονομικών  Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Οικονομικών 
και Προϋπολογισμού  
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του 2016 και των διατάξεων του άρθρου 
63 του περί της Δημοσιονομικής Ευθύνης 
και του Δημοσιονομικού Πλαισίου Νόμου 
του 2014 [Νόμος αρ. 20(Ι) του 2014], 
καθώς και τις διατάξεις του εδαφίου (3) 
του άρθρου 4 του περί Προϋπολογισμού 
του 2019 Νόμου του 2018 [Νόμος αρ. 
59(ΙΙ) του 2018]. 
(Αρ. Φακ. 13.04.001). 

65.  Ειδικό ένταλμα πληρωμής για μεταφορά 
πιστώσεων μεταξύ διαφορετικών 
οικονομικών φορέων που υπάγονται στο 
ίδιο υπουργείο με έγκριση του Υπουργού 
Οικονομικών με αρ. 8006 του 2019, 
ημερομηνίας 23 Οκτωβρίου 2019, 
σύμφωνα με τις πρόνοιες των 
Κανονισμών 14 και 15 των περί της 
Δημοσιονομικής Ευθύνης και του 
Δημοσιονομικού Πλαισίου Κανονισμών 
του 2016 και των διατάξεων του άρθρου 
63 του περί της Δημοσιονομικής Ευθύνης 
και του Δημοσιονομικού Πλαισίου Νόμου 
του 2014 [Νόμος αρ. 20(Ι) του 2014], 
καθώς και του εδαφίου (3) του άρθρου 4 
του περί Προϋπολογισμού του 2019 
Νόμου του 2018 [Νόμος αρ. 59(ΙΙ) του 
2018]. 
(Αρ. Φακ. 13.04.004). 

Υπουργό Οικονομικών  Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Οικονομικών 
και Προϋπολογισμού  

66.  Ειδικά εντάλματα μεταφοράς για 
μεταφορά πιστώσεων μεταξύ 
ομάδων/υποομάδων του 
προϋπολογισμού κάτω από το ίδιο 
κεφάλαιο με έγκριση του προϊσταμένου 
του οικονομικού φορέα, ημερομηνίας 23 
Οκτωβρίου  2019, σύμφωνα με τις 
πρόνοιες των Κανονισμών 14 και 15 των 
περί της Δημοσιονομικής Ευθύνης και του 
Δημοσιονομικού Πλαισίου Κανονισμών 
του 2016 και των διατάξεων του άρθρου 
63 του περί της Δημοσιονομικής Ευθύνης 
και του Δημοσιονομικού Πλαισίου Νόμου 
του 2014 [Νόμος αρ. 20(Ι) του 2014], 
καθώς και του εδαφίου (3) του άρθρου 4 
του περί 
Προϋπολογισμού του 2019 Νόμου του 
2018 [Νόμος αρ. 59(ΙΙ) του 2018]. 
(Αρ. Φακ. 13.04.005). 

Υπουργό Οικονομικών  Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Οικονομικών 
και Προϋπολογισμού  

67.  Έκθεση του Υπουργείου Εργασίας, 
Πρόνοιας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων,  
ημερομηνίας 29 Οκτωβρίου 2019, προς 
τη Βουλή των Αντιπροσώπων σχετικά με 
τις επενδύσεις του Ταμείου Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων για την περίοδο από την 1η  
Ιουλίου 2019 μέχρι την 30ή  Σεπτεμβρίου 
2019. 
(Αρ. Φακ. 11.06.001). 

Υπουργό Εργασίας, 
Πρόνοιας και Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων  

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Εργασίας, 
Πρόνοιας και 
Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων  

68.  Φθινοπωρινή Έκθεση για το 2019, 
ημερομηνίας  30 Οκτωβρίου 2019,   
σύμφωνα με τις διατάξεις των άρθρων 
33, 35 και 37 του περί της 
Δημοσιονομικής Ευθύνης και του 

Δημοσιονομικό Συμβούλιο Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Οικονομικών 
και Προϋπολογισμού  
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Δημοσιονομικού Πλαισίου Νόμου του 
2014  
[Νόμος αρ. 20(Ι) του 2014]. 
(Αρ. Φακ. 13.06.007). 

Προτάσεις νόμου Κατάθεση από  Παραπομπή σε  

1. Ο περί Οδικής Ασφάλειας 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.02.060.134-2019). 

Άννα Θεολόγου, ανεξάρτητη 
βουλευτή, και  
Γιώργο Περδίκη, βουλευτή 
του Κινήματος Οικολόγων-
Συνεργασία Πολιτών  

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Μεταφορών, 
Επικοινωνιών και 
Έργων  

2. Ο περί του Καθορισμού των Ελάχιστων 
Κριτηρίων/Προϋποθέσεων Σχέσης 
Εργασίας μεταξύ Εργοδότη και 
Εργοδοτουμένου Νόμος του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.02.060.135-2019). 

Αντρέα Φακοντή  
εκ μέρους της 
κοινοβουλευτικής ομάδας 
ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες 
Δυνάμεις 

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Εργασίας, 
Πρόνοιας και 
Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων  

3. Ο περί της Διαδικασίας Ρύθμισης 
Ληξιπρόθεσμων Φορολογικών Οφειλών 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.02.060.136-2019). 

Ζαχαρία Κουλία και Παύλο 
Μυλωνά, βουλευτές του 
Δημοκρατικού Κόμματος  

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Οικονομικών 
και Προϋπολογισμού  

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Κεφάλαιο Τρίτο:  Ερωτήσεις και απαντήσεις.  Αυτές έχουν ήδη δοθεί γραπτώς.  

(Οι ερωτήσεις των βουλευτών) 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.149, ημερομηνίας 16 Οκτωβρίου 2019, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λάρνακας κ. Χρίστου Ορφανίδη 

«Στις 28 Μαΐου 2019 έλαβα απάντηση σε σχετικό ερώτημά μου, ημερομηνίας 29 Οκτωβρίου 2018, με 
αριθμό φακέλου 23.06.011.03.276, το οποίο αφορούσε την ασφαλτόστρωση αγροτικού δρόμου ο οποίος 
εμπίπτει στην παραλιακή περιοχή Ορμίδειας-Ξυλοφάγου και στα όρια των βρετανικών βάσεων Δεκέλειας.  

Ο Υπουργός Εσωτερικών με ενημέρωσε ότι επαφίεται στη διοίκηση των βρετανικών βάσεων η προώθηση 
της περιβαλλοντικής μελέτης στο Τμήμα Περιβάλλοντος για αξιολόγηση και έκδοση σχετικής περιβαλλοντικής 
γνωμάτευσης.  

Ως εκ των πιο πάνω, παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό όπως ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων 
για τα εξής: 

1. Κατά πόσο η διοίκηση των βρετανικών βάσεων προώθησε την περιβαλλοντική μελέτη στο Τμήμα 
Περιβάλλοντος για την αξιολόγηση και την έκδοση σχετικής περιβαλλοντικής γνωμάτευσης. 

2. Αν, ναι, σε ποιο στάδιο βρίσκεται η σχετική αξιολόγηση για την έκδοση της περιβαλλοντικής γνωμάτευσης 
από το Τμήμα Περιβάλλοντος.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.150, ημερομηνίας 16 Οκτωβρίου 2019, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λάρνακας κ. Χρίστου Ορφανίδη 

 «Σε συνέχεια της απάντησης που έλαβα, ημερομηνίας 7 Οκτωβρίου 2019, σε σχετικό ερώτημά μου με αρ. 
φακ. 23.06.011.03.635, από τον Υπουργό Γεωργίας, Αγροτικής Ανάπτυξης και Περιβάλλοντος, επιθυμώ να 
επισημάνω τα εξής: 

1. Εκφράζω τη δυσαρέσκειά μου για την καθυστέρηση που παρατηρήθηκε, μέχρι να λάβω την απάντησή 
σας, αφού η αναμονή ξεπέρασε τους τέσσερις μήνες, για ένα θέμα που αφορά την ποιότητα νερού ενός 
υδατοφράκτη.  

2. Εξ όσων έχω ενημερωθεί, τα παραπλήσια ρυάκια τα οποία διοχετεύουν νερό στον υδατοφράκτη 
Καλαβασού δεν είναι ένα, αλλά δύο. 

3. Θεωρώ ότι δε λήφθηκε κανένα μέτρο και αφέθηκε να γίνεται μόλυνση ενός σημαντικότατου ταμιευτήρα 
νερού για τουλάχιστον δυο μήνες μετά την επισήμανση. Παράλληλα, δεν είναι αρκετό να διατηρούμε τη 
μόλυνση εντός των αποδεκτών ορίων. Διερωτώμαι κατά πόσο έχουν υπολογιστεί οι ποσότητες καδμίου 
και νικελίου που έχουν διοχετευτεί στον υδατοφράκτη. Η αύξηση της περιεκτικότητας του νερού σε βαρέα 
μέταλλα που μπορεί να αποφευχθεί, ανεξάρτητα αν είναι εντός ορίων, δεν είναι κατά κανέναν τρόπο 
αποδεκτή και οποιαδήποτε άλλη άποψη αντιβαίνει τις σύγχρονες αρχές για τη διαχείριση του 
περιβάλλοντος. 
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Ως εκ των πιο πάνω, παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό όπως ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων ως 
εξής: 

1. Να μας σταλούν όλοι οι έλεγχοι που έχουν γίνει από την αρχή έως και σήμερα και τα αποτελέσματά τους 
λεπτομερώς, περιλαμβανόμενων των αναλύσεων και από τα δύο ρυάκια, το νερό του υδατοφράκτη, 
καθώς και αναλύσεις ιζημάτων στον υδατοφράκτη και ιδιαίτερα στην εκβολή των δύο ρυακιών. 

2. Να αναφερθούν τα μέτρα που έχουν παρθεί για την προστασία των ερασιτεχνών ψαράδων που ψαρεύουν 
ακριβώς και γύρω από τα σημεία που εκβάλλουν τα δυο ρυάκια. 

3. Να αναφερθεί κατά πόσο έχουν γίνει σχέδια ή/και ενέργειες για αντιμετώπιση του προβλήματος κατά την 
επερχόμενη περίοδο βροχών και ποια είναι αυτά.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.151, ημερομηνίας 16 Οκτωβρίου 2019, της βουλευτού εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Ειρήνης Χαραλαμπίδου 

 «Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων σε σχέση με την 
πολεοδομική άδεια που έχει εκδοθεί και αφορά ανέγερση δύο τριώροφων πολυκατοικιών στα οικόπεδα με αριθμό 
768 και 769, Φ/Σχ.21/53 Ε2, στην Έγκωμη. 

 Ως βουλευτής και δημότης Έγκωμης, έχω δεχθεί καταγγελίες ότι, κατά παράβαση κάθε κανονισμού, το 
Τμήμα Πολεοδομίας και Οικήσεως προχώρησε σε έκδοση άδειας για την ανέγερση δύο τριώροφων 
πολυκατοικιών πάνω σε υποστυλώματα, οι οποίες θα έχουν 36 διαμερίσματα του ενός υπνοδωματίου. 

 Η πολεοδομία φαίνεται να μην έχει λάβει υπόψη ούτε τον χαρακτήρα, ούτε την κλίμακα της 
περιβαλλοντικής περιοχής στην οποία γίνεται η ανάπτυξη, αλλά ούτε τα σοβαρότατα κυκλοφοριακά προβλήματα 
τα οποία θα επιδεινωθούν.  Οι πολυκατοικίες ανεγείρονται σε αδιέξοδο, όπου η πρόσβαση είναι ένας και μόνο 
δρόμος. 

 Επισυνάπτω: 

1. Επιστολή η οποία εστάλη 23 Απριλίου 2019 από κατοίκους της περιοχής των οποίων η ασφάλεια 
επηρεάζεται. 

2. Επιστολή του δήμου Έγκωμης, σύμφωνα με την οποία ο δήμος Έγκωμης συμμερίζεται τις ανησυχίες των 
δημοτών για αλλοίωση του χαρακτήρα ευαίσθητων οικιστικών περιοχών.  Καθιστά επίσης σαφέστατη τη 
διαφωνία του με την έγκριση πολεοδομικών άδειών εντός οικιστικών περιοχών για οικοδομές που 
περιλαμβάνουν μονάρια διαμερίσματα τα οποία με τη λεγόμενη πιλοτή μετατρέπονται με μαζικό τρόπο σε 
φοιτητικές εστίες.  Να σημειωθεί ότι σε άλλους χώρους στην Έγκωμη επιτρέπεται η χωροθέτηση 
φοιτητικών εστιών. 

 Αναμένω να τοποθετηθείτε αναλυτικά σε όλα -ένα προς ένα- τα σημεία που εγείρονται στην επιστολή που 
επισυνάπτω, ημερομηνίας 23 Απριλίου 2019. 

 Καταγγέλλω επίσης -και απαιτώ να διερευνηθεί- ότι κάτοικος του δήμου Έγκωμης στις 29 Μαρτίου 2019 
επισκέφθηκε τα γραφεία της πολεοδομίας κατέβαλε το ποσό των €50 προκειμένου να πληροφορηθεί για το είδος 
της οικοδομής και κατά πόσο υπήρχε άδεια από πλευράς πολεοδομίας και υπάλληλος της πολεοδομίας τον 
ενημέρωσε ότι δεν έχει εκδοθεί άδεια από την πολεοδομία, πράγμα που αποδείχθηκε στη συνέχεια αναληθές. 

 Στη συνέχεια, αρχές Απριλίου, ζητήθηκε συνάντηση με το διευθυντή πολεοδομίας.  Στη συνάντηση 
παρευρέθηκαν περίπου δέκα επηρεαζόμενοι και στη διάρκειά της διαφάνηκε ότι ο ίδιος ο διευθυντής της 
πολεοδομίας αγνοούσε σημαντικά στοιχεία που αφορούσαν τις οικοδομές και, σύμφωνα με την ενημέρωση που 
είχαμε, τους εξήγησε ότι δόθηκε παρέκκλιση, χωρίς να διασαφηνίζει τη βάση στην οποία αυτή δόθηκε και ως 
προς τι. 

 Το σημαντικότερο δε είναι ότι η πολεοδομία είχε δώσει άδεια ανέγερσης της οικοδομής από τις 15 Μαρτίου 
2019.  Η ταχύτητα δε με την οποία η πολεοδομία εξέδωσε την άδεια είναι εντυπωσιακή, αφού η αίτηση 
υποβλήθηκε στις 25 Ιανουαρίου 2019 και η άδεια εκδόθηκε μέσα σε δύο μήνες.  Ελπίζω με την ίδια ταχύτητα να 
παραχωρούνται όλες οι πολεοδομικές άδειες. 

 Όσα καταγράφω πιο πάνω είναι μετά από γραπτές καταγγελίες των επηρεαζομένων.» 

Σημείωση: Τα επισυνημμένα έγγραφα έχουν καταχωρισθεί στο Αρχείο της Βουλής.  Αντίγραφό τους 
στάλθηκε στον αρμόδιο υπουργό. 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.152, ημερομηνίας 17 Οκτωβρίου 2019, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λεμεσού κ. Αδάμου Αδάμου 

 «Η εταιρεία Hellenic Copper Mines (HCM) ασχολείται με την παραγωγή χρυσού και αργυρού από την 
αξιοποίηση χρυσοφόρων αποθεμάτων με τη χρήση κυανιούχου νατρίου και της δόθηκε άδεια εγκατάστασης 
εξορυκτικών αποβλήτων με αρ. 2017.001.  Σύμφωνα με τον Περί Διαχείρισης των Αποβλήτων της Εξορυκτικής 
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Βιομηχανίας Νόμο του 2009, ερωτάται ο αρμόδιος υπουργός, καθώς και οι υπηρεσίες πώς δόθηκε η παρούσα 
άδεια, χωρίς πρώτα να εναρμονιστεί το εθνικό δίκαιο με τους πιο κάτω κανονισμούς: 

1. Οι περί Διαχείρισης των Αποβλήτων της Εξορυκτικής Βιομηχανίας (Χρήση Βέλτιστων Διαθέσιμων 
Τεχνικών σε Περιπτώσεις Παρουσίας Κυανίου σε Λίμνη Τελμάτων και περί Διασπώμενου με Ασθενές Οξύ 
Κυανίου) Κανονισμοί του 2019. 

2. Οι περί Διαχείρισης των Αποβλήτων της Εξορυκτικής Βιομηχανίας (Επιθεωρήσεις) Κανονισμοί του 2019. 

3. Οι περί Διαχείρισης των Αποβλήτων της Εξορυκτικής Βιομηχανίας (Χρηματικές Εγγυήσεις) Κανονισμοί 
του 2019. 

 Επίσης, ερωτάται ο αρμόδιος υπουργός και παρακαλώ να μας ενημερώσει αν έχει δοθεί οποιαδήποτε 
παράταση ή ανανέωση των σχετικών αδειών τους τελευταίους μήνες. 

 Παρακαλώ επίσης όπως μας ενημερώσετε για το ποια είναι η διαδικασία αδειοδότησης τέτοιων 
εγκαταστάσεων και αν είναι απαραίτητη προϋπόθεση η πολεοδομική άδεια, καθώς και υπό ποιο καθεστώς 
δόθηκαν οι παρούσες άδειες. 

 Επίσης, γίνεται λόγος για παραγωγή νικελίου.  Αν αυτό ισχύει, ενημερώστε μας αν δόθηκε επιπρόσθετη 
άδεια.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.153, ημερομηνίας 17 Οκτωβρίου 2019, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λάρνακας κ. Χρίστου Ορφανίδη 

 «Συνέπεια των όσων εξαγγέλθηκαν στις 10 Οκτωβρίου 2017 κατά τη διάρκεια δημοσιογραφικής 
διάσκεψης στη Λάρνακα, όταν ο τέως πρύτανης του Πανεπιστημίου Κύπρου ανακοίνωσε επίσημα την ίδρυση 
της νέας σχολής του Πανεπιστημίου Κύπρου, και συγκεκριμένα των Τμημάτων Θαλάσσιας Τεχνολογίας και 
Θαλάσσιου Περιβάλλοντος, σε συνδυασμό με τη δήλωση του Προέδρου της Δημοκρατίας που έλαβε χώρα τον 
Μάιο του 2018, ότι είναι οριστική η απόφαση της κυβέρνησης για τη δημιουργία των σχολών στο παλιό 
λεπροκομείο και ότι τα δύο αυτά πρώτα τμήματα θα λειτουργήσουν τον Σεπτέμβριο του 2019 σε ενοικιαζόμενους 
χώρους, ήταν η αναμονή και η προσδοκία μας πως αυτά θα λειτουργούσαν κατά το τρέχον έτος.  

 Η εξαγγελία αυτή δεν έχει υλοποιηθεί μέχρι και σήμερα.  

 Ως εκ των πιο πάνω, παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό όπως ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων 
για τα εξής: 

1. Γιατί μέχρι σήμερα δεν έχει υλοποιηθεί η εξαγγελία αυτή; 

2. Σε ποιο στάδιο βρίσκεται η πιο πάνω εξαγγελία; 

3. Για ποιο λόγο σημειώνεται τόσο μεγάλη καθυστέρηση στην υλοποίηση του έργου;» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.154, ημερομηνίας 17 Οκτωβρίου 2019, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Σύμφωνα με τον περί Διαμεσολάβησης σε Οικογενειακές Διαφορές Νόμο, το Υπουργείο Δικαιοσύνης και 
Δημοσίας Τάξεως τηρεί ειδικό Μητρώο Διαμεσολαβητών Οικογενειακών Διαφορών στο οποίο εγγράφονται, μετά 
από αίτησή τους και καταβολή σχετικού τέλους, πρόσωπα που επιθυμούν να διενεργούν διαμεσολάβηση ως 
διαμεσολαβητές οικογενειακών διαφορών και τα οποία πληρούν συγκεκριμένες προϋποθέσεις. Το Μητρώο 
Διαμεσολαβητών Οικογενειακών Διαφορών, σύμφωνα με τη νομοθεσία, δημοσιεύεται στην ιστοσελίδα του 
Υπουργείου Δικαιοσύνης και Δημοσίας Τάξεως. 

 Έχω πληροφορηθεί ότι το αρμόδιο υπουργείο δεν έχει ακόμα προχωρήσει στη σύσταση του σχετικού 
μητρώου και ότι επίσης δρομολογείται παράταση της ημερομηνίας ισχύος της υπό αναφορά νομοθεσίας.  

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν ευσταθεί η πιο πάνω 
πληροφόρηση και, αν ναι, για ποιο λόγο παρατηρείται αυτή η καθυστέρηση στη δημοσίευση του Μητρώου 
Διαμεσολαβητών Οικογενειακών Διαφορών και πότε πρόκειται να δημοσιευτεί. Εξετάζεται το ενδεχόμενο 
παράτασης της ημερομηνίας ισχύος της νομοθεσίας και, αν ναι, για ποιο λόγο;» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.155, ημερομηνίας 17 Οκτωβρίου 2019, της βουλευτού εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Ειρήνης Χαραλαμπίδου 

 «Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να μας εξηγήσει πώς αποφασίστηκε από το Υπουργικό Συμβούλιο να 
παραχωρήσει διαβατήρια, σύμφωνα με το δημοσίευμα του πρακτορείου “Reuters”, σε άτομα του οικογενειακού 
περιβάλλοντος του Πρωθυπουργού της Καμπότζης και σε μέλη της πολιτικής ελίτ της χώρας που πρόσκεινται 
σε αυτόν, δεδομένου του καθεστώτος που επικρατεί στη χώρα αυτή, γεγονός που μας εκθέτει διεθνώς. 

 Σύμφωνα με το δημοσίευμα φαίνεται επίσης οι αξιωματούχοι αυτοί να έχουν μεταφέρει δεκάδες 
εκατομμύρια ευρώ εκτός της χώρας. 
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 Παρακαλούμε όπως δοθούν εξηγήσεις και αιτιολογήσεις για την απόφαση αυτή, δεδομένου ότι η 
πληροφόρηση που έχουμε για άτομα που έχουν πάρει υπηκοότητα γίνεται κυρίως από διεθνή μέσα 
ενημέρωσης.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.156, ημερομηνίας 21ης Οκτωβρίου 2019, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι οι εργαζόμενοι από τρίτες χώρες πραγματοποίησαν εκδήλωση διαμαρτυρίας με 
αίτημα τη διευθέτηση του θέματος που αφορά στις εισφορές που καταβάλλουν στις Υπηρεσίες Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων. Ειδικότερα, οι εργαζόμενοι διαμαρτύρονται ότι δεν μπορούν να μεταφέρουν τις εισφορές που έχουν 
καταβάλει στις Υπηρεσίες Κοινωνικών Ασφαλίσεων στις δικές τους χώρες λόγω της μη ύπαρξης διμερών 
συμφωνιών μεταξύ της Κυπριακής Δημοκρατίας και τρίτων χωρών που να ρυθμίζουν το εν λόγω θέμα.  

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν ισχύει ο ισχυρισμός 
ότι εργαζόμενοι από τρίτες χώρες αντιμετωπίζουν τέτοιας φύσεως προβλήματα όσον αφορά στις εισφορές που 
καταβάλλουν στις Υπηρεσίες Κοινωνικών Ασφαλίσεων και, εάν ναι, με ποιο τρόπο προτίθεται η Κυπριακή 
Δημοκρατία να ρυθμίσει το εν λόγω θέμα, ώστε να αρθεί αυτή η αδικία εις βάρος της συγκεκριμένης ομάδας 
εργαζομένων. Με ποιες τρίτες χώρες η Κυπριακή Δημοκρατία έχει συνάψει σχετικές συμφωνίες για μεταφορά 
των συνταξιοδοτικών δικαιωμάτων;» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.157, ημερομηνίας 21ης Οκτωβρίου 2019, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Από δημοσίευμα στον ημερήσιο τύπο πληροφορήθηκα ότι η κυβέρνηση πρότεινε στην εταιρεία “Ayia 
Napa Forest Golf Ltd” τη χωροθέτηση γηπέδου γκολφ σε μέρος του κρατικού δάσους Σωτήρας στην επαρχία 
Αμμοχώστου και σε έκταση περίπου 770 δεκαρίων. Η εταιρεία, σύμφωνα με το δημοσίευμα, αποδέχτηκε την εν 
λόγω πρόταση και τον περασμένο Ιούλιο υπέβαλε επίσημο αίτημα στο Τμήμα Δασών για μακροχρόνια μίσθωση 
κρατικής δασικής γης. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων σε ποιο στάδιο 
βρίσκεται η υπό αναφορά υπόθεση, για ποιο λόγο επιλέχθηκε αυτή η τοποθεσία από την κυβέρνηση και με ποιο 
τρόπο διασφαλίζεται η προστασία του φυσικού περιβάλλοντος της περιοχής.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.158, ημερομηνίας 21ης Οκτωβρίου 2019, της βουλευτού εκλογικής 
περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Άννας Θεολόγου 

 «Παρακαλώ όπως ο αρμόδιος υπουργός μάς ενημερώσει κατά πόσο η Κύπρος έχει εναρμονιστεί με την 
ευρωπαϊκή Οδηγία 2019/1158/ΕΕ, η οποία κατήργησε την Οδηγία 2010/18/ΕΕ.  Η εν θέματι Οδηγία αφορά την 
ισορροπία μεταξύ επαγγελματικής και ιδιωτικής ζωής για τους γονείς και τους φροντιστές, παραχωρώντας 
αμειβόμενη γονεϊκή άδεια και ευέλικτες ρυθμίσεις εργασίας στους εργαζόμενους γονείς, καθώς και άδεια 
φροντίδας στους φροντιστές. 

 Σε περίπτωση που δεν έχουμε προβεί ως Κυπριακή Δημοκρατία σε οποιαδήποτε διαβήματα, παρακαλώ 
όπως θέσετε τα χρονοδιαγράμματα εναρμόνισης με την εν λόγω Οδηγία, καθώς άπτεται του υπέρτατου 
συμφέροντος του παιδιού και του θεσμού της οικογένειας στο σύνολο.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.159, ημερομηνίας 22 Οκτωβρίου 2019, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Μαρίνου Μουσιούττα 

 «Όπως έχω πληροφορηθεί, τα εκπαιδευτικά σεμινάρια που υποχρεούνται πλέον να παρακολουθούν οι 
δικηγόροι για ανανέωση της άδειάς τους χρεώνονται μέχρι και €200 το ένα, ποσό ίσο με το μηνιαίο εισόδημα 
ενός ασκούμενου δικηγόρου που δεν εμπίπτει στο πρόγραμμα της ΕΕ.  Να σημειώσω ότι αρχικά πληροφόρησαν 
ότι θα είναι δωρεάν λόγω της υποχρεωτικής και συνεχόμενης κατάρτισης.  Ποιος εισπράττει αυτά τα λεφτά;  Ο 
σύλλογος, ο ακαδημαϊκός ομιλητής, το πανεπιστήμιο, ο καλεσμένος ομιλητής ή τα δικηγορικά που το 
διοργανώνουν;  Πώς αξιοποιούνται αυτά τα χρήματα;  Τέτοιες ανοιχτές συζητήσεις δημόσιου ενδιαφέροντος θα 
έπρεπε να είναι προσβάσιμες στον κόσμο, αφού είναι κυρίως ενημερωτικού και όχι εκπαιδευτικού χαρακτήρα.  
Σημειώνεται ότι δεν αποκτάται κάποιο επιπλέον προσόν με την παρακολούθησή τους.  Παρακαλείται ο αρμόδιος 
υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αναλόγως.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.160, ημερομηνίας 22 Οκτωβρίου 2019, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Μαρίνου Μουσιούττα 

 «Περιστατικά σεξουαλικής παρενόχλησης στο χώρο εργασίας γεμίζουν τις δικαστικές αίθουσες τα 
τελευταία χρόνια παγκοσμίως.  Από ό,τι έχω υπόψη μου στις ΗΠΑ υποχρεώνονται με το νόμο όλες οι 
επιχειρήσεις άνω των πενήντα υπαλλήλων, μέχρι το τέλος του 2019, να παρέχουν υποχρεωτικά εκπαιδευτικά 
σεμινάρια σε όλους (άντρες και γυναίκες) τα οποία να εμπεριέχουν οπτικοακουστικό υλικό και εξατομικευμένα 
ερωτηματολόγια για την πλήρη κατανόηση του φαινομένου, που, εκτός των άλλων, κοστίζουν πολλά χρήματα 
και στις επιχειρήσεις, λόγω της ευθύνης που φέρουν, αν αυτό εκτυλίσσεται στο χώρο εργασίας.  Αυτά τα 
σεμινάρια θα επαναλαμβάνονται κάθε δύο χρόνια (https://www.shrm.org/resourcesandtools/tools-and-
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samples/toolkits/pages/california_complying-with-california-sexual-harassment-training-requirements.aspx). 
Γίνεται ταυτόχρονη ευαισθητοποίηση κυρίως μέσω του κινήματος #MeToo με διάφορες δράσεις.   

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να μας ενημερώσει για τυχόν παρόμοιες δράσεις στην Κύπρο και αν δεν 
υπάρχουν τι προτίθεται να κάνει.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.161, ημερομηνίας 22 Οκτωβρίου 2019, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λάρνακας κ. Χρίστου Ορφανίδη 

 «Κατά την πρόσφατη συνεδρία της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Παιδείας και Πολιτισμού στη Βουλή, 
ημερομηνίας 16 Οκτωβρίου 2019, συζητήθηκε και το θέμα που αφορά την ανάγκη εκσυγχρονισμού της 
νομοθεσίας για τη λειτουργία των γυμναστηρίων.  Από τα τουλάχιστον 700 γυμναστηρία που λειτουργούν αυτή 
τη στιγμή μόνο τα 108 είναι αδειοδοτημένα από τον ΚΟΑ, ενώ πολλά από αυτά αντιμετωπίζουν πρόβλημα το 
οποίο συνήθως αφορά το ότι δεν κατέχουν πολεοδομική άδεια.  Παράλληλα, γνωρίζω ότι παρατηρείται 
καθυστέρηση στην εξέταση και έκδοση των εν λόγω αδειών.  

 Ως εκ των πιο πάνω, παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό όπως ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων 
για τα εξής: 

1. Ποιοι είναι οι κύριοι λόγοι οι οποίοι εμποδίζουν την έκδοση πολεοδομικής άδειας σε γυμναστήρια; 

2. Για ποιο λόγο παρατηρείται η καθυστέρηση στην εξέταση και έκδοση των αδειών;» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.162, ημερομηνίας 2 Οκτωβρίου 2019, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Νίκου Κέττηρου 

 «Έχουμε γίνει δέκτες έντονων παραπόνων και διαμαρτυριών από πρόσφυγες ενοίκους της πολυκατοικίας 
στον συνοικισμό Αγίου Ιωάννη, 11ος δρόμος, αρ. 20, στη Λεμεσό.  Καταγγέλλουν ότι στην πολυκατοικία, η οποία 
ολοκληρώθηκε το 2012, έχουν γίνει κατασκευαστικά λάθη τα οποία δημιουργούν πολλαπλά προβλήματα στη 
λειτουργικότητα του κτιρίου και επηρεάζουν την ποιότητα ζωής των ενοίκων. 

 Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός όπως ενημερώσει τη Βουλή των  Αντιπροσώπων κατά πόσο είναι σε 
γνώση του τα πιο πάνω προβλήματα και ποιες ενέργειες γίνονται για την επίλυσή τους, καθώς και για την έκδοση 
τίτλων ιδιοκτησίας στους πρόσφυγες δικαιούχους.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.163, ημερομηνίας 23 Οκτωβρίου 2019, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Πάφου κ. Ηλία Μυριάνθους 

 «Ο δρόμος Περιστερώνας-Πόλεως Χρυσοχούς χρειάζεται πάραυτα καθάρισμα σε αρκετά σημεία. 

 Ως εκ τούτου, παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει το σώμα πώς αντιμετωπίζει το ζήτημα 
αυτό, καθώς και ποιο είναι το χρονοδιάγραμμα για τη βελτίωση του δρόμου.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.164, ημερομηνίας 23 Οκτωβρίου 2019, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Πάφου κ. Ηλία Μυριάνθους 

 «Μετά από πολλές προσπάθειες η κοινότητα Πομού, κυρίως με δικές της πρωτοβουλίες, έχει 
αποπερατώσει ένα σημαντικό έργο της που αφορά τον πεζόδρομο που διέρχεται από την κοινότητα.  Ο 
πεζόδρομος αυτός έχει αποδειχθεί από τη χρήση του ότι πρέπει να επεκταθεί προς την κατεύθυνση της 
κοινότητας Παχυάμμου, με κατασκευή ταυτόχρονα και ποδηλατόδρομου. 

 Ως εκ τούτου, καλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων πώς 
αντιμετωπίζει το θέμα αυτό.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.165, ημερομηνίας 23 Οκτωβρίου 2019, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Πάφου κ. Ηλία Μυριάνθους 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι οι μαθητές από την κοινότητα Αγίου Ιωάννη (επαρχία Πάφου) που μεταβαίνουν 
με λεωφορείο από και προς το σχολείο τους έχουν ιδιαίτερες δυσκολίες, καθώς και μεγάλη ταλαιπωρία κατά την 
μετάβασή τους. 

 Συγκεκριμένα το λεωφορείο (minibus) μαζί με τους μαθητές και τους ηλικιωμένους/συνταξιούχους που 
διαμένουν στην κοινότητα αναχωρεί η ώρα 6.00 π.μ. και κατά τη διαδρομή περνάει από άλλες κοινότητες, για να 
μαζέψει και τους μαθητές των άλλων κοινοτήτων.  Στη συνέχεια, αφού πραγματοποιήσει σταθμό στην κοινότητα 
Πραστιού, όλοι οι μαθητές μαζί με τους ηλικιωμένους/συνταξιούχους αποβιβάζονται από το minibus και οι 
μαθητές (περίπου 20 στον αριθμό) επιβιβάζονται σε άλλο λεωφορείο, για να συνεχίζουν τη διαδρομή προς το 
σχολείο τους. 

 Ως εκ τούτου, ερωτάται ο αρμόδιος να ενημερώσει το σώμα πώς σκέφτεται να επιλύσει το πρόβλημα 
αυτό.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.166, ημερομηνίας 23 Οκτωβρίου 2019, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Πάφου κ. Ηλία Μυριάνθους 
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 «Σε πρόσφατη επίσκεψη που πραγματοποίησα στην κοινότητα Αγίου Ιωάννη στην επαρχία Πάφου έγινα 
δέκτης παραπόνων από τους κατοίκους ότι πολλά νεαρά ζευγάρια τόσο από την κοινότητα όσο και από άλλες 
γειτονικές κοινότητες απομακρύνονται από τα χωριά τους, για να εγκατασταθούν σε αστικά κέντρα, με 
αποτέλεσμα πολλές από τις κοινότητες της υπαίθρου να ερημώνονται σταδιακά.  Ένας βασικός λόγος είναι ότι 
στην κοινότητα Αγίου Ιωάννη, αλλά και στη γύρω περιοχή δεν υπάρχουν διαθέσιμα ελληνοκυπριακά τεμάχια, για 
να μπορέσουν να ανεγείρουν την κατοικία τους.  Με βάση τα πιο πάνω, ζητούν όπως το κράτος αναλάβει να 
διαχωρίσει οικόπεδα τα οποία να παραχωρηθούν στα ενδιαφερόμενα ζευγάρια.  Ως εκ τούτου, ερωτάται ο 
αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει το σώμα πώς προσεγγίζει το αίτημα αυτό.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.167, ημερομηνίας 23 Οκτωβρίου 2019, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Πάφου κ. Ηλία Μυριάνθους 

 «Τα τελευταία χρόνια στην επαρχία Πάφου παρατηρείται αύξηση του πληθυσμού της ποντίκας, με 
αποτέλεσμα να δημιουργούνται σοβαρές ζημιές σε γεωργικές καλλιέργειες, κυρίως χαρουπόδεντρα. 

 Αρκετοί κοινοτάρχες διαμαρτύρονται για το γεγονός ότι οι ποσότητες ποντικοφάρμακου που τους 
παραχωρούνται είναι μηδαμινές, για να αντιμετωπίσουν σοβαρά το πρόβλημα αυτό, καθώς και για το ότι οι 
εκστρατείες που γίνονται για την καταπολέμηση της ποντίκας δεν είναι αποδοτικές. 

 Ως εκ τούτου, ερωτάται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει το σώμα πώς αντιμετωπίζει το πρόβλημα 
αυτό.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.168, ημερομηνίας 23 Οκτωβρίου 2019, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Πάφου κ. Ηλία Μυριάνθους 

 «Στην περιοχή γύρω από την κοινότητα του Αγίου Ιωάννη στην επαρχία Πάφου υπάρχουν αρκετά 
αγριοκάτσικα, τα οποία δημιουργούν καταστροφές στις καλλιέργειες. 

 Η κοινότητα ζητάει όπως βρεθεί κάποιος τρόπος για αντιμετώπιση του προβλήματος αυτού και όπως 
παραχωρηθούν ειδικές άδειες από την Υπηρεσία Θήρας για τη θανάτωσή τους. 

 Με βάση αυτά, ερωτάται το αρμόδιο υπουργείο να ενημερώσει το σώμα πώς προσεγγίζει το αίτημα αυτό.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.169, ημερομηνίας 23 Οκτωβρίου 2019, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Πάφου κ. Ηλία Μυριάνθους 

 «Τα τελευταία χρόνια σε πολλά κέντρα αναψυχής παρατηρείται έξαρση του φαινομένου της πώλησης 
μπαλονιών τα οποία περιέχουν αέριο γέλιου. 

 Αυτό έχει ως αποτέλεσμα οι χρήστες που καταναλώνουν το αέριο γέλιου να παρουσιάζουν διάφορα 
προβλήματα υγείας, καθώς και αλλαγή στον τρόπο συμπεριφοράς τους.  Σε πολλές περιπτώσεις σε συνδυασμό 
με την κατανάλωση αλκοόλ η συμπεριφορά τους γίνεται παραβατική ή/και βίαιη.  Ταυτόχρονα με αυτό 
παρουσιάζεται εξίσου σημαντική υποβάθμιση του τουριστικού προϊόντος της χώρας μας. 

 Ως εκ τούτου ερωτάται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει το σώμα πώς προσεγγίζει το πρόβλημα αυτό 
και ποιες ενέργειες λαμβάνει για την αντιμετώπισή του.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.170, ημερομηνίας 23 Οκτωβρίου 2019, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λεμεσού κ. Αντρέα Καυκαλιά 

 «Τον Φεβρουάριο του 2010 λήφθηκε απόφαση για ανέγερση περιφερειακού γυμνασίου στην ανατολική 
περιοχή της Λεμεσού, προκειμένου να επιλυθούν τα προβλήματα διακίνησης που αντιμετωπίζουν καθημερινά οι 
μαθητές για τη φοίτησή τους στα διάφορα εκπαιδευτήρια της Λεμεσού.  Το εν λόγω γυμνάσιο θα καλύψει ανάγκες 
των κοινοτήτων Παρεκκλησίας, Αγίου Τύχωνα, Πύργου, Μονής, Πεντακώμου, Ασγάτας, Κελλακίου, Επταγώνιας, 
Πραστειού Κελλακίου, Αρμενοχωρίου, Βάσας Κελλακίου, Μοναγρουλίου, Καλαβασού, Διερώνας, Αρακαπά, 
Συκόπετρας, Σανίδας, Ζυγίου, Ακαπνούς και Μαρί.  Παράλληλα, θα αποσυμφορήσει τα σχολεία στα οποία 
φοιτούν τώρα οι μαθητές της ανατολικής Λεμεσού. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό όπως μας ενημερώσει: 

1. Σε ποιο στάδιο βρίσκεται η υλοποίηση της απόφασης του 2010; 

2. Ποιοι οι σχεδιασμοί από πλευράς Υπουργείου Παιδείας και Πολιτισμού ώστε να δρομολογηθεί έμπρακτα 
η ανέγερση του έργου;» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.171, ημερομηνίας 23 Οκτωβρίου 2019, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Χαράλαμπου Θεοπέμπτου 

 «Από την απάντηση του Υπουργού Δικαιοσύνης και Δημοσίας Τάξεως κ. Γιώργου Σαββίδη στην ερώτησή 
μου με αριθμό 23.06.011.03.741 αναφορικά με τον αριθμό των κτιρίων που έχουν ανεγερθεί από το 2004 μέχρι 
και σήμερα και το κόστος ανέγερσής τους παρατήρησα ότι κανένα από τα κτίρια τα οποία στεγάζουν τις 
υπηρεσίες του Υπουργείου Δικαιοσύνης και Δημοσίας Τάξεως δε συμπεριλαμβάνεται στο μητρώο έργων τέχνης 
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σε δημόσια κτίρια, όπως αυτό έχει ετοιμαστεί από το  Υπουργείο Παιδείας, Πολιτισμού, Αθλητισμού και Νεολαίας 
στις 8 Αυγούστου 2018. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό όπως ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τους λόγους που 
ακόμα δεν έχει προχωρήσει σε εμπλουτισμό με έργα τέχνης των κτιρίων που αναφέρθηκαν στην απάντησή του, 
όπως προνοείται από τον περί του Ελάχιστου Υποχρεωτικού Ποσοστού Εμπλουτισμού των Δημόσιων Κτιρίων 
με έργα Τέχνης Νόμου του 2009, και πότε προτίθεται να το πράξει.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.172, ημερομηνίας 29 Οκτωβρίου 2019, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λάρνακας κ. Χρίστου Ορφανίδη 

 «Η συντήρηση του καμπαναριού της εκκλησίας του Αγίου Λεοντίου στα Περβόλια Λάρνακας χρήζει άμεσης 
διευθέτησης, αφού με την πάροδο του χρόνου το καμπαναριό έχει υποστεί σημαντικές ζημιές και θεωρείται πλέον 
επικίνδυνο για την ασφάλεια όσων επισκέπτονται την εκκλησία.   

 Κατά την πρόσφατη συνάντησή μου με την Υπουργό Μεταφορών, Επικοινωνιών και Έργων κ. Βασιλική 
Αναστασιάδου στην παρουσία του κοινοτικού συμβουλίου Περβολιών τέθηκε το πιο πάνω ζήτημα, ενώ 
αξιοσημείωτο είναι το γεγονός ότι η εν λόγω εκκλησία είναι υπό την προστασία του Τμήματος Αρχαιοτήτων.  

 Ως εκ των πιο πάνω, παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό όπως ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων 
ποια μέτρα θα λάβει για το πιο πάνω θέμα.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.173, ημερομηνίας 31ης Οκτωβρίου 2019, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι επενδυτές από την Κύπρο και το εξωτερικό σχεδιάζουν να δημιουργήσουν 
μεγάλο θεματικό πάρκο στο Νέο Χωριό στην επαρχία Πάφου, το οποίο αναμένεται να λειτουργήσει το 2021. Το 
θεματικό πάρκο, σύμφωνα με τις πληροφορίες, πρόκειται να ανεγερθεί σε οικόπεδο των 43 000 τ.μ. και βρίσκεται 
800 μέτρα νότια του λιμανιού του Λατσιού, κοντά στη χερσόνησο του Ακάμα και περίπου 300 μέτρα από περιοχή 
“Natura 2000”.  
 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων σχετικά με την υπό 
αναφορά επένδυση, αν έχουν δοθεί οι απαιτούμενες άδειες, αν έχουν διενεργηθεί οι απαραίτητες μελέτες (π.χ. 
πλήρης μελέτη εκτιμήσεων επιπτώσεων στο περιβάλλον) και αν υπάρχει σχεδιασμός για τα μέτρα που πρέπει 
να ληφθούν για την προστασία του περιβάλλοντος της περιοχής.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.174, ημερομηνίας 31ης Οκτωβρίου 2019, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι ιδιωτική εταιρεία κατέθεσε αίτηση για οικιστική και τουριστική ανάπτυξη σε 
τεμάχιο γης που καταλήγει σε δημόσια παραλία στον Κόλπο των Κοραλλίων στην Πέγεια, η οποία ωστόσο 
απορρίφθηκε από την Πολεοδομική Αρχή, αφού συγκρούεται με όλες τις πρόνοιες του Τοπικού Σχεδίου Πάφου, 
καθώς και της νομοθεσίας για τα δημόσια μονοπάτια και αργάκια. Ειδικότερα, το τεμάχιο για το οποίο 
υποβλήθηκε η αίτηση στην Πέγεια διασχίζεται από τρία δημόσια μονοπάτια τα οποία οδηγούν προς “πηγή” εντός 
του τεμαχίου. Επίσης, διασχίζεται από ένα δημόσιο ρυάκι.  Τα δημόσια μονοπάτια θεωρούνται ύψιστης σημασίας 
για τον δήμο Πέγειας και το δημοτικό συμβούλιο αποφάσισε ότι δεν πρόκειται να συγκατανεύσει σε κατάργησή 
τους για κανέναν λόγο. 

 Οι αιτητές στη συνέχεια κατέθεσαν ιεραρχική προσφυγή στην Υπουργική Επιτροπή, η οποία ανέτρεψε την 
απόφαση της Πολεοδομικής Αρχής να αρνηθεί τη χορήγηση πολεοδομικής άδειας και έθεσε ως προϋπόθεση για 
την επανεξέταση της αίτησης την κατάργηση ή μετατόπιση των δημόσιων μονοπατιών και παρακείμενου 
ρυακίου, κάτι που θα πρέπει να ρυθμιστεί μέσα από τη νομοθεσία. Πρόσφατα στην Επιτροπή Εσωτερικών της 
Βουλής των Αντιπροσώπων εξετάστηκε σχετική πρόταση νόμου, σύμφωνα με την οποία το Υπουργικό 
Συμβούλιο θα έχει την ευχέρεια υπό όρους και προϋποθέσεις για σκοπούς ανάπτυξης οποιασδήποτε ακίνητης 
ιδιοκτησίας να παραχωρήσει, να ανταλλάξει ή άλλως πώς να αποξενώσει οποιοδήποτε ρυάκι, ποταμό, φυσικό 
υδραγωγό, αργάκι, μονοπάτι, δρόμο ή και πεζοδρόμιο τα οποία αποτελούν ακίνητη ιδιοκτησία της Δημοκρατίας 
ή ακίνητη ιδιοκτησία που έχει περιέλθει στη Δημοκρατία και τα οποία κρίνονται άνευ χρησιμότητας.  

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων τα εξής: 

1.  Ποια η θέση του σχετικά με την υπό αναφορά υπόθεση;  

2.  Πώς τοποθετείται στις απόψεις του δήμου Πέγειας; 

3.  Πώς κρίνεται ότι ένα ρυάκι, μονοπάτι, δρόμος κτλ. είναι άνευ χρησιμότητας; 

4.   Σε ποιο στάδιο βρίσκεται σήμερα η εξέταση της υπόθεσης της αίτησης της    ιδιωτικής εταιρείας;» 

(Οι απαντήσεις των αρμόδιων υπουργών) 

(Έχει διατηρηθεί η ορθογραφία και η σύνταξη των αποστολέων.) 
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Απάντηση ημερομηνίας 22 Οκτωβρίου 2019 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Κωνσταντίνου Πετρίδη 
στην ερώτηση με αρ. 23.06.011.03.230, ημερομηνίας 10 Οκτωβρίου 2018, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Πάφου κ. Ηλία Μυριάνθους 

 «Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

2. Ο δρόμος που συνδέει την Κοινότητα Μεσόγης με τις Κοινότητες Τρεμιθούσας και Έμπας και 
διασταυρώνει τη Λεωφόρο Μεσόγης είναι μήκους 700 μέτρων περίπου, είναι δρόμος ανεπίσημος κατά το 
μεγαλύτερο μήκος του και χρησιμοποιείται ευρέως επειδή συντομεύει τη διαδρομή από τη Λεωφόρο 
Μεσόγης προς τη Βιομηχανική Περιοχή Τρεμιθούσας και την κοινότητα Έμπας.  Σημειώνεται, όμως, ότι 
υφίσταται άλλος κατάλληλος δημόσιος δρόμος που ξεκινά από τη Λεωφόρο Μεσόγης μήκους 500 μέτρων 
περίπου που μπορεί να χρησιμοποιηθεί ως πρόσβαση προς τις πιο πάνω περιοχές. 

3. Το θέμα συζητήθηκε με τους Κοινοτάρχες Μεσόγης και Τρεμιθούσας και ο μεν Κοινοτάρχης Μεσόγης 
έδειξε προθυμία να προβεί σε ενέργειες για βελτίωση του τμήματος του δρόμου που βρίσκεται στα όρια 
Μεσόγης, που είναι σε κακή κατάσταση, ο δε Κοινοτάρχης Τρεμιθούσας δεν επέδειξε ενδιαφέρον να 
προβεί σε οποιαδήποτε βελτίωση των τμημάτων του δρόμου και στην αναβάθμιση του διευρυμένου 
μονοπατιού που βρίσκονται στα διοικητικά όρια Τρεμιθούσας, ώστε ολόκληρος ο δρόμος να 
χρησιμοποιείται με ασφάλεια. 

4. Εξετάζεται από την Επαρχιακή Διοίκηση Πάφου το ενδεχόμενο για κλείσιμο του υπό αναφορά δρόμου 
μετά από διαβούλευση με την Αστυνομία και τις δύο Τοπικές Αρχές, έως ότου αποφασίσουν για τη 
διαπλάτυνση και την επιδιόρθωση του εν λόγω δρόμου. 

5. Σημειώνεται ότι θα πρέπει να προηγηθούν μελέτες και να εξασφαλισθούν συγκαταθέσεις των 
επηρεαζόμενων ιδιοκτητών.» 

Απάντηση ημερομηνίας 30 Οκτωβρίου 2019 του Υπουργού Γεωργίας, Αγροτικής Ανάπτυξης και 
Περιβάλλοντος κ. Κώστα Καδή στην ερώτηση με αρ. 23.06.011.03.329, ημερομηνίας 14 Νοεμβρίου 

2018, της βουλευτού εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Αννίτας Δημητρίου 

 «Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση και σε συνέχεια της συνεδρίας που πραγματοποιήθηκε στις 
18.09.2019 στη Βουλή των Αντιπροσώπων σχετικά με το πιο πάνω θέμα και σας παραθέτω τις απαντήσεις των 
Συμβουλίων Αποχετεύσεων Λεμεσού-Αμαθούντας, Πάφου και Αγίας Νάπας, οι οποίες ζητήθηκαν από την 
αξιότιμη Βουλευτή όσον αφορά στο σημείο 5 της εν λόγω Ερώτησης: 

“Συμβούλιο Αποχετεύσεων Λεμεσού-Αμαθούντας 

 Αναφερόμαστε στην επιστολή σας με αρ. φακ. 04.02.002.03, 04.02.002.03.04, 22.02.02 ημερομηνίας 
20/9/2019, αναφορικά με το πιο πάνω θέμα και σας παραθέτουμε σχετικό Υπόμνημα όσον αφορά την υλοποίηση 
της σχετικής οδηγίας 91/271/ΕΟΚ από το Συμβούλιο Αποχετεύσεων Λεμεσού-Αμαθούντας για τη δυνατότητα 
εκτέλεσης των Έργων μέσα στα καθορισμένα χρονικά πλαίσια και προτάσεις όσον αφορά την παράκαμψη των 
υπαρχόντων προβλημάτων. 

 Παρατίθεται επίσης σύντομο ιστορικό όσον αφορά την εξέλιξη της διαδικασίας κατασκευής του 
Αποχετευτικού Συστήματος στην εν λόγω περιοχή: 

‘Συνεδρία Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Περιβάλλοντος με θέμα:  Η εφαρμογή της Οδηγίας για τα 
αστικά λύματα 91/271/ΕΟΚ και της σχετικής εθνικής νομοθεσίας και τα μέτρα που λαμβάνει το κράτος 

για την πλήρη εφαρμογή τους 

ΜΕΡΟΣ I 

Αποχετευτικό Σύστημα Ευρύτερης Αστικής Περιοχής Λεμεσού 

(1) Εφαρμογή της Νομοθεσίας στην Περιοχή Αρμοδιότητας του Συμβουλίου 

 Η περιοχή που εμπίπτει στην αρμοδιότητα του ΣΑΛΑ καλύπτει ολόκληρη την αστική περιοχή Μείζονος 
Λεμεσού κατά μήκος της παραλιακής περιοχής από το νέο λιμάνι Λεμεσού μέχρι και την περιοχή Μονής 
ανατολικά του ηλεκτροπαραγωγικού σταθμού, όπως φαίνεται στον σχετικό χάρτη που επισυνάπτεται στο 
ΣΥΝΗΜΜΕΝΟ 1. 

 Για σκοπούς συμμόρφωσης με τη νομοθεσία και την Ευρωπαϊκή Οδηγία 91/2Η/ΕΟΚ η εν λόγω αστική 
περιοχή έχει διαχωριστεί σε δυο γεωγραφικές περιοχές όπως φαίνεται στον σχετικό χάρτη που 
επισυνάπτεται στο ΣΥΝΗΜΜΕΝΟ 1. 

 Η μια περιοχή με κωδικό CY51 καλύπτει τις ακόλουθες περιοχές: 

• Δ. Λεμεσός 

• Μέσα Γειτονιά 
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• Άγιος Αθανάσιος 

• Γερμασόγεια 

• Μουταγιάκκα 

• Άγιος Τύχωνας  

• Παρεκκλησιά 

• Πύργος 

 Η δεύτερη περιοχή με κωδικό CY52 περιλαμβάνει τις ακόλουθες περιοχές: 

• Κ. Πολεμίδια 

• Δ. Λεμεσός 

• Μέσα Γειτονιά 

• Άγιος Αθανάσιος 

• Γερμασόγεια 

(2) Συμμόρφωση με την Ευρωπαϊκή Οδηγία 

 Ολόκληρη η περιοχή της Μείζονος Λεμεσού όπως αναφέρεται ανωτέρω έχει καλυφθεί από το σύστημα 
και εξυπηρετείται το 80% περίπου του πληθυσμού.  Το υπόλοιπο 20% αφορά τον πληθυσμό της Δυτικής 
Περιοχής Λεμεσού, δηλαδή του Δήμου Κ. Πολεμιδίων και της κοινότητας Π. Πολεμιδιών και μέρος της 
Περιοχής Ζακακίου.  Οι περιοχές αυτές θα εξυπηρετηθούν το 2021 με την λειτουργία του νέου Βιολογικού 
Σταθμού Κ. Πολεμιδιών. 

 Επομένως σε ό,τι αφορά το βαθμό συμμόρφωσης, για τις περιοχές αρμοδιότητας του ΣΑΛΑ, αυτή 
επιτεύχθηκε σχεδόν κατά 100%, όπως αυτή φαίνεται αναλυτικά στον επισυνημμένο πίνακα ΣΥΝΗΜΜΕΝΟ 
2. 

 Σύντομο ιστορικό του αποχετευτικού έργου 

 Το αποχετευτικό έργο κατασκευάζεται σε φάσεις και καλύπτει ολόκληρη την περιοχή της Μείζονος 
Λεμεσού. 

 Οι κατασκευαστικές εργασίες της Α΄ Φάσης του έργου ξεκίνησαν το 1992 και ολοκληρώθηκαν το 1995, 
ενώ οι εργασίες του πρώτου σταδίου της Β΄ Φάσης (Φάση Β1) άρχισαν το 1999 και ολοκληρώθηκαν το 
2004. 

 Οι εργασίες για το δεύτερο στάδιο της Β΄ Φάσης (Φάση Β2), που είναι και η τελευταία, περιλαμβάνουν την 
επέκταση του δικτύου των κύριων και δευτερευόντων αγωγών, έτσι ώστε να καλυφθεί ολόκληρη η περιοχή 
προς τα βόρεια, ανατολικά και δυτικά της Μείζονος Λεμεσού.  Επίσης, περιλαμβάνουν την αναβάθμιση 
των σημαντικότερων εγκαταστάσεων του συστήματος, όπως είναι τα Αντλιοστάσια και ο Σταθμός 
Επεξεργασίας Λυμάτων στη Μονή και την επέκταση του συστήματος ομβρίων υδάτων, έτσι ώστε να 
απαμβλυνθεί το πρόβλημα πλημμυρών που αντιμετωπίζουν ορισμένες περιοχές.  Επιπρόσθετα, 
περιλαμβάνουν την κατασκευή του νέου Αντλιοστασίου Ζ, των νέων αγωγών πιέσεως και του νέου 
Σταθμού Επεξεργασίας Λυμάτων στη Δυτική περιοχή της Λεμεσού. 

 Οι εργασίες για τα έργα επέκτασης του Σταθμού Επεξεργασίας Λυμάτων Μονής άρχισαν τον Αύγουστο 
του 2006 και ολοκληρώθηκαν το Σεπτέμβριο του 2008 με κόστος €33 εκ. περίπου, ενώ το συνολικό κόστος 
περιλαμβανομένης και της πρώτης Φάσης, ξεπερνά τα €50 εκ. 

 Τα έργα για την κατασκευή του νέου Σταθμού Επεξεργασίας Λυμάτων στη Δυτική περιοχή της Λεμεσού 
άρχισαν μέσα στο 2019, με προϋπολογιζόμενο κατασκευαστικό κόστος €22 εκ. περίπου.  Το έργο θα 
ολοκληρωθεί αρχές του 2021.  Σήμερα εξυπηρετούνται πέραν των 130.000 ατόμων, ενώ με την 
ολοκλήρωση των κατασκευαστικών έργων του νέου Βιολογικού Σταθμού Κάτω Πολεμιδιών δυτικά της 
Λεμεσού το 2021, θα εξυπηρετούνται πάνω από 160.000 άτομα, δηλαδή, το σύνολο του σημερινού 
πληθυσμού της ευρύτερης περιοχής Λεμεσού. 

 Όταν ολοκληρωθούν τα έργα που προγραμματίστηκαν, το συνολικό κόστος του συστήματος αναμένεται 
να ξεπεράσει τα €450 εκ., ενώ το συνολικό μήκος των αγωγών λυμάτων στα 820 χλμ περίπου. 

 Μέσα στο πλαίσιο επέκτασης της Φάσης Β2 του αποχετευτικού συστήματος της Μείζονος Λεμεσού, έχουν 
ολοκληρωθεί 14 μεγάλα συμβόλαια τα οποία και παραλήφθηκαν σχεδόν στο σύνολό τους. 

(3) Έργα που προγραμματίζονται να γίνουν στα επόμενα πέντε χρόνια  

 (α) Συμβόλαιο Ε10 



364 

  Κατασκευή ενός νέου αντλιοστασίου δίπλα από το Νέο Λιμάνι Λεμεσού, μαζί με αγωγούς πιέσεως 
και βαρύτητας, για εξυπηρέτηση των νέων περιοχών που θα συνδεθούν στο σύστημα, έναντι 
προϋπολογιζόμενης δαπάνης ύψους €8-9 εκ. περίπου (μαζί με τον ΦΠΑ). 

  Η προσφορά έχει ήδη προκηρυχθεί με ανοικτό διαγωνισμό και βρίσκεται στη διαδικασία ανάθεσης. 

 (β) Συμβόλαιο Ε16 

  Κατασκευή ενός νέου αντλιοστασίου και ενός κύριου αγωγού μεταξύ της Μαρίνας Λεμεσού και του 
Νέου Λιμανιού Λεμεσού επί της οδού Ακταίας, για εξυπηρέτηση των νέων ροών, από υφιστάμενες 
περιοχές που είναι συνδεδεμένες ή που θα συνδεθούν με το σύστημα, έναντι προϋπολογιζόμενης 
δαπάνης ύψους €11 εκ. περίπου (περιλαμβανομένου του ΦΠΑ).  Μέρος του Συμβολαίου Ε16, που 
αφορά τους αγωγούς λυμάτων, κατασκευάζεται από τον Εργολάβο του Τμήματος Δημοσίων 
Έργων, στο πλαίσιο των εργασιών κατασκευής του παράλληλου δρόμου του Λιμανιού, οι εργασίες 
του οποίου έχουν ήδη αρχίσει. 

 (γ) Συμβόλαιο Ε17 

  Κατασκευή του αποχετευτικού δικτύου στους πυρήνες των Κοινοτικών Συμβουλίων Πύργου και 
Παρεκκλησιάς έναντι προϋπολογιζόμενης δαπάνης ύψους €13 εκ. περίπου (περιλαμβανομένου 
του ΦΠΑ), με συνεισφορά του Συμβουλίου ύψους 20% και Κυβερνητική συνεισφορά ή/και από 
Ευρωπαϊκά κονδύλια ύψους 80%, σύμφωνα με τις αποφάσεις του Υπουργικού Συμβουλίου, η 
οποία υπολογίζεται στα €18 εκ. περίπου, συμπεριλαμβανομένου και του κόστους υφιστάμενης 
βασικής υποδομής, 

 (δ) Αντιπλημμυρικά έργα - Συμβόλαιο Ε19 (F1-F5) 

  Το Υπουργικό Συμβούλιο με σχετική απόφαση του, ενέκρινε την κατασκευή αντιπλημμυρικών 
έργων στην περιοχή της Μείζονος Λεμεσού, έναντι προϋπολογιζόμενης δαπάνης ύψους €34,5 εκ. 
περίπου (περιλαμβανομένου του ΦΠΑ και άλλων εξόδων), με Κυβερνητική συνεισφορά ύψους 
€18,5 εκ. (60% περίπου) και συνεισφορά του ΣΑΛΑ €14 εκ. περίπου.  Πλείστα από αυτά αποτελούν 
μέρος των έργων που αναστάλθηκαν, μετά τα γεγονότα του Μάρτη του 2013 και μετά από σχετικές 
οδηγίες της Κυβέρνησης. 

 (ε) Συμβόλαιο Ε20 

  Κατασκευή αποχετευτικού έργου στην Παλώδια.  Το Υπουργείο Γεωργίας, Αγροτικής Ανάπτυξης 
και Περιβάλλοντος ενημέρωσε το ΣΑΛΑ ότι το έργο αυτό μπορεί να υλοποιηθεί υπό την 
προϋπόθεση ότι η συνεισφορά της Κυβέρνησης θα αρχίσει να καταβάλλεται από το 2021.  Το 
προϋπολογιζόμενο κόστος του έργου ανέρχεται στα €9 εκ. περίπου και μετά από σχετική απόφαση 
του Συμβουλίου, το ΣΑΛΑ υπέβαλε εισήγηση στο Υπουργείο για έναρξη του έργου μέσα στα 
επόμενα χρόνια, με ορίζοντα ολοκλήρωσής του μέχρι το 2022. 

 (στ) Αποχετευτικό δίκτυο εντός των Κυβερνητικών Οικισμών 

  Μετά την απόφαση του Υπουργικού Συμβουλίου για ανάθεση στο ΣΑΛΑ της κατασκευής του 
Κεντρικού Αποχετευτικού Δικτύου εντός των μη συνδεδεμένων με το ΣΑΛΑ, Κυβερνητικών 
Οικισμών/Συνοικισμών Αυτοστέγασης εκτοπισθέντων της ευρύτερης περιοχής Λεμεσού, το 
Συμβούλιο προχώρησε με την προκήρυξη Διαγωνισμού για Συμβούλους Μηχανικούς οι οποίοι θα 
ετοιμάσουν Έγγραφα Διαγωνισμού και θα επιβλέψουν τις εργασίες. 

Συνοπτικό κόστος των έργων που κατασκευάστηκαν ή προγραμματίζονται να κατασκευαστούν μέχρι το 
2022. 

 Το συνολικό κόστος των έργων που κατασκευάστηκαν μέχρι τις 31/12/2016 και αυτών που θα 
κατασκευαστούν μέχρι το 2022, παρατίθεται πιο κάτω, κατά κατηγορία.  Στο κόστος αυτό περιλαμβάνονται όλες 
οι δαπάνες, συμπεριλαμβανομένου και του ΦΠΑ. 

 Όπως φαίνεται στον Πίνακα που ακολουθεί, το συνολικό κόστος του έργου μέχρι το 2022 αναμένεται να 
ανέλθει στα €455 εκ. περίπου. 

Ανάλυση κόστους έργων που θα είναι 
ολοκληρωμένα μέχρι το 2023 

Κόστος 31/12/2018 Υπολογιζόμενο 
κόστος 31/12/2023 

(περιλ. ΦΠΑ) 

Ποσοστό επί 
συνολικού κόστους 

αποχ. έργων 
λυμάτων 

Έργα Λυμάτων € €  

Αποχετευτικό Δίκτυο Λυμάτων 170.749.352 207.521.964 82,28% 
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Κύριοι Αγωγοί, Αγωγοί υπερχείλισης & 
Υπόγ. Σήραγγα 

39.561.787 64.832.950 61,02% 

Αντλιοστάσια 16.138.918 27.027.678 59,71% 

Σταθμός Επεξ. Λυμάτων Μονής 54.242.579 75.853.722 71,51% 

Νέος Σταθμός Επεξ. Λυμάτων Κάτω 
Πολεμιδιών 

1.888.294 36.421.642 5,18% 

Δίκτυο Παλώδιας, Πύργου και 
Παρεκκλησιάς 

249.326 24.954.488 1,00% 

Κυβερνητικοί Οικισμοί 0 16.000.000 0,00% 

Έργα κάθετου δρόμου 3.683.809 3.683.809 100,00% 

Ολικό - Λύματα 286.514.065 456.296.253  

Έργα Ομβρίων    

Λίμνες Κατακράτησης 8.116.260   

Αγωγοί, Φρεάτια, Σχάρες (Όμβρια) 44.899.075   

Οδός Ευαγόρα Λανίτη 0   

Έργα κάθετου δρόμου 0   

Ολικό - Ομβρια 53.015.335 128.639.836 41,21% 

Ολικό - Λύματα και Όμβρια 339.529.400 584.936.089  

ΜΕΡΟΣ II 

Περιοχή εκτός αρμοδιότητας του ΣΑΛΑ 

Αποχετευτικό έργο Δυτικών Οικισμών (Δήμος Ύψωνα και Κοινοτήτων Κολοσσίου, Ερήμης, Τραχωνίου, 
Επισκοπής) 

 Η υλοποίηση του αποχετευτικού έργου των πέντε δυτικών Οικισμών, εμπίπτει στην αρμοδιότητα του 
Τμήματος Αναπτύξεως Υδάτων και σύμφωνα με σχετική γραπτή ενημέρωση του Τμήματος αυτού, 
προγραμματίζεται για την περίοδο μετά το 2020. 

Εισαγωγή - Σύντομο Ιστορικό 

(1) Σύμφωνα με την ισχύουσα Περί Αποχετευτικών Συστημάτων Νομοθεσία, η διαδικασία ένταξης μίας 
περιοχής σε υφιστάμενο αποχετευτικό σύστημα ή η κήρυξη οποιουδήποτε οικισμού ή/και η ίδρυση σε 
συγκεκριμένη περιοχή, Συμβουλίου Αποχετεύσεων, μπορεί να υλοποιηθεί με βάση τις πρόνοιες του 
άρθρου 3 του Περί Αποχετευτικών Συστημάτων Νόμου με αρ. 1/1971, αφού προηγηθεί σχετική έκθεση 
του Υπουργού Γεωργίας, Αγροτικής Ανάπτυξης και Περιβάλλοντος και αφού ληφθούν υπόψη διάφοροι 
παράγοντες και στοιχεία όπως αυτά καθορίζονται στο Νόμο. 

(2) Σημειώνεται επίσης ότι το Υπουργικό Συμβούλιο με σχετικές αποφάσεις του με αρ. 62.726 και 67.400 
ημερομηνίας 13/10/2005 και 25/6/2008 αντίστοιχα, καθόρισε την Κυβερνητική Πολιτική όσον αφορά την 
κατασκευή των αποχετευτικών συστημάτων σε αγροτικούς οικισμούς καλύπτοντας όλους τους οικισμούς 
που εμπίπτουν εντός της επικράτειας της Κυπριακής Δημοκρατίας, περιλαμβανομένων και των πέντε 
προαναφερόμενων οικισμών. 

(3) Σύμφωνα με την ισχύουσα πολιτική, η αρμοδιότητα κατασκευής του αποχετευτικού συστήματος σε 
αγροτικούς οικισμούς, αποτελεί ευθύνη της Κυβέρνησης η οποία χρηματοδοτεί το 80% του κόστους του 
δικτύου, καθώς επίσης και το 100% ορισμένων βασικών υποδομών, όπως είναι οι σταθμοί επεξεργασίας 
λυμάτων κτλ. 

(4) Οι πέντε οικισμοί της Δυτικής Λεμεσού (Δήμος Ύψωνα, Επισκοπή, Τραχώνι, Ερήμη και Κολόσσι), 
εμπίπτουν στην αρμοδιότητα του Τμήματος Αναπτύξεως Υδάτων.  Αρχικά αποφασίστηκε η περιοχή αυτή, 
να εντασσόταν στα όρια του Συμβουλίου Αποχετεύσεων Λεμεσού-Αμαθούντας για προγραμματισμό και 
κατασκευή του Αποχετευτικού Συστήματος, περιλαμβανομένης και της κατασκευής ξεχωριστού Σταθμού 
Επεξεργασίας Λυμάτων, ο οποίος οριοθετήθηκε από το Τμήμα Αναπτύξεως Υδάτων στην περιοχή 
Επισκοπής. 

(5) Με βάση τις σχετικές συμφωνίες της Κυπριακής Δημοκρατίας με την Ευρωπαϊκή Επιτροπή η διαδικασία 
άρχισε το 2004 και ο φορέας υλοποίησης του έργου είναι το ΤΑΥ.  Το ΤΑΥ ανάθεσε περί το 2006 στους 
Συμβούλους Μηχανικούς SOGREAH την ετοιμασία Ολοκληρωμένου Σχεδίου (Master Plan) και των 
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μελετών για την κατασκευή του Αποχετευτικού Συστήματος των ως άνω αναφερόμενων οικισμών.  Οι 
μελέτες αυτές υποβλήθηκαν στο ΤΑΥ και στην συνέχεια κοινοποιήθηκαν στο ΣΑΛΑ περί το 2008 με στόχο 
το Συμβούλιο να προχωρήσει με την υλοποίηση των έργων αυτών.  Σε διάφορες συσκέψεις και επιστολές 
που ανταλλάχτηκαν μεταξύ του ΣΑΛΑ και του ΤΑΥ το Συμβούλιο κατέγραψε διάφορα ζητήματα τα οποία 
θα έπρεπε να διευθετηθούν από την Κυβέρνηση ούτως ώστε να καταστεί δυνατή η υλοποίηση των εν 
λόγω έργων, δεδομένου ότι μεγάλο μέρος της περιοχής αυτής εμπίπτει εντός των γεωγραφικών ορίων 
αρμοδιότητας των Βρετανικών Βάσεων Ακρωτηρίου και Επισκοπής. 

(6) Κατά τις συζητήσεις υλοποίησης των πιο πάνω έργων οι οποίες άρχισαν πέρα από μία δεκαετία περίπου, 
κρίθηκε σκόπιμο όπως οι περιοχές αυτές ενταχθούν στα όρια του Συμβουλίου Αποχετεύσεων Λεμεσού-
Αμαθούντας, το οποίο θα αναλάμβανε τον προγραμματισμό και την κατασκευή του έργου αυτού, 
νοούμενου ότι η Κυβέρνηση θα κάλυπτε το 80% των δαπανών και το ΣΑΛΑ το υπόλοιπο 20%.  Για τον 
σκοπό αυτό το Συμβούλιο εξασφάλισε δάνειο από την Τράπεζα Αναπτύξεως του Συμβουλίου της 
Ευρώπης για κάλυψη της δικής του συνεισφοράς σε περίπτωση που θα υλοποιείτο το έργο. 

(7) Μετά την οικονομική κρίση η οποία άρχισε στο μεταξύ, μετά το 2011 και τα γεγονότα του Μαρτίου του 
2013 και τις αποφάσεις του EUROGRΟUP, δε σημειώθηκε οποιαδήποτε εξέλιξη αναφορικά με τα 
συγκεκριμένα έργα. 

(8) Το Συμβούλιο με σειρά επιστολών του, ζήτησε από τις αρμόδιες υπηρεσίες, ενημέρωση όσον αφορά το 
θέμα, δεδομένου ότι τα έργα αυτά χρειάζονται μακροπρόθεσμο προγραμματισμό. 

(9) Το Τμήμα Αναπτύξεως Υδάτων με σχετική επιστολή του με αρ. φακ. 2.12.005.01 ημερομηνίας 31/5/2016, 
ενημέρωσε το Συμβούλιο ότι τα έργα αυτά προγραμματίζονται για υλοποίηση μεταξύ των ετών 2020-2027. 

(10) Τονίστηκε επίσης ότι για να προχωρήσουν οποιεσδήποτε διαδικασίες υλοποίησης των έργων αυτών, θα 
πρέπει να προηγηθούν σχετικές αποφάσεις του Υπουργικού Συμβουλίου αναφορικά με τη 
χρηματοδότηση του έργου μέσω του κρατικού προϋπολογισμού και αναφορικά με την ένταξη της περιοχής 
αυτής στα όρια αρμοδιότητας του Συμβουλίου. 

(11) Με την απόφαση ένταξης των περιοχών αυτών στα όρια του Συμβουλίου θα πρέπει το Συμβούλιο, να 
αρχίσει άμεσα να επιβάλλει αποχετευτικά τέλη στους ιδιοκτήτες ακινήτων στις περιοχές αυτές, όπως 
προνοείται από τη Νομοθεσία. 

(12) Επί του θέματος αυτού έγιναν πολλές συσκέψεις με τις αρμόδιες τοπικές αρχές της περιοχής κατά τις 
οποίες οι αρμόδιοι ενημερώθηκαν όσον αφορά τις διάφορες εξελίξεις επί του θέματος. 

(13) To Συμβούλιο με σχετική επιστολή του Προέδρου, με αρ. φακ. ΤΕ.2,13.5, DE.11.3 ημερομηνίας 22/2/2019, 
ενημερώνει το Υπουργείο ότι η έναρξη της υλοποίησης των έργων αυτών εντός του 2019 είναι ΑΔΥΝΑΤΗ 
για διάφορους λόγους όπως αυτοί επεξηγούνται σε λεπτομέρεια στην προαναφερόμενη επιστολή, και οι 
οποίοι συνοψίζονται κάτω από τις ακόλουθες επικεφαλίδες. 

(α) Το αποχετευτικό Σύστημα των πέντε δυτικών Κοινοτήτων είναι άμεσα συνυφασμένο με τη σύνδεση 
της Βιομηχανικής Περιοχής Ύψωνα.  

(β) Χρηματοδότηση συνεισφοράς του ΣΑΛΑ. 

(γ) Προϋποθέσεις και προαπαιτούμενα σε σχέση με τις Βρετανικές Βάσεις.  

(δ) Στρατηγικός Σχεδιασμός/Μελέτες και επέκταση των ορίων του ΣΑΛΑ.  

(ε) Στελέχωση του Οργανισμού.  

(στ)  Επιβολή αποχετευτικών τελών. 

(ζ) Ευθύνες έναντι Ευρωπαϊκής Ένωσης λόγω της μη εφαρμογής της Οδηγίας 91/271/ΕΟΚ. 

(14) Σημειώνεται περαιτέρω ότι το Συμβούλιο με σχετικές αποφάσεις της Ολομέλειας, έλαβε την καταρχήν 
πολιτική απόφαση με την οποία συμφώνησε όπως το εν λόγω έργο εκτελεστεί υπό ορισμένες 
προϋποθέσεις, από το ΣΑΛΑ και η υπό αναφορά περιοχή ενταχθεί εντός των ορίων αρμοδιότητας του 
ΣΑΛΑ.  Στο μεταξύ η υλοποίηση των σχετικών αποφάσεων για κατασκευή του έργου δεν προχώρησε για 
διάφορους λόγους μεταξύ των οποίων και η μη επίλυση των διαφόρων εκκρεμοτήτων ή ζητημάτων από 
την Κυβέρνηση σε σχέση με τις Βρετανικές Βάσεις. 

ΜΕΡΟΣ ΙΙΙ 

Αποχετευτικό Έργο πέντε δυτικών Οικισμών  

Δυσκολίες ή/και προϋποθέσεις υλοποίησης του έργου 

(1) Χρηματοδότηση του Έργου 
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 Το υφιστάμενο δάνειο που διενήργησε το Συμβούλιο με Κυβερνητική εγγύηση από την Τράπεζα 
Αναπτύξεως του Συμβουλίου της Ευρώπης λήγει το 2019 και η Τράπεζα δεν προτίθεται να δεχτεί 
περαιτέρω επέκταση της ισχύος του δανείου, δεδομένου ότι το εν λόγω δάνειο το οποίο θα κάλυπτε το 
20% της δαπάνης κατασκευής των έργων αυτών σύμφωνα με τις σχετικές αποφάσεις του Υπουργικού 
Συμβουλίου, παρατάθηκε ακόμα δύο φορές στο παρελθόν.  Άλλο δάνειο υπογράφηκε το 2010 με την ΕΤΕ, 
με χρονοδιάγραμμα υλοποίησης του έργου το 2016, αλλά παρατάθηκε μετά από αίτημα του Συμβουλίου 
μέχρι και το 2019. 

(2) Διαδικαστικά και νομικά ζητήματα που τέθηκαν από το Συμβούλιο γραπτώς προς το ΤΑΥ σε σχέση 
με τις Βρετανικές Βάσεις 

 Όπως περιγράφεται σε σχετική έκθεση η οποία υποβλήθηκε στο ΤΑΥ με σχετική επιστολή του Συμβουλίου 
με αρ. φακ. AD.2.1 ημερομηνίας 2/2/2009, υπάρχουν μία σειρά από σοβαρά θέματα τα οποία θα πρέπει 
να προωθηθούν τόσο πριν, όσο και μετά από την εξασφάλιση σχετικής συναίνεσης από τις αρχές των 
Βρετανικών Βάσεων.  Για τη διεκπεραίωση αυτών απαιτείται η άμεση εμπλοκή και διοικητική υποστήριξη 
των Κρατικών Υπηρεσιών.  Τα κυριότερα θέματα που θα πρέπει να εξεταστούν, περιλαμβάνουν τις 
ακόλουθες ενέργειες και δραστηριότητες με τις οποίες εμπλέκεται το Συμβούλιο, εντός της περιοχής των 
Βρετανικών Βάσεων. 

(α) Επέκταση των ορίων του Συμβουλίου για κάλυψη των εν λόγω περιοχών, λαμβάνοντας υπόψη τις 
νέες πολεοδομικές ζώνες και την ανακοίνωση των Βρετανικών Βάσεων για ανάπτυξη της ευρύτερης 
περιοχής. 

(β) Απαλλοτριώσεις και επιτάξεις για δικαιώματα δουλείας (Άρθρο 21 του Περί Αποχετευτικών 
Συστημάτων Νόμου). 

(γ) Εξασφάλιση συναίνεσης από την Έπαρχο για χρήση ιδιωτικής γης (Άρθρο 20 του Περί 
Αποχετευτικών Συστημάτων Νόμου). 

(δ) Θέματα λήψης δικαστικών μέτρων εναντίον όσων παραβαίνουν τη Νομοθεσία, συμβιβασμό 
αδικημάτων, ποινές, πρόστιμα κ.ο.κ. 

(ε) Επιβολή αποχετευτικών τελών επί ακινήτου ιδιοκτησίας.  Καθορισμός εκτιμημένης αξίας, 
υποχρέωση καταβολής και είσπραξης τελών κ.ο.κ.  Ποιος θα καθορίζει την αξία του ακινήτου, ποια 
η διαδικασία ενστάσεων κ.ο.κ. 

(στ) Επιβολή τελών χρήσης με βάση την κατανάλωση νερού - Ποιος θα τα εισπράττει για λογαριασμό 
του ΣΑΛΑ. 

(ζ) Εξασφάλιση συναινέσεων και αδειών για εκτέλεση έργων στην εν λόγω περιοχή.  Ποια αρχή θα 
παραχωρεί τις άδειες αυτές και ποιες οι διαδικασίες. 

(η) Εξασφάλιση άδειας για εκσκαφές αυλακιών, κλείσιμο δρόμων, μετακινήσεις άλλων υπηρεσιών 
κ.ο.κ.  Ποια αρχή θα παραχωρεί τις άδειες αυτές και ποιες οι διαδικασίες. 

(θ) Δικαιοδοσία σε σχέση με προσφυγές στο Διοικητικό Δικαστήριο εναντίον αποφάσεων του 
Συμβουλίου. 

(ι) Θέματα παραβιάσεων ή ζημιών που προκαλούνται στο σύστημα από πολίτες ή άλλες αρχές κ.ο.κ. 

(ια) Δικαίωμα εισόδου σε ιδιωτική περιουσία για επιθεώρηση/έλεγχο από το προσωπικό του 
Συμβουλίου. 

 Για σκοπούς εξέτασης των πιο πάνω ζητημάτων κοινοποιήθηκαν στο ΤΑΥ τα ακόλουθα έγγραφα: 

(i) Sewerage Ordinance 2008 - Ordinance 20 of 2008 published in Gazette 1520 of 25 November 
2008. 

(ii) Delegation of Functions to the Republic Ordinance 2007 - Ordinance No. 17 of 2007 published in 
Gazette 1470 of 14 August 2007. 

(3) Στελέχωση του ΣΑΛΑ 

 Σημειώνεται ότι αυτό που αποτελεί τροχοπέδη στην εκτέλεση των έργων αυτών αφορά τη στελέχωση του 
Οργανισμού, ένα ζήτημα το οποίο τέθηκε ήδη σε πολλές περιπτώσεις από το Συμβούλιο.  Σημειώνεται ότι 
το Συμβούλιο προσπαθεί εδώ και αρκετά χρόνια να υλοποιήσει έργα συνολικού κόστους γύρω στα €130 
εκ. με έξι τουλάχιστον μεγάλα Συμβόλαια, που θα εκτελεστούν από το ΣΑΛΑ είτε εκ μέρους και για 
λογαριασμό της Κυβέρνησης, είτε με συγχρηματοδότηση της Ε.Ε. και/ή της Κυβέρνησης (Κυβερνητικοί 
Οικισμοί και Οικισμοί Αυτοστέγασης, Αγροτικοί Οικισμοί, Αντιπλημμυρικά Έργα, Βιολογικός Σταθμός Κ. 
Πολεμιδιών, Ανακαίνιση του Κυρίου Αγωγού και κατασκευή του νέου Αντλιοστασίου Ζ). 

(4) Ετοιμασία Στρατηγικού Σχεδίου και Μελετών-Καθορισμός Περιοχής Έργου 
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 Ένα άλλο ζήτημα που τίθεται, αφορά τους όρους εντολής που θα πρέπει να περιληφθούν στα έγγραφα 
προσφοράς για τις εν λόγω μελέτες.  Για παράδειγμα για την ετοιμασία των όρων εντολής μεταξύ των 
θεμάτων τα οποία πρέπει να διευκρινιστούν περιλαμβάνονται και τα ακόλουθα: 

(α) Ποια θα είναι τα όρια της περιοχής που θα περιλαμβάνει η μελέτη, δηλαδή ποιες κοινότητες και 
περιοχές, ενόψει των συζητήσεων που γίνονται για μεταρρύθμιση της τοπικής αυτοδιοίκησης κ.ο.κ. 

(β) Ποιες θα είναι οι νέες περιοχές όπου θα επιτραπεί η ανάπτυξη εντός των Βρετανικών Βάσεων και 
σε ποιο βαθμό θα επιτρέπεται η ανάπτυξη. 

(5) Χρονοβόρες διαδικασίες προκήρυξης και ανάθεσης Δημοσίων Συμβάσεων-Αποφάσεις 
Υπουργικού Συμβουλίου 

 Εμπειρικά μια δημόσια σύμβαση απαιτεί τουλάχιστον δύο με τρία χρόνια για να αρχίσει να υλοποιείται.  
Όσον αφορά το θέμα της εξασφάλισης αδειών, απαλλοτριώσεων κ.λπ. είναι γνωστό ότι οι καθυστερήσεις 
είναι μεγάλες, δεν απαιτείται οποιαδήποτε περαιτέρω ανάλυση. 

(6) Χρονοδιαγράμματα 

 Το αρχικό χρονοδιάγραμμα υλοποίησης των έργων άρχισε περί το 2007 και έληγε το 2012, λόγω όμως 
της κρίσης που μεσολάβησε μετά το 2011-2012, το χρονοδιάγραμμα υλοποίησης των έργων αυτών 
επεκτάθηκε μέχρι το 2016.  Περαιτέρω λόγω της συνεχιζόμενης δημοσιονομικής στενότητας του Κράτους 
η Κυπριακή Δημοκρατία επειδή δεν μπόρεσε να υλοποιήσει το έργο, συμφώνησε με την Ευρωπαϊκή 
Επιτροπή νέο χρονοδιάγραμμα το οποίο λήγει το 2027.’. 

Συμβούλιο Αποχετεύσεων Αγίας Νάπας 

 Αναφορικά με την πιο πάνω ερώτηση, σας πληροφορώ ότι το 85% των υποστατικών που εμπίπτουν στα 
όρια του Συμβουλίου Αποχετεύσεων Αγίας Νάπας είναι συνδεδεμένα με το Κεντρικό Αποχετευτικό Σύστημα.  
Υπολείπεται η εκτέλεση κάποιων έργων τα οποία έχουν προγραμματιστεί να ξεκινήσουν προσεχώς για να 
μπορέσουν να ενωθούν και άλλες οικιστικές περιοχές. 

 Όπως γνωρίζετε, το Συμβούλιο, με βάση τη Νομοθεσία, επιβάλει τέλος χρήσης του αποχετευτικού 
συστήματος με βάση την κατανάλωση νερού ύδρευσης, σε όλα τα υποστατικά που δύναται να συνδεθούν με το 
Κεντρικό Αποχετευτικό Σύστημα, ανεξάρτητα αν είναι συνδεδεμένα ή όχι.  Με τον τρόπο αυτό δίνεται και το 
απαιτούμενο κίνητρο σε όσους δεν είναι συνδεδεμένοι να προχωρήσουν με τις απαιτούμενες εργασίες για τη 
σύνδεσή τους ούτως ώστε να απολαμβάνουν την υπηρεσία για την οποία πληρώνουν. 

 Οι νομικές διαδικασίες για τη λήψη μέτρων για όσους δεν είναι συνδεδεμένοι είναι χρονοβόρες.  Το 
Συμβούλιο αναμένει την έγκριση σχετικού Κανονισμού με τον οποίο να παρέχεται η δυνατότητα επιβολής 
εξώδικου προστίματος σε όσους δεν είναι συνδεδεμένοι.  Αναμένεται ότι το μέτρο αυτό θα επιταχύνει την σύνδεση 
των υποστατικών που δεν είναι συνδεδεμένα. 

Συμβούλιο Αποχετεύσεων Πάφου 

 Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση και σας πληροφορώ ότι περίπου το 85% του πληθυσμού εντός των 
ορίων ευθύνης του Σ.Α.ΠΑ. εξυπηρετείται από το δημόσιο αποχετευτικό σύστημα. 

 Για την άμεση σύνδεση των υποστατικών με τα υφιστάμενα δίκτυα αποχετεύσεως που είναι σε λειτουργία, 
το Σ.Α.ΠΑ. έχει λάβει τα ακόλουθα μέτρα: 

1. Εφαρμογή της κείμενης νομοθεσίας για επιβολή τέλους χρήσης σε όλα τα υποστατικά που δύναται vα 
εξυπηρετηθούν από το δημόσιο αποχετευτικό σύστημα. 

2. Η υπηρεσία του Σ.Α.ΠΑ. έχει απλοποιήσει τη διαδικασία έκδοσης άδειας κατασκευής και σύνδεσης του 
ιδιωτικού με τον δημόσιο υπόνομο αποχέτευσης λυμάτων. 

3. Οι αρμόδιοι λειτουργοί της υπηρεσίας επικοινωνούν με τους κατόχους/ιδιοκτήτες υποστατικών που δεν 
έχουν συνδεθεί και τους ενημερώνουν τόσο για τη νέα διαδικασία όσο και για τα οφέλη της άμεσης 
σύνδεσης με το δημόσιο αποχετευτικό σύστημα. 

4. Λήψη νομικών μέτρων, στις περατώσεις που υπάρχει κίνδυνος για τη δημόσια υγεία.”.» 

Σημείωση: Τα επισυνημμένα έγγραφα έχουν καταχωρισθεί στο Αρχείο της Βουλής.  Αντίγραφό τους δόθηκε 
στον βουλευτή που υπέβαλε την ερώτηση. 

Απάντηση ημερομηνίας 22 Οκτωβρίου 2019 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Κωνσταντίνου Πετρίδη 
στην ερώτηση με αρ. 23.06.011.03.581, ημερομηνίας 10 Απριλίου 2019, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Χαράλαμπου Θεοπέμπτου 

«Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 
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2. Το έργο “Διαμόρφωση/Τοπιοτέχνηση του Ποταμού Τρέμυθου στο Κίτι” προτείνεται να χωροθετηθεί στο 
χώρο του ποταμού Τρέμυθου, στην κοινότητα Κιτίου, με σκοπό τη χρήση του ως άξονα περιπάτου, 
ποδηλατοδρόμου, γραμμικού Πάρκου Πρασίνου, καθώς και για τη σύνδεση των περιοχών της νότιας και 
δυτικής οικιστικής περιοχής της Κοινότητας.  Το προτεινόμενο έργο θα συμβάλει στην ποιοτική 
αναβάθμιση της ζωής των κατοίκων της Κοινότητας και της ευρύτερης περιοχής, καθώς και στην 
αναβάθμιση του τουριστικού προϊόντος, τόσο του ντόπιου όσο και του ξένου που επισκέπτεται το αρχαίο 
Μνημείο της Παναγίας Αγγελόκτιστης. 

3. Σημειώνεται ότι το Κοινοτικό Συμβούλιο Κιτίου για να προωθήσει την υλοποίηση του εν λόγω έργου 
ακολούθησε την διαδικασία προκήρυξης εκδήλωσης ενδιαφέροντος για εκπόνηση μελέτης από ιδιώτες 
μελετητές, σύμφωνα με τις υποδείξεις της Επαρχιακής Διοίκησης Λάρνακας. 

4. Η Επαρχιακή Διοίκηση για την υλοποίηση το εν λόγω έργου προέβη σε προκαταρκτική αξιολόγηση και 
διαβούλευση με τα εμπλεκόμενα Τμήματα των οποίων οι απόψεις ήταν θετικές υπό προϋποθέσεις.  Θα 
ακολουθήσει περιβαλλοντική και υδρολογική μελέτη. 

5. Σημειώνεται ότι η διαδικασία προώθησης του έργου βρίσκεται ακόμη σε πρώιμο στάδιο και ως εκ τούτου 
προτού συμπεριληφθεί το εν λόγω έργο στον Αναπτυξιακό Προϋπολογισμό θα αναμένεται η ολοκλήρωση 
των μελετών, η έκδοση των αναγκαίων εγκρίσεων, της πολεοδομικής και περιβαλλοντικής, κοστολόγηση 
και εάν αυτό απαιτείται η ετοιμασία Σημειώματος Έργου (PCN).» 

Απάντηση ημερομηνίας 22 Οκτωβρίου 2019 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Κωνσταντίνου Πετρίδη 
στην ερώτηση με αρ. 23.06.011.03.591, ημερομηνίας 17 Απριλίου 2019, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Πάφου κ. Ηλία Μυριάνθους 

 «Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

2. Η δεύτερη φάση του έργου της Ανάπλασης της Πλατείας της Κοινότητας Αρμού, αποφασίσθηκε να 
εκτελεστεί σε επιμέρους αυτοτελείς φάσεις, διότι το κόστος της είναι πολύ ψηλό (της τάξης των €900.000 
περίπου συν ΦΠΑ) και επειδή εκκρεμούσε η λήψη από το Κοινοτικό Συμβούλιο κάποιων συγκαταθέσεων 
από επηρεαζόμενους ιδιοκτήτες τεμαχίων. 

3. Για την περαιτέρω προώθηση τμήματος της Β΄ Φάσης του έργου, θα περιληφθεί πρόνοια για το 2021 στα 
πλαίσια εξέτασης των προτάσεων για τον αναπτυξιακό προϋπολογισμό και/ή προώθηση πρόσθετου 
τμήματος της Β΄ Φάσης μέσω Ευρωπαϊκών Ταμείων. 

4. Σημειώνεται ότι αποφασίσθηκε η κατασκευή όλων των τοίχων αντιστήριξης (χωρίς επένδυση) συνολικής 
εκτιμώμενης δαπάνης (€250.000 περίπου χωρίς ΦΠΑ), κατά το 2019-2020.  Στον Προϋπολογισμό 
Αναπτύξεως 2019, περιλήφθηκε πρόνοια ύψους €60.000 και αναμένεται να γίνει σύντομα προκήρυξη 
προσφορών και το έργο εκτιμάται ότι θα διαρκέσει εννέα μήνες.» 

Απάντηση ημερομηνίας 30 Οκτωβρίου 2019 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Κωνσταντίνου 
Πετρίδη στην ερώτηση με αρ. 23.06.011.03.621, ημερομηνίας 8 Μαΐου 2019, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Σχετικά με την πιο πάνω ερώτηση, σας πληροφορώ ότι η κατασκευή κεντρικού αποχετευτικού 
συστήματος εμπίπτει στις αρμοδιότητες του Υπουργείου Γεωργίας, Αγροτικής Ανάπτυξης και Περιβάλλοντος.  
Περαιτέρω πληροφορείστε ότι, με βάση απόφαση που λήφθηκε σε συνεδρία του Υπουργικού Συμβουλίου που 
πραγματοποιήθηκε στις 21/8/2019, μεταξύ άλλων εγκρίθηκε όπως ληφθούν τα ακόλουθα άμεσα μέτρα: 

(β) τον επανασχεδιασμό από το Τμήμα Αναπτύξεως Υδάτων της κατασκευής κεντρικού αποχετευτικού 
συστήματος που να καλύπτει όλη την Κοινότητα Πισσουρίου, ώστε τα κατασκευαστικά έργα να ξεκινήσουν 
αμέσως μετά τη σταθεροποίηση της κατολίσθησης στην περιοχή, και 

(γ) την ετοιμασία από το Τμήμα Αναπτύξεως Υδάτων σχεδίου στεγανοποίησης των υφιστάμενων 
απορροφητικών λάκκων και την αντικατάσταση τους με στεγανές δεξαμενές.» 

Απάντηση ημερομηνίας 30 Οκτωβρίου 2019 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Κωνσταντίνου Πετρίδη 
στην ερώτηση με αρ. 23.06.011.03.624, ημερομηνίας 8 Μαΐου 2019, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Σχετικά με την πιο πάνω ερώτηση, σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

(α) Η προκήρυξη διαγωνισμού για την παροχή υπηρεσιών συμβούλων μελετητών για την εκπόνηση ειδικής 
μελέτης για τα εδαφολογικά προβλήματα που παρουσιάζονται στην περιοχή “Λίμνες” στην κοινότητα 
Πισσουρίου έχει ολοκληρωθεί.  Υποβλήθηκε μία προσφορά, η οποία έχει αξιολογηθεί από την Επιτροπή 
Αξιολόγησης που είχε οριστεί και η εισήγηση της έχει παραπεμφθεί στο Συμβούλιο Προσφορών του 
Υπουργείου Εσωτερικών (ως Αρμόδιο Όργανο) για έγκριση. 

(β) Οι όροι του διαγωνισμού είχαν συνταχθεί στην Ελληνική γλώσσα, η οποία είναι επίσημη γλώσσα στην 
Ευρωπαϊκή Ένωση και ακολουθήθηκαν οι προβλεπόμενες διαδικασίες προκήρυξης του διαγωνισμού.  
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Σημειώνεται ότι, το θέμα συζητήθηκε κατά την συνεδρία της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εσωτερικών 
στις 10/6/2019.» 

Απάντηση ημερομηνίας 24 Οκτωβρίου 2019 του Υπουργού Γεωργίας, Αγροτικής Ανάπτυξης και 
Περιβάλλοντος κ. Κώστα Καδή στην ερώτηση με αρ. 23.06.011.03.650, ημερομηνίας 31ης Μαΐου 2019, 

του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην πιο πάνω Ερώτηση προς τον Υπουργό Γεωργίας, Αγροτικής Ανάπτυξης και 
Περιβάλλοντος και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

(α) Στις 18 Φεβρουάριου 2019, μετά από τον εντοπισμό διαρροής λυμάτων από αντλιοστάσιο του Συμβουλίου 
Αποχετεύσεων Λευκωσίας στην Ανθούπολη, το Τμήμα Αναπτύξεως Υδάτων (ΤΑΥ) του Υπουργείου 
Γεωργίας, Αγροτικής Ανάπτυξης και Περιβάλλοντος (ΥΓΑΑΠ) προέβη σε δειγματοληπτικούς ελέγχους για 
προσδιορισμό της ποιοτικής κατάστασης των υπόγειων υδάτων της περιοχής.  Από τα αποτελέσματα, 
διαφάνηκε ότι η κατάσταση των υπόγειων υδάτων είχε υποβαθμιστεί προσωρινά, κατά μήκος του 
ποταμού, μέχρι και 2,5 χιλιόμετρα, κατάντη του σημείου απόρριψης. 

(β)  Στις 24 και 28 Μαΐου 2019, μετά από διαπίστωση νέας διαρροής λυμάτων, Επιθεωρητές του Τμήματος 
Περιβάλλοντος του ΥΓΑΑΠ πραγματοποίησαν επιθεώρηση των αντλιοστασίων του Συμβουλίου 
Αποχετεύσεων Λευκωσίας (ΣΑΛ) στις περιοχές Αγίου Μάμα και Αγίου Γεωργίου στη Λακατάμεια.  Κατά 
την επιθεώρηση, διαπιστώθηκε ότι λόγω αστοχίας των σωληνώσεων του δικτύου, δεν ήταν δυνατή η 
άντληση των λυμάτων προς τον Σταθμό Επεξεργασίας Λυμάτων Ανθούπολης, με αποτέλεσμα μεγάλες 
ποσότητες λυμάτων να έχουν απορριφθεί στην κοίτη του Πεδιαίου Ποταμού.  Ως εκ τούτου, το Τμήμα 
Περιβάλλοντος κάλεσε το ΣΑΛ, με επιστολή του με αρ. φακ. 02.12.011.002.001 και ημερομηνία 
29/05/2019, όπως προχωρήσει άμεσα στην άντληση όλων των λιμναζόντων λυμάτων που έχουν 
δημιουργηθεί στην κοίτη του ποταμού, καθώς και στην αντικατάσταση του υφιστάμενου δικτύου μεταξύ 
των δύο αντλιοστασίων.  Κάλεσε επίσης, το ΣΑΛ όπως εξετάσει κατά πόσο έχει χρησιμοποιηθεί το ίδιο 
υλικό αγωγών και σε άλλες περιοχές που καλύπτει το ΣΑΛ και ενημερώσει σχετικά τον Διευθυντή του 
Τμήματος Περιβάλλοντος. 

(γ)  Στις 5 Αυγούστου 2019, το ΤΑΥ προέβη σε νέους δειγματοληπτικούς ελέγχους σε γεώτρηση κοντά στο 
σημείο όπου εντοπίστηκε η απόρριψη των λυμάτων, με σκοπό να αξιολογηθεί η κατάσταση των υπόγειων 
υδάτων, μετά τη δεύτερη διαρροή που παρατηρήθηκε τον Μάιο του 2019.  Από τα αποτελέσματα, 
διαφάνηκε ότι η κατάσταση των υπόγειων υδάτων παραμένει προσωρινά υποβαθμισμένη, ωστόσο οι 
συγκεντρώσεις των λυμάτων είναι μειωμένες σε σχέση με τις συγκεντρώσεις που καταμετρήθηκαν τον 
Φεβρουάριο.  Παράλληλα το ΤΑΥ κάλεσε το ΣΑΛ, με επιστολή του με αρ. φακ. 2.16.001.01, 2.10.013 και 
ημερομηνία 06/08/2019, όπως ενημερώσει τον Διευθυντή του ΤΑΥ σχετικά με τα μέτρα που προτίθεται να 
λάβει για να αποτραπεί η επανάληψη αστοχίας των σωλήνων του αγωγού, καθώς και σχετικό 
χρονοδιάγραμμα εργασιών. 

2. Στη βάση των πιο πάνω, κρίνεται ότι η κατάσταση των υπόγειων υδάτων στην περιοχή έχει υποβαθμιστεί 
προσωρινά.  Συγκεκριμένα, μπορεί να αναφερθεί ότι επανήλθε, προσωρινά, στην κατάσταση, προ λειτουργίας 
του αποχετευτικού συστήματος, όπου στους υπόγειους υδροφορείς διείσδυαν λύματα από τους απορροφητικούς 
λάκκους των κατοικιών.  Ωστόσο, αναμένεται ότι, με την ανάμειξη των λυμάτων με τον μεγάλο όγκο του υπόγειου 
νερού, η συγκέντρωση των λυμάτων θα μειωθεί σταδιακά και το σύστημα θα ανακάμψει.  Σε ό,τι αφορά το 
οικοσύστημα της περιοχής, εκτιμάται ότι και αυτό έχει προσωρινά επηρεαστεί αρνητικά, αλλά αναμένεται ότι 
σταδιακά θα επανακάμψει στην προ της διαρροής κατάσταση. 

3. Σε ό,τι αφορά τα μέτρα που πρέπει να ληφθούν, το ΤΑΥ και το Τμήμα Περιβάλλοντος θα αξιολογήσουν 
την αποτελεσματικότητα των μέτρων που λαμβάνει το ΣΑΛ, μόλις ενημερωθούν σχετικά οι Διευθυντές των 
Τμημάτων [όπως αναφέρεται στα σημεία (β) και (γ) πιο πάνω] και αναλόγως, ενδέχεται να εισηγηθούν την 
επιβολή επιπρόσθετων μέτρων, για αποκατάσταση των ζημιών και μείωση του κινδύνου επανάληψης του 
φαινομένου. 

4. Παραμένουμε στη διάθεση σας για τυχόν διευκρινίσεις ή πρόσθετες πληροφορίες επί των πιο πάνω.» 

Απάντηση ημερομηνίας 23 Οκτωβρίου 2019 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Κωνσταντίνου Πετρίδη στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.011.03.662, ημερομηνίας 6 Ιουνίου 2019, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Πάφου κ. Ηλία Μυριάνθους 
 «Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση και σας πληροφορώ για τα ακόλουθα, όσον αφορά το αίτημα για 
επιδιόρθωση των κατοικιών στον Οικισμό Στέγασης Εκτοπισθέντων στη Πόλη Χρυσοχούς: 
2. Αρμόδιοι Λειτουργοί του Τμήματος Πολεοδομίας και Οικήσεως θα επισκεφθούν τον Οικισμό Στέγασης 

Εκτοπισθέντων Πόλης Χρυσοχούς εντός Οκτωβρίου για καταγραφή των προβλημάτων που 
παρουσιάζουν οι κατοικίες του εν λόγω Οικισμού. 

3. Ακολούθως, όσα προβλήματα κριθούν δικαιολογημένα, θα επιλυθούν στα πλαίσια του Συμβολαίου 
Γενικής Συντήρησης Λεμεσού-Πάφου. 

4. Είμαστε στη διάθεσή σας για οποιεσδήποτε πρόσθετες πληροφορίες κρίνετε αναγκαίες.» 



371 

Απάντηση ημερομηνίας 17 Οκτωβρίοιυ 2019 του Υπουργού Άμυνας κ. Σάββα Αγγελίδη στην ερώτηση 
με αρ. 23.06.011.03.678, ημερομηνίας 13 Ιουνίου 2019, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας 

κ. Γιώργου Περδίκη 

 Σημείωση:  Η απάντηση του υπουργού είναι εμπιστευτική. 

Απάντηση ημερομηνίας 17 Οκτωβρίου 2019 του Υπουργού Παιδείας, Πολιτισμού, Αθλητισμού και 
Νεολαίας κ. Κώστα Χαμπιαούρη στην ερώτηση με αρ. 23.06.011.03.700, ημερομηνίας 27 Ιουνίου 2019, 

του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Χαράλαμπου Θεοπέμπτου 

 «Σχετικά με την πιο πάνω ερώτηση θα ήθελα να σας ενημερώσω τα ακόλουθα: 

1. Το Υπουργικό Συμβούλιο με την υπ’ αριθμό 67.445 Απόφασή του της 9ης Ιουλίου 2008, ενέκρινε τη 
Σύσταση και Λειτουργία Εθνικής Επιτροπής για την ανάπτυξη και εγκαθίδρυση Εθνικού Πλαισίου 
Προσόντων στην Κύπρο (ΕΠΠΚ-CyQF). 

2. Το Υπουργικό Συμβούλιο με την υπ’ αριθμό 73.544 Απόφασή του της 16ης Μαΐου 2012 ενέκρινε την 
Εγκαθίδρυση Εθνικού Πλαισίου Προσόντων στην Κύπρο. 

3. Το Συμβουλευτικό Σώμα του Ευρωπαϊκού Πλαισίου Προσόντων (ΕΠΠ-EQF) στην 39η Συνεδρία του στις 
8 Φεβρουάριου 2017 ενέκρινε την Έκθεση Συσχέτισης του Εθνικού Πλαισίου Προσόντων της Κύπρου με 
το ΕΠΠ. Η συσχέτιση αυτή θα διευκολύνει τους πολίτες που αποκτούν εκπαιδευτικά ή επαγγελματικά 
προσόντα στην Κύπρο να διακινούνται για σκοπούς εργασίας ή συνέχισης της εκπαίδευσής τους σε άλλες 
χώρες της Ευρωπαϊκής Ένωσης. Το Ευρωπαϊκό Πλαίσιο Προσόντων είναι ένα πλαίσιο αναφοράς που 
συσχετίζει τα επιμέρους Εθνικά Πλαίσια Προσόντων διαφόρων χωρών. Στην πράξη, θα λειτουργήσει ως 
μηχανισμός μετατροπής για την ευκολότερη ανάγνωση των επαγγελματικών προσόντων. Θα βοηθήσει 
εκπαιδευόμενους και εργαζόμενους που επιθυμούν να μετακινηθούν από χώρα σε χώρα ή να αλλάξουν 
θέση εργασίας ή να αλλάξουν εκπαιδευτικό ίδρυμα. Οι πολίτες, οι εργοδότες, οι εκπρόσωποι των 
εκπαιδευτικών ιδρυμάτων, οργανώσεων κ.τ.λ. μπορούν έτσι να καταλάβουν και να συγκρίνουν τα 
προσόντα που αποκτούνται στις διάφορες χώρες. Αυτό διευκολύνει την κινητικότητα στην αγορά εργασίας 
και την εκπαίδευση. Επιτρέπει επίσης την καλύτερη αντιστοίχιση μεταξύ προσφοράς και ζήτησης στις 
γνώσεις, τις δεξιότητες και τις ικανότητες. Περιλαμβάνει την ανάπτυξη και την εφαρμογή θεσμικών 
ρυθμίσεων και διαδικασιών, στη βάση κριτηρίων και καθορισμένων επιπέδων μάθησης, που σχετίζονται 
με την αξιολόγηση και την επικύρωση των προσόντων και την προώθηση της διά βίου μάθησης. Επίσης, 
περιλαμβάνει τη διασφάλιση της ποιότητας των προγραμμάτων ακαδημαϊκής και επαγγελματικής 
εκπαίδευσης και κατάρτισης, για την οποία την ευθύνη έχουν το Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού, η 
Αρχή Ανάπτυξης Ανθρώπινου Δυναμικού, το Κυπριακό Συμβούλιο Αναγνώρισης Τίτλων Σπουδών, ο 
Φορέας Διασφάλισης και Πιστοποίησης της Ποιότητας της Ανώτερης Εκπαίδευσης και ο υπό δημιουργία 
Φορέας Αναγνώρισης Μη Τυπικής και Άτυπης Μάθησης. (Ήδη βρίσκεται στη διαδικασία της υλοποίησης 
ο Φορέας Πιστοποίησης της Μη Τυπικής και Άτυπης Μάθησης ο οποίος υπολογίζεται να λειτουργήσει το 
Φθινόπωρο του 2020. Είναι σε ισχύ η πιλοτική εφαρμογή του). 

4. Το Εθνικό Πλαίσιο Προσόντων στην Κύπρο συσχετίζεται με όλες τις βαθμίδες της επίσημης Δημόσιας και 
Ιδιωτικής εκπαίδευσης (Δημοτική/Μέση Γενική/Μέση Τεχνική και Επαγγελματική και Κατάρτιση/Ανώτερη 
και Ανώτατη), το Σύστημα Επαγγελματικών Προσόντων της Αρχής Ανάπτυξης Ανθρώπινου Δυναμικού, 
τη Μη Τυπική και Άτυπη Μάθηση και τη Διά Βίου Μάθηση. Τονίζεται ότι η διαδικασία συσχέτισης του 
Εθνικού Πλαισίου Προσόντων στην Κύπρο με το αντίστοιχο Ευρωπαϊκό Πλαίσιο Προσόντων θα είναι μια 
συνεχής διαδικασία επομένως, ο Φορέας αυτός θα συμβάλει στην υλοποίηση των υποχρεώσεων της 
Κύπρου για επιτυχή εφαρμογή και ανάπτυξή του. 

5. Το Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού με πρόταση προς το Υπουργικό Συμβούλιο (ημερ. 03/05/2017), 
εισηγήθηκε τη δημιουργία Φορέα Διακυβέρνησης του Εθνικού Πλαισίου Προσόντων στην Κύπρο, 
αρμόδιου να επιλαμβάνεται θέματα που αφορούν στην εφαρμογή του. Το Υπουργικό Συμβούλιο ενέκρινε 
τη δημιουργία του εν λόγω Φορέα με την ονομασία Εθνική Αρχή Προσόντων (Απόφαση 82.592, ημερ. 
18/05/2017), του οποίου η αποστολή είναι η εποπτεία και η ανάπτυξη του Εθνικού Πλαισίου Προσόντων 
στην Κύπρο στο πλαίσιο της διά βίου μάθησης. 

6. Μέσα από την προσπάθεια λειτουργίας της Εθνικής Αρχής Προσόντων και τη μέχρι τώρα εμπειρία 
διακυβέρνησης του Εθνικού Πλαισίου Προσόντων στην Κύπρο, εντοπίστηκε η ανάγκη περαιτέρω 
επαναπροσδιορισμού του ρόλου και των διαδικασιών μέσω των οποίων θα επιτευχθούν οι σκοποί της. 
Ως εκ τούτου, κρίθηκε αναγκαίο να αποσαφηνιστούν οι ρόλοι εντολής του Υπουργικού Συμβουλίου για τη 
δημιουργία της καθώς επίσης, να επεκταθεί και να συγκεκριμενοποιηθεί το θεσμικό πλαίσιο λειτουργίας 
της ως φορέα αρμόδιου για αξιολόγηση και επικύρωση των επαγγελματικών προσόντων που αποκτούνται 
μέσα από τυπική, μη τυπική και άτυπη μάθηση καθώς επίσης, των διαδικασιών αξιολόγησης άτυπης 
μάθησης που έχει πιστοποιηθεί από άλλους φορείς με απώτερο στόχο τη μεταξύ τους διασύνδεση. Στην 
ουσία, απαιτείτο η ανάπτυξη ενός συστήματος διασφάλισης ποιότητας των επαγγελματικών προσόντων 
επομένως, γίνεται εισήγηση όπως η Εθνική Αρχή Προσόντων μετονομαστεί σε Φορέα Διασφάλισης και 
Πιστοποίησης της Ποιότητας των Επαγγελματικών Προσόντων. 



372 

7. Όσον αφορά στη φιλοσοφία που θα διέπει τον Φορέα θα είναι παρομοίου τύπου με αυτή του Φορέα 
Διασφάλισης και Πιστοποίησης της Ποιότητας της Ανώτερης Εκπαίδευσης, ο οποίος είναι αρμόδιος για τη 
διασφάλιση της ποιότητας της Ανώτερης Εκπαίδευσης στην Κύπρο. Επομένως, στη βάση σύστασης της 
Ευρωπαϊκής Επιτροπής προς τα κράτη μέλη για διαχωρισμό και θεσμοθέτηση των προσόντων σε 
ακαδημαϊκά και επαγγελματικά, ο Φορέας Διασφάλισης και Πιστοποίησης της Ποιότητας της Ανώτερης 
Εκπαίδευσης έχει την ευθύνη αξιολόγησης των ακαδημαϊκών τίτλων σπουδών/προσόντων ενώ ο Φορέας 
Διασφάλισης και Πιστοποίησης της Ποιότητας των Επαγγελματικών Προσόντων θα λειτουργεί 
παράλληλα, έχοντας την ευθύνη αξιολόγησης των επαγγελματικών τίτλων σπουδών/προσόντων. Στην 
ουσία, θα έχει την ευθύνη υποστήριξης των διαδικασιών συντονισμού και εποπτείας τόσο για την 
αξιολόγηση και επικύρωση όσο και την παρακολούθηση των διαδικασιών αξιολόγησης και πιστοποίησης 
των επαγγελματικών προσόντων από άλλους φορείς, στη βάση των περιγραφών του Εθνικού Πλαισίου 
Προσόντων στην Κύπρο. Ως εκ τούτου, ο Φορέας Διασφάλισης και Πιστοποίησης της Ποιότητας των 
Επαγγελματικών Προσόντων θα δώσει τη δυνατότητα αντιστοίχισης και αναφοράς των προσόντων των 
πολιτών που αποκτούνται μέσα από τυπική, μη τυπική και άτυπη μάθηση σε σχέση με τα επαγγελματικά 
προσόντα, στα επίπεδα του Εθνικού Πλαισίου Προσόντων στην Κύπρο. 

8. Εντός των προσεχών ημερών θα αποσταλεί στο Υπουργικό Συμβούλιο για έγκριση.» 

Απάντηση ημερομηνίας 30 Οκτωβρίου 2019 του Υπουργού Γεωργίας, Αγροτικής Ανάπτυξης και 
Περιβάλλοντος κ. Κώστα Καδή στην ερώτηση με αρ. 23.06.011.03.701, ημερομηνίας 27 Ιουνίου 2019, 

του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Χαράλαμπου Θεοπέμπτου 

 «Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

(α) Η Υπηρεσία Μεταλλείων του Υπουργείου Γεωργίας, Αγροτικής Ανάπτυξης και Περιβάλλοντος (ΥΓΑΑΠ) 
είναι η αρμόδια Αρχή για τον έλεγχο της εισαγωγής, αποθήκευσης, πώλησης και χρήσης των 
πυροτεχνημάτων. 

(β) Σε μια αίτηση για χρήση πυροτεχνημάτων ζητούνται στοιχεία που αφορούν το όνομα του αιτητή 
(διοργανωτή της εκδήλωσης), τον σκοπό της εκδήλωσης και την ημερομηνία που θα πραγματοποιηθεί, 
την περιγραφή του χώρου χρήσης, τα είδη και την ποσότητα ανά είδος των πυροτεχνημάτων που θα 
χρησιμοποιηθούν καθώς και τα ονόματα των κατόχων Πιστοποιητικού Ικανότητας που θα διενεργήσουν 
τη μεταφορά και τις πυροδοτήσεις τους. 

(γ) Μια αίτηση για χρήση πυροτεχνημάτων θα πρέπει να συνοδεύεται από: 

(i) τη συγκατάθεση του ιδιοκτήτη ή του διαχειριστή του χώρου όπου θα χρησιμοποιηθούν τα 
πυροτεχνήματα, και 

(ii) τη συγκατάθεση της τοπικής Αρχής (Δήμου ή Κοινότητας). 

(δ) Μια αίτηση για χρήση πυροτεχνημάτων απορρίπτεται στις ακόλουθες περιπτώσεις: 

(i) όταν δεν είναι πλήρως συμπληρωμένη ή δεν συνοδεύεται από τις προαναφερόμενες 
συγκαταθέσεις, 

(ii) όταν ο σκοπός της εκδήλωσης είναι διαφορετικός από αυτούς που καθορίζονται στην 
Γνωστοποίηση του Επιθεωρητή Εκρηκτικών Υλών (ΚΔΠ 323/2018), 

(iii) όταν διαπιστωθεί ότι ο πραγματικός σκοπός της εκδήλωσης είναι διαφορετικός από αυτόν που 
δηλώνεται στην αίτηση, και 

(iv) όταν κατά την επιτόπια επιθεώρηση του χώρου της αίτησης, διαπιστωθεί ότι αυτός είναι 
ακατάλληλος ακόμη και για την χρήση μικρού μεγέθους πυροτεχνημάτων, 

(ν) όταν ο χώρος της αίτησης βρίσκεται κοντά σε οικολογικά ευαίσθητες περιοχές. 

2. Η άδεια συνοδεύεται πάντοτε από όρους που αφορούν: 

(α) την ασφαλή μεταφορά των πυροτεχνημάτων από τη νόμιμη αποθήκη μέχρι τον χώρο χρήσης τους 
και τη λήψη συγκεκριμένων μέτρων από τους πυροδότες τόσο για την προσωπική τους ασφάλεια 
όσο και για την ασφάλεια των θεατών και του κοινού, 

(β) την τήρηση εκ μέρους του αδειούχου και του πυροδότη συγκεκριμένων αποστάσεων ασφαλείας 
που καθορίζονται στην άδεια, από τους θεατές, εύφλεκτα υλικά και κατοικίες, 

(γ) την υποχρέωση του αδειούχου για την έγκαιρη ενημέρωση του κοινού (σε αστικά κέντρα) μέσω 
ανακοίνωσης στο ραδιόφωνο, εφημερίδα, κ.λπ. ή με την καταβολή του τέλους για την αποστολή 
sms από τον οικείο Δήμο όταν διαθέτει τέτοιο σύστημα ενημέρωσης των δημοτών του (σε όσους 
είναι συμβεβλημένοι με το εν λόγω σύστημα) για παρόμοιες εκδηλώσεις.  Επίσης υποχρεώνεται 
όπως ενημερώσει τα γειτονικά υποστατικά και κατοίκους για την ημερομηνία και ώρα της χρήσης 
των πυροτεχνημάτων με την διανομή φυλλαδίων από πόρτα σε πόρτα, 
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(δ) την πυρασφάλεια.  Σε όλες τις άδειες απαιτείται όπως στον χώρο χρήσης υπάρχουν 
πυροσβεστήρες ενώ σε χώρους που βρίσκονται στην ύπαιθρο τίθεται όρος για να υπάρχει 
διαθέσιμο πυροσβεστικό όχημα για να χρησιμοποιηθεί σε περίπτωση που παραστεί ανάγκη.  
Σημειώνεται ότι όλοι οι χώροι που βρίσκονται στην ύπαιθρο επιθεωρούνται πάντοτε μαζί με 
εκπρόσωπο της Πυροσβεστικής Υπηρεσίας, 

(ε) την υποχρέωση του πυροδότη όπως πριν την χρήση των πυροτεχνημάτων επικοινωνήσει με τον 
Πύργο Ελέγχου Πτήσεων για να πάρει σχετική έγκριση για την ακριβή ώρα διεξαγωγής των 
πυροδοτήσεων, και 

(στ) την υποχρέωση του αδειούχου και του πυροδότη για τον καθαρισμό του χώρου από τα κατάλοιπα 
των πυροτεχνημάτων μετά τη χρήση τους. 

3. Η χρήση πυροτεχνημάτων ενδέχεται να προκαλέσει όχληση, ειδικότερα σε όσους δεν είναι ενήμεροι για 
την διεξαγωγή της ή όταν αυτή πραγματοποιείται σε ακατάλληλες ώρες.  Επίσης, οι σκύλοι 
αναστατώνονται όταν γίνεται ρίψη πυροτεχνημάτων σε μικρή απόσταση από αυτούς. 

 Για τη μείωση της όχλησης που προκαλείται από την χρήση πυροτεχνημάτων, εντός των αστικών κέντρων 
της ενδοχώρας και σε χώρους που κρίνονται κατάλληλοι, παραχωρούνται άδειες χρήσης μικρού μεγέθους 
πυροτεχνημάτων (για τα οποία, στις πλείστες Ευρωπαϊκές χώρες, επιτρέπεται η χρήση από το ευρύ κοινό 
χωρίς την εξασφάλιση άδειας). 

 Μεγάλου μεγέθους πυροτεχνήματα αδειοδοτούνται κυρίως στις παραλιακές περιοχές, νοουμένου ότι ο 
χώρος χρήσης τους βρίσκεται στις ακτές και σε απόσταση ασφαλείας από τις πλησιέστερες ξενοδοχειακές 
μονάδες ή κατοικίες, ή η χρήση τους γίνεται από πλωτή εξέδρα που τοποθετείται σε απόσταση ασφαλείας 
από τις ακτές, έτσι ώστε να υπάρχει εκτόνωση του θορύβου προς τη θάλασσα. 

 Επίσης, πέραν των μέτρων που λαμβάνονται για ενημέρωση του κοινού, όπως αναφέρονται στην 
παράγραφο 2(γ), η Υπηρεσία Μεταλλείων του ΥΓΑΑΠ διατηρεί στην ιστοσελίδα της σχετικό κατάλογο, για 
ενημέρωση του κοινού, στον οποίο αναγράφονται η ημερομηνία, ο δήμος ή η κοινότητα, η επαρχία, ο 
χώρος χρήσης τους και το επιτρεπόμενο ωράριο για όλες τις προγραμματισμένες αδειούχες χρήσεις 
πυροτεχνημάτων. 

4. Περαιτέρω σημειώνεται ότι, εδώ και αρκετό χρονικό διάστημα παρατηρείται παράνομη χρήση 
πυροτεχνημάτων, πολλές φορές σε ώρες κοινής ησυχίας, με αποτέλεσμα να γίνονται έντονα παράπονα 
από τους κατοίκους των περιοχών αυτών.  Για τις εν λόγω παράνομες χρήσεις πυροτεχνημάτων είναι 
ενήμερη η Αστυνομία, που είναι και η αρμόδια Αρχή για την πάταξη της παρανομίας. 

5. Παραμένουμε στη διάθεσή σας για τυχόν διευκρινίσεις ή πρόσθετες πληροφορίες επί των πιο πάνω.» 

Απάντηση ημερομηνίας 29 Οκτωβρίου 2019 του Υπουργού Δικαιοσύνης και Δημοσίας Τάξεως κ. 
Γιώργου Σαββίδη στην ερώτηση με αρ. 23.06.011.03.707, ημερομηνίας 2 Ιουλίου 2019, του βουλευτή 

εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση και σας πληροφορώ για τα ακόλουθα: 

2. Στο πλαίσιο της συζήτησης των Κοινοβουλευτικών Επιτροπών Νομικών και Ανθρωπίνων Δικαιωμάτων 
και Ίσων Ευκαιριών μεταξύ Ανδρών και Γυναικών, έχει λεχθεί από τον Αρχηγό Αστυνομίας ότι στον 
πειθαρχικό κώδικα της Αστυνομίας, δεν περιλαμβάνεται ιδιώνυμο αδίκημα σχετικά με ρατσιστική 
συμπεριφορά ή ξενοφοβία. 

3. Σημειώνεται ότι υπάρχουν συγκεκριμένα ποινικά αδικήματα που αφορούν στις φυλετικές και άλλες 
διακρίσεις σε διάφορες νομοθεσίες όπως: 

• Νόμος που κυρώνει τη Σύμβαση των Ηνωμένων Εθνών (12/67) για την Εξάλειψη κάθε Μορφής 
Φυλετικής Διάκρισης (Ν. 12(Ι)/67) 

• Ο περί της Ίσης Μεταχείρισης Προσώπων άσχετα από Φυλετική ή Εθνοτική Καταγωγή Νόμος 
(Ν.59(Ι)/2004) 

• Ο περί της Καταπολέμησης Φυλετικών και άλλων Διακρίσεων Νόμος (Ν.42(Ι)/2004) 

• Ο Ποινικός Κώδικας (Κεφ. 154) 

• Ο περί της Καταπολέμησης Ορισμένων Μορφών και Εκδηλώσεων Ρατσισμού και Ξενοφοβίας 
μέσω του Ποινικού Δικαίου Νόμος (Ν.134(Ι)/2011) 

• Ο περί Πρόσθετου Πρωτοκόλλου στη Σύμβαση κατά του Εγκλήματος μέσω του Διαδικτύου 
αναφορικά με την Ποινικοποίηση Πράξεων Ρατσιστικής και Ξενοφοβικής Φύσεως που 
διαπράττονται μέσω Ηλεκτρονικών Υπολογιστών Νόμος (Ν.26(ΙΙΙ)/2004). 
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4. Σημειώνεται δε ότι στους περί Αστυνομίας (Πειθαρχικούς) Κανονισμούς (Κ.Δ.Π. 53/1989) και 
συγκεκριμένα στον πειθαρχικό κώδικα δεν είναι εφικτό να περιλαμβάνονται όλες οι συμπεριφορές που 
ποινικοποιούνται με νομοθεσία έχοντας υπόψη ταυτόχρονα ότι το δίκαιο εξελίσσεται και τα οποιαδήποτε 
αδικήματα δύναται κατά καιρούς να τροποποιηθούν από το νομοθέτη. Όποια συμπεριφορά αποτελεί 
ποινικό αδίκημα, για τα μέλη της Αστυνομίας αποτελεί ταυτόχρονα και το πειθαρχικό αδίκημα της 
“Ανάρμοστης Συμπεριφοράς” το οποίο αναφέρει ότι εάν μέλος της Αστυνομίας ενεργεί κατά τρόπο απρεπή 
ή επιζήμιο για την πειθαρχία ή κατά τρόπο που εύλογα είναι δυνατόν να δυσφημήσει την Αστυνομία, 
μπορεί να διωχθεί πειθαρχικά. 

5. Επίσης, μέλος της Αστυνομίας δυνατό να διωχθεί για το πειθαρχικό αδίκημα της “Παράνομης ή Άσκοπης 
Άσκησης Εξουσίας” εάν συμπεριφέρεται με αγένεια ή βάναυσα σε οποιοδήποτε πρόσωπο. 

6. Επιπρόσθετα σε περίπτωση καταδίκης μέλους της Αστυνομίας από ποινικό δικαστήριο για ποινικό 
αδίκημα, αυτό θα διωχθεί και πειθαρχικά. Σε αυτήν την περίπτωση, για την επιβολή της ποινής, θα 
ληφθούν σοβαρά υπόψη η φύση του αδικήματος και η ποινή που επιβλήθηκε από το ποινικό δικαστήριο. 

7. Παράλληλα με τα πιο πάνω ο Αρχηγός Αστυνομίας έχει εκδώσει σχετική εγκύκλιο, ημερομηνίας 7/8/2013, 
η οποία καθορίζει την πολιτική που θα εφαρμόζεται με σκοπό την αντιμετώπιση και καταπολέμηση της 
ρατσιστικής βίας, της ξενοφοβίας και των διακρίσεων καθώς και τον τρόπο που πρέπει να ενεργούν και 
συμπεριφέρονται σχετικά, τα μέλη της Αστυνομίας (επισυνάπτεται για εύκολη αναφορά). Για την 
αποτελεσματικότερη προώθηση των θεμάτων αυτών και με σκοπό την εκπαίδευση των μελών της 
Αστυνομίας, έχει ετοιμαστεί συγκεκριμένο μάθημα με τίτλο “Φυλετικές και άλλες διακρίσεις”, το οποίο 
διδάσκεται στην Αστυνομική Ακαδημία Κύπρου. Επίσης, δημιουργήθηκε το “Γραφείο Καταπολέμησης 
Διακρίσεων” με σκοπό την προώθηση της προληπτικής και κατασταλτικής καταπολέμησης των 
διακρίσεων, του ρατσισμού και της ξενοφοβίας, το οποίο διέπεται από σχετική Αστυνομική Διάταξη 3/38 
“Γραφείο Καταπολέμησης Διακρίσεων”. 

8. Επιπρόσθετα με τα πιο πάνω και σύμφωνα με τον περί Αστυνομίας (Ανεξάρτητη Αρχή Διερεύνησης 
Ισχυρισμών και Παραπόνων) Νόμο του 2006 (Ν.(9(Ι)/2006), έχει διοριστεί η Ανεξάρτητη Αρχή 
Διερεύνησης Ισχυρισμών και Παραπόνων κατά της Αστυνομίας η οποία έχει εξουσίες διερεύνησης σχετικά 
με πράξεις μελών της Αστυνομίας. Συγκεκριμένα, η Αρχή έχει καθήκον και εξουσία διερεύνησης 
ισχυρισμών και παραπόνων για πράξεις μελών της Αστυνομίας, ως αναφέρονται στο άρθρο 5(2) του 
Νόμου: 

 “(α)  διαφθοράς ή δωροδοκίας ή αθέμιτου πλουτισμού ή διαπλοκής του μέλους της Αστυνομίας με 
εξωγενείς παράγοντες ή με οικονομικά ή άλλα συμφέροντα ή που, κατά τα διαλαμβανόμενα, σε 
οποιοδήποτε εκάστοτε σε ισχύ νόμο ή κανονισμούς ή σε οποιαδήποτε εκάστοτε κυρωθείσα από τη 
Δημοκρατία διεθνή σύμβαση ή τον κυρωτικό αυτής νόμο δεν επιτρέπονται ή απαγορεύονται, είτε 
ως πράξεις διαφθοράς ή δωροδοκίας ή αθέμιτου πλουτισμού είτε λόγω διαπλοκής του μέλους της 
Αστυνομίας με εξωγενείς παράγοντες ή με οικονομικά ή άλλα συμφέροντα, 

 (β)  οι οποίες παραβιάζουν ανθρώπινα δικαιώματα που προβλέπονται στο Σύνταγμα ή σε 
οποιοδήποτε εκάστοτε σε ισχύ νόμο ή κανονισμούς, ή σε οποιαδήποτε εκάστοτε 
κυρωθείσα από τη Δημοκρατία διεθνή σύμβαση ή τον κυρωτικό αυτής νόμο και συνιστούν 
ποινικά αδικήματα δυνάμει οποιουδήποτε εκάστοτε σε ισχύ νόμου ή κανονισμών. 

 (γ)  οι οποίες συνιστούν ευνοιοκρατική μεταχείριση ή συμπεριφορά κατά την εκτέλεση του καθήκοντος 
και τείνουν να κλονίσουν την εμπιστοσύνη του κοινού στην Αστυνομία ή να δυσφημίσουν το κύρος 
της”. 

9. Με βάση τα πιο πάνω, πιστεύω ότι υπάρχουν επαρκείς πρόνοιες τόσο στη νομοθεσία όσο και στους 
πειθαρχικούς κανονισμούς της Αστυνομίας για τον χειρισμό των μελών της που εκδηλώνουν τέτοιες 
συμπεριφορές.» 

Απάντηση ημερομηνίας 24 Οκτωβρίου 2019 του Υπουργού Γεωργίας, Αγροτικής Ανάπτυξης και 
Περιβάλλοντος κ. Κώστα Καδή στην ερώτηση με αρ. 23.06.011.03.724, ημερομηνίας 8 Ιουλίου 2019, του 

βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Χρίστου Ορφανίδη 

 «Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

(α) Από το 1996 που άρχισαν οι συστηματικές εργασίες αναδάσωσης μέχρι σήμερα, το Τμήμα Δασών του 
Υπουργείου Γεωργίας, Αγροτικής Ανάπτυξης και Περιβάλλοντος έχει αναδασώσει 1 447 δεκάρια γης, που 
αντιστοιχούν περίπου στο 50% της έκτασης που έχει επηρεαστεί από τις εξορυκτικές δραστηριότητες και 
την εναπόθεση των μπάζων.  Η έκταση που έχει αναδασωθεί καλύπτει κυρίως την περιοχή που είναι 
ορατή από τον οδικό άξονα Κάρβουνά - Τροόδους, και στον υπολογισμό της δεν περιλαμβάνονται χώροι 
όπως η κεντρική λίμνη και άλλες υποδομές. 

(β) Ο χώρος που απομένει για διαμόρφωση και αναδάσωση υπολογίζεται ότι ανέρχεται περίπου στα 1 500 
δεκάρια.  Όμως, λόγω της τοπογραφίας αλλά και διαφόρων δυσκολιών στη διαμόρφωση των χώρων, 
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εκτιμάται ότι σε περιοχή έκτασης περίπου 250 δεκάρια δεν είναι εφικτή η διαμόρφωση του χώρου και 
αναδάσωσής του. Συνεπώς εκτιμάται, ότι η εναπομένουσα έκταση που θα διαμορφωθεί και θα 
αναδασωθεί θα είναι περίπου 1 250 δεκάρια. 

(γ) Δεν έχει καθοριστεί ακριβές χρονοδιάγραμμα ολοκλήρωσης της αποκατάστασης, αλλά εκτιμάται πως η 
αναδάσωση θα διαρκέσει τουλάχιστο μέχρι το 2035.  Η αδυναμία καθορισμού ακριβούς 
χρονοδιαγράμματος οφείλεται στην ανάγκη προμήθειας επιφανειακών εδαφών από την περιοχή, που 
προέρχονται κυρίως από ισοπεδώσεις, οικοπεδοποιήσεις και διάνοιξη δρόμων της περιοχής. Στην 
περίπτωση που δεν υπάρχει διαθέσιμο επιφανειακό έδαφος από την περιοχή, τότε το κόστος προμήθειας 
χώματος από άλλες περιοχές αυξάνεται σε σημαντικό βαθμό. 

2. Το συνολικό κόστος της αποκατάστασης του μεταλλείου Αμιάντου μέχρι σήμερα ανέρχεται στα 
€13.330.000.  Σημειώνεται ότι, το πιο πάνω ποσό πέραν της διαμόρφωσης και αναδάσωσης περιλαμβάνει 
επίσης το κόστος: 

 α) του ενταφιασμού αμιαντούχων αποβλήτων (€199.131), 

 β) των αντισταθμιστικών έργων προς όφελος της κοινότητας Αμιάντου (€542.257), 

 γ) της μελέτης επικινδυνότητας από την ύπαρξη του μεταλλείου και άλλες μελέτες (€665.040), 

 δ) της ανακαίνισης του παλαιού δημοτικού σχολείου, το οποίο λειτουργεί ως κέντρο πληροφόρησης 
του Γεωπάρκου Τροόδους και άλλες υποδομές για τη δημιουργία του Γεωπάρκου Τροόδους με 
δαπάνες του προγράμματος Interreg ΓΕΩΤΟΠΙΑ (€486.506), 

 ε) τις δαπάνες για το πρόγραμμα ΕΑΑ Grants “Biodiversity Conservation in Restoration and 
Management of the Amiantos Mine” για τη διαμόρφωση του κεντρικού κρατήρα του μεταλλείου 
(€1.337.694). 

 Συνεπώς, με βάση τα πιο πάνω υπολογίζεται, ότι το κόστος μέχρι σήμερα της διαμόρφωσης και 
αναδάσωσης του μεταλλείου ανέρχεται στα €10.000.000, περίπου. 

3. Σύμφωνα με το κοστολόγιο των υφιστάμενων εργασιών αναδάσωσης, το κόστος ανά δεκάριο 
υπολογίζεται σε €6.700 για την αναδάσωση, €2.900 για την συντήρηση των φυτών (για τρία χρόνια) και €3.000 
για την διαμόρφωση των μπάζων.  Με βάση το σημερινό κοστολόγιο αναμένεται ότι η συνολική διαμόρφωση των 
μπάζων θα στοιχίσει €3.750.000 και η αναδάσωση, συμπεριλαμβανομένης και της συντήρησής της θα στοιχίσει 
€12.000.000. 

4. Σε αυτά τα έξοδα δεν συμπεριλαμβάνονται άλλες δράσεις που αφορούν κτήρια του μεταλλείου. 
Σημειώνεται, ότι το Γενικό Σχέδιο Ανάπτυξης του Μεταλλείου το οποίο εκπονήθηκε το 2014, έχει ενταχθεί στο 
ευρύτερο σχέδιο ανάπτυξης της περιοχής Τροόδους.  Αξιοσημείωτο είναι επίσης το γεγονός της χρήσης μικρού 
τμήματος του μεταλλείου για τον ενταφιασμό των αμιαντούχων αποβλήτων. Εάν το Κράτος υποχρεωνόταν να 
στείλει τα απόβλητα αυτά στο εξωτερικό για διαχείρισή τους, θα είχε ένα επιπρόσθετο κόστος της τάξης των 
€7.000.000. 

5. Παραμένουμε στη διάθεση σας για τυχόν διευκρινίσεις ή πρόσθετες πληροφορίες επί των πιο πάνω.» 

Απάντηση ημερομηνίας 24 Οκτωβρίου 2019 του Υπουργού Γεωργίας, Αγροτικής Ανάπτυξης και 
Περιβάλλοντος κ. Κώστα Καδή στην ερώτηση με αρ. 23.06.011.03.725, ημερομηνίας 8 Ιουλίου 2019, του 

βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Χρίστου Ορφανίδη 

 «Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

(α) Το μεταλλείο Αμιάντου έκλεισε στα τέλη του 1988 λόγω πτώχευσης της ιδιοκτήτριας εταιρείας, που ήταν 
η Μητρόπολη Λεμεσού.  Τη διαχείριση της κατάστασης ανέλαβε Υπουργική Επιτροπή αποτελούμενη από 
τους Υπουργούς Οικονομικών (Πρόεδρο), Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων και Εμπορίου και 
Βιομηχανίας. 

(β) Η εν λόγω Υπουργική Επιτροπή ανέθεσε σε Τεχνική Επιτροπή, αποτελούμενη από τον Οικονομικό 
Διευθυντή του Υπουργείου Οικονομικών (Πρόεδρο) και τους Διευθυντές των Τμημάτων Γεωλογικής 
Επισκόπησης, Δασών, Υπηρεσίας Μεταλλείων και Τμήματος Εργασίας, την καταγραφή των 
υποχρεώσεων της Εταιρείας Κυπριακών Αμιαντωρυχείων Λτδ. 

2. Από σχετική έκθεση που είχε ετοιμαστεί προκύπτει, ότι πέραν των υποχρεώσεων της εταιρείας: 

α) να σταθεροποιήσει, να διαμορφώσει, και να αναδασώσει τα μπάζα του μεταλλείου, και 

β) να μετακινήσει τις σωλήνες ύδρευσης των κοινοτήτων Κάτω Αμιάντου, Πελενδρίου και Αγρού, 

η εταιρεία είχε χρέος ύψους 3.500.000 λιρών, εκ των οποίων οι 780.000 ήταν σε κυβερνητικά ταμεία.  
Σημειώνεται, ότι το Τμήμα Κοινωνικών Ασφαλίσεων του Υπουργείου Εργασίας κατέθεσε αγωγή στο Επαρχιακό 
Δικαστήριο Λεμεσού για ανάκτηση των εισφορών κοινωνικών ασφαλίσεων των εργαζομένων του μεταλλείου. 
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3. Η χαώδης κατάσταση που επικράτησε στο μεταλλείο Αμιάντου μέχρι τον ορισμό της Εφόρου Εταιρειών 
ως Επίσημης Παραλήπτριας από το Επαρχιακό Δικαστήριο της Λεμεσού τον Ιούλιο 1989, περιγράφεται σε 
σχετικό άρθρο της εφημερίδας “Φιλελεύθερος”, απόσπασμα του οποίου επισυνάπτεται αυτούσιο. 

 Σύμφωνα με προφορικές μαρτυρίες η λεηλάτηση και η κλοπή περιουσιακών στοιχείων της εταιρείας ήταν 
εμφανέστατη κατά την υπό αναφορά περίοδο. 

4. Σημειώνεται ότι παρά την έντονη διαφωνία μελών της Τεχνικής Επιτροπής, η Επίσημη Παραλήπτρια, εν 
τέλει πώλησε τον εναπομείναντα εξοπλισμό του μεταλλείου ως παλιοσίδερα.  Στο αρχείο του Τμήματος 
Γεωλογικής Επισκόπησης του Υπουργείου Γεωργίας, Αγροτικής Ανάπτυξης και Περιβάλλοντος δεν υπάρχει 
καμία γραπτή αναφορά για το ποσό που διατέθηκε, ωστόσο προφορικές αναφορές κάνουν λόγο για ποσό της 
τάξης των 360.000 λιρών. 

5. Παραμένουμε στη διάθεσή σας για τυχόν διευκρινίσεις ή πρόσθετες πληροφορίες επί των πιο πάνω.» 

Σημείωση: Τα επισυνημμένα έγγραφα έχουν καταχωρισθεί στο Αρχείο της Βουλής.  Αντίγραφό τους δόθηκε 
στον βουλευτή που υπέβαλε την ερώτηση. 

Απάντηση ημερομηνίας 29 Οκτωβρίου 2019 του Υπουργού Γεωργίας, Αγροτικής Ανάπτυξης και 
Περιβάλλοντος κ. Κώστα Καδή στην ερώτηση με αρ. 23.06.011.03.726, ημερομηνίας 9 Ιουλίου 2019, του 

βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφορικά με την πιο πάνω ερώτηση, σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

(α) Δραστική ουσία glyphosate και ιστορικό:  Στις 12 Δεκεμβρίου 2017 εκδόθηκε ο Κανονισμός (EE) 
2017/2324, σύμφωνα με τον οποίο η καταχώρηση για διάθεση στην αγορά και χρήση της δραστικής 
ουσίας glyphosate ανανεώθηκε για ακόμη πέντε χρόνια, μέχρι το 2022.  Η περίοδος ανανέωσης της είναι 
αρκετά πιο σύντομη από τη μέγιστη δυνατή περίοδο των 15 χρόνων που προβλέπει η Ευρωπαϊκή 
νομοθεσία, αφού η Επιτροπή έλαβε υπόψη το ενδεχόμενο να σημειωθούν ταχείες επιστημονικές και 
τεχνολογικές εξελίξεις στο άμεσο μέλλον.  Σημειώνεται ότι παρότι υπάρχουν ήδη πολλές πληροφορίες για 
το glyphosate, δημοσιεύονται νέα στοιχεία για την υπό αναφορά δραστική ουσία, με εξαιρετικά υψηλό 
ρυθμό, σε σύγκριση με άλλες δραστικές ουσίες και άρα θα πρέπει να διασφαλιστεί ότι το glyphosate θα 
επαναξιολογηθεί κατά προτεραιότητα σε σχέση με άλλες ουσίες και μάλιστα σε σχετικό σύντομο χρονικό 
διάστημα.  Πριν την ανανέωση της έγκρισης της η Επιτροπή μελέτησε ενδελεχώς και επισταμένα όλα τα 
διαθέσιμα στοιχεία και μελέτες για την ουσία αυτή.  Τόσο η Γερμάνια που αξιολόγησε τα στοιχεία αλλά και 
η EFSA (European Food Safety Authority) κατέληξαν στο συμπέρασμα ότι: “το glyphosate είναι απίθανο 
να συνιστά κίνδυνο καρκινογένεσης για τον άνθρωπο”, ενώ η επιτροπή του ECHA (Ευρωπαϊκός 
Οργανισμός Χημικών Προϊόντων) στις 15 Μαρτίου 2017 κατέληξε ομόφωνα στο συμπέρασμα ότι η 
ταξινόμηση του glyphosate ως καρκινογόνου ουσίας δεν δικαιολογείται, και προώθησε τη γνώμη της στην 
Επιτροπή στις 15 Μαρτίου 2017.  Ο ECHA κατέληξε επίσης στο συμπέρασμα ότι το glyphosate δεν θα 
πρέπει να ταξινομείται ως μεταλλαξιογόνο ή τοξικό για την αναπαραγωγή.  Στο ίδιο συμπέρασμα κατέληξε 
η EFSA, υποστηριζόμενη από εμπειρογνώμονες από τις αρμόδιες αρχές όλων των κρατών μελών της 
EE.  Το συμπέρασμα αυτό συμμερίζονται και άλλοι εθνικοί και διεθνείς φορείς (από τον Καναδά, την 
Ιαπωνία, την Αυστραλία και τη Νέα Ζηλανδία).  Στο ίδιο επίσης συμπέρασμα κατέληξε η κοινή συνεδρίαση 
του Οργανισμού Επισιτισμού και Γεωργίας των Ηνωμένων Εθνών/Παγκόσμιου Οργανισμού Υγείας για τα 
κατάλοιπα των φυτοφαρμάκων JMPR.  Σημειώνεται ότι η μόνη αξιολόγηση η οποία κατέληξε στο 
συμπέρασμα ότι το glyphosate είναι “πιθανώς καρκινογόνο για τον άνθρωπο” είναι αυτή του IARC 
(Διεθνής Οργανισμός Ερευνών για τον Καρκίνο).  Παρόλα αυτά, σε αρκετά κράτη μέλη υπήρξαν έντονες 
αντιδράσεις για την επανέγκριση του glyphosate, με ανακοινώσεις στα ΜΜΕ αλλά και διαδηλώσεις, 
υποστηρίζοντας ότι η δραστική αυτή ουσία δεν πρέπει να ανανεωθεί.  Επίσης, πραγματοποιήθηκε 
πρωτοβουλία πολιτών με αίτημα, μεταξύ άλλων, την απαγόρευση του glyphosate και την προστασία των 
πολιτών και του περιβάλλοντος από τα τοξικά φυτοφάρμακα, σύμφωνα με το άρθρο 11, παράγραφος 4 
της Συνθήκης για την Ευρωπαϊκή Ένωση.  Η Επιτροπή εξέτασε το αίτημα της πρωτοβουλίας αυτής και 
κατέληξε στο συμπέρασμα ότι “δεν υπάρχει ούτε η επιστημονική ούτε η νομική βάση που να δικαιολογεί 
την απαγόρευση του glyphosate και δεν πρόκειται να υποβάλει σχετική νομοθετική πρόταση.  
Συγκεκριμένα, τα επιστημονικά στοιχεία δεν υποστηρίζουν το συμπέρασμα ότι το glyphosate έχει τη 
δυνατότητα να προκαλέσει καρκίνο.  Ως εκ τούτου, η απόφαση της Επιτροπής να ανανεώσει την έγκριση 
του glyphosate (για διάστημα 5 ετών) είναι πλήρως δικαιολογημένη”. 

(β) Έγκριση φυτοπροστατευτικών προϊόντων:  Μετά την έγκριση μίας δραστικής ουσίας που γίνεται σε 
ευρωπαϊκό επίπεδο, στη συνέχεια τα φυτοπροστατευτικά προϊόντα, που περιέχουν τις δραστικές αυτές 
ουσίες, εγκρίνονται από τις εθνικές αρχές σε κάθε κράτος μέλος της EE λαμβάνοντας υπόψη τις γεωργικές 
και περιβαλλοντικές συνθήκες.  Τα κράτη μέλη έχουν την υποχρέωση να αξιολογούν όλες τις 
αδειοδοτήσεις για τα φυτοπροστατευτικά προϊόντα που περιέχουν glyphosate και μπορούν να 
αποφασίσουν να επιβάλουν περιορισμούς ή απαγορεύσεις για κάποια ή όλα τα προϊόντα αυτά, όταν κάτι 
τέτοιο δικαιολογείται βάσει αποδεικτικών στοιχείων που αφορούν τις συγκεκριμένες περιστάσεις στην 
επικράτειά τους.  Δεδομένων των δυνατοτήτων της αρμόδιας Αρχής της Κυπριακής Δημοκρατίας, οι 
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διάφορες αιτήσεις που υποβάλλονται εξετάζονται σχεδόν αποκλειστικά λαμβάνοντας υπόψη την 
αξιολόγηση και τα συμπεράσματα επί των αντίστοιχων αιτήσεων, άλλων κρατών μελών της νότιας ζώνης, 
με τη διαδικασία της αμοιβαίας αναγνώρισης.  Επίσης, για τα εγκεκριμένα φυτοπροστατευτικά προϊόντα, 
τα κράτη μέλη οφείλουν να επιβάλλουν την ορθή χρήση τους σύμφωνα με τους όρους έγκρισης τους και 
την επισήμανσή τους. 

(γ) Συμπεράσματα:  Glyphosate και Κύπρος.  Η δραστική ουσία glyphosate έχει ζιζανιοκτόνο δράση και 
περιέχεται σε αρκετά αδειοδοτημένα σκευάσματα που κυκλοφορούν στην Κύπρο.  Είναι διασυστηματικό, 
μη εκλεκτικό ζιζανιοκτόνο για την καταπολέμηση ετήσιων και πολυετών (αγρωστωδών, πλατύφυλλων 
ζιζανίων) και υδροχαρών ζιζανίων καθώς και ξυλωδών φυτών.  Χρησιμοποιείται ευρέως, σε πάρα πολλές 
καλλιέργειες καθώς επίσης και σε ακαλλιέργητες εκτάσεις.  Λαμβάνοντας υπόψη τις ιδιαίτερες 
εδαφοκλιματικές συνθήκες της Κύπρου, η δυνατότητα χρήσης αποτελεσματικών ζιζανιοκτόνων, στις 
περιπτώσεις όπου δεν είναι δυνατή η καταπολέμηση τους με άλλες μεθόδους, θεωρείται άκρως 
σημαντική.  Σημειώνεται επίσης, ότι πολλές από τις διαθέσιμες χημικές εναλλακτικές λύσεις που έχουν το 
ίδιο αποτέλεσμα με το glyphosate ενέχουν ενδεχομένως υψηλότερους κινδύνους.  Δυνατόν εάν 
εφαρμοστούν εναλλακτικές λύσεις αντί του glyphosate, όπως μηχανική καλλιέργεια, χρήση φλόγιστρων 
και μικτή γεωργική δραστηριότητα, αυτές έχουν ορισμένους περιορισμούς και δεν αποτελούν πάντα 
καλύτερη επιλογή για τις ιδιαίτερες συνθήκες και μορφολογία των εδαφών στο νησί μας (κίνδυνος 
πυρκαγιάς, επικλινή εδάφη, ανάγκη για υποδομές).  Λαμβάνοντας αυτά υπόψη, το Τμήμα Γεωργίας 
πιστεύει ότι δεν συντρέχουν λόγοι για απαγόρευση ή περιορισμούς στη χρήση των φυτοπροστατευτικών 
προϊόντων που περιέχουν τη δραστική ουσία glyphosate, πέραν αυτών που ήδη ισχύουν κατά την έγκριση 
της δραστικής ουσίας αλλά και από την Οδηγία για την Ορθολογική Χρήση των Φυτοφαρμάκων.  Το Τμήμα 
Γεωργίας θεωρεί ότι τα φυτοφάρμακα αποτελούν σημαντικό εργαλείο για την προστασία της φυτικής 
παραγωγής.  Εφόσον αυτά χρησιμοποιούνται σύμφωνα με τις οδηγίες που αναγράφονται στην ετικέτα και 
λαμβάνοντας υπόψη τα ερευνητικά δεδομένα που έχουμε σήμερα στην διάθεση μας, δεν προβλέπεται να 
οδηγήσουν σε κινδύνους για τον άνθρωπο, τα ζώα και το περιβάλλον και συνεπώς θα πρέπει να μπορούν 
να διατίθενται στην αγορά.  Εξάλλου οι διαδικασίες αξιολόγησης και αδειοδότησης περιλαμβάνουν ένα 
μεγάλο εύρος μελετών και πειραμάτων ώστε να διασφαλίζεται ότι τα προϊόντα δεν επιβαρύνουν με 
οποιοδήποτε τρόπο την ανθρώπινη υγεία, τα ζώα, το περιβάλλον και τη φυτική παραγωγή.  Πρόσθετα και 
όσον αφορά εναλλακτικές μεθόδους και λήψη επιπρόσθετων μέτρων, σας ενημερώνω ότι με την 
εφαρμογή του Εθνικού Σχεδίου Δράσης για την μείωση και Ορθολογική Χρήση των Φυτοπροστατευτικών 
Προϊόντων, έχουν ληφθεί και συνεχίζουν να λαμβάνονται μέτρα για την ελαχιστοποίηση των κινδύνων και 
του περιορισμού της χρήσης των χημικών φυτοπροστατευτικών προϊόντων, μέσω της ολοκληρωμένης 
και βιολογικής διαχείρισης εχθρών και ασθενειών. 

(δ) Κατά τη ψηφοφορία που πραγματοποιήθηκε στα θεσμικά όργανα της EE για το θέμα, η Κύπρος, 
λαμβάνοντας υπόψη τα αποτελέσματα των μελετών που υποβλήθηκαν για το θέμα και το έστω και 
περιορισμένο στοιχείο της αβεβαιότητας για το περιεχόμενο τους, τάχθηκε κατά της ανανέωσης της 
δραστικής ουσίας. 

(ε) Η Κύπρος σεβόμενη πλήρως την Ευρωπαϊκή Νομοθεσία και τους κανόνες της αγοράς, τηρεί πιστά το 
θεσμικό πλαίσιο που αποφασίζεται σε Ευρωπαϊκό επίπεδο και δεν προβαίνει σε οποιεσδήποτε 
μονομερείς απαγορεύσεις οι οποίες θα θέσουν την χώρα μας αντιμέτωπη με τις κυρώσεις που 
προβλέπονται για μη τήρηση του Ευρωπαϊκού Κεκτημένου.  Πρόσθετα βέβαια, τηρεί πιστά όλες τις 
υποχρεώσεις της και θέτει μέτρα επιβάλλοντας αυστηρές προϋποθέσεις στη χρήση των 
φυτοπροστατευτικών προϊόντων (όπως και η συγκεκριμένη δραστική ουσία) ώστε να διασφαλίζεται η 
ασφάλεια της διατροφικής αλυσίδας και η υγεία των καταναλωτών και των χρηστών. 

(στ) Παραμένουμε στη διάθεσή σας για περαιτέρω διευκρινήσεις.» 

Απάντηση ημερομηνίας 17 Οκτωβρίου 2019 του Υπουργού Δικαιοσύνης και Δημοσίας Τάξεως κ. 
Γιώργου Σαββίδη στην ερώτηση με αρ. 23.06.011.03.741, ημερομηνίας 15 Ιουλίου 2019, του βουλευτή 

εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Χαράλαμπου Θεοπέμπτου 

 «Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση και σας παραθέτω πιο κάτω, τα κτίρια που στεγάζουν υπηρεσίες 
του Υπουργείου αυτού, που ανεγέρθηκαν από το 2004 μέχρι σήμερα και το κόστος ανέγερσης, σύμφωνα με το 
σημείο (1) της αναφερόμενης Ερώτησης: 

1. Αστυνομικός Σταθμός Αραδίππου, έτος ανέγερσης 2004, κόστος €1,8 εκ. 

2. Κτίριο Ειδικού Αντιτρομοκρατικού Ουλαμού (ΜΜΑΔ), έτος ανέγερσης 2006, κόστος €1 εκ. 

3. Αστυνομικός Σταθμός Πέρα Χωρίου Νήσου, έτος ανέγερσης 2008, κόστος €1,5 εκ. 

4. Οπλαποθήκες Αρχηγείου Αστυνομίας, έτος ανέγερσης 2010, κόστος €3,1 εκ. 

5. Αστυνομικά Κρατητήρια Λακατάμιας. έτος ανέγερσης 2010, κόστος €4,5 εκ. 
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6. Κεντρικός Αστυνομικός Σταθμός και Αστυνομικά Κρατητήρια Πάφου, έτος ανέγερσης 2010, κόστος €6,3 
εκ. 

7. Αστυνομικός και Πυροσβεστικός Σταθμός Πόλης Χρυσοχους, έτος ανέγερσης 2010, κόστος €8 εκ. 

8. Διοίκηση Λιμενικής και Ναυτικής Αστυνομίας και Ναυτικός Σταθμός Λεμεσού (προκατασκευασμένα 
υποστατικά), έτος ανέγερσης 2010, κόστος €575.000. 

9. Κτιριακές Εγκαταστάσεις Μονάδας Αεροπορικών Επιχειρήσεων, έτος ανέγερσης 2011, κόστος €9,2 εκ. 

10. Χώρος Κράτησης Απαγορευμένων Μεταναστών στη Μενόγεια, έτος ανέγερσης 2011, κόστος €11,2 εκ. 
(συγχρηματοδοτούμενο). 

11. Αστυνομικός Σταθμός Αγίας Νάπας (όροφος και κρατητήρια), έτος ανέγερσης 2011, κόστος €1.025.000. 

12. Αίθουσα διαλέξεων Γραφείου Καταπολέμησης Ηλεκτρονικού Εγκλήματος, έτος ανέγερσης 2016, κόστος 
€75.000. 

13. Αστυνομική Διεύθυνση Πάφου (Γ΄ Φάση), έτος ανέγερσης 2019, κόστος €3,8 εκ. 

14. Αστυνομική Διεύθυνση Αμμοχώστου, έτος ανέγερσης 2019, κόστος €6,5εκ. 

15. Ειδική Μονάδα Αντιμετώπισης Καταστροφών Κοφίνου έτος ανέγερσης 2015, κόστος €650.000. 

16. Πυροσβεστικός Σταθμός Υπαίθρου Μονιάτη, έτος ανέγερσης 2012, κόστος €200.000. 

17. Πυροσβεστικός Σταθμός Υπαίθρου Περιστερώνας, έτος ανέγερσης 2015, κόστος €250.000. 

18. Κατασκευή νέου κτιρίου για στέγαση του Συμβουλίου Αποφυλάκισης Κρατουμένων Επ’ Αδεία, έτος 
ανέγερσης 2017, κόστος €149.500.» 

Απάντηση ημερομηνίας 30 Οκτωβρίου 2019 του Υπουργού Υγείας κ. Κωνσταντίνου Ιωάννου στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.011.03.741, ημερομηνίας 15 Ιουλίου 2019, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Λευκωσίας κ. Χαράλαμπου Θεοπέμπτου 

 «Η απάντηση στα ερωτήματα που εγείρετε στην πιο πάνω ερώτηση, από το αρμόδιο Τμήμα, τις Ιατρικές 
Υπηρεσίες και Υπηρεσίες Δημόσιας Υγείας, είναι η ακόλουθη: 

2. Από τα στοιχεία που υπάρχουν στους φακέλους του Τμήματος Ιατρικών Υπηρεσιών και Υπηρεσιών 
Δημόσιας Υγείας από το 2004 μέχρι σήμερα έχουν ανεγερθεί τα ακόλουθα κτίρια: 

• Γενικό Νοσοκομείο Λευκωσίας.  Το Έργο ολοκληρώθηκε το 2006. 

• Κέντρο Υγείας Κοφίνου. 

• Κέντρο Υγείας Λινόπετρας. 

• Κέντρο Υγείας Έγκωμης. 

• Κέντρο Υγείας Λακατάμιας. 

• Κέντρο Υγείας Λατσιών. 

3. Αναφορικά με το κόστος ανέγερσης τους, να σας πληροφορήσω ότι αρμόδιο Τμήμα για χειρισμό είναι το 
Τμήμα Δημοσίων Έργων, το οποίο είναι ο Σύμβουλος του Υπουργείου Υγείας, δεδομένου ότι δεν 
υπάρχουν Τεχνικές Υπηρεσίες στο Υπουργείο Υγείας. 

4. Εάν για οποιοδήποτε λόγο κρίνετε ότι οι ως άνω απαντήσεις δεν είναι επαρκείς ή χρήζουν περαιτέρω 
διευκρινήσεων, παραμένω στην διάθεσή σας.» 

Απάντηση ημερομηνίας 22 Οκτωβρίου 2019 της Υπουργού Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων κ. Ζέτας Αιμιλιανίδου στην ερώτηση με αρ. 23.06.011.03.758, ημερομηνίας 30 Ιουλίου 

2019, της βουλευτού εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Αννίτας Δημητρίου 

 Σημείωση:  Η απάντηση της υπουργού είναι εμπιστευτική. 

Απάντηση ημερομηνίας 29 Οκτωβρίου 2019 του Υπουργού Οικονομικών κ. Χάρη Γεωργιάδη στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.063, ημερομηνίας 12 Σεπτεμβρίου 2019, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λεμεσού κ. Μαρίνου Σιζόπουλου 

 «Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση και παραθέτω τις σχετικές απαντήσεις/σχόλια μετά και από σχετική 
διαβούλευση που έγινε με την Κεντρική Τράπεζα της Κύπρου. 

1) Βάσει ποιας νομοθεσίας έχουν δοθεί οι άδειες λειτουργίας των εταιρειών διαχείρισης κόκκινων 
δανείων, ποιο ήταν το αρμόδιο όργανο που έδωσε τις άδειες και με βάση ποια κριτήρια; 
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 Η ανάθεση από πιστωτικό ίδρυμα εργασιών ή και υπηρεσιών σε συνεργάτη (outsourcing) διέπεται από 
Οδηγία της Κεντρικής Τράπεζας η οποία στοχεύει μεταξύ άλλων στον καθορισμό των προϋποθέσεων έτσι 
ώστε η διαχείριση να εξακολουθεί να εκτελείται σύμφωνα με τις σχετικές απαιτήσεις της ΚΤΚ (π.χ. Οδηγία 
περί της Διαχείρισης Καθυστερήσεων) και να υπόκειται στην απρόσκοπτη εποπτεία της ΚΤΚ. 

 Τονίζεται η διάκριση μεταξύ εταιρείας διαχείρισης η οποία διαχειρίζεται δάνεια και παραμένουν στους 
ισολογισμούς τραπεζικών ιδρυμάτων και εταιρειών εξαγοράς πιστώσεων που αποκτούν δάνεια με βάση 
τις πρόνοιες του περί Αγοραπωλησίας Πιστωτικών Διευκολύνσεων και για Συναφή θέματα Νόμου. 

2) Κάποιες εταιρείες εξαγοράς πιστώσεων φαίνεται να είναι θυγατρικές πιστωτικού ιδρύματος.  
Ζητούμε την επίσημη τοποθέτηση του αρμόδιου Υπουργού όσο και του Διοικητή της Κεντρικής 
Τράπεζας επί του θέματος αυτού, εάν αυτό ισχύει και εάν ναι, κατά πόσο αυτό αποτελεί 
σύγκρουση συμφέροντος. 

 Η ύπαρξη εταιρειών εξαγοράς πιστώσεων οι οποίες είναι θυγατρικές πιστωτικών ιδρυμάτων είναι σύνηθες 
φαινόμενο αφού η δημιουργία τους αποσκοπεί στον διαχωρισμό του δανειακού χαρτοφυλακίου με σκοπό 
την πώληση της εταιρείας σε ιδιώτη επενδυτή.  Ενόσω η εταιρεία εξαγοράς παραμένει θυγατρική του 
πιστωτικού ιδρύματος υπόκειται στην ενοποιημένη εποπτεία της ΚΤΚ.  Τη δεδομένη στιγμή υπάρχουν 
θυγατρικές πιστωτικών ιδρυμάτων οι οποίες έχουν αδειοδοτηθεί ως εταιρείες εξαγορές πιστώσεων από 
την ΚΤΚ, ο σκοπός των οποίων είναι να πωληθούν σε οντότητες εκτός του τραπεζικού ομίλου.  Στην 
περίπτωση εξεύρεσης ενδιαφερόμενου επενδυτή, οι νέοι επενδυτές αξιολογούνται από την ΚΤΚ ότι 
πληρούν τα κριτήρια, ως προνοεί ο περί Αγοραπωλησίας Πιστωτικών Διευκολύνσεων και για Συναφή 
Θέματα Νόμος. 

3) Δημοσίευμα αναφέρει ότι ο Υπουργός Οικονομικών υπήρξε δέκτης προειδοποιήσεων από την 
ΕΚΤ για την αδειοδότηση των συγκεκριμένων εταιρειών, ανταποκρίνεται στην πραγματικότητα;  
Προτίθεται ο Υπουργός να καταθέσει ανανεωμένο πλαίσιο για το πιο πάνω θέμα; 

 Το Υπουργείο Οικονομικών έχει ετοιμάσει σχετικό νομοσχέδιο που τροποποιεί τον περί Αγοραπωλησίας 
Πιστωτικών Διευκολύνσεων και για Συναφή Θέματα Νόμο με σκοπό τη διεύρυνση των εξουσιών της ΚΤΚ 
και την παραχώρηση δυνατότητας πρόσβασης από τις εν λόγω εταιρείες στα τραπεζικά δεδομένα των 
δανειοληπτών υπό τη διαχείρισή τους, προκειμένου να είναι σε θέση να εκτιμήσουν την πιστοληπτική 
ικανότητα τους και να παρέχουν σε αυτούς βιώσιμες λύσεις αναδιάρθρωσης.  Η εν λόγω πρόσβαση γίνεται 
σε πλήρη συμμόρφωση με τις πρόνοιες του Κανονισμού 2016/679/ΕΕ για την προστασία των φυσικών 
προσώπων έναντι της επεξεργασίας δεδομένων προσωπικού χαρακτήρα και για την ελεύθερη 
κυκλοφορία των δεδομένων αυτών. 

 Το νομοσχέδιο έτυχε εκτενούς διαβούλευσης τόσο με την Κεντρική Τράπεζα όσο και με την Επίτροπο 
Προστασίας Προσωπικών Δεδομένων καθώς επίσης με όλους τους εμπλεκόμενους φορείς ενώ ζητήθηκε 
και η γνώμη της Ευρωπαϊκής Κεντρικής Τράπεζας.  Δεν υπήρξαν οποιεσδήποτε πιέσεις από 
οποιονδήποτε θεσμό της Ευρωπαϊκής Ένωσης για την ετοιμασία της εν λόγω νομοθεσίας.  Σημειώνεται 
ότι είναι σε εξέλιξη ετοιμασία σχετικής Οδηγίας σε επίπεδο Ευρωπαϊκής Ένωσης η οποία θα ρυθμίζει σε 
Ευρωπαϊκό Επίπεδο τη λειτουργία των εταιρειών διαχείρισης.» 

Απάντηση ημερομηνίας 17 Οκτωβρίου 2019 του Υπουργού Γεωργίας, Αγροτικής Ανάπτυξης και 
Περιβάλλοντος κ. Κώστα Καδή στην ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.065, ημερομηνίας 13 Σεπτεμβρίου 

2019, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Αναφορικά με την πιο πάνω ερώτηση, σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

(α) Το Τμήμα Γεωργίας εφαρμόζει “Σχέδιο Καταπολέμησης της Ποντίκας”, το οποίο έχει εγκριθεί με τις υπ’ 
αριθμόν 73.752 και 80.704, αποφάσεις του Υπουργικού Συμβουλίου ημερομηνιών 27.06.2012 και 
26.05.2016, αντίστοιχα.  Στα πλαίσια του εν λόγω Σχεδίου, το Τμήμα Γεωργίας διεξάγει εκστρατείες 
καταπολέμησης της ποντίκας με δικά του συνεργεία σε γεωργοκτηνοτροφικές περιοχές, οι οποίες 
κρίνονται ως σοβαρές εστίες πολλαπλασιασμού της ποντίκας.  Το συνεργείο του Επαρχιακού Γεωργικού 
Γραφείου Αμμοχώστου, σε συνεργασία με τις Τοπικές Αρχές της Επαρχίας έχει καλύψει ήδη μεγάλο μέρος 
των γεωργοκτηνοτροφικών περιοχών, που θεωρούνται σοβαρές εστίες πολλαπλασιασμού της ποντίκας. 

(β) Το ίδιο Τμήμα προβαίνει επίσης σε μια σειρά άλλων μέτρων περιορισμού της ποντίκας, όπως είναι η 
εγκατάσταση τεχνητών φωλιών ανθρωποπουλιών σε διάφορες γεωργικές περιοχές (συγκεκριμένα στην 
Επαρχία Αμμοχώστου έχουν τοποθετηθεί τέσσερις τεχνητές φωλιές) και η προώθηση των εθελοντικών 
εκστρατειών με τη συμμετοχή οργανωμένων συνόλων και κρατικών υπηρεσιών. 

(γ) Επιπρόσθετα, οι πρόνοιες του προαναφερόμενου Σχεδίου παρέχουν τη δυνατότητα στις Τοπικές Αρχές 
να προμηθεύονται το ποντικοδόλωμα Doa Rat Bait που παρασκευάζει το Τμήμα Γεωργίας στην 
επιδοτημένη τιμή των €0,50 ανά κιλό συν Φ.Π.Α., έτσι ώστε να διεξάγουν οργανωμένες εκστρατείες εντός 
των διοικητικών ορίων τους.  Το Τμήμα Γεωργίας έχει πραγματοποιήσει τα τελευταία χρόνια διαφωτιστικές 
διαλέξεις και εκπαιδευτικά σεμινάρια για την παροχή τεχνικής υποστήριξης προς τις Τοπικές Αρχές στην 
εφαρμογή ορθολογικών εκστρατειών και στην ορθή χρήση των τρωκτικοκτόνων δολωμάτων, με στόχο τη 
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μέγιστη αποτελεσματικότητα της αντιμετώπισης της ποντίκας καθώς επίσης και την ελαχιστοποίηση των 
αρνητικών επιπτώσεων προς το περιβάλλον. 

(δ) Στην Επαρχία Αμμοχώστου οι πλείστοι Δήμοι και Κοινότητες προβαίνουν σε οργανωμένες εκστρατείες 
καταπολέμησης της ποντίκας εντός των διοικητικών τους ορίων.  Σημειώνεται ότι λόγω των κατάλληλων 
καιρικών συνθηκών κατά το έτος 2019, αλλά και της πολυομβρίας της χειμερινής περιόδου, παρατηρήθηκε 
αύξηση του πληθυσμού της ποντίκας. 

(ε) Η καταπολέμηση της ποντίκας και άλλων τρωκτικών εντός και περιμετρικά των οικιστικών περιοχών και 
στα αποχετευτικά συστήματα πραγματοποιείται από άλλες υπηρεσίες, όπως είναι οι Τοπικές Αρχές, τα 
Συμβούλια Αποχετεύσεως και οι Υγειονομικές Υπηρεσίες του Κράτους.  Στην Επαρχία Αμμοχώστου 
υπάρχει συνεργασία μεταξύ των Δήμων και Κοινοτήτων, εργοδοτώντας σε μόνιμη βάση συνεργείο δύο 
ατόμων, το οποίο προβαίνει σε συνεχή καταπολέμηση των τρωκτικών πέριξ των οικιστικών περιοχών και 
κατά μήκος της γραμμής αντιπαράταξης. 

(στ) Επισημαίνεται επίσης και ο σημαντικός ρόλος στον περιορισμό του πληθυσμού της ποντίκας που 
διαδραματίζουν επίσης οι ίδιοι οι πολίτες, που θα πρέπει να λαμβάνουν μέτρα αποφυγής δημιουργίας 
εστιών πολλαπλασιασμού των τρωκτικών και μέτρα προστασίας των περιουσιών τους. 

(ζ) Τέλος, σας διαβεβαιώνουμε ότι οι αρμόδιες υπηρεσίες του Υπουργείου Γεωργίας, Αγροτικής Ανάπτυξης 
και Περιβάλλοντος θα συνεχίσουν τις προσπάθειες που καταβάλλουν για περιορισμό των προβλημάτων 
που προκαλούνται από τους πληθυσμούς της ποντίκας σε γεωργοκτηνοτροφικές περιοχές. 

(η) Παραμένουμε στη διάθεσή σας για περαιτέρω διευκρινήσεις.» 

Απάντηση ημερομηνίας 22 Οκτωβρίου 2019 του Υπουργού Υγείας κ. Κωνσταντίνου Ιωάννου στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.070, ημερομηνίας 17 Σεπτεμβρίου 2019, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Μιχάλη Γιωργάλλα 

«Νομοσχέδιο με τίτλο “Περί Ίδρυσης και Άδειας Λειτουργίας Υπηρεσιών Παροχής Κοινοτικής Νοσηλευτικής και 
Κοινοτικής Μαιευτικής Νόμος του 2019” 

 Σχετικά με το πιο πάνω θέμα σας ενημερώνω ότι στην παρούσα φάση δεν μπορεί να δοθεί απάντηση στα 
ερωτήματα του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Μιχάλη Γιωργάλλα για το στάδιο που βρίσκεται 
η διαδικασία νομοτεχνικού ελέγχου του Νομοσχεδίου με τίτλο «Περί Ίδρυσης και Άδειας Λειτουργίας Υπηρεσιών 
Παροχής Κοινοτικής Νοσηλευτικής και Κοινοτικής Μαιευτικής Νόμος του 2019» καθώς και για το πότε αναμένεται 
να κατατεθεί στη Βουλή Αντιπροσώπων. 

2. Σημειώνεται ότι κατά την αποστολή του εν λόγω Νομοσχεδίου στη Νομική Υπηρεσία στις 02 Ιουλίου 2019, 
το Υπουργείο Υγείας είχε ζητήσει να δοθεί προτεραιότητα στη διενέργεια του Νομοτεχνικού Ελέγχου του 
Νομοσχεδίου, λόγω των μεταρρυθμίσεων που διανύουμε στον τομέα της Υγείας, με την Εφαρμογή του Γενικού 
Σχεδίου Υγείας (ΓεΣΥ). 

3. Παραμένω στη διάθεσή σας για περαιτέρω διευκρινήσεις.» 

Απάντηση ημερομηνίας 24 Οκτωβρίου 2019 του Υπουργού Δικαιοσύνης και Δημοσίας Τάξεως κ. 
Γιώργου Σαββίδη στην ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.073, ημερομηνίας 17 Σεπτεμβρίου 2019, του 

βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Μιχάλη Γιωργάλλα 

 Σημείωση:  Η απάντηση του υπουργού είναι εμπιστευτική. 

Απάντηση ημερομηνίας 23 Οκτωβρίου 2019 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Κωνσταντίνου Πετρίδη 
στην ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.079, ημερομηνίας 19 Σεπτεμβρίου 2019, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση και σας πληροφορώ για τα ακόλουθα, όσον αφορά τη καταβολή 
τιμητικού επιδόματος στους ομήρους πολέμου: 

2. Σύμφωνα με το άρθρο 4(2) του περί Αναγνώρισης της Προσφοράς, της Καθιέρωσης Ημέρας Μνήμης και 
Τιμής και την Παροχής Ωφελημάτων προς τους Αιχμαλώτους Πολέμου του 1974 και προς τους 
Εξαρτώμενους τους Νόμου [120(Ι)/2008], ο Υπουργός Εσωτερικών τηρεί μητρώο στο οποίο 
αναγράφονται τα ονόματα όλων των μη στρατεύσιμων/άμαχων προσώπων που διετέλεσαν όμηροι 
πολέμου. 

3. Η ερμηνεία του όρου “Όμηρου Πολέμου” επεξηγείται στο άρθρο 2 του πιο πάνω Νόμου και σημαίνει κάθε 
Ελληνοκύπριο που συνελήφθη και κρατήθηκε κατά ή μετά την τούρκικη εισβολή του 1974 και είναι κάτοχος 
πιστοποιητικού αιχμαλώτου πολέμου του Διεθνούς ή του Κυπριακού Ερυθρού Σταυρού ή της Εθνικής 
Φρουράς. 
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4. Το Υπουργείο Εσωτερικών έχει προβεί σε όλες τις αναγκαίες διεργασίες για την ετοιμασία του Μητρώου 
Αιχμαλώτων Άμαχου Πληθυσμού που διετέλεσαν αιχμάλωτοι το 1974 και το εν λόγω Μητρώο έχει 
διαβιβαστεί στο Υπουργείο Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων για τις δικές τους ενέργειες. 

5. Είμαστε στη διάθεσή σας για οποιεσδήποτε πρόσθετες πληροφορίες κρίνετε αναγκαίες.» 

Απάντηση ημερομηνίας 17 Οκτωβρίου 2019 του Υπουργού Οικονομικών κ. Χάρη Γεωργιάδη στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.080, ημερομηνίας 19 Σεπτεμβρίου 2019, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Πάφου κ. Ηλία Μυριάνθους 

 «Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση που αφορά το ενδεχόμενο της εθελοντικής υποβολής ελεγμένων 
λογαριασμών από πολύ μικρές επιχειρήσεις με μικρό κύκλο εργασιών και χαμηλό ενεργητικό και σας πληροφορώ 
ότι οι υπηρεσίες του Υπουργείου Οικονομικών εξετάζουν, στα πλαίσια άμβλυνσης του διοικητικού φόρτου των 
μικρών επιχειρήσεων, το ενδεχόμενο υποβολής απλοποιημένης μορφής οικονομικών καταστάσεων από τις πιο 
πάνω εταιρείες χωρίς να υπάρχει η υποχρέωση για τη διεξαγωγή ελέγχου.» 

Απάντηση ημερομηνίας 31ης Οκτωβρίου 2019 της Υπουργού Μεταφορών, Επικοινωνιών και Έργων κ. 
Βασιλικής Αναστασιάδου στην ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.117, ημερομηνίας 7 Οκτωβρίου 2019, του 

βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Χρίστου Ορφανίδη 

«Σχετικά με την πιο πάνω Ερώτηση, σας μεταφέρω την ακόλουθη ενημέρωση που έλαβα από το αρμόδιο 
Τμήμα του Υπουργείου μου: 

1. Παραλιακός Δρόμος Λάρνακας-Δεκέλειας - Φάση Γ΄ 

Για τη Φάση Γ΄, που αφορά στο τμήμα του δρόμου από τον Ναυτικό Όμιλο Λάρνακας μέχρι τον κόμβο 
προς Πύλα, μήκους 3,8 χλμ., πληροφορείστε ότι βρίσκεται σε εξέλιξη η ετοιμασία των κατασκευαστικών 
σχεδίων η ολοκλήρωση των οποίων αναμένεται αρχές του 2020. Το τμήμα αυτό διαλαμβάνει 4 κυκλικούς 
κόμβους και 6 χλμ. δευτερεύοντος οδικού δικτύου.  Η μελέτη προχωρεί κανονικά, ενδέχεται όμως να 
προκύψουν καθυστερήσεις λόγω της εμπλοκής πολλών Υπηρεσιών οι οποίες θα πρέπει να ετοιμάσουν 
τις δικές τους μελέτες. 

 Σημειώνεται ότι το έργο, σύμφωνα με το χρονοδιάγραμμα, αναμένεται να προωθηθεί εντός του 2020, 
εφόσον εν τω μεταξύ ολοκληρωθούν όλες οι διαδικασίες (μελέτες Υπηρεσιών, απαλλοτριώσεις) έναντι 
συνολικού κόστους €20 εκ. περίπου.  Η διάρκεια κατασκευής του υπολογίζεται γύρω στα 2 χρόνια. 

2. Παραλιακός Δρόμος Λάρνακας-Δεκέλειας - Φάση Δ΄ 

Για τη Φάση Δ΄ που αρχίζει από τον κόμβο προς Πύλα μέχρι τις εγκαταστάσεις του ΚΟΤ, ετοιμάστηκε 
παλαιότερα ρυθμιστικό σχέδιο αλλά είχαν εκδηλωθεί κάποιες αντιδράσεις από Φορείς της Λάρνακας σε 
σχέση με την υιοθέτηση δρόμου 4 λωρίδων. Ως εκ τούτου, η περαιτέρω προώθηση των μελετών 
αναστάλθηκε σε αναμονή των τελικών αποφάσεων του Τμήματος Πολεοδομίας και Οικήσεως ως προς 
τα τεχνικά χαρακτηριστικά του δρόμου. 

Σύμφωνα με την πληροφόρηση που λήφθηκε από το Τμήμα Πολεοδομίας και Οικήσεως, αποφασίστηκε 
τελικά η κατασκευή δρόμου 2 λωρίδων και προχωρεί με γοργούς ρυθμούς η ετοιμασία του σχετικού 
ρυθμιστικού σχεδίου από το Τμήμα αυτό.  Αναμένεται ότι το ρυθμιστικό σχέδιο θα ολοκληρωθεί και 
υποβληθεί στην αρμόδια τεχνική επιτροπή του Φορέα Επίλυσης Κυκλοφοριακών Προβλημάτων περί τα 
τέλη Οκτωβρίου-αρχές Νοεμβρίου 2019, για έγκριση.  Στη συνέχεια, θα προωθηθεί η διαδικασία για 
ανάθεση των κατασκευαστικών σχεδίων από το Τμήμα Δημοσίων Έργων, αφού δοθεί σχετική 
παραγγελία από το Τμήμα Πολεοδομίας και Οικήσεως.» 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ποιος θέλει να μιλήσει;  Ο κ. Βότσης; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο κ. Βότσης. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Να κλείσω τη συνεδρία και μετά, κύριε Βότση, ή είναι κάτι που μας ενδιαφέρει; 

ΑΓΓΕΛΟΣ ΒΟΤΣΗΣ: 

 Απλώς, επειδή μας είπατε να σας ενημερώνουμε για τα θέματα των ημικρατικών οργανισμών... 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ναι, ευχαρίστως! 

ΑΓΓΕΛΟΣ ΒΟΤΣΗΣ: 
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 ...είναι ένα θέμα που το παλέψαμε όλοι... 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Μας ενδιαφέρει πάρα πολύ. 

ΑΓΓΕΛΟΣ ΒΟΤΣΗΣ: 

 ...από τους τριάντα έναν προϋπολογισμούς που θα έπρεπε να κατατεθούν στην επιτροπή Οικονομικών, 
μέχρι σήμερα έχουν κατατεθεί δεκαοκτώ, εξετάστηκαν ήδη οι δώδεκα και με τις διαδικασίες που έχετε εγκρίνει -
να συζητούμε κάποιους ακόμη και πριν να είναι στην επίσημη κατάθεση- οι υπόλοιποι πέντε θα είναι τη Δευτέρα 
και ο άλλος την Πέμπτη, άρα είμαστε απόλυτα προγραμματισμένοι και μένουν έντεκα προς κατάθεση μέχρι το 
τέλος του χρόνου. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Θετικότατα, πρωτάκουστα πράματα!  Είναι ικανοποιητικός, αλλά όχι στον βαθμό που να μη μας κάμνει να 
ανησυχούμε, κύριε Βότση.  Να επανέλθετε στην επόμενη ολομέλεια της Βουλής, την 22α Νοεμβρίου.  Θέλω να 
είναι γραμμένα στην αναφορά μου, να κατονομάσω αυτούς που δεν έχουν παραδώσει, ονομαστικά.  Και στην 
επόμενη να κατονομάζονται και τα ονόματα του διοικητικού συμβουλίου. 

ΑΓΓΕΛΟΣ ΒΟΤΣΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, επειδή κινείται το πράγμα ικανοποιητικά, όσοι θα μείνουν πίσω θα ονοματιστούν κανονικά, 
όπως έχετε ζητήσει. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Κεφάλαιο Τέταρτο:  Θέματα εγγραφέντα για συζήτηση.  Δεν έχουμε σήμερα. 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πριν φτάσουμε στο τέλος, έχουμε τη συνεδρία τώρα για τους νέους 
κανονισμούς, ενημέρωση, ανταλλαγή απόψεων, ώστε να πετύχουμε την όσο το δυνατόν καλύτερη εφαρμογή 
μέσα από τη γνώση, αλλά και ανταλλαγή απόψεων και παρατηρήσεων.  Έχουν καλεστεί όλοι οι πρόεδροι των 
επιτροπών, αλλά εννοείται ότι οποιοσδήποτε βουλευτής έχει ενδιαφέρον είναι ευπρόσδεκτος στην αίθουσα 
«Κερύνεια» τώρα. 

 Εδώ φτάσαμε στο τέλος της σημερινής συνεδρίας της Βουλής.  Η επόμενη συνεδρία της Βουλής ορίζεται 
για την Παρασκευή, 22 Νοεμβρίου 2019, στις 11.00 το πρωί, με την ακόλουθη ημερήσια διάταξη: 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΠΡΩΤΟ: Νομοθετική εργασία 

 1.  Ο περί Φορολογίας του Εισοδήματος (Τροποποιητικός) (Αρ. 3) 
Νόμος του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.01.060.172-2019). 

 2.  Οι περί Φορολογίας του Εισοδήματος (Μηχανισμοί Επίλυσης 
Φορολογικών Διαφορών στην Ευρωπαϊκή Ένωση) Κανονισμοί του 
2019. 
(Αρ. Φακ. 23.03.056.089-2019). 

 3.  Ο περί Εργασιών Πιστωτικών Ιδρυμάτων (Τροποποιητικός) (Αρ. 3) 
Νόμος του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.01.060.169-2019). 

 4.  Ο περί της Μεταβίβασης των Αρμοδιοτήτων και Εξουσιών του 
Συμβουλίου Δανειστικών Επιτρόπων στο Γενικό Λογιστή της 
Δημοκρατίας Νόμος του 2019. 
 (Αρ. Φακ. 23.01.060.165-2019). 

 5.  Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού Νόμος  
(Αρ. 2) του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.01.060.221-2019). 

 6.  Ο περί Προϋπολογισμού του Ιδρύματος Κρατικών Υποτροφιών 
Κύπρου του 2020 Νόμος του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.01.060.174-2019). 

 7.  Ο περί Προϋπολογισμού του Δημοσιονομικού Συμβουλίου του 2020 
Νόμος του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.01.060.173-2019). 

 8.  Ο περί Προϋπολογισμού του Ταμείου Δημόσιων Δανείων του 2020 
Νόμος του 2019. 
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(Αρ. Φακ. 23.01.060.179-2019). 

 9.  Ο περί Προϋπολογισμού της Αρχής Δημόσιας Εποπτείας 
Ελεγκτικού Επαγγέλματος του 2020 Νόμος του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.01.060.192-2019). 

 10.  Ο περί Προϋπολογισμού της Ρυθμιστικής Αρχής Ενέργειας Κύπρου 
του 2020 Νόμος του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.01.060.193-2019). 

 11.  Ο περί Προϋπολογισμού του Χρηματιστηρίου Αξιών Κύπρου του 
2020 Νόμος του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.01.060.196-2019). 

 12.  Ο περί Προϋπολογισμού του Συμβουλίου Εγγραφής και Ελέγχου 
Εργοληπτών Οικοδομικών και Τεχνικών Έργων του 2020 Νόμος 
του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.01.060.199-2019). 

 13.  Ο περί Προϋπολογισμού του Γραφείου του Επιτρόπου Ρυθμίσεως 
Ηλεκτρονικών Επικοινωνιών και Ταχυδρομείων του 2020 Νόμος του 
2019. 
(Αρ. Φακ. 23.01.060.209-2019). 

 14.  Ο περί Προϋπολογισμού της Αρχής Ψηφιακής Ασφάλειας του 2020 
Νόμος του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.01.060.208-2019). 

 15.  Ο περί Προϋπολογισμού του Κυπριακού Οργανισμού Διαχείρισης 
Αποθεμάτων Πετρελαιοειδών του 2020 Νόμος του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.01.060.202-2019). 

 16.  Ο περί Προϋπολογισμού της Αρχής Ηλεκτρισμού Κύπρου του 2020 
Νόμος του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.01.060.204-2019). 

 17.  Ο περί Προϋπολογισμού του Διαχειριστή Συστήματος Μεταφοράς 
Κύπρου του 2020 Νόμος του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.01.060.203-2019). 

 18.  Ο περί Προϋπολογισμού της Αρχής Ανάπτυξης Ανθρώπινου 
Δυναμικού Κύπρου του 2020 Νόμος του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.01.060.212-2019). 

 19.  Ο περί Προϋπολογισμού του Ταμείου Θήρας και Διαχείρισης Άγριας 
Πανίδας του 2020 Νόμος του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.01.060.223-2019). 

 20.  Ο περί Προϋπολογισμού της Εθνικής Αρχής Στοιχημάτων του 2020 
Νόμος του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.01.060.218-2019). 

 21.  Ο περί Προϋπολογισμού του Οργανισμού Χρηματοδοτήσεως 
Στέγης του 2020 Νόμος του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.01.060.217-2019). 

 22.  Ο περί Προϋπολογισμού του Ανεξάρτητου Ταμείου 
Ανακεφαλαιοποίησης του 2020 Νόμος του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.01.060.215-2019). 

 23.  Ο περί Προϋπολογισμού της Επιτροπής Κεφαλαιαγοράς του 2020 
Νόμος του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.01.060.216-2019). 

 24.  Ο περί Φορολογίας του Εισοδήματος (Τροποποιητικός) (Αρ. 7) 
Νόμος του 2019.  
(Πρόταση νόμου των κ. Αβέρωφ Νεοφύτου, Μάριου Μαυρίδη και 
Ονούφριου Κουλλά εκ μέρους της κοινοβουλευτικής ομάδας του 
Δημοκρατικού Συναγερμού).   
(Αρ. Φακ. 23.02.060.118-2019). 
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 25.  Ο περί Φόρου Προστιθέμενης Αξίας (Τροποποιητικός) (Αρ. 4) 
Νόμος του 2019.  
(Πρόταση νόμου των κ. Αβέρωφ Νεοφύτου, Μάριου Μαυρίδη και 
Ονούφριου Κουλλά εκ μέρους της κοινοβουλευτικής ομάδας του 
Δημοκρατικού Συναγερμού).   
(Αρ. Φακ. 23.02.060.119-2019). 

 26.  Ο περί Χαρτοσήμων (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2019. 
(Πρόταση νόμου των κ. Αβέρωφ Νεοφύτου, Μάριου Μαυρίδη και 
Ονούφριου Κουλλά εκ μέρους της κοινοβουλευτικής ομάδας του 
Δημοκρατικού Συναγερμού).  
(Αρ. Φακ. 23.02.060.120-2019). 

 27.  Ο περί Έκτακτης Εισφοράς για την Άμυνα της Δημοκρατίας 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος του 2019. 
(Πρόταση νόμου των κ. Αβέρωφ Νεοφύτου, Μάριου Μαυρίδη και 
Ονούφριου Κουλλά εκ μέρους της κοινοβουλευτικής ομάδας του 
Δημοκρατικού Συναγερμού).  
(Αρ. Φακ. 23.02.060.121-2019). 

 28.  
 
 
 

Ο περί Κτηματολογικού και Χωρομετρικού Τμήματος (Τέλη και 
Δικαιώματα) (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2019. 
(Πρόταση νόμου των κ. Αβέρωφ Νεοφύτου, Μάριου Μαυρίδη και 
Ονούφριου Κουλλά εκ μέρους της κοινοβουλευτικής ομάδας του 
Δημοκρατικού Συναγερμού).  
(Αρ. Φακ. 23.02.060.123-2019). 

 29.  Ο περί Εισπράξεως Φόρων (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 
2019. 
(Πρόταση νόμου των κ. Αβέρωφ Νεοφύτου, Μάριου Μαυρίδη και 
Ονούφριου Κουλλά εκ μέρους της κοινοβουλευτικής ομάδας του 
Δημοκρατικού Συναγερμού).  
(Αρ. Φακ. 23.02.060.124-2019). 

 30.  Ο περί Φορολογίας Κεφαλαιουχικών Κερδών (Τροποποιητικός) (Αρ. 
2) Νόμος του 2019. 
(Πρόταση νόμου των κ. Αβέρωφ Νεοφύτου, Μάριου Μαυρίδη και 
Ονούφριου Κουλλά εκ μέρους της κοινοβουλευτικής ομάδας του 
Δημοκρατικού Συναγερμού)   
(Αρ. Φακ. 23.02.060.125-2019). 

 31.  Ο περί Έκτακτης Εισφοράς για την Άμυνα της Δημοκρατίας 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 4) Νόμος του 2019. 
(Πρόταση νόμου των κ. Αβέρωφ Νεοφύτου, Μάριου Μαυρίδη και 
Ονούφριου Κουλλά εκ μέρους της κοινοβουλευτικής ομάδας του 
Δημοκρατικού Συναγερμού)   
(Αρ. Φακ. 23.02.060.122-2019). 

 32.  Ο περί Επιστημονικού Τεχνικού Επιμελητηρίου Κύπρου  
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.01.060.178-2019). 

 33.  Οι περί Επιστημονικού Τεχνικού Επιμελητηρίου Κύπρου (Αιτήσεις 
και Τέλη) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.03.056.081-2019). 

 34.  Ο περί της Αντιμετώπισης του Αδικαιολόγητου Γεωγραφικού 
Αποκλεισμού Νόμος του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.01.060.159-2019). 

 35.  Ο περί Τεχνολογικού Πανεπιστημίου Κύπρου (Τροποποιητικός) 
(Αρ. 2) Νόμος του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.01.060.135-2019). 

 36.  Οι περί Πανεπιστημίου Κύπρου (Ίδρυση Ερευνητικών Μονάδων) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.03.055.070-2018). 
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      37.  Οι περί Πανεπιστημίου Κύπρου (Ερευνητικές  Μονάδες) (Γενικοί) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.03.055.071-2018). 

 38.  Οι περί Κοινωνικών Ασφαλίσεων (Λογαριασμοί του Ταμείου) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.03.056.084-2019). 

 39.  Ο περί Αλιείας (Τροποποιητικός) Νόμος του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.01.060.035-2019). 

 40.  Οι περί Αλιείας (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.03.054.097-2017). 

 41.  Ο περί της Σύμβασης για την Προστασία της Μεσογείου Θάλασσας 
από τη Ρύπανση και περί Συναφών Πρωτοκόλλων (Κυρωτικός) 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.01.060.010-2019). 

 42.  Ο περί της Αναθεωρημένης Διεθνούς Συμφωνίας περί Ιδρύσεως της 
Γενικής Επιτροπής Αλιείας για τη Μεσόγειο (Κυρωτικός) Νόμος του 
2019. 
(Αρ. Φακ. 23.01.060.016-2019). 

 43.  Απόφαση της Βουλής των Αντιπροσώπων για την έγκριση του 
τελικού απολογισμού για το έτος 2018 σύμφωνα με τις διατάξεις του 
άρθρου 81.2 του Συντάγματος της Κυπριακής Δημοκρατίας. 
(Αρ. Φακ.13.06.001). 

 44.  Απόφαση της Βουλής των Αντιπροσώπων για έγκριση του 
Προϋπολογισμού της Βουλής των Αντιπροσώπων για το οικονομικό 
έτος 2020. 

Αποσύρσεις 45.  Ο περί Πυροβόλων και Μη Πυροβόλων Όπλων  (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.01.060.070-2019). 

 46.  Ο περί Ακίνητης Ιδιοκτησίας (Διακατοχή, Εγγραφή και Εκτίμηση) 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος του 2018. 
(Πρόταση νόμου του κ. Νίκου Νουρή εκ μέρους της 
κοινοβουλευτικής ομάδας του Δημοκρατικού Συναγερμού). 
(Αρ. Φακ. 23.02.059.078-2018). 

 47.  Ο περί Πολεοδομίας και Χωροταξίας (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) 
Νόμος του 2013. 
(Πρόταση νόμου του κ. Ανδρέα Κυπριανού εκ μέρους της 
κοινοβουλευτικής ομάδας του Δημοκρατικού Συναγερμού). 
(Αρ. Φακ. 23.02.054.022-2013). 

 48.  Ο περί Κυπριακού Οργανισμού Αναπτύξεως Γης (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2018. 
(Πρόταση νόμου του κ. Γιώργου Λιλλήκα εκ μέρους της Συμμαχίας 
Πολιτών). 
(Αρ. Φακ. 23.02.059.116-2018). 

 49.  Οι περί Ασφάλειας και Υγείας στην Εργασία (Βεβαίωση Εγγραφής 
Υποστατικών, Εγκαταστάσεων, Επιχειρήσεων και Χώρων 
Εργασίας) Κανονισμοί του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.03.056.088-2019). 

 50.  Οι περί Δημόσιας Υπηρεσίας (Γενικοί) (Τροποποιητικοί)  Κανονισμοί 
του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.03.056.093-2019). 

 51.  Οι περί του Κεντρικού Φορέα Ισότιμης Κατανομής Βαρών - Θέση 
Γραμματειακού Λειτουργού (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 
2019. 
(Αρ. Φακ. 23.03.056.094-2019). 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΔΕΥΤΕΡΟ: Κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων 
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ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΤΡΙΤΟ: Ερωτήσεις και απαντήσεις 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΤΕΤΑΡΤΟ: Θέματα εγγραφέντα για συζήτηση 

 «Το δημογραφικό πρόβλημα στην Κύπρο, οι επιπτώσεις του στην 
οικονομία και την κοινωνία και οι πολιτικές που μπορεί να επιφέρουν 
πληθυσμιακή αναζωογόνηση στην πατρίδα μας». 
(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του κ. Μιχάλη Γιωργάλλα, βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου). 
(Αρ. Φακ. 23.05.052.002-2019). 

 Κηρύσσω τη λήξη της σημερινής συνεδρίασης της Βουλής. 

(Ώρα λήξης:  1.16 μ.μ.) 

Παρόντες βουλευτές 

(αλφαβητικά κατά κόμμα) 

ΔΗΣΥ 

Αριστείδου Μαριέλλα Κυπριανού Ανδρέας 

Γεωργίου Γεώργιος Κωνσταντίνου Κώστας 

Δημητρίου Αννίτα Μαυρίδης Μάριος 

Δημητρίου Δημήτρης Νεοφύτου Αβέρωφ 

Δίπλαρος Ευθύμιος Νουρής Νίκος 

Ζαχαρίου Ζαχαρίας Σταύρου Ελένη 

Κάρουλλας Γιώργος Τορναρίτης Νίκος 

Κουλλά Ονούφριος Χατζηγιάννης Κυριάκος 

ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις 

Γεωργίου Τ. Γιώργος Λουκαΐδης Γιώργος 

Δαμιανού Άριστος Μαύρου Ελένη 

Καυκαλιάς Αντρέας Πασιουρτίδης Ανδρέας 

Κέττηρος Νίκος Σάββα Ευανθία 

Κουκουμά Κούτρα Σκεύη Στεφάνου Στέφανος 

Κυπριανού Άντρος Φακοντής Αντρέας 

Κώστα Κώστας Χαραλαμπίδου Ειρήνη 

ΔΗΚΟ 

Βότσης Άγγελος Μυλωνάς Παύλος 

Ερωτοκρίτου Χριστιάνα Ορφανίδης Χρίστος 

Κουλίας Ζαχαρίας Παπαδόπουλος Νικόλας 

Λεωνίδου Πανίκος Πιττοκοπίτης Χαράλαμπος 

Μουσιούττας Μαρίνος Προκοπίου Γεώργιος 

ΚΣ ΕΔΕΚ 

Ευσταθίου Κωστής Σιζόπουλος Μαρίνος 

Μυριάνθους Ηλίας  

Συμμαχία Πολιτών 

Λιλλήκας Γιώργος  

Αλληλεγγύη 

Συλλούρης Δημήτρης 

(Πρόεδρος Βουλής) 

Γιωργάλλας Μιχάλης 
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Κίνημα Οικολόγων-Συνεργασία Πολιτών 

Θεοπέμπτου Χαράλαμπος Περδίκης Γιώργος 

ΕΛΑΜ 

Παπαγιάννης Λίνος Χρίστου Χρίστος 

Ανεξάρτητοι 

Θεολόγου Άννα  

Παρόντες αντιπρόσωποι θρησκευτικών ομάδων 

Μούσας Γιαννάκης (Μαρωνιτών) 

Μαχτεσιάν Βαρτκές (Αρμενίων) 

ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΑ 

1. Διαβεβαίωση του βουλευτή της Αλληλεγγύης κ. Γεώργιου Παπαδοπούλου πριν από την ανάληψη των 
καθηκόντων του. 

2. Ανακοίνωση από τον Πρόεδρο της Βουλής της απόφασης της ανεξάρτητης βουλευτού κ. Άννας Θεολόγου 
να εκπροσωπεί το κίνημα Ανεξάρτητοι στη Βουλή. 

3. Αναφορά του Προέδρου της Βουλής στην εθνική επέτειο της 28ης Οκτωβρίου 1940 και στην Ημέρα 
Αγνοουμένων και τήρηση μονόλεπτης σιγής στη μνήμη των θυμάτων. 

4. Ενημέρωση από τον Πρόεδρο της Βουλής για την πραγματοποίηση των πρώτων συνεδριάσεων της 
Παράλληλης Βουλής.  

5. Αναφορά στις ακόλουθες διεθνείς δραστηριότητες της Βουλής: 
α. Προσφώνηση πανηγυρικού λόγου για την 79η επέτειο του «Όχι» από τον Πρόεδρο της Βουλής σε 

εκδήλωση του Πανεπιστημίου Δυτικής Αττικής. 
β. Συμμετοχή του Προέδρου της Βουλής, συνοδευόμενου από την επικεφαλής της κυπριακής 

αντιπροσωπίας στην Κοινοβουλευτική Συνέλευση του Συμβουλίου της Ευρώπης κ. Στέλλα 
Κυριακίδου, στην Ευρωπαϊκή Διάσκεψη Προέδρων Κοινοβουλίων των χωρών μελών του 
Συμβουλίου. 

γ. Συμμετοχή του Προέδρου της Βουλής ως επικεφαλής κοινοβουλευτικής αντιπροσωπίας, 
αποτελούμενης από τους κ. Αβέρωφ Νεοφύτου, Σκεύη Κούτρα Κουκουμά, Μαρίνο Μουσιούττα και 
Άννα Θεολόγου, στις εργασίες της 141ης Συνέλευσης της Διακοινοβουλευτικής Ένωσης στο 
Βελιγράδι. 

δ. Συμμετοχή της κ. Ειρήνης Χαραλαμπίδου, ως Ειδικής Αντιπροσώπου για την Καταπολέμηση της 
Διαφθοράς της Κοινοβουλευτικής Συνέλευσης του Οργανισμού για την Ασφάλεια και τη Συνεργασία 
στην Ευρώπη, σε σεμινάριο που διοργάνωσε η σλοβακική προεδρία του οργανισμού με θέμα τη 
νομοθεσία για την καταπολέμηση των εικονικών εταιρειών στην Μπρατισλάβα. 

ε. Συμμετοχή των κ. Νίκου Κέττηρου και Χρίστου Ορφανίδη σε διακοινοβουλευτική συνάντηση των 
επιτροπών των κοινοβουλίων των χωρών μελών της Ευρωπαϊκής Ένωσης αρμόδιων για θέματα 
γεωργίας, στο πλαίσιο της Φινλανδικής Προεδρίας, στο Ελσίνκι. 

6. Έκθεση και συμπληρωματική έκθεση για τους κανονισμούς «Οι περί Προστασίας και Ευημερίας των 
Ζώων (Προστασία Σκύλων και Γατών σε Εκτροφεία, Ξενοδοχεία, Καταφύγια και Υποστατικά Φύλαξης) 
Κανονισμοί του 2019», αγορεύσεις και συζήτηση (Κωστής Ευσταθίου, Λίνος Παπαγιάννης, Χαράλαμπος 
Θεοπέμπτου, Ελένη Σταύρου, Χρίστος Ορφανίδης, Μιχάλης Γιωργάλλας, Νίκος Κέττηρος, Άννα 
Θεολόγου, Ανδρέας Κυπριανού, Γιώργος Λουκαΐδης) και έγκρισή τους. 

7. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί του Εφημεριακού Κλήρου της Ελληνικής Ορθόδοξης Εκκλησίας της 
Κύπρου Νόμος του 2019», αγορεύσεις και συζήτηση (Στέφανος Στεφάνου, Γιώργος Περδίκης, Χρίστος 
Χρίστου, Άγγελος Βότσης, Μιχάλης Γιωργάλλας, Γιώργος Λιλλήκας, Ονούφριος Κουλλά, Παύλος 
Μυλωνάς, Άντρος Κυπριανού, Κωστής Ευσταθίου, Ζαχαρίας Κουλίας, Άννα Θεολόγου) και ψήφισή του 
σε νόμο με τον τίτλο «Ο περί της Κρατικής Αρωγής προς τον Εφημεριακό Κλήρο της Ελληνικής Ορθόδοξης 
Εκκλησίας της Κύπρου Νόμος του 2019» και δικαιολόγηση αρνητικής ψήφου από τον κ. Στέφανο 
Στεφάνου. 

8. Έκθεση και συμπληρωματικές εκθέσεις για το νομοσχέδιο «Ο περί Ιδιωτικών Σχολείων Νόμος του 2017», 
αγορεύσεις (Αντρέας Καυκαλιάς, Πανίκος Λεωνίδου, Κωστής Ευσταθίου, Μάριος Μαυρίδης, Μιχάλης 
Γιωργάλλας, Γιώργος Λουκαΐδης, Γιώργος Λιλλήκας, Αννίτα Δημητρίου, Ηλίας Μυριάνθους) και ψήφισή 
του σε νόμο. 

9. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο Τροποποιητικός (Αρ. 1) του περί Προϋπολογισμού του Διαχειριστή 
Συστήματος Μεταφοράς Κύπρου του 2018 Νόμος του 2019» και ψήφισή του σε νόμο. 

10. Έκθεση για τα νομοσχέδια «Ο περί της Σύστασης και Λειτουργίας Μονάδας Διαχείρισης της Συμμετοχής 
της Κυπριακής Δημοκρατίας στην Ιδιοκτησιακή Δομή Πιστωτικών Ιδρυμάτων (Καταργητικός) Νόμος του 
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2019» και «Ο περί της Σύστασης και Λειτουργίας Ανεξάρτητου Ταμείου Ανακεφαλαιοποίησης 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2019» και ψήφισή τους σε νόμους, του πρώτου με τον τίτλο «Ο περί της 
Σύστασης και Λειτουργίας Μονάδας Διαχείρισης της Συμμετοχής της Κυπριακής Δημοκρατίας στην 
Ιδιοκτησιακή Δομή Πιστωτικών Ιδρυμάτων και του Ταμείου Ανακεφαλαιοποίησης (Καταργητικός) Νόμος 
του 2019». 

11. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί της Λογιστικής και Δημοσιονομικής Διαχείρισης και 
Χρηματοοικονομικού Ελέγχου (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2019» και ψήφισή του σε νόμο με τον 
τίτλο «Ο περί της Λογιστικής και Δημοσιονομικής Διαχείρισης και Χρηματοοικονομικού Ελέγχου 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2019». 

12. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί της Σύμβασης για τον Έλεγχο και Σήμανση των Αντικειμένων από 
Πολύτιμα Μέταλλα (Τροποποιητικός) (Κυρωτικός) Νόμος του 2019» και ψήφισή του σε νόμο με τον τίτλο 
«Ο περί της Σύμβασης για τον Έλεγχο και Σήμανση των Αντικειμένων από Πολύτιμα Μέταλλα (Κυρωτικός) 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2019». 

13. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί της Διεθνούς Σύμβασης για την Καταπολέμηση της Χρηματοδότησης 
της Τρομοκρατίας (Κυρωτικός και Άλλες Διατάξεις) (Τροποποιητικός) Νόμος του 2018» και ψήφισή του 
σε νόμο. 

14. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί της Συμφωνίας Συνεργασίας στο Νομικό Τομέα μεταξύ της 
Κυβέρνησης της Κυπριακής Δημοκρατίας και της Κυβέρνησης του Κράτους του Κατάρ (Κυρωτικός) Νόμος 
του 2019» και ψήφισή του σε νόμο. 

15. Έκθεση για την πρόταση νόμου «Ο περί Μηχανοκινήτων Οχημάτων και Τροχαίας Κινήσεως 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος του 2019» και ψήφισή της σε νόμο. 

16. Έκθεση για τους κανονισμούς «Οι περί των Βασικών Απαιτήσεων (Παιχνίδια) (Τροποποιητικοί) 
Κανονισμοί του 2019» και έγκρισή τους. 

17. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Ανοικτού Πανεπιστημίου Κύπρου (Τροποποιητικός) Νόμος του 2019» 
και ψήφισή του σε νόμο.  

18. Έκθεση για τους κανονισμούς «Οι περί Ανοικτού Πανεπιστημίου Κύπρου (Εκλογή, Αξιολόγηση και Ανέλιξη 
Διδακτικού Ερευνητικού Προσωπικού) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2019» και έγκρισή τους. 

19. Έκθεση για την πρόταση νόμου «Ο περί Ακίνητης Ιδιοκτησίας (Διακατοχή, Εγγραφή και Εκτίμηση) 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 4) Νόμος του 2019», συζήτηση (Ειρήνη Χαραλαμπίδου, Χριστιάνα Ερωτοκρίτου, 
Γιώργος Περδίκης, Γεώργιος Προκοπίου) και ψήφισή της σε νόμο (με αρ. 3).  

20. Έκθεση για τους κανονισμούς «Οι περί Σπόρων (Κατάλογοι Ποικιλιών των Καλλιεργουμένων Γεωργικών 
Ειδών) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2019» και «Οι περί Σπόρων (Λαχανικά) (Τροποποιητικοί) 
Κανονισμοί του 2019» και έγκρισή τους.  

21. Έκθεση για τους κανονισμούς «Οι περί Ορθολογικής Χρήσης Γεωργικών Φαρμάκων (Τροποποιητικοί) 
Κανονισμοί του 2019». 

22. Κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων.  

23. Ερωτήσεις βουλευτών: 

 Περιβαλλοντική μελέτη για ασφαλτόστρωση αγροτικού δρόμου Ορμίδιας-Ξυλοφάγου - Έλεγχοι για την 
ποιότητα νερού στον υδατοφράκτη Καλαβασού και μέτρα προστασίας των ερασιτεχνών ψαράδων - 
Προβλήματα από παραχώρηση πολεοδομικής άδειας για πολυκατοικίες στην Έγκωμη - Άδεια 
εγκατάστασης εξορυκτικών αποβλήτων - Η εξαγγελία για την λειτουργία νέων τμημάτων του 
Πανεπιστημίου Κύπρου στη Λάρνακα και η υλοποίηση της - Μητρώο Διαμεσολαβητών Οικογενειακών 
Διαφορών - Παραχώρηση διαβατηρίων από το Υπουργικό Συμβούλιο σε άτομα του οικογενειακού 
περιβάλλοντος του Πρωθυπουργού της Καμπότζης - Μεταφορά συνταξιοδοτικών δικαιωμάτων 
αλλοδαπών εργαζομένων στις χώρες τους - Χωροθέτηση γηπέδου γκολφ σε κρατική δασική γη - 
Εναρμόνιση με την ευρωπαϊκή Οδηγία εξισορρόπησης επαγγελματικής και ιδιωτικής ζωής γονέων και 
φροντιστών - Χρέωση σεμιναρίων για ανανέωση της άδειας των δικηγόρων - Εκπαιδευτικά σεμινάρια για 
σεξουαλική παρενόχληση - Γυμναστήρια χωρίς πολεοδομική άδεια - Κατασκευαστικά προβλήματα και 
τίτλοι ιδιοκτησίας πολυκατοικίας σε συνοικισμό στη Λεμεσό - Αίτημα για βελτιωτικά έργα στον δρόμο 
Περιστερώνας-Πόλεως Χρυσοχούς - Πεζόδρομος από Πομό προς Παχύαμμο - Ταλαιπωρία των μαθητών 
της κοινότητας Αγίου Ιωάννη επαρχίας Πάφου κατά τη μετάβασή τους στο σχολείο - Αίτημα κατοίκων για 
διαχωρισμό οικοπέδων στον Άγιο Ιωάννη Πάφου - Αύξηση του αριθμού της ποντίκας στην Πάφο - 
Καταστροφές από αγριοκάτσικα σε καλλιέργειες στον Άγιο Ιωάννη Πάφου - Αντιμετώπιση του φαινομένου 
πώλησης αερίου γέλιου στα κέντρα αναψυχής - Η ανέγερση περιφερειακού γυμνασίου στην ανατολική 
περιοχή της Λεμεσού - Εμπλουτισμός με έργα τέχνης των κτιρίων του Υπουργείου Δικαιοσύνης και 
Δημοσίας Τάξεως - Συντήρηση του καμπαναριού της εκκλησίας Αγίου Λεοντίου στα Περβόλια - 



389 

Πληροφορίες για λειτουργία θεματικού πάρκου στο Νέο Χωριό Πάφου - Αίτημα ιδιωτικής εταιρείας για 
ανάπτυξη σε τεμάχιο γης στην Πέγεια και οι θέσεις της κυβέρνησης.  

24. Απαντήσεις υπουργών στις ακόλουθες ερωτήσεις βουλευτών: 

 Κυκλοφοριακή κίνηση στον δρόμο που συνδέει τη Μεσόγη με την Τρεμιθούσα και την Έμπα - Εφαρμογή 
Οδηγίας για τα αστικά λύματα και τα αποχετευτικά συστήματα - Ο εξωραϊσμός της κοίτης του ποταμού 
Τρέμινθου στο Κίτι - Μη έναρξη έργων εξωραϊσμού του πυρήνα της κοινότητας Άρμου - Ανάγκη 
κατασκευής συστήματος αποχέτευσης, διαχείρισης ομβρίων υδάτων και πλημμυρών στο Πισσούρι - Ο 
διαγωνισμός για τη μελέτη της κατολίσθησης στο Πισσούρι - Διαρροή λυμάτων στο αντλιοστάσιο του 
Συμβουλίου Αποχετεύσεων Λευκωσίας - Προβλήματα στα κτίρια του συνοικισμού στην κοινότητα 
Χρυσοχούς - Διαχείριση ληγμένων και ποντισμένων στη θάλασσα πυρομαχικών της ΕΦ (εμπιστευτική 
ερώτηση) - Καθορισμός του Εθνικού Πλαισίου Προσόντων - Αδειοδότηση χρήσης πυροτεχνημάτων - 
Αναθεώρηση του πειθαρχικού κώδικα της αστυνομίας - Η αποκατάσταση του μεταλλείου Αμιάντου - Τα 
εργαλεία, τα μηχανήματα και ο εξοπλισμός στο μεταλλείο Αμιάντου - Απαγόρευση της χρήσης της ουσίας 
«γλυφοσάτη» στα φυτοφάρμακα - Κόστος δημόσιων κτιρίων που έχουν ανεγερθεί μετά το 2004 - Μέτρα 
για τα ελλείποντα ανήλικα πρόσωπα από τα ιδρύματα παιδικής προστασίας (εμπιστευτική ερώτηση) - 
Λειτουργία και εποπτεία των εταιρειών διαχείρισης κόκκινων δανείων - Ανάγκη καταπολέμησης του 
προβλήματος της «ποντίκας» στην ελεύθερη Αμμόχωστο - Η κατάθεση νομοσχεδίου περί κοινοτικής 
νοσηλευτικής και μαιευτικής - Διαδικασίες εποπτείας ψυχικά ασθενών αποφυλακισμένων (εμπιστευτική 
απάντηση) - Η διαδικασία καταβολής τιμητικών επιδομάτων στους ομήρους πολέμου του 1974 - 
Εθελοντική υποβολή ελεγμένων λογαριασμών από πολύ μικρές εταιρείες - Δρόμος Λάρνακας-Δεκέλειας. 

 

 

 

 

 

 

 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 

Τιμή:  €3,50 


